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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Η'

Πέµπτη 22 Οκτωβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 22 Οκτωβρίου 1998, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.19' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Βασιλική Αράπη-
Καραγιάννη, Βουλευτή Α' Αθηνών, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Μιλάτου του Νοµού Λασιθίου
ζητεί χρηµατοδότηση για την αξιοποίηση του ιστορικού σπηλαίου
στην περιοχή της.
2) Οι Βουλευτές κύριοι ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ και ΙΩΑΝΝΗΣ
ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση Λασιθίου ζητεί χρηµατοδότηση για τη συντήρηση του
επαρχιακού οδικού δικτύου του Νοµού Λασιθίου.
3) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εθελοντών Σαµαρειτών
Ιεράπετρας ζητεί την παραχώρηση κινητής µονάδας από το ΕΚΑΒ.
4) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Λασιθίου ζητεί τη λήψη µέτρων
για την προστασία της θαλάσσιας περιοχής Αγίου Νικολάου -
Ιεράπετρας.
5) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Λασιθίου διαµαρτύρεται για την
απόρριψη πιστοποίησης του ΚΕΚ της ΝΑ.
6) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Λασιθίου ζητεί
τη σύνταξη µελέτης από ΕΜΠ για την κυκλοφοριακή ανάλυση του
ΒΟΑΚ για την κατασκευή σύγχρονου οδικού έργου από Καστέλι
µέχρι Σητεία Κρήτης.
7) Η Βουλευτής Αθηνών κυρία ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ - ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Επαγγελµατική
'Ενωση Εργαστηριακών Γιατρών Βιοπαθολόγων, Κυτταρολόγων,

Παθολογοανατόµων ζητεί την καταβολή των δεδουλευµένων
ιατρικών αµοιβών σε µέλη της συµβεβληµένα µε τον Οίκο Ναύτου.
8) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σκοπευτικός Σύλλογος Βόλου
ζητεί να ληφθούν µέτρα για τη συνέχιση του αθλήµατος της
σκοποβολής.
9) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Μονίµων ∆ασοφυλάκων Β'
Ελλάδος υποβάλλει προτάσεις για µετατάξεις µελών της.
10) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Σκύρου του Νοµού Εύβοιας ζητεί τη
λήψη µέτρων προστασίας από τη διάβρωση στην παραλία Μώλου
Σκύρου.
11) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Εύβοιας ζητεί τον
επαναπροσδιορισµό των χρεών των επιχειρήσεων Εύβοιας προς
τις τράπεζες.
12) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Χαλκίδας και
Περιχώρων ζητεί τη διανοµή τυριού στους πολύτεκνους Εύβοιας.
13) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Αδιορίστων Εκπαιδευτικών Νοµού Μαγνησίας προβάλλει αιτήµατα
των αδιορίστων εκπαιδευτικών.
14) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι µαθητές της Γ' τάξης του Γυµνασίου Κ.
Λεχωνίων Μαγνησίας ζητούν την εύρυθµη λειτουργία του σχολείου
τους.
15) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Επαγγελµατική 'Ενωση
Εργαστηριακών Γιατρών Βιοπαθολόγων Κυτταρολόγων,
Παθολογοανατόµων ζητεί την καταβολή δεδουλευµένων σε µέλη
της συµβεβληµένα µε τον Οίκο Ναύτου.
16) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε την κατάργηση του
αντιτροµοκρατικού νόµου που ίσχυε το 1991.
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17) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΟΡΕΣΤΗΣ
ΚΟΛΟΖΩΦ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο
Εύβοιας ζητεί τον επαναπροσδιορισµό των χρεών από δάνεια των
επιχειρήσεων του Νοµού Εύβοιας.
18) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρεται σε σκάνδαλα στο χώρο
της υγείας µε το µηχανολογικό εξοπλισµό των 14 νέων
νοσοκοµείων.
19) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία τα ΕΛΤΑ ζητούν την ισοκατανοµή του
προσωπικού στις υπηρεσίες του Οργανισµού.
20) Οι Βουλευτές κύριοι ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΥΜΠΕΡΑΚΙ∆ΗΣ και
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η 'Ενωση
Αγροτικών Συνεταιρισµών ∆ιδυµοτείχου ζητεί να σταµατήσει η
εισαγωγή σκόρδων από την Τουρκία ώστε να διατεθεί η εγχώρια
παραγωγή.
21) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Εθελοντές - Εθελόντριες Μακράς Θητείας
ζητούν νέα νοµοθετική ρύθµιση της ιεραρχικής εξέλιξης του κλάδου.
22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι γονείς µαθητών του δηµοτικού
σχολείου "Αγ.Ανδρέα" Νέας Σµύρνης υποβάλλουν προτάσεις για τη
λειτουργία του σχολείου.
23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων Κηδεµόνων
Ατόµων Εκπαιδευοµένων και Εκπαιδευθέντων στο Κέντρο Ψυχικής
Υγιεινής Πάτρας ζητεί τη συνέχιση της λειτουργίας των εργαστηρίων
του Κέντρου και µετά την ένταξη του παραρτήµατος στο
Νοσοκοµείο 'Αγιος Ανδρέας Πάτρας.
24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Αχαίας ζητεί την κατασκευή διδακτιρίου για τη στέγαση του 3ου
∆ηµοτικού Σχολείου Αιγίου Αχαίας.
25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Ελαιοτριβείο "Π.Β.
Βασιλακόπουλος" στον Κρίνο Αχαίας διαµαρτύρεται για την επιβολή
προστίµου από το διαχειριστικό έλεγχο στην εταιρεία.
26) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σκοπευτικός Σύλλογος Κυνηγών
Νοµού Αιτωλ/νίας ζητεί να καταργηθεί η υποχρεωτική ασφάλιση
των κυνηγών.
27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Εµµανουήλ Πετσαλάκης, µαθητής
Πολυκλαδικού Λυκείου Γουρνών, ζητεί να εγγραφεί στη Β' τάξη ΤΕΕ
στο Μηχανολογικό Τµήµα.
28) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ, ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ και ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του Α' ∆ηµοτικού
Σχολείου Πλωµαρίου Λέσβου ζητεί την τοποθέτηση πρόσθετου
διδακτικού προσωπικού στο σχολείο.
29) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επαγγελµατιών
Μικρών Φορτηγών Αυτοκινήτων ζητεί την αύξηση του τονάζ των
οχηµάτων των µελών της στους 6 τόνους.
30) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επαγγελµατιών
Μικρών Φορτηγών Αυτοκινήτων ζητεί την αύξηση του τονάζ των
οχηµάτων των µελών της στους 6 τόνους.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στις µε αριθµό 1/15-7-98, 12/15-7-98, 24/15-7-98, 244/15-7-98,
310/16-7-98 ερωτήσεις δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 1/13-8-98 έγγραφο
από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις ερωτήσεις 1/15-7-98, 12/15-7-98, 24/15-7-98,
244/15-7-98, 310/16-7-98, που κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Λ.
Παπαγεωργόπουλος, Μ. Κωστόπουλος, Ο. Κολοζώφ, Μπ.
Αγγουράκης, Χρ. Θεοδώρου και Στ. ∆ήµας, για τα θέµατα της
αρµοδιότητάς µας, σας πληροφορούµε τα εξής:
Το Υπουργείο Γεωργίας µε το αριθµ. 1250/Θ/21-7-98 έγγραφό του
ζήτησε από τις αρµόδιες Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις να προβούν
δια των ∆/νσεων Αγροτικής Ανάπτυξης σε εξατοµίκευση των ζηµιών
που προκλήθηκαν σε γεωργοκτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις από
πυρκαγιές κατά τους µήνες Ιούνιο και Ιούλιο 1998 και στη συνέχεια
θα προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για τη χορήγηση οικονοµικών
ενισχύσεων στους αγρότες που ζηµιώθηκαν σοβαρά από το
ανωτέρω αίτιο.
Η ΑΤΕ, σύµφωνα µε πάγια τακτική της, παρέχει πιστωτικές
διευκολύνσεις και δανειακές ενισχύσεις στους παραγωγούς που
διαπιστωµένα αδυνατούν ν' ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
στην Τράπεζα λόγω έκτακτων γεγονότων (όπως δυσµενείς καιρικές
συνθήκες πυρκαγιές, ασυνήθιστες µεταβολές τιµών, κλπ.) τα οποία
επηρέασαν αρνητικά τις εκµεταλλεύσεις τους. Οι διευκολύνσεις
αυτές παρέχονται µέσα στα πλαίσια της 1620/89 Πράξης του
∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος και προβλέπουν ρύθµιση των
ληξ/σµων χρεών, χωρίς τόκους ποινής, σ' ένα νέο δάνειο. Η ένταξη
των πληγέντων παραγωγών στο µέτρο αυτό γίνεται ύστερα από
εξατοµίκευση των ζηµιών της κάθε εκµετάλλευσης και αφορούν το
µέρος των οφειλών που διαπιστωµένα δεν είναι σε θέση να
εξυπηρετηθεί.
Στα πλαίσια αυτά θα αντιµετωπισθούν και οι παραγωγοί που
υπέστησαν εκτεταµένες καταστροφές στην παραγωγή τους από τις
πρόσφατες πυρκαγιές.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

2. Στην µε αριθµό 2/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 2/13-
8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2/15-7-98, που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Στ. Κ. ∆ήµας, σας πληροφορούµε τα εξής:
Οι εκτιµήσεις των ζηµιών από τον παγετό της 20-23/3/98 στα
βερίκοκκα του Νοµού Κορινθίας έχουν ήδη ολοκληρωθεί.
Εν τω µεταξύ συνεχίζονται οι εκτιµήσεις των ζηµιών στις
σουλτανίνες οι οποίες πέραν των ζηµιών από τον παγετό του
Μαρτίου υπέστησαν και νέες ζηµιές από τον καύσωνα που
σηµειώθηκε στις 3 και 4 Ιουλίου, οι οποίες θα συνυπολογιστούν στα
πορίσµατα εκτίµησης µε τις ζηµιές από τον παγετό.
Οι εκτιµήσεις και των ζηµιών αυτών υπολογίζεται ότι θα
ολοκληρωθούν σύντοµα. Μετά το πέρας των εκτιµήσεων θα
ακολουθήσει η κοινοποίηση των πορισµάτων εκτίµησης ταυτόχρονα
όλων των καλλιεργειών (βερίκοκκα, σουλτανίνες, αµπέλια κλπ.) για
να ενηµερωθούν οι ενδιαφερόµενοι παραγωγοί.
Σηµειώνεται ότι λόγω των ιδιαίτερα µεγάλων ζηµιών που
προξενήθηκαν κυρίως στα βερίκοκκα του Νοµού Κορινθίας είναι
γνωστές στον ΕΛΓΑ οι οικονοµικές επιπτώσεις που είχαν οι ζηµιές
αυτές στο εισόδηµα των παραγωγών του Νοµού και για το λόγο
αυτό από τον ΕΛΓΑ θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για
την επίσπευση όλων των διαδικασιών, ώστε οι αποζηµιώσεις να
καταβληθούν στους δικαιούχους το συντοµότερο δυνατό.
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Η ΑΤΕ, σύµφωνα µε πάγια τακτική της, παρέχει πιστωτικές
διευκολύνσεις και δανειακές ενισχύσεις στους παραγωγούς που
διαπιστωµένα αδυνατούν ν' ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
στην Τράπεζα λόγω έκτακτων γεγονότων (όπως δυσµενείς καιρικές
συνθήκες, αζητησία προϊόντων, ασυνήθιστες µεταβολές τιµών κλπ.)
τα οποία επηρέασαν αρνητικά τις εκµεταλλεύσεις τους. Οι
διευκολύνσεις αυτές παρέχονται µέσα στα πλαίσια της 1620/89
Πράξης του ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος και προβλέπουν
ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων χρεών, χωρίς τόκους ποινής σ' ένα
νέο δάνειο. Η ένταξη των πληγέντων παραγωγών στο µέτρο αυτό
γίνεται ύστερα από εξατοµίκευση των ζηµιών της κάθε
εκµετάλλευσης και αφορούν το µέρος των οφειλών που
διαπιστωµένα δεν είναι σε θέση να εξυπηρετηθεί.
Στα πλαίσια αυτά θα αντιµετωπισθούν και οι παραγωγοί βερίκοκκου
του Νοµού Κορινθίας που υπέστησαν εκτεταµένες καταστροφές
στην παραγωγή τους από τον παγετό της 20-23/3-98.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

3. Στην µε αριθµό 5/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 3/13-
8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 5/15-7-98, που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Ν. Γκατζής, Β. Μπούτας και Α. Κανταρτζής, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Για τις ζηµιές που προξενήθηκαν από ανεµοθύελλα στις 4-7-98
στην περιοχή του Πηλίου ('Ανω Λεχωνία, Κάτω Λεχωνία, Μηλιές,
'Αγιος Βλάσιος, Καλά Νερά, 'Αγιος Λαυρέντιος κλπ.) του Ν.
Μαγνησίας σε καλλιέργειες αχλαδιών και σε δαµάσκηνα ποικιλίας
Σανταρόζα ο ΕΛΓΑ έχει ήδη επιληφθεί και από τις 20-7-98
διενεργούνται οι εκτιµήσεις οι οποίες προβλέπονται να
ολοκληρωθούν σύντοµα.
Μετά το πέρας των εκτιµήσεων θα κοινοποιηθούν τα σχετικά
πορίσµατα στους ενδιαφερόµενους παραγωγούς, στη συνέχεια δε
από τον ΕΛΓΑ θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε οι
αποζηµιώσεις να καταβληθούν στους δικαιούχους το συντοµότερο
δυνατόν.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

4. Στην µε αριθµό 6/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 4/13-
8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 6/15-7-98, που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Α. Τασούλας και Β. Μπούτας, σας πληροφορούµε
τα εξής:
Κατά το έτος 1997 το Ινστιτούτο Βιολογικών Προϊόντων του
Κ.Κ.Ι.Α., το οποίο ήταν αρµόδιο για την παρασκευή και διανοµή
αντι-ανθρακικού εµβολίου για την κάλυψη των αναγκών της
κτηνοτροφίας, ανέστειλε τη λειτουργία του λόγω εξώσεώς του από
τις εγκαταστάσεις της Ιεράς Οδού (Βοτανικός) όπου φιλοξενείτο και
µεταστέγασής του στην Αγ. Παρασκευή.
Η µεταβατική αυτή περίοδος δηµιούργησε, όπως ήταν φυσικό,
προσωρινή έλλειψη αντι-ανθρακικού εµβολίου και αδυναµία
κάλυψης των αναγκών των περιφερειακών Κτηνιατρικών
Υπηρεσιών.
Το πρόβληµα έγινε ακόµα οξύτερο επειδή δεν διατίθεται ανάλογο
εµβόλιο στην Ελληνική αγορά.
Με την επαναλειτουργία του Ινστιτούτου Βιολογικών Προϊόντων στις
νέες εγκαταστάσεις από τα µέσα Σεπτεµβρίου τ.ε. θα είναι και πάλι
δυνατή η παραγωγή και διάθεση του αντιανθρακικού εµβολίου σε
ολόκληρη της χώρα.
Εν τω µεταξύ, σε συνεργασία µε τον Ε.Ο.Φ. προωθείται διαδικασία
επείγουσας και κατ' εξαίρεσιν εισαγωγής περίπου 2.000 δόσεων
εµβολίου για την κάλυψη άµεσων αναγκών συγκεκριµένων
ανθρακόπληκτων περιοχών, στις οποίες περιλαµβάνεται και ο

Νοµός Ιωαννίνων.
Ο Υπουργός

ΣΤΕΦ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"
5. Στην µε αριθµό 9/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
28087/18-8-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 9/15-7-98 που κατατέθηκε στη Βουλή
των Ελλήνων από τους Βουλευτές κυρίους Απ. Τασούλα και Μ.
Μπόσκου και αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα, σας πληροφορούµε
ότι η Ν.Α. Ιωαννίνων σε συνεργασία µε τον Σύνδεσµο 'Υδρευσης
Λεκανοπεδίου (ΣΥΚΛΙ) έχει προβεί στις ακόλουθες ενέργειες:
α) Κοινότητα Ροδοτοπίου: πραγµατοποιήθηκε γεώτρηση, από τον
Ι.Γ.Μ.Ε. (Παράρτηµα Πρέβεζας). Μετά από δοκιµαστική άντληση και
δειγµατοληψία τα αποτελέσµατα ήταν ικανοποιητικά και ως προς
την ποσότητα και ως προς της ποιότητα του νερού. Το έργο
εντάχθηκε µε ανάλογη πίστωση στη ΣΑΝΑ/2 και ήδη εκπονείται από
την ΤΥ∆Κ η µελέτη, πολύ δε σύντοµα θα αρχίσει η υλοποίηση του
έργου.
β) Κοινότητα Νεοχωρόπουλου: Το πρόβληµα που δηµιουργήθηκε
ήταν εσωτερικό της Κοινότητας Νεοχωρόπουλου και έχει ήδη
αποκατασταθεί.
γ) Κοινότητες Νεοκαισάρειας - Αβγού: Στην Κοινότητα
Νεοκαισάρειας πραγµατοποιήθηκε γεώτρηση από τον ΣΥΚΛΙ. Τα
αποτελέσµατα της γεώτρησης ήταν ικανοποιητικά ως προς την
ποσότητα αρνητικά όµως ως προς την καταλληλότητα του νερού.
Μετά από το αρνητικό αποτέλεσµα της γεώτρησης, σύµφωνα µε τον
Πρόεδρο ο ΣΥΚΛΙ δροµολόγησε την αντιµετώπιση του
προβλήµατος µε τη σύνδεση της Κοινότητας Νεοκαισάρειας από
την παλιά δεξαµενή της Κοινότητας Ανατολής.
Το πρόβληµα της Κοινότητας Αβγού θα επιλυθεί αφού συνδεθεί η
Κοινότητα Νεοκαισάρειας µε την Κοινότητα Ανατολής (το προσεχές
δεκαήµερο σύµφωνα µε τον Πρόεδρο του ΣΥΚΛΙ) που θα έχει σαν
αποτέλεσµα την µεγαλύτερη επάρκεια για την Κοινότητα Αβγού.
Σχετικά µε την πόλη των Ιωαννίνων, όπως µας πληροφόρησε η
∆ΕΥΑ Ιωαννίνων, το µόνο πρόβληµα που δηµιουργήθηκε ήταν στην
περιοχή της Βρυσούλας και το οποίο αποκαταστάθηκε. Οι
µικροδιακοπές που κατά καιρούς παρατηρούνται οφείλονται είτε σε
µικροβλάβες είτε σε έργα τα οποία γίνονται στην πόλη.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

6. Στην µε αριθµό 14/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
6/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 14/15-7-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Στ. Παναγιώτου και Μ. Μπόσκου, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Η Κοινότητα Καλών ∆ένδρων του Νοµού Σερρών επλήγη από
έντονη βροχόπτωση στις 26-5-98 που προκάλεσε σοβαρές ζηµιές
κυρίως σε βαµβακολλιέργειες και στη συνέχεια από χαλαζόπτωση
στις αρχές Ιουλίου που προκάλεσε ζηµιές σε 10.000 στρέµµατα
περίπου µε βαµβάκι, τεύτλα, τοµάτες, αραβόσιτο κ.λ.π. Και στις δύο
περιπτώσεις ο ΕΛΓΑ επιλήφθηκε άµεσα µε επισκέψεις των
αρµοδίων οργάνων στις πληγείσες περιοχές. Από τις 16-6-98
διενεργούνται οι εξατοµικευµένες εκτιµήσεις των ζηµιών, οι οποίες
προβλέπεται να ολοκληρωθούν σύντοµα.
Μετά την ολοκλήρωση των εκτιµήσεων και την οριστικοποίηση των
πορισµάτων εκτίµησης (οι βαµβακοκαλλιέργειες θα
παρακολουθηθούν µέχρι την έναρξη της συγκοµιδής) από τον
ΕΛΓΑ θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε οι
αποζηµιώσεις στους δικαιούχους να καταβληθούν το συντοµότερο
δυνατό.
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Θέµα παγώµατος οφειλών και χορήγησης δανείων µε µειωµένο
επιτόκιο στους αγρότες που πλήγηκαν από την χαλαζόπτωση στην
Κοινότητα Καλών ∆ένδρων Σερρών χωρίς την κάλυψη του σχετικού
κόστους από την Πολιτεία δεν είναι δυνατό να αντιµετωπισθεί από
την ΑΤΕ, γιατί οι πόροι της Τράπεζας προέρχονται από καταθέσεις
και κατά συνέπεια µόνο µε την επανεισροή των κεφαλαίων που
τοποθετεί και των τόκων τους εξασφαλίζεται η δυνατότητα να
ανταποκριθεί στην αυτονόητη υποχρέωση επιστροφής των
αντίστοιχων κεφαλαίων και τόκων στους καταθέτες της.
Η ΑΤΕ, σύµφωνα µε πάγια τακτική της, παρέχει πιστωτικές
διευκολύνσεις και δανειακές ενισχύσεις στους παραγωγούς που
διαπιστωµένα αδυνατούν ν' ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
στην Τράπεζα λόγω έκτακτων γεγονότων (όπως δυσµενείς καιρικές
συνθήκες, αζητησία προϊόντων, ασυνήθιστες µεταβολές τιµών,
κ.λ.π) τα οποία επηρέασαν αρνητικά τις εκµεταλλεύσεις τους. Οι
διευκολύνσεις αυτές παρέχονται µέσα στα πλαίσια της 1620/89
Πράξης του ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος και προβλέπουν
ρύθµιση των ληξ/σµων χρεών, χωρίς τόκους ποινής, σ' ένα νέο
δάνειο. Η ένταξη των πληγέντων παραγωγών στο µέτρο αυτό
γίνεται ύστερα από εξατοµίκευση των ζηµιών της κάθε
εκµετάλλευσης και αφορούν το µέρος των οφειλών που
διαπιστωµένα δεν είναι σε θέση να εξυπηρετηθεί.
Στα πλαίσια αυτά θα αντιµετωπισθούν και οι παραγωγοί της
Κοινότητας Καλών ∆ένδρων Σερρών που υπέστησαν εκτεταµένες
καταστροφές στην παραγωγή τους από την χαλαζόπτωση στις
αρχές του Ιουλίου.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

7. Στην µε αριθµό 16/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 16/15.7.98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Σ. Παναγιώτου και Μ. Μπόσκου, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Οι κοινότητές Γενισέας, Αβδήρων, ∆ιοµήδειας, Μαγικού και
Ευµοίρου του Νοµού Ξάνθης επλήγησαν από χαλάζι στις 25.6.98
που προξένησε σοβαρότατες ζηµιές σε καλλιέργειες βαµβακιού,
σιτηρών, βιοµηχανικής τοµάτας και αραβοσίτου σε έκταση περίπου
15.ΟΟ0 στρεµµάτων.
Για τις ζηµιές αυτές ο ΕΛΓΑ επιλήφθηκε άµεσα και οι εκτιµήσεις
ολοκληρώθηκαν.
Επιβάλλεται όµως για τεχνικούς λόγους προκειµένου τα πορίσµατα
των εκτιµήσεων να εκφράζουν µε τη µεγαλύτερη δυνατή ακρίβεια
την απώλεια του εισοδήµατος των πληγέντων παραγωγών στις
καλλιέργειές των βαµβακιών ν' ακολουθήσει και δεύτερη εκτίµηση
κοντά στη συγκοµιδή. Μετά την οριστικοποίηση των πορισµάτων
εκτίµησης από τον ΕΛΓΑ θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια
για την επίσπευση της καταβολής των αποζηµιώσεων στους
δικαιούχους.
Σε όσες περιπτώσεις, τα τελευταία χρόνια, οι καλλιέργειες της
περιοχής των παραπάνω κοινοτήτων επλήγησαν από ζηµιογόνα
αίτια που ενέπιπταν στις διατάξεις του Κανονισµού Ασφάλισης της
Φυτικής Παραγωγής, ο ΕΛΓΑ έχει ήδη καταβάλει τις αντίστοιχες
αποζηµιώσεις.
Σήµερα ο ΕΛΓΑ όταν οι ζηµιές υπερβαίνουν το 2Ο% καταβάλλει
αποζηµίωση ίση µε 74,8%.της συνολικής παραγωγής για ποσοστό
ζηµιάς 100%. Στο αίτηµα της κατάργησης της απόλυτης απαλλαγής
δηλαδή του ποσοστού που δεν αποζηµιώνεται πρέπει να γίνει
αντιληπτό ότι πέρα από τις οικονοµικές δυνατότητες του ΕΛΓΑ, η
ασφάλιση δεν πρέπει να αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα στην
προσπάθεια αποτροπής ή µείωσης της ζηµιάς από τον παραγωγό
και κυρίως δεν µπορεί ποτέ η ασφάλιση να αποτελεί µέσο ωφέλειας
και προσπορισµού κέρδους.
Πάντως ο ΕΛΓΑ, στα πλαίσια των οικονοµικών του δυνατοτήτων,
συνεχώς επεκτείνει και βελτιώνει την παρεχόµενη ασφάλιση,
συµβάλλοντας έτσι ώστε να περιοριστούν στο ελάχιστο δυνατό οι
επιπτώσεις της εξάρτησης των παραγωγών της χώρας από

καιρικές αντιξοότητες που δεν µπορούν να ελέγξουν.
Ο Υπουργός

ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"
8. Στην µε αριθµό 21/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
8/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 21/15-7-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Στ. Παναγιώτου και Α. Τασούλας, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Κατά το τρέχον έτος στο νοµό Ηλείας οι καλλιέργειες της υπαίθριας
τοµάτας έχουν υποστεί σοβαρές ζηµιές από διάφορες ιώσεις και
κυρίως από τον ιό του µωσαϊκού του αγγουριού (cucumber mosaic
cucumοnrus CΜV) και τον ιό Υ της πατάτας (pοtatο νirus Υ
pοtiνirus, Ρ.V.Υ ).
Στην εν λόγω περιοχή από το 1989 που πρωτοεµφανίσθηκε ο ιός
και προξένησε ολοκληρωτική καταστροφή στις τοµατοκαλλιέργειες
και εντεύθεν αρκετές χρονιές έχουµε ζηµιές από την αναφερόµενη
ασθένεια.
Οι βασικοί ιοί που προκαλούν τις ζηµιές έχουν µελετηθεί από το
Υπουργείο Γεωργίας σε συνεργασία µε τα αρµόδια επιστηµονικά
Ιδρύµατα της Χώρας (Γεωπονικό Πανεπιστήµιο, ΕΘΙΑΓΕ και Μ.Φ.Ι.)
εδώ και χρόνια και έχει αποδειχθεί ότι αυτοί µεταδίδονται µε αφίδες
και όχι µε το σπόρο της τοµάτας.
'Οσες χρονιές έχουµε υψηλούς πληθυσµούς αφίδων έχουµε
µετάδοση και εξάπλωση της ασθένειας και κατά συνέπεια σοβαρές
ζηµιές.
Θεραπεία των ιολογικών ασθενειών της τοµάτας στη γεωργική
πράξη δεν υπάρχει, η µόνη αντιµετώπιση βασίζεται στην πρόληψη
των µολύνσεων µε την εφαρµογή συστηµατικών προληπτικών
ψεκασµών των καλλιεργειών µε κατάλληλα εντοµοκτόνα για την
εξάλειψη των αφίδων - φορέων των ιών.
Για όλα αυτά είναι ενήµεροι εδώ και χρόνια οι παραγωγοί.
Η φετινή επιδηµία από τους ιούς οφείλεται στον ήπιο χειµώνα ο
οποίος συνετέλεσε στη διατήρηση υψηλών πληθυσµών αφίδων
πάνω στα ζιζάνια ευνοώντας τη µετανάστευσή τους.
∆υστυχώς οι παραγωγοί δεν επενέβησαν προληπτικά πριν την
εµφάνιση των πτερωτών αφίδων µε αποτέλεσµα να έχουµε έντονες
προσβολές.
Το Υπουργείο Γεωργίας µε την εµφάνιση του φαινοµένου αµέσως
έστειλε ειδικό ιολόγο στο Νοµό ο οποίος επισκέφθηκε όλες τις
τοµατοπαραγωγές περιοχές επανέλαβε τις οδηγίες πρόληψης και
έδωσε οδηγίες οι οποίες µπορούν να περιορίσουν κάπως το
πρόβληµα.
Πάντως εάν δεν εφαρµόζονται από τους παραγωγούς οι
προληπτικοί ψεκασµοί κατά των αφίδων κάθε χρόνο θα έχουµε
πρόβληµα.
Επίσης ζητήθηκε από τη ∆/νση Αγροτικής Ανάπτυξης Ν.Α. Ηλείας,
να υποβάλει στο Υπ. Γεωργίας στοιχεία για τις ζηµιές στη
βιοµηχανική τοµάτα του Ν. Ηλείας προκειµένου στη συνέχεια να
εξετασθεί η δυνατότητα και αναγκαιότητα λήψης µέτρων υπέρ των
σοβαρά ζηµιωθέντων αγροτών.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

9. Στην µε αριθµό 23/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
9/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 23/15.7.98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Α. Τασούλας, Β. Μπούτας και Στ. Παναγιώτου,
σας πληροφορούµε ότι θα προωθηθεί Νοµοθετική ∆ιάταξη µε την
οποία θα ορίζεται ως ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του άρθρου 4 του
ν. 2538/97 η 1η Ιανουαρίου 1999.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"
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10. Στην µε αριθµό 25/15.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
11/13.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 25/15.7.98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Μ. Κωστόπουλος, Ο. Κολοζώφ και Μ.
Αγγουράκης για τα θέµατα της αρµοδιότητάς µας, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Το Υπουργείο Γεωργίας µε το αριθµ.1250/Θ/21.7.98 έγγραφό του
ζήτησε από τις αρµόδιες Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις να προβούν
δια των ∆/νσεων Αγροτικής Ανάπτυξης σε εξατοµίκευση των ζηµιών
που προκλήθηκαν σε γεωργοκτηνοτροφικες εκµεταλλεύσεις από
πυρκαγιές κατά τους µήενς Ιούνιο και Ιούλιο 1998 και στη συνέχεια
θα προβεί στις απαραίτητες ενέργειες γαι τη χορήγηση οικονοµικών
ενισχύσεων στους αγρότες που ζηµιώθηκαν σοβαρά από το
ανωτέρω αίτιο.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

11. Στην µε αριθµό 35/15.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
14/13.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 35/15.7.98 που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Α. Χρυσανθακόπουλος, σας πληροφορούµε τα εξής:
Θέµα παγώµατος οφειλών στους κτηνοτρόφους που πλήγηκαν από
επιδηµία µελιταίου πυρετού µε ιδιαίτερη έξαρση στο Ν. Αχαίας δεν
είναι δυνατό να αντιµετωπισθεί από την ΑΤΕ, γιατί οι πόροι της
Τράπεζας προέρχονται από καταθέσεις και κατά συνέπεια µόνο µε
την επανεισροή των κεφαλαίων που τοποθετεί και των τόκων τοςυ
εξασφαλίζεται η δυαντότητα να ανταποκριθεί στην αυτονόητη
υποχρέωση επιστροφής των αντίστοιχων κεφαλαίων και τόκων
στους καταθέτες της.
Η ΑΤΕ παρείχε στους κατηνοτρόφους πρόγραµµα πιστωτικών
διευκολύνσεων για τις ληξιπρόθεσµες οφειλες τους µέχρι 31/12/97,
οι οποίες περιλαµβάνουν απαλλαγή από τόκους ποινής για το
χρονικό διάστηµα από 1/1/94 µεχρι και 31/12/97 και µέρος των
συµβατικών τόκων για το διάστηµα 1/1/94 και µέχρι 30/6/96 που
φθάνει µέχρι το 50%. Το υπόλοιπο των οφειλών τους ρυθµίζεται για
να πληρωθεί σε 10 χρόνια. Επισηµαίνεται όµως ότι η διάρκει
αισχύος του παραπάνω προγράµµατος των πιστωτικών
διευκολύνσεων προκειµένου να υπαχθούν σ'αυτές οι τυχόν
ενδιαφερόµενες έληξε στις 30.6.98.
Η ΑΤΕ, σύµφωνα µε πάγια τακτική της, παρέχει πιστωτικές
διευκολύσνεις και δανειακές ενισχύσεις στους κτηνοτρόφους που
διαπιστωµένα αδυνατούν ν' ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
στην Τράπεζα λόγω έκτακτων γεγονότων (όπως δυσµενείς καιρικές
συνθήκες, αρρώστιες του ζωικού πληθυσµού, ασυνήθιστες
µεταβολές τιµών κλπ.) τα οποία επηρέασαν αρνητικά τις
εκµεταλλεύσεις τους. Οι διευκολύνσεις αυτές παρέχονται µέσα στα
πλαίσια της 1620/89 Πράξςη του ∆ιοικητή της Τράπεζας της
Ελλάδος και προβλέπουν ρύθµιση των ληξ/σµων χρεών, χωρίς
τόκους ποινής, σ' νέο δάνειο. Η ένταξη των πληγέντων
κτηνοτρόφων στο µέτρο αυτό γίνεται ύστερα από εξατοµίκευση των
ζηµιών της κάθε εκµετάλλευσης και αφορούν το µέρος των οφειλών
που διαπιστωµένα δεν είναι σε θέση να εξυπηρετηθεί.
Στα πλαίσια αυτά θα αντιµετωπισθούν και οι κτηνοτρόφοι του
Νοµού Αχαίας που υπέστησαν εκτεταµένες καταστροφές στο ζωϊκό
πληθυσµό τους από τη πρόσφατη επιδηµία µελιταίου πυρετού.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

12. Στην µε αριθµό 38/15.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
15/13.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 38/15.7.98 που κατέθεσε η Βουλευτής
κ. Π. Φουντουκίδου, σας πληροφορούµε τα εξής:
Το οικονοµικό έλλειµα του ΕΛ.Γ.Α, το οποίο θα προκύψει το 1998,

λόγω των εκτεταµένων ζηµιών για δεύτερη συνεχή χρονιά στη
γεωργική παραγωγή της χώρας καθώς και λόγω των ασφαλιστικών
παροχών από τις επεκτάσεις - βελτιώσεις που περιέχονται στο νέο
Κανονισµό Ασφάλισης της Φυτικής παραγωγής του ΕΛ.Γ.Α., ο
οποίος θα ισχύσει αναδροµικά από 1.1.98, θα καλυφθεί;
α. µε επιχορήγηση του ΕΛ.Γ.Α. µε το ποσό των 18.000.000 δρχ. για
την οποία ήδη έχουν προχωρήσει οι απαραίτητες διαδικασίες προς
το Υπουργείο των Οικονοµικών και
β. µε την αύξηση των εσόδων του ΕΛ.Γ.Α. κατά 10.000.000.000
δρχ. η οποία προέρχεται από την αναπροσαρµογή της ειδικής υπέρ
του ΕΛ.Γ.Α. ασφαλιστικής εισφοράς από 2% σε 3% που ισχύει από
1.1.98.
Ο ΕΛΓΑ, όπως και για τις περσινές ζηµιές για τις οποίες κατέβαλε
το ποσό των 65 δισ. δρχ. έτισ και φέτος θα ανταποκριθεί απολύτως
στις προβλεπόµενες από τοςυ Κανονισµούς ασφαλιστικές του
υποχρεώσεις.
Κατόπιν των ανωτέρω δεν συντρέχει κανέανς λόγος ανησυχίας για
την έγκαιρη καταβολή των αποζηµιώσεων στους πληγέντες
γεωρεγούς και κτηνοτρόφους.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

13. Στην µε αριθµό 47/15.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
17/13.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 47/15.7.98 που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Μ. Κεφαλογιάννης σας πληροφορύµε τα εξής:
Για τις ζηµιές που προξενήθηκαν σε σταφίδες και αµπέλια του
Νοµού Ηρακλείου από καύσωνα στις 3 και 4 Ιουλίου ο ΕΛΓΑ έχει
ήδη επιληφθεί. Συγκεκριµένα για τις ζηµιές αυτές διενεργήθηκαν
έγκαιρα οι απαραίτητες επισηµάνσεις και στις 10 Ιουλίου δηλαδή
πριν από την εκπνοή της 12ήµερης προθεσµίας υποβολής των
δηλώσεων ζηµιάς, άρχισαν οι εκτιµήσεις µε προτεραιότητα στις
περιοχές που έχουν σηµειωθεί οι µεγαλύτερες ζηµιές καθώς και στις
ποικιλίες που βρίσκονται στο στάδιο τςη συγκοµιδής. Από
διάφορους ∆ήµους και Κοινότητες του Νοµού Ηρακλείου έγιναν
περί τις 300 αναγγελίες ζηµιάς και υποβλήθηκαν περί τις 8000
δηλώσεις οι εκτιµήσεις των οποίων υπολογίζεται ότι θα
ολοκληρωθούν σύντοµα.
Μετά το πέρας των εκτιµήσεων θα ακολουθήσει η κοινοποίηση των
πορισµάτων εκτίµησης για την ενηµέρωση των ενδιαφεροµένων
παραγωγών, στη συνέχεια δε από τον ΕΛΓΑ θα καταβληθεί κάθε
δυνατή προσπάθεια ώστε οι αποζηµιώσεις να καταβληθούν στοςυ
δικαιούχους το συντοµότερο δυνατό.
Τέλος όσον αφορά στις ζηµιές που προξενήθηκαν στο ζωϊκό
κεφάλαιο (κοτόπουλα, χοιρινά, κουνέλια, αιγοπρόβοτα και
µελισσοσµήνη) οι οποίες µάλιστα είναι αρκετά σηµαντικές, οι
εκτιµήσεις των ζηµιών αυτών, έχουν ήδη ολοκληρωθεί και σύντοµα
θα κοινοποιηθούν τα πορίσµατα εκτίµησης στους ενδιαφεροµένους
κτηνοτρόφους και µελισσοκόµους.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

14. Στην µε αριθµό 52/15.7.98 ερώτησης (ΑΚΕ) δόθηκε µε το υπ'
αριθµ. 18/13.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση ΑΚΕ 52/5/15.7.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Μ. Κεφαλογιάννης για τα θέµατα της αρµοδιότητάς
µας, σας πληροροφορούµε ότι το Τµήµα Προµηθειών και Εκτέλεσης
Εργασιών του Υπ. Γεωργίας την τελευταία πενταετία δεν έχει
συνάψει καµία σύµβαση εκτέλεσης έργων, πορµηθειών ή παροχής
υπηρεσιών µε τον 'Οµιλο Εταιρειών ΙΝΤRAKOM.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"
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15. Στην µε αριθµό 65/15.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
20/13.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 65/15.7.98 που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Σπ. ∆ανέλλης, σας πληροφορούµε τα εξής:
Για τις ζηµιές που προξενήθηκαν σε σταφίδες και αµπέλια του
Νοµού Ηρακλείου από καύσωνα στις 3 και 4 Ιουλίου, ο ΕΛΓΑ
επιλήφθηκε αµέσως. Συγκεκριµένα διενήργησε έγκαιρα τις
απαραίτητες επισηµάνσεις και στις 10 Ιουλίου δηαλδή πριν από την
εκπνοή της 12ήµερης προθεσµίας υποβολης των δηλώσεων
ζηµιάς, άρχισαν οι εκτιµήσεις οι οποίες διενεργούνται από
πολυµελες κλιµάκιο γεωπόνων εκτιµητών του ΕΛΓΑ που
συγκροτήθηκε για το σκοπό αυτό. Σύµφωνα µετ α στοιχεία του
ΕΛΓΑ από διάφορους ∆ήµους και Κοινότητες του Νοµού Ηρακλείου
έγιναν περί τις 300 αναγγελίες ζηµιάς και υποβλήθηκαν περί τις
8000 δηλώσεις οι εκτιµήσεις των οποίων θα ολοκληρωθούν
σύντοµα.
Μετά το πέρας των εκτιµήσεων θα ακολουθήσει η κοινοποίηση των
πρισµάτων εκτίµησης για την ενηµέρωση των ενδιαφεροµένων
παραγωγών, στη συνέχεια δε από τον ΕΛΓΑ θα καταβληθεί κάθε
δυνατή προσπάθεια ώστε οι αποζηµιώσεις να καταβληθούν στοςυ
δικαιούχους το συντοµότερο δυνατό.
∆ιευκρινίζεται ότι σύµφωνα µε τον Κανονισµό Ασφάλισης δεν
καλύπτονται ασφαλιστικά από τον ΕΛ.Γ.Α. οι ζηµιές που
προξενήθηκαν στο Φυτικό Κεφάλαιο καθώς και οι επιπτώσεις που
µπορεί να υπάρξουν στην παραγωγή επόµενων καλλιεργητικων
περιόδων.
Για τις δενδρώδεις καλλιέργειες, κατόπιν οδηγίας που έδωσα στη
∆ιοίκηση του ΕΛΓΑ, το ∆ιοικητικό Συµβούλιο στη συνεδρίαση τις 10
Ιουνίου 1998, έλαβε απόφαση γαι την τροποποίηση του Καν. µε
αναδροµική ισχύ, από 1.1.1998. Με την απφοαση αυτή ενοποιείται
η κάλυψη ζηµιών στο προανθικό στάδιο, στο στάδιο ανθοφορίας και
στο στάδιο της καρπόδεσης, µε εννιαίο συντελεστή 62% και για τα
τρία στάδια.
Τέλος όσον αφορά στις ζηµιές που προξενήθηκαν στο ζωικό
κεφάλαιο (κοτόπουλα, χοιρινά, κουνέλια, αιγοπρόβατα) και στα
µελισσοσµήνη, οι εκτιµήσεις των ζηµιών αυτών, έχουν ήδη
ολοκλκηρωθεί και σύντοµα θα κοινοποιηθούν τα πορίσµατα
εκτίµησης στους ενδιαφερόµενους κτηνοτρφοους και
µελισσοκόµους.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

16. Στην µε αριθµό 276/16-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
22/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 276/16-7-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Θ. Λεονταρίδης και Γ. Καρασµάνης, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Για τις ζηµιές που προξενήθηκαν κυρίως στις καλλιέργειες καπνού
στις Κοινότητες Καστανούσας, Πεντάπολης, Αγίου Πνεύµατος και
σε άλλες όµορες Κοινότητες του Νοµού Σερρών από το χαλάζι της
25-6-98 ο ΕΛΓΑ επιλήφθηκε άµεσα διενεργώντας τις απαραίτητες
επισηµάνσεις των ζηµιών σε επιτόπιες επισκέψεις των αρµοδίων
γεωπόνων του. 'Ηδη διενεργούνται οι εξατοµικευµένες εκτιµήσεις
στην Κοινότητα Αγίου Πνεύµατος όπου υποβλήθηκαν και οι
περισσότερες δηλώσεις ζηµιάς και θ' ακολουθήσουν οι εκτιµήσεις
στις λοιπές κοινότητες, διαδικασία η οποία προβλέπεται να
ολοκληρωθεί πολύ σύντοµα.
Η αξιοπιστία των εκτιµήσεων είναι θέµα θεµελιώδους σηµασίας για
τον ΕΛΓΑ και για το λόγο αυτό τις εκτιµήσεις διενεργούν γεωπόνοι
πτυχιούχοι Ανωτάτων Γεωπονικών Σχολών, ειδικά εκπαιδευνένοι
στο αντικείµενο, υπό την εποπτεία γεωπόνων στελεχών του ΕΛΓΑ
µε µακροχρόνια εµπειρία και µε τις οδηγίες του ΕΛΓΑ να είναι
αντικειµενικοί και δίκαιοι έτσι ώστε τα πορίσµατα των εκτιµήσεων να
εκφράζουν µε τη µεγαλύτερη δυνατή ακρίβεια την απώλεια του
εισοδήµατος των παραγωγών.

Τέλος µετά την ολοκλήρωση των εκτιµήσεων από τον ΕΛΓΑ θα
καταβληθεί κάθε προσπάθεια ώστε οι αποζηµιώσεις στους
δικαιούχους να καταβληθούν το συντοµότερο δυνατό. Θα πρέπει να
επισηµανθεί ότι στο ζήτηµα της επίσπευσης του χρόνου καταβολής
των αποζηµιώσεων ο ΕΛΓΑ µε µεγάλη προσπάθεια έχει καταφέρει
σηµαντικά βήµατα. Στις περισσότερες περιπτώσεις και όπου δεν
υπάρχουν τεχνικά προβλήµατα στην εκτίµηση και στην
οριστικοποίηση των πορισµάτων η καταβολή των αποζηµιώσεων
γίνεται περίπου στο χρόνο που ολοκληρώνεται η εµπορία των
προϊόντων. Ενδεικτικό δε είναι ότι για τις ζηµιές που συνέβησαν το
1997, οι οποίες ήταν πρωτοφανείς σε όγκο και έκταση οι
αποζηµιώσεις, ύψους 65 δις δραχµών, καταβλήθηκαν στο
µεγαλύτερο µέρος του µέχρι το Φεβρουάριο 1998, ολοκληρώθηκαν
δε εντός του α' εξαµήνου του τρέχοντος έτους. Ελπίζουµε ότι µετά
την πλήρη εφαρµογή της αυτοδύναµης µηχανογραφικής
οργάνωσης του ΕΛ.ΓΑ. ο χρόνος αυτός θα συντοµευθεί ακόµα
περισσότερο.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

17. Στην µε αριθµό 280/16-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
23/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 280/16-7-98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Π. Φουντουκίδου, σας πληροφορούµε ότι:
Ο Οργανισµός Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων καλύπτει
ασφαλιστικά τη φυτική παραγωγή για ζηµιές που προκαλούνται από
παγετό, χαλάζι ανεµοθύελλα, πληµµύρα, καύσωνα, υπερβολικές ή
άκαιρες βροχοπτώσεις θάλασσα και χιόνι. Καλύπτει δηλαδή όλους
σχεδόν τους φυσικούς κινδύνους οι οποίοι δεν είναι δυνατόν να
ελεγχθούν και των οποίων η επέλευση µειώνει την προσδοκώµενη
παραγωγή.
Μετά τις πρόσφατες τροποποιήσεις - βελτιώσεις του κανονισµού
ασφάλισης της φυτικςη παραγωγής µε τις οποίες ο ΕΛΓΑ βελτιώνει
ακόµα περισσότερο τις παροχές του προς τον 'Ελληνα αγρότη, οι
οικονοµικές δυνατότητες του ΕΛΓΑ για την επέκταση των
ασφαλιστικών του καλύψεων και σε άλλα αντικείµενα έχουν
περιορισθεί σηµαντικά, µε αποτέλεσµα η επέκταση της
ασφαλισιτκής κάλυψης στο φυτικό κεφάλαιο επί του παρόντος
τουλάχιστον θεωρείται µη εφικτή.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

18. Στην µε αριθµό 303/16-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
25/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 303/16-7-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Θ. ∆ηµοσχάκης σας πληροφορούµε ότι αρµόδιο ν'
απαντήσει είναι το συνερωτώµενο Υπουργείο Εργασίας κ. Κ.Α.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

19. Στην µε αριθµό 324/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
28/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 324/17-7-98 που κατέθεσε ο Βολευτής
κ. Θ. ∆ηµοσχάκης, σας πληροφορούµε τα εξής:
Για την περιοχή Αλεξανδρούπολης η εξατοµίκευση των ζηµιών που
προκλήθηκαν σε γεωργοκτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις από
βροχοπτώσεις - πληµµύρες από 20 Νοεµβρίου 1997 έως 10
Φεβρουαρίου 1998, έχει τελειώσει, καθώς επίσης και η εξέταση των
εντάσεων.
Για την περιοχή Ορεστιάδας η εξατοµίκευση των ζηµιών έχει
τελειώσει και έχουν αναρτηθεί οι καταστάσεις εξατοµίκευσης των
ζηµιών για τυχόν ενστάσεις των ζηµιωθέντων παραγωγών.
Η καταβολή των οικονοµικών ενισχύσεων στους ζηµιωθέντες
αγρότες, θα αρχίσει µετά την έγκριση από την Ε.Ε. του σχεδίου
διϋπουργικής απόφασης, που έχει ήδη αποσταλεί στην
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Επιτροπή της Ε.Ε. και στο οποίο αναφέρονται τα µέτρα που
λαµβάνονται υπέρ των πληγέντων αγροτών.
Σχετικά µε τις επανεκτιµήσεις που αφορούσαν τις ζηµιές από
φθινοπωρινούς παγετούς 1997 σε καλλιέργειες βαµβακιών κυρίως
στο Νοµό 'Εβρου, αυτές έχουν ήδη εξετασθεί από τον ΕΛΓΑ και οι
σχετικές αποζηµιώσεις έχουν αρχίσει να καταβάλλονται στους
δικαιούχους παραγωγούς από 23-6-98 και προβλέπεται η
διαδικασία πληρωµής τους να ολοκληρωθεί σύντοµα.
Κατά την τρέχουσα καλλιεργητική περίοδο οι καλλιέργειες των
∆ήµων και Κοινοτήτων του Νοµού 'Εβρου, επλήγησαν διαδοχικά
από χειµωνιάτικους παγετούς πληµµύρες στις αρχές Φεβρουαρίου
και τα µέσα Μαϊου και πρόσφατα από χαλάζι στις 16-7-98. Σε όλες
τις περιπτώσεις ο ΕΛΓΑ επιλήφθηκε αµέσως και συγκρότησε
πολυµελές κλιµάκιο γεωπόνων εκτιµητών που διενεργεί τις
εκτιµήσεις των ζηµιών.
Οι εκτιµήσεις αυτές προβλέπεται να ολοκληρωθούν µέχρι το τέλος
Αυγούστου. Η διαδικασία αυτή θα µπορούσε να ολοκληρωθεί
ενωρίτερα, όµως η αδυναµία προσέγγισης στις πληµµυρισµένες
καλλιέργειες για µεγάλο χρονικό διάστηµα και η συνεχής διαδοχή
ζηµιογόνων αιτίων στις ίδιες περιοχές καθυστέρησαν το έργο των
εκτιµήσεων.
Μετά την ολοκλήρωση των εκτιµήσεων και την κοινοποίηση των
πορισµάτων εκτίµησης στους ενδιαφεροµένους από τον ΕΛΓΑ θα
καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε η καταβολή των
αποζηµιώσεων στους δικαιούχους να γίνει όσο το δυνατό
συντοµότερα.
Σε πρώτη φάση θα καταβληθούν οι αποζηµιώσεις για τα χειµερινά
σιτηρά και στη συνέχεια οι αποζηµιώσεις για τις
βαµβακοκαλλιέργειες των οποίων τα πορίσµατα εκτίµησης θα
οριστικοποιηθούν µετά από δεύτερες εκτιµήσεις στο στάδιο της
συγκοµιδής.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

20. Στην µε αριθµό 311/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
27/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 311/17-7-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Θ. Κατσανέβας σας πληροφορούµε τα εξής:
Το Κτήµα Συγγρού, καθηµερινά, είναι ανοικτό και ελεύθερα
επισκέψιµο από το κοινό από 7 π.µ. µέχρι 22.00 µ.µ.
Εντός του κτήµατος και ειδικότερα στο χώρο του θεάτρου, του
γηπέδου αλλά και άλλων "καταλλήλων" σηµείων λαµβάνουν χώρα,
άνοιξη και καλοκαίρι πλήθος πολιτιστικών εκδηλώσεων - εκθέσεων
- οµιλιών κλπ.
Οι κτιριακές εγκαταστάσεις καλύπτουν εκπαιδευτικούς σκοπούς, µε
έµφαση τον γεωργικό τοµέα σύµφωνα πάντα µε την επιθυµία της
διαθέτιδος Ιφιγένειας Συγγρού.
Το νέο ∆.Σ. του Ιντιτούτου Γεωπονικών Επιστηµών (Ι.Γ.Ε. -
Ν.Π.∆.∆. ελεγχόµενο από το Υπουργείου Γεωργίας) που αποτελεί
την εξελικτική µορφή της Ελληνικής Γεωργικής Εταιρείας και
ταυτόχρονα του αποδέκτη του Κληροδοτήµατος προγραµµατίζει για
υλοποίηση ένα πλάνο έργων και επεµβάσεων τα οποία στο άµεσο
µέλλον θα εµφανίσουν µία άλλη εικόνα του όλου ∆ασοκτήµατος.
Συγκεκριµένα προγραµµατίζεται:
α. Αναπαλαίωση και επισκευή του Πύργου της οικογένειας Α.
Συγγρού.
β. ∆ηµιουργία περιπατητικών χώρων
γ. Ζωντανές φυτικές συλλογές
δ. Εγκατάσταση ροδώνος (συλλογή ποικιλιών τριανταφυλλιάς)
ε. Ζωολογικός κήπος, ιδίως µικρών ζώων
στ. Συλλογές φυτών της Ελληνικής χλωρίδας (∆ένδρα - θάµνοι-
πόες)
η. ∆ηµιουργία χώρων αναψυχής (κιόσκια)
θ. Μακροπρόθεσµα µελετάται να σχεδιαστεί η κατασκευή δύο (2)

µικρών τεχνητών λιµνών
ι. Αξιοποίηση της υπάρχουσας κενής λίµνης, µπροστά από τον
Πύργο Συγγρού, όπου µε µηχανικές επεµβάσεις θα δηµιουργηθεί
µία µικρογραφία καταρράκτη.
ια. Εγκατάσταση φυλακίου πληροφοριών καθώς και µικρού
σταθµού πρώτων βοηθειών.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

21. Στην µε αριθµό 337/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
30/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 337/17-7-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Σπ. ∆ανέλλης για τα θέµατα της αρµοδιότητάς µας,
σας πληροφορούµε τα εξής:
Αναφορικά µε την αποξήρανση της λιµνοθάλασσας Χαλικιοπούλου
στην Κέρκυρα, προκειµένου να αποδοθεί λειτουργικός χώρος για
κατασκευή δαπέδου στάθµευσης αεροσκαφών, η Λ/Θ
Χαλικιοπούλου δεν έχει συµπεριληφθεί στις σηµαντικές για τα
πουλιά περιοχές, ούτε στον επιστηµονικό κατάλογο των περιοχών
που πληρούν τα κριτήρια της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ, ως υποψήφιες
για ένταξή τους στο ∆ίκτυο NATURA 2000.
Η υπόψη περιοχή, βέβαια, ως λιµνοθάλασσα, προστατεύεται από
τις γενικές διατάξεις της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ.
Σύµφωνα µε το Τµήµα ∆ιαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος της
∆/νσης Περιβαλλοντικού Σχεδιασµού του ΥΠΕΧΩ∆Ε, ένα µικρό
τµήµα της Λ/Θ κρίθηκε, για λόγους ασφαλείας του αεροδροµίου της
Κέρκυρας απαραίτητο να διαµορφωθεί, προκειµένου να αποδοθεί
ως λειτουργικός χώρος του αεροδροµίου. Για την κατασκευή του
έργου εκπονήθηκε Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και
εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όρου του έργου, από τους οποίους
διασφαλίζεται επαρκώς το υπόλοιπο τµήµα της Λ/Θ.
Για την προστασία και διατήρηση των πτηνών που χρησιµοποιούν
την περιοχή ως ενδιαίτηµά τους, ισχύει µέχρι το 2004, ειδική
απαγόρευση θήρας δεκαετούς διάρκειας (3609/11-11-1994
απόφαση Νοµ. Κέρκυρας Α.∆.∆./2/∆∆/3656/15-11-94 Απαγορευτική
∆ιάταξη Θήρας της ∆/νσης ∆ασών Κέρκυρας).

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

22. Στην µε αριθµό 342/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
8/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Aπαντώντας στην παραπάνω ερώτηση 342/20-7-98 που
κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Π. Κατσιλιέρης και Λ. Παπανικολάου
σας πληροφορούµε τα εξής:
Aπό τον καύσωνα της 3 και 4 Ιουλίου προξενήθηκαν ζηµιές κυρίως
σε σταφίδες και αµπέλια του Νοµού Μεσσηνίας και ιδιαίτερα στην
επαρχία Πηλίας µε επίκεντρο τις κοινότητες Κορώνης, Ν. Κορώνης,
Χαροκοπειού, Λαχανάδας, Κυνηγού κλπ
Για τις ζηµιές αυτές, για τις οποίες έγιναν στον ΕΛΓA περί τις 100
αναγγελίες από ισάριθµες κοινότητες του Νοµού, ο ΕΛΓA
επιλήφθηκε αµέσως, διενήργησε τις απαραίτητες επισηµάνσεις και
στις 16 Ιουλίου άρχισαν οι εξατοµικευµένες εκτιµήσεις από 20µελές
κλιµάκιο γεωπόνων εκτιµητών που συγκροτήθηκε για το σκοπό
αυτό, µε προτεραιότητα στις καλλιέργειες που χρήζουν άµεσης
εκτίµησης (σταφίδες κλπ).
Υπολογίζεται ότι οι εκτιµήσεις αυτές θα ολοκληρωθούν σύντοµα.
Μετά το πέρας των εκτιµήσεων θα ακολουθήσει η κοινοποίηση των
πορισµάτων για την ενηµέρωση των ενδιαφεροµένων παραγωγών
στη συνέχεια δε από τον ΕΛΓA θα καταβληθεί κάθε δυνατή
προσπάθεια ώστε οι αποζηµιώσεις να καταβληθούν στους
δικαιούχους το συντοµότερο δυνατόν.
Θέµα  παγώµατος  οφειλών  και  χορήγησης  δανείων  µε  µειωµένο
επιτόκιο  στους  αγρότες  που  πλήγηκαν  από  τον  καύσωνα  του
Ιουλίου  στις  περιοχές  Μεσσηνίας  και  Τριφυλίας  χωρίς  την
κάλυψη  του  σχετικού  κόστους  από  την  Πολιτεία
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δεν είναι δυνατό να αντιµετωπισθεί από την ΑΤΕ, γιατί οι πόροι της
Τράπεζας προέρχονται από καταθέσεις και κατά συνέπεια µόνο µε
την επανεισροή των κεφαλαίων που τοποθετεί και των τόκων τους-
εξασφαλίζεται η δυνατότητα να ανταποκριθεί στην αυτονόητη
υποχρέωση επιστροφής των αντίστοιχων κεφαλαίων και τόκων
στους καταθέτες της.
Η AΤΕ, σύµφωνα µε πάγια τακτική της, παρέχει πιστωτικές
διευκολύνσεις και δανειακές ενισχύσεις στους παραγωγούς που
διαπιστωµένα αδυνατούν ν' ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
στην Τράπεζα λόγω έκτακτων γεγονότων (όπως δυσµενείς καιρικές
συνθήκες, αζητησία προϊόντων, ασυνήθιστες µεταβολές Τιµών κλπ)
τα οποία επηρέασαν αρνητικά τις εκµεταλλεύσεις τους Οι
διευκολύνσεις αυτές παρέχονται µέσα στα πλαίσια της 1620/89
Πράξης του ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος και προβλέπουν
ρύθµιση των ληξ/σµων χρεών, χωρίς τόκους ποινής, σ' ένα νέο
δάνειο.
Η ένταξη των πληγέντων παραγωγών στο µέτρο αυτό γίνεται
ύστερα από εξατοµίκευση των ζηµιών της κάθε εκµετάλλευσης και
αφορούν το µέρος των οφειλών που διαπιστωµένα δεν είναι σε
θέση να εξυπηρετηθεί.
Στα πλαίσια αυτά θα αντιµετωπισθούν και ο παραγωγοί των
περιοχών Μεσσηνίας και Τριφυλίας που υπέστησαν εκτεταµένες
καταστροφές στην παραγωγή τους από τον καύσωνα του Ιουλίου.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

23. Στην µε αριθµό 348/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
33/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 348/20-7-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Μ. Μπόσκου και Β. Μπούτας, σας πληροφορούµε
τα εξής:
Το ιδιοκτησιακό καθεστώς του συνιδιοκτήτου δάσους Σφηκιάς Ν.
Ηµαθίας, είναι λυµένο έναντι του ∆ηµοσίου δυνάµει της αριθµ.
48/1935 αποφάσεως του τέως ∆ιοικητικού δικαστηρίου Υπ.
Γεωργίας.
Σύµφωνα µε τα υπάρχοντα στοιχεία και την ισχύουσα εγκεκριµένη
διαχ/κή µελέτη του δάσους, σηµερινοί ιδιοκτήτες είναι:
α) Ελληνικό δηµόσιο κατά 72/360 δηλ. ποσοστό 20% εξ αδιαιρέτου
β) Ευφροσύνη Τρακάκη κατά 156/360 δηλ. ποσοστό 43, 33% εξ
αδιαιρέτου βάσει των αριθµ. 1799/19-1-73 και 28/16-7-73
συµβολαίων των Προξένων Ελλάδος στη Γενεύη και Μιλάνο
αντίστοιχα και κατά 84/360 δηλ. ποσοστό 23,33% εξ αδιαιρέτου
βάσει του άρθρ. 29/16-7-73 προσυµφώνου του Προξένου Ελλάδας
στο Μιλάνο.
γ) Λοιποί άγνωστοι (Τούρκοι) κατά 48/360 δηλ. ποσοστό 13,33 εξ
αδιαιρέτου.
Ολόκληρο το ανωτέρω αγροδασόκτηµα είχε κηρυχθεί αναγκαστικώς
απαλλοτριωµένο µε τις αριθµ. 172592/1952, 36426/1954 και Β
48994/1954 Υπουργικές αποφάσεις για αποκατάσταση ακτηµόνων
καλλιεργητών και κτηνοτρόφων. Με την αριθµ. 85/1957 απόφαση
της Β επιτροπής Απαλλοτριώσεως Βεροίας εξαιρέθηκαν από την
απολλοτρίωση υπέρ των συνδιοκτητών 8.350 στρεµ. καλλιεργήσιµα
και βοσκότοποι και 3.027 στρεµ. δάσους, ενώ υπόλοιπη έκταση
παραχωρήθηκε στους κατοίκους.
Οι κάτοικοι της Κοινότητας Σφηκιάς άσκησαν αγωγή στα αρµόδια
δικαστήρια, επικαλούµενοι δικαίωµα συγκυριότητας και συννοµής εξ
αδιαιρέτου µε έκταση χρησικτησία, η οποία εκδικασθείσα και
δευτεροβαθµίως απερρίφθη.
Στην έκταση που αναγνωρίστηκε µε την ως άνω αριθµ. 48/1935
απόφαση του τέως ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Υπουργείου Γεωργίας
δεν περιλαµβάνονται ούτε οι εκτάσεις για τις οποίες έχουν εκδοθεί
αποφάσεις υπέρ των κατοίκων - καλλιεργητών που
αναγνωρίστηκαν ως δικαιούχοι αγρών, κατά την απαλλοτριωτική
διαδικασία για την κατασκευή έργων της ∆ΕΗ στη θέση "Λαγγά",
ούτε επίσης περιλαµβάνονται στην ίδια ως άνω αναγνωριστική

απόφαση οι εκτάσεις στη θέση "Στρηβάδια" για τις οποίες δεν έχει
εκδοθεί απόφαση απαλλοτρίωσης.
Η περίπτωση της δυνητικής ανάθεσης της διαχείρισης του εξ
αδιαιρέτου µεριδίου του ∆ηµοσίου (που σίγουρα δεν είναι
απαγορευτική), δεν εφαρµόζεται µόνο στο υπόψη δάσος, αλλά σ'
όλα τα συνιδιόκτητα δάση.
Το ιδιοκτησιακό καθεστώς του δάσους (συνιδιοκτησία, µε το εξ
αδιαιρέτου µερίδιο του ∆ηµοσίου µικρότερο του ηµίσεως του όλου
δάσους), υπαγορεύει τον τρόπο αυτό διαχείρισης δηλ. την ανάθεση
διαχείρισης του εξ αδιαιρέτου µεριδίου του ∆ηµοσίου στον έχοντα
µεγαλύτερο µερίδιο βάσει της παρ. 2 του αρθρ. 152 του Ν.∆. 86/69.
Η διάταξη αυτή είναι ειδική και κατισχύει των άρθρων 788-791 του
αστ. Κώδικα (Εφ. Θεσ. 473/1961 Αρχ. Ν. ΙΒ 569).
Κατά συνέπεια, οι λοιποί άγνωστοι (Τούρκοι) συνιδιοκτήτες του
13,33% εξ αδιαιρέτου µεριδίου, δεν µπορούν να έχουν καθοριστικό
ρόλο στη διαχείριση του δάσους δηλ. δεν απαιτείται η συγκατάθεσή
τους.
Αλλά και στην περίπτωση ακόµη που το αριθµ. 29/16-7-73
προσύµφωνο αγοραπωλησίας του 23,33% εξ αδιαιρέτου µεριδίου,
που προαναφέραµε, δεν είναι ισχυρό η ανάθεση διαχείρισης του εξ
αδιαιρέτου µεριδίου του ∆ηµοσίου στην συνιδιοκτήτρια Εφορ.
Τρακάκη ορθώς έγινε, διότι και πάλι αυτή έχει το µεγαλύτερο εξ
αδιαιρέτου µερίδιο (43, 33%) και βάσει των προαναφερθέντων
οριστικών συµβολαίων, αυτή καθίσταται διαχειρίστρια και
νοµιµοποιείται για την εκ µέρους της χορήγηση των σχετικών
αδειών απόληψης δασικών προϊόντων σε µισθωτές.
Με την αριθµ. 31657/15-9-1997 απόφασή του και την από 25-9-
1997 συµπληρωµατική της και για τους λόγους που αναφέρονται
στο ιστορικό των αποφάσεων αυτών, ο Γενικός Γραµµατέας
Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας ανέστειλε για έξη (6) µήνες την
αριθµ. 1170/19-7-1996 απόφαση του Αναπληρωτή Περ. ∆/ντή
Ηµαθίας, µε την οποία εγκρίθηκε η διαχειριστική µελέτη του
παραπάνω συνιδιοκτήτου δάσους.
Το Κοινοτικό Συµβούλιο Σφηκιάς δια το Προέδρου της Κοινότητας
Σφηκιάς και δύο κατοίκων της ίδιας Κοινότητας κατέθεσαν ενώπιον
του Εισαγγελέα Πληµ/κών Βέροιας την από 24-8-97 αίτηση
ασφαλιστικών µέτρων, η οποία στρέφεται κατά της Ευφροσύνης
Τρακάκη και του µισθωτή του δάσους Γεωργίου Λαφάρα.
Με την αίτησή τους δε αυτή και για τους λόγους που αναφέρουν στο
σκεπτικό της, οι αιτούντες ζητούν να απαγορευθεί, µε εισαγγελική
διάταξη, η υλοτοµία του υπόψη δάσους µέχρις ότου αποφασίσει
περί αυτού η πλειοψηφία των συνιδιοκτητών και τηρηθεί η
διαδικασία που προβλέπει η κείµενη νοµοθεσία, για τη συµµετοχή
του ∆ηµοσίου.
Τέλος, η µέχρι σήµερα διαχειρίστρια του δάσους Ευφροσύνη
Τρακάκη και ο µισθωτής Γεώργιος Λαφάρας, κατέθεσαν και αυτοί,
ενώπιον του ίδιου Εισαγγελέα, την από 1-9-1997 αίτηση
ασφαλιστικών µέτρων, µε την οποία ζητούν να αρθεί η από 27-8-97
προσωρινή διαταγή του Εισαγγελέα Πληµ/κών Βέροιας, µε την
οποία απαγορεύθηκε κάθε εργασία υλοτόµησης του παραπάνω
δάσους.
Προτείνεται λύση αγοράς του κτήµατος από την Κοινότητα,
προκειµένου να αποφευχθούν διενέξεις µεταξύ Κοινότητας,
ιδιοκτητών και ∆ηµοσίου. Προς αυτή την κατεύθυνση το ∆ηµόσιο
επιβάλλεται να κρίνει δια του αρµοδίου οργάνου (σήµερα Γενικού
Γραµµατέα Περιφέρειας) αν θα προβεί στην άσκηση του
δικαιώµατος προτιµήσεως αγοράς που του παρέχεται µε το άρθρο
72 του Ν. 998/1979.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

24. Στην µε αριθµό 351/20-7-97 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
34/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 351/20.7.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Στ. Ι. Παπαδόπουλος για τα θέµατα της
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αρµοδιότητάς µας, σας πληροφορούµε τα εξής:
Προκειµένου να αρδευτεί η Πεδιάδα ∆ράµας (250.000 στρ.) έχουν
αρχίσει να εκτελούνται έργα αξιοποίησης των νερών του Ποταµού
Νέστου από τον Ταµιευτήρα της Πλατανόβρυσης. 'Ηδη
ολοκληρώνεται η πρώτη φάση των έργων υδροληψίας. Θα
ακολουθήσει η κατασκευή υπόγειας σήραγγας µήκους 30 ΚΜ
µεταφοράς νερού και εν συνεχεία έργο εξόδου της σήραγγας στην
πεδιάδα ∆ράµας. Το έργο χρηµατοδοτείται αποκλειστικά από
εθνικούς πόρους και είναι ενταγµένο στην ΣΑΕ 081 µε
προϋπολογισµό Α' φάσης έργων 1.250.000.000 δρχ.
Τα έργα που εκτελούνται σήµερα στην περιοχή πεδιάδας Νέστου
στον Νοµό Καβάλας είναι:
α) Αρδευτικό δίκτυο Αγιάσµατος
'Εκταση προς άρδευση 7.520 στρµ.
Χρηµατοδοτείται από το ΙΙ ΚΠΣ ΠΕΠ Ανατολικής Μακεδονίας -
Θράκης ΣΑΕ 031/2 Περιφέρειας Αν. Μακεδονίας - Θράκης.
Προϋπολογισµός έργου 220 εκατ. δρχ.
β) Αρδευτικό Γράβουνας - Γέροντα
'Εκταση προς άρδευση 1.500 στρµ. στην περιοχή Γιάκα Νέστου.
Χρηµατοδοτείται από ΙΙ ΚΠΣ ΠΕΠ Ανατ. Μακεδονίας-Θράκης,
ΣΑΝΑ/2 Νοµαρχίας Καβάλας.
Τα υπόλοιπα αρδευτικά δίκτυα περιοχής Νέστου Νοµού Καβάλας,
έγιναν παλαιότερα έτη.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

25. Στην µε αριθµό 418/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
37/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 418/20.7.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. Κουράκης για τα θέµατα της αρµοδιότητάς µας, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Η φετεινή παραγωγή τοµάτας θερµοκηπίων στο Νοµό Ηρακλείου
εκτιµάται ότι θα φθάσει τους 42.000 τόνους έναντι 37.000 τόνων του
1997. Μέχρι σήµερα έχουν συγκοµισθεί και διατεθεί 40.000 τόνοι
τοµάτας σε αρκετά ικανοποιητικές τιµές.
Η εναποµείνασα παραγωγή των 2.000 τόνων αφορά το 30% της
παραγωγής 300 στρεµµάτων, τα οποία φυτεύθηκαν το µήνα
Μάρτιο, λόγω των υψηλών τιµών που απήλαυσαν πέρυσι οι
παραγωγοί τους µήνες Ιούνιο και Ιούλιο (300-500 δρχ./κιλό).
Οι σηµερινές τιµές διάθεσης της αδιάθετης παραγωγής
διαµορφώνονται πράγµατι γύρω στις 50 δρχ./κιλό πλην όµως η
υπόλοιπη παραγωγή (70%) των καλλιεργειών αυτών διατέθηκε σε
ικανοποιητικές τιµές, µε αποτέλεσµα η Μ.Σ.Τ. διάθεσης της
παραγωγής και αυτών ακόµη των όψιµων φυτεύσεων να
διαµορφώνεται πάνω από το κόστος παραγωγής.
'Αλλωστε, για τις κλιµατολογικές συνθήκες του Νοµού Ηρακλείου η
παραγωγή τοµάτας στο θερµοκήπιο στα τέλη Μαϊου - αρχές Ιουνίου
και από εκεί και πέρα αρχίζει η παραγωγή της υπαίθριας τοµάτας.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

26. Στην µε αριθµό 422/21-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38/13-8-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 422/21.7.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης, σας πληροφορούµε τα εξής:
Το οικονοµικό έλλειµµα του ΕΛΓΑ το οποίο θα προκύψει το 1998,
λόγω των εκτεταµένων ζηµιών για δεύτερη συνεχή χρονιά στη
γεωργική παραγωγή της χώρας, καθώς και λόγω των ασφαλιστικών
παροχών από τις επεκτάσεις-βελτιώσεις που περιέχονται στο νέο
Κανονισµό Ασφάλισης της Φυτικής Παραγωγής του ΕΛΓΑ, ο οποίος
θα ισχύσει αναδροµικά από 1.1.98, θα καλυφθεί:
α. µε επιχορήγηση του ΕΛΓΑ µε το ποσό των 18.000.000.000 δρχ
για την οποία ήδη έχουν προχωρήσει οι απαραίτητες διαδικασίες

προς το Υπουργείο των Οικονοµικών και
β. µε την αύξηση των εσόδων του ΕΛΓΑ κατά 10.000.000.000 δρχ.
η οποία προέρχεται από την αναπροσαρµογή της ειδικής υπέρ του
ΕΛΓΑ ασφαλιστικής εισφοράς από 2% σε 3% που ισχύει από
1.1.98.
Ο ΕΛΓΑ όπως και για τις περσινές ζηµιές για τις οποίες κατέβαλε το
ποσό των 65 δισ. δρχ. έτσι και φέτος θα ανταποκριθεί απολύτως
στις προβλεπόµενες από τους Κανονισµούς ασφαλιστικές του
υποχρεώσεις.
Κατόπιν των ανωτέρω δεν συντρέχει κανένας λόγος ανησυχίας για
την έγκαιρη καταβολή των αποζηµιώσεων στους πληγέντες
γεωργούς και κτηνοτρόφους.

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

27. Στην µε αριθµό 487/21.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1521/18.8.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στο από 22.7.98 έγγραφό σας, και την προσαρτηµένη
σ'αυτό 487/21.7.98 ερώτηση, που µας στάλθηκε από το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. ∆.
Σαρρής, σχετικά µε το πιο πάνω θέµα, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Οι διατάξεις της υποπερ.αα' της περιπτ. α' της παρ.1 του άρθρου 13
του ν.2238/1994 έχουν εφαρµογή µόνο σε περίπτωση µεταβίβασης
µε αντάλλαγµα ολόκληρης επιχείρησης µε τα άϋλα στοιχεία αυτής,
όπως αέρας, επωνυµία, σήµα, προνόµια κτλ. ή υποκαστήµατος
επιχειρήσης, όπως υατό ορίζεται από τις διατάξεις της παρ.1 του
άρθρου 9 του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων, και όχι στις
περιπτώσεις που απλώς έχουµε διακοπή δραστηριότητας της
επιχειρήσης.
Από τα παραπάνω προκύπτει ότι δεν τίθεται θέµα φορολόγησης µε
τις παραπάνω διατάξεις στην περίτπωση διακοπής δραστηριότητας
της επιχείρησης, χωρίς να υπάρξει µεταβίβαση αυτής σε
οποιονδήποτε τρίτον.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

28. Στην µε αριθµό 513/22.7.98, 539/24.7.98, 490/21.7.98
ερωτήσεις δόθηκε µε το υπ'αριθµ. 43/13.8.98. έγγραφο από τον
Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις ερωτήσεις 513/22-7-98, 539/24-7-98, 490/21-7-
98 που κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Σ. ∆ήµου, Π.Ι. Κατσιλιέρης
και Λ.Ι. Παπανικολάου, σας πληροφορούµε τα εξής:
Στη διαχειριστική Επιτροπή των Μετ/νων φρούτων και Λαχανικών
της 8.7.98 η COMISSION παρουσίασε προς ψήφιση, σχέδιο
κανονισµού, όπου καθοριζόταν η ελάχιστη τιµή εισαγωγής για τις
ξηρές σταφίδες, την περίοδο εµπορίας 1998/99 και η
αντισταθµιστική εισφορά που επιβάλλεται στην περίπτωση που η
ελάχιστη τιµή δεν τηρείται.
Σύµφωνα µε την καθορισθείσα διεθνή τιµή (93322 ECU/τον.) οι
αντισταθµιστικές εισφορές για τις ξηρές σταφίδες (Κορινθιακή και
Σουλτανίνα των µεγάλων συσκευασιών) µηδενιζόταν.
Η Ελληνική Αντιπροσωπεία αντέδρασε έντονα για τα στοιχεία που
χρησιµοποιήθηκαν στον υπολογισµό της διεθνούς τιµής από την
COMMISSION.
Η Επιτρπή επέµεινε στις θέσεις της, αναφέροντας ότι παρακολουθεί
την εξέλιξη των διεθνών τιµών και έχει τη δυνατότητα να παρέµβει.
Στη σχετική ψηφοφορία η Ελληνική αντιπροσωπεία µόνη από τα
Κ.Μ. κατεψήφισε την υποβληθείσα πρόταση (82 υπέρ 5 κατά).

Ο Υπουργός
ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

29. Στην µε αριθµό 592/28.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
13/18.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
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"Απαντώντας στην 592/28.7.98 ερώτηση του Βουλευτή κ. Λεωνίδα
Κουρή, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Για τα ζητήµατα στα οποία αναφέρεται ο κ. Βουλευτής έχω
ενηµερώσει εκτενώς τη ∆ιαρκή Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
της Βουλής συνήλθε µε πρότασή µου. Επισυνάπτω τα οικεία
πρακτικά στα οποία περιλαµβάνεται αναλυτική συζήτηση πιστεύω
ποιο διαφωτιστική από µία συνοπτική γραπτή απάντηση.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

Σηµ. Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
30. Στην µε αριθµό 728/3.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
296/13.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 728/3.8.98 των Βουλευτών κυρίων
Τασούλα Α. και Παναγιώτου Στ. και για τα θέµατα αρµοδιότητας του
ΥΕΝ σας γνωρίζουµε ότι µε την αριθ.1458/14.4.98 απόφαση του
Γεν. Γραµµατέα Περιφέρειας Αν. Μακεδονίας-Θράκης διατέθηκε στο
Λιµενικό Τµήµα Θάσου το ταχύπλοο περιπολικό σκάφος Λ.Σ. 131
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ" µε κύρια αποστολή της µεταφορά ασθενών -
τραυµατιών από τη Θάσο στο λιµένα Καβάλας. Μέχρι σήµερα όλες
σχεδόν οι µεταφορές αυτές πραγµατοποιούνται µε το ανωτέρω
σκάφος µε ασφάλεια και χωρίς επιβάρυνση των ασθενών σε
περίπτωση δε µηχανικής βλάβης αυτού πραγµατοποιούνται µε
άλλο περιπολικό σκάφος της Λιµενικής Αρχής ΚΑΒΑΛΑΣ.

Ο Υπουργός
ΣΤΑΥΡΟΣ Α. ΣΟΥΜΑΚΗΣ"

31. Στην µε αριθµό 754/5.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
28021/17.8.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 754/5.8.1998, η οποία κατατέθηκε από
το Βουλευτή Γιάννη Κουράκη, σχετικά µε τους κλάδους, από τους
οποίους επιλέγονται προϊστάµενοι στη ∆/νση Σχεδιασµού και
Ανάπτυξης και στα Τµήµατά της, σας πληροφορούµε ότι το θέµα
εξετάζεται από τα αρµόδια όργανα.

Ο Υφυπουργός
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

32. Στην µε αριθµό 846/6.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
297/17.8.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 846/6.8.98 που κατατέθηκε από το
Βουλευτή κ. Πέτρο Ι. Κατσιλιέρη, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Στις Λιµενικές Αρχές Καλαµάτας-Πύλου έχει διατεθεί επαρκής
εξοπλισµός -υλικά και µέσα για την αντιµετώπιση περιστατικών
ρύπανσης της θάλασσας και στη Λιµενινή Αρχή Πύλου έχει ιδρυθεί
Περιφερειακός Σταθµός Καταπολέµησης της Ρύπανσης (ΠΣΚΡ)
Παράλληλα από το ΥΕΝ έχουν δοθεί οδηγίες προς τις παραπάνω
Λιµενικές Αρχές για εντατικοποίηση των προβλεπόµενων ελεγχων
στα πλοία που καταπλέον στην περιοχή τους και στις παράκτιες
εγκατάστασεις ξηράς, σε συνεργασία κατά περίπτωση µε τις
συναρµόδιες Υπηρεσίες της Νοµαρχίας.
2. Για την πρόληψη περιστατικών ρύπανσης και την
αποτελεσµατική αντιµετώπισή τοςυ, προωθείται µεσω κοινοτικών
προγραµµάτων, η προµήθεια ειδικών εναερίων και πλωτών µέσων

για την αποτελσµατικότερη επιτήρηση του Ελληνικού θαλάσσιου
χώρου.

Ο Υπουργός
ΣΤΑΥΡΟΣ Α. ΣΟΥΜΑΚΗΣ")

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βασιλική Αράπη Καραγιάννη.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 23 Οκτωβρίου
1998.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Λύκλου ('Αρθρο 130 παρ.
2&3 Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 40/21.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καλαντζή προς τους Υπουργούς
Εξωτερικών, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά µε τις ψηφοθηρικές
µεθοδεύσεις παραµονές των ∆ηµοτικών και Νοµαρχιακών
Εκλογών, στους Νοµούς Καβάλας, ∆ράµας και Ξάνθης.
2. Η µε αριθµό 36/21.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας, σχετικά µε τις προθέσεις
της Κυβέρνησης για ιδιωτικοποίηση του Οργανισµού ∆ιαχείρισης
∆ηµόσιου Υλικού (Ο∆∆Υ).
3. Η µε αριθµό 32/21.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Πέτρου Κουναλάκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τα προβλήµατα της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και τη λήψη
µέτρων για την επίλυσή τους.
4. Η µε αριθµό 41/21.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Αναστασίου Ιντζέ προς τον
Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
πλήρωση των κενών θέσεων δασκάλων του ∆ηµοτικού Σχολείου
της Κοινότητας Κυπρίνου Νοµού 'Εβρου.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.
2&3 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 28/19.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Παπανικολάου προς τον Υπουργό
Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε την εγκατάσταση Μονάδας
Τεχνητού Νεφρού στο Νοσοκοµείο Καλαµάτας.
2. Η µε αριθµό 37/21.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, κ. ∆ηµητρίου Κωστόπουλου,
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά
µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης για κατάργηση του Ταµείου
Επικουρικής Ασφάλισης Συνδικαλιστικών Στελεχών.
3. Η µε αριθµό 33/21.10.1998 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου, κ. Στέλλας Αλφιέρη,
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
προστασίας από την οικοδόµηση της περιοχής του Κάστρου
Κυθήρων.
4. Η µε αριθµό 44/21.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος, κ. Γεωργίου Τσαφούλια, προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων
σχετικά µε την πορεία των έργων της µεγάλης και µικρής
περιµετρικής οδού των Πατρών.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 18/19.10.1998 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ευάγγελου Μπασιάκου προς
τους Υπουργούς Γεωργίας, ∆ικαιοσύνης σχετικά µε την παραγραφή
των ποινικών αδικηµάτων που διέπραξαν οι αγρότες, κατά τη
διάρκεια των αγροτικών κινητοποιήσεων.
Η επίκαιρη ερώτηση εν περιλήψει είναι η ακόλουθη:
"Είναι γνωστοί οι λόγοι που προκάλεσαν τις πρωτοφανείς σε
έκταση και ένταση αγροτικές κινητοποιήσεις, από το 1994 έως και
σήµερα, δηλαδή η απαράδεκτη αντιαγροτική πολιτική της
Κυβέρνησης, καθώς και τα τραγικά λάθη και η αδυναµία της να
στηρίξει τις δίκαιες αγροτικές εθνικές θέσεις στα αρµόδια όργανα
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αντί του διαλόγου µε τους αγρότες επέλεξε τις απειλές µε τις
γνωστές ποινικές διώξεις σε βάρος χιλιάδων αγροτών, έστησε τα
γνωστά "αγροτοδικεία" και επιπλέον κατέθεσε µέσω των
κοµµατικών εγκαθέτων της, προέδρων κρατικών οργανισµών κλπ.
αγωγές, µε τις οποίες αξίωνε την καταβολή από µεµονωµένους
αγρότες αποζηµιώσεων ύψους εκατοντάδων εκατοµµυρίων
δραχµών. 'Οταν µάλιστα σε άλλες παρόµοιες περιπτώσεις
κινητοποιήσεων υπάρχει διαφορετική αντιµετώπιση από την
Κυβέρνηση.
Παρά τις κατά καιρούς δηλώσεις κυβερνητικών παραγόντων, ότι θα
σταµατήσουν οι διώξεις και οι εκβιασµοί µε τελευταία τη
βαρύγδουπη δήλωση του κυρίου Υπουργού Γεωργίας στη Βουλή
στις 16.7.1998, µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει τίποτα απολύτως. Οι
αγρότες αντιλαµβάνονται ότι πρόκειται περί νέου εµπαιγµού της
Κυβέρνησης, αφού ήδη έχει αρχίσει η εκδίκαση των υποθέσεων
αυτών από τα δικαστήρια.
Είναι ανάγκη να ψηφιστεί άµεσα από τη Βουλή η σχετική
τροπολογία που καταθέσαµε για πολλοστή φορά οι Βουλευτές της
Νέας ∆ηµοκρατίας και των άλλων κοµµάτων της Βουλής και που για
µια ακόµα φορά αρνήθηκε να αποδεχθεί η Κυβέρνηση δια του
κυρίου Υπουργού Γεωργίας στις 16 και 17 Ιουλίου 1998. Μόνο έτσι
θα επιλυθεί το πρόβληµα, θα εκτονωθεί η ένταση.
Κατόπιν αυτών ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί: Πότε θα εισηγηθούν
την ψήφιση της πιο πάνω τροπολογίας για την παραγραφή των
αδικηµάτων των αγροτών που κινητοποιήθηκαν καθώς και την
κατάργηση των αστικών δικών για τις αποζηµιώσεις λόγω των
κινητοποιήσεων;"
Το λόγο έχει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος Γιαννόπουλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, πέρα από τις άκοµψες φράσεις και παρατηρήσεις του
κυρίου συναδέλφου, -διακεκριµένου άλλωστε νοµικού, από γνωστή
νοµική οικογένεια -και τις απαράδεκτες προς συζήτηση αιτιάσεις του
για τη δήθεν ευθύνη της Κυβέρνησής µας όσον αφορά την αγροτική
πολιτική που ασκείται στις Βρυξέλλες ή από κει εκπορεύεται, έχω
να πω ότι στο νοµοσχέδιο που βρίσκεται στη Νοµοπαρασκευαστική
Επιτροπή εδώ και ένα µήνα, περιέχεται διάταξη µε το άρθρο 26 η
οποία περιλαµβάνει τα εξής: "1. Παραγράφεται το αξιόποινο και
παύει η ποινική δίωξη των πράξεων των άρθρων 290, 291 και 292
του Ποινικού Κώδικα που αφορούν την παρακώλυση των
συγκοινωνιών και που έχουν τελεστεί κατά τα έτη 1995, 1996 και
1997 εκ µέρους αγροτών κατά τη διάρκεια αγροτικών
κινητοποιήσεων µε τη µορφή βίαιης διακοπής συγκοινωνιών και σε
βάρος της αγροτικής και εθνικής οικονοµίας.
2. Την παύση της ποινικής δίωξης κηρύσσει το δικαστήριο ενώπιον
του οποίου εκκρεµούν υποθέσεις της ανωτέρω µορφής µε πρόταση
του εισαγγελέα της έδρας ή µε αίτηση του κατηγορουµένου, είτε και
αυτεπαγγέλτως, οι τυχόν δε αµετακλήτως επιβληθείσες ποινές
διαγράφονται επίσης από το Ποινικό Μητρώο από το ∆ικαστήριο

που τις εξέδωσε ύστερα από αίτηση του καταδικασθέντα ή πρόταση
του Εισαγγελέα της έδρας του εκδόντος την απόφαση δικαστηρίου".
Αυτή είναι η διάταξη. Το νοµοσχέδιο πρέπει να παραδοθεί απ'ό,τι
πληροφορούµαι µέσα σε πέντε, δέκα µέρες αν αυτό είναι ακριβές
και θα εισαχθεί στη Βουλή προς ψήφιση. Το νοµοσχέδιο το έχω
στείλει σε όλα τα κόµµατα. Κανένα κόµµα δεν µου έστειλε
παρατήρηση, πλην του Προέδρου του Αρείου Πάγου. Το έστειλα
στον 'Αρειο Πάγο, όχι στον κ.Ματθία, ώστε να συγκαλέσει την
Ολοµέλεια του Αρείου Πάγου για να πει τις απόψεις της. ∆υστυχώς,
ο Πρόεδρος του Αρείου Πάγου έχει αντίθετη άποψη όσον αφορά
την παραγραφή, υπό την έννοια της συγχύσεως της αµνηστίας µε
την παραγραφή. Λέει ότι αυτό είναι αµνηστία και δεν επιτρέπεται.
'Εστειλα στη Νοµοπαρασκευαστική Επιτροπή, στον 'Αρειο Πάγο,
αλλά και στην Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής τη δική µου
νοµική άποψη, µε την οποία δηµοσιοποιώ ότι µόνο από το 1974 και
εντεύθεν έχει παραγραφεί το αξιόποινο σε είκοσι µία περίπτωσεις.
Συνεπώς οι νοµικές αιτιάσεις είναι απαράδεκτες. 'Οσον αφορά δε το
θέµα ότι το δικαστήριο στο Στρασβούργο σε µια υπόθεση Στραν
έχει βγάλει απόφαση ότι δεν µπορεί να διαγράψει κανείς τις αστικές
αποζηµιώσεις, δεν πρόκειται περί διαγραφής των αστικών
αποζηµιώσεων. 'Αλλωστε, οι αστικές αποζηµιώσεις εκπορεύονται
εκ του αδικήµατος. Και όταν το αδίκηµα παραγράφεται, νοµίζω ότι
δεν έχουν πλέον πέραση και τα άλλα.
Αυτά, κύριε Πρόεδρε, σε όσα η ερώτηση έχει περιλάβει. Θα
συµπληρώσω δε αν χρειαστεί στη δευτερολογία µου.
Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, για τα Πρακτικά την εισηγητική έκθεση
αλλά και τη σχετική διάταξη του άρθρου 26 που περιλαµβάνεται στο
νοµοσχέδιο που πρόκειται να κατατεθεί στη Βουλή.
( Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος
Γιαννόπουλος καταθέτει στα Πρακτικά την προαναφερθείσα διάταξη
η οποία έχει ως εξής:
"Εισηγητική 'Εκθεση
'Αρθρο 26. Με το άρθρο τούτο (Παραγραφή και παύση ποινικής
δίωξης αξιόποινων πράξεων διαπραχθεισών κατά τις αγροτικές
κινητοποιήσεις) παραγράφεται το αξιόποινο των πράξεων των
άρθρων 290, 291 και 292 του Ποινικού Κώδικα εκ του ότι:
Ευρέως κατέστη πλέον κατανοητό από τη συντριπτική πλειοψηφία
του αγροτικού µας κόσµου και από τον ελληνικό λαό, ότι οι
γινόµενες τα έτη 1995, 1996 και 1997 αγροτικές κινητοποιήσεις µε
τις µορφές βίας που πραγµατοποιήθηκαν διά της καταλήψεως µε
αγροτικά τρακτέρ και άλλα µέσα των οδοστρωµάτων διαφόρων
περιοχών της χώρας µ' αποτέλεσµα τη διακοπή των συγκοινωνιών
και επικοινωνιών, δεν ήταν νόµιµη συνδικαλιστική δράση, αλλά
παράνοµη και ποινικώς κολάσιµη συµπεριφορά που προβλέπεται
και τιµωρείται δυνάµει των άρθρων 290, 291 και 292 του Ποινικού
µας Κώδικα. 'Οπως και τα ∆ικαστήρια άλλωστε αποφάνθηκαν.
Την επισήµανση του αδικηµατικού χαρακτήρα της παρακώλυσης
των συγκοινωνιών καθ' οιονδήποτε τρόπον έκαµε κατά καθήκον ο
Υπουργό της ∆ικαιοσύνης την 16/12/1996 µε δηµόσιες δηλώσεις
του προς τον ελληνικό λαό διά το Τύπου, πλην οι ηθικοί αυτουργοί
της διάπραξης των αδικηµάτων αντί να σεβαστούν το νόµο και τα
δικαιώµατα του ελληνικού λαού απήντησαν ότι ασκούν "το δικαίωµα
της απεργίας", που τούτο ανήκει µόνο στους εργαζόµενους υπό
εξαρτηµένη εργασία και όχι στους ασκούντες προσωπικό
επάγγελµα και προσωπική επιχείρηση.
Και βαρεία υπήρξε, εκ της παράνοµης και ποινικώς κολάσιµης
εκείνης συµπεριφοράς, η βλάβη της εθνικής µας και της ιδιωτικής
οικονοµίας καθώς και του κύρους του κράτους, διεθνώς, ειδικότερα
δε στους λαούς και τα Κράτη της Βαλκανικής και της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης εκ των ταλαιπωριών πολιτών τους , από τις δυσκολίες που
αντιµετώπισαν στις µετακινήσεις τους και τη διακίνηση εκ µέρους
τους αγαθών, προς τη Βαλκανική και την Ευρώπη γενικότερα.
'Υστερα όµως και από την πολλαπλώς εκφρασθείσα πρό-



318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ταση παροχής συγγνώµης των ευρισκοµένων ήδη υπό την ποινική
κατηγορία αγροτών εκ µέρους των εκπροσώπων του λαού στο
Κοινοβούλιο των αγροτικών περιοχών, καθώς και µεγάλου
τµήµατος του λαού και του επαγγελµατικού κόσµου, αλλά και προς
οµαλοποίηση της ζωής του αγροτικού µας κόσµου προαγόµεθα
στην εισήγηση προς τη Βουλή µας της παραγραφής των
αδικηµάτων αυτών που αφορούν τις αγροτικές εκείνες
κινητοποιήσεις, µε τη βεβαιότητα ότι δεν θα συµβούν στο µέλλον
τοιαύτα έκτροπα ασέβειας ως και τον τερµατισµό των ποινικών
διαδικασιών ποινικού καταλογισµού σε βάρος των κατηγορηθέντων
αγροτών οι οποίοι κινήθηκαν από πεπλανηµένη περί ασκήσεως
δικαιωµάτων αντίληψη, (εκτός από µια µικρή µειοψηφία που έδρασε
κάτω από πολιτικά και κοµµατικά κίνητρα υπό τη λεγόµενη
"Πανθεσσαλική Επιτροπή αγροτών" προσκείµενη στο ΚΚΕ).

'Aρθρο 26
Παραγραφή και παύση ποινικής δίωξης ορισµένων αξιόποι-

νων πράξεων διαπραχθεισών κατά τις
αγροτικές κινητοποιήσεις

1. Παραγράφεται το αξιόποινο και παύει η ποινική δίωξη των
πράξεων των άρθρων 290, 291 και 292 του Π.Κ. που αφορούν την
παρακώλυση συγκοινωνιών, και που έχουν τελεστεί κατά τα έτη
1995, 1996 και 1997 εκ µέρους αγροτών κατά τη διάρκεια
αγροτικών κινητοποιήσεων µε τη µορφή βίαιης διακοπής
συγκοινωνιών και σε βάρος της αγροτικής και εθνικής οικονοµίας.
2. Την παύση της ποινικής δίωξης κηρύσσει το ∆ικαστήριο ενώπιον
του οποίου εκκρεµούν υποθέσεις της ανωτέρω µορφής µε πρόταση
του Εισαγγελέα της έδρας ή µε αίτηση του κατηγορουµένου, είτε και
αυτεπαγγέλτως, οι τυχόν δε αµετακλήτως επιβληθείσες ποινές
διαγράφονται επίσης από το Ποινικό Μητρώο από το ∆ικαστήριο
που τις εξέδωσε ύστερα από αίτηση του καταδικασθέντα ή πρόταση
του Εισαγγελέα της έδρας του εκδόντος την απόφαση
δικαστηρίου").
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Μπασιάκο, έχετε
το λόγο για
δύο λεπτά προκειµένου να αναπτύξετε την ερώτησή σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι είχαµε
δίκιο που φέραµε στην επικαιρότητα αυτό το πολύ σοβαρό θέµα για
πολλοστή φορά, γιατί είχαµε δώσει την ευκαιρία στην Κυβέρνηση
επί πολλούς µήνες να λύσει αυτό το πάρα πολύ σοβαρό θέµα, το
οποίο έχει συγκλονίσει την αγροτική κυρίως κοινωνία. Για πολλές
φορές, συστηµατικά έχουµε καταθέσει τροπολογίες, Βουλευτές από
όλα τα πολιτικά κόµµατα και είχαµε διαβεβαίωση από την
Κυβέρνηση και κυρίως από τον Υπουργό Γεωργίας, αλλά και από
τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης ότι η Κυβέρνηση θα επιλύσει αυτό το
πρόβληµα. Τελευταία βαρύγδουπη δήλωση του κ. Τζουµάκα ήταν
τον Ιούλιο ότι θα ψηφιστεί αυτή η διάταξη, αλλά βρισκόµαστε στο
τέλος Οκτωβρίου και ακόµη δεν έχει ψηφιστεί από τη Βουλή αυτή η
διάταξη. 'Εχει εξοργίσει τους αγρότες η καθυστέρηση της ψήφισης
αυτής της διάταξης παρά το γεγονός ότι η Κυβέρνηση αναγνωρίζει
τη βασιµότητα των λόγων που και η Νέα ∆ηµοκρατία επικαλείται επί
µεγάλο χρονικό διάστηµα, ως προς την ανάγκη παραγραφής των
αδικηµάτων, που πολύ σωστά είπε ο Υπουργός της ∆ικαιοσύνης,
έχει εφαρµοστεί ως πρακτική είκοσι µία φορές από το 1974.
Φαίνεται, λοιπόν, ότι είναι υπαρκτό το πρόβληµα, φαίνεται ότι
είχαµε δίκιο από τότε που λέγαµε ότι δεν πρέπει να λειτουργούν τα
αγροτοδικεία -και µη σας ενοχλεί, κύριε Υπουργέ, η έκφραση, γιατί
αυτή η έκφραση επεκράτησε να χρησιµοποιείται στην κοινή γνώµη,
ειδικότερα στην αγροτική κοινωνία, όπως σας είπα- και ελπίζω ότι
µε τη συζήτηση και την πίεση που ασκήθηκε στην Κυβέρνηση, πολύ
σύντοµα η διάταξη αυτή θα αποτελεί νόµο του κράτους.
Θέλω να σας πω όµως ότι σας δώσαµε µια µοναδική ευκαιρία τον
Ιούλιο να ψηφίσετε σε άλλο νοµοσχέδιο -µια και αυτό το νοµοσχέδιο
που φέρνετε έχει δυσκολίες σε σχέση µε τις απόψεις του Προέδρου
του Αρείου Πάγου- οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης να ψηφίσετε µια συγκεκριµένη διάταξη, ανεξάρτητα
αν συµφωνούσατε στο σύνολο. Μπορούσατε να φέρετε
συγκεκριµένες τροποποιήσεις. Χάσατε αυτήν την ευκαιρία και έτσι

δεν ικανοποιήσατε ούτε τους αγρότες ούτε τα κόµµατα της
αριστεράς. Μη διερωτάσθε, λοιπόν, γιατί χάθηκαν οι εκλογές για
σας πριν από µια εβδοµάδα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Μην
τα µπλέκετε, κύριε Μπασιάκο, θέλετε να σας πω ότι είχατε αγαστή
συνεργασία;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ας µην µπλέξουµε στις
εκλογές.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Να
παρακαλέσω να µη µε διακόπτετε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν το κάνω γι'αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Παρακαλώ. ∆εν είναι ανάγκη τώρα να ανάψουµε τα ζητήµατα. Εγώ
θα δώσω απαντήσεις πάνω στις παρατηρήσεις.
'Εχω να πληροφορήσω ότι έστειλα γράµµα στον κ. Κατσαρό τον
ένα εκ των Αντιπροέδρων της Βουλής σχετικά µε αυτό το θέµα και
του είπα να το µοιράσει σε όλους τους δικηγόρους της χώρας και
πράγµατι ανεβλήθησαν δίκες. ∆εν πρόκειται βέβαια να γίνουν οι
δίκες. Τώρα τι λέει ο Πρόεδρος του Αρείου Πάγου, δεν έχω να πω
τίποτα παραπάνω, η Βουλή νοµοθετεί και η δικαιοσύνη εφαρµόζει
τις αποφάσεις του νόµου και του Συντάγµατος. ∆εν είναι
αντισυνταγµατική η διάταξη αυτή, σας είπα ότι µάζεψα από παλιά
πόσες φορές το κράτος έχει ασχοληθεί µε τις παραγραφές
αδικηµάτων.
Τώρα όσον αφορά τα αγροτοδικεία, -τα πήρατε βέβαια και από την
αριστερά- εγώ έχω να µιλήσω για τα στρατοδικεία σας. Να
συµβιβαστούµε; Μιλάω για τα στρατοδικεία κάποιας εποχής στα
οποία είχατε καθυποβάλει αντιτιθέµενους πολίτες. Είναι δικαστήρια
του κράτους εκ του Συντάγµατος λειτουργούντα και δεν επιτρέπεται
σε σας, στην πλευρά σας να χρησιµοποιεί τέτοιες εκφράσεις.
Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω στον κ. Μπασιάκο, ότι
άκουσα το πρωί σε ένα νοµό της Κρήτης δεξιά, ΚΚΕ και
Συνασπισµός έβγαλαν το δήµαρχο µιας περιοχής. Συνεργάζεστε,
λοιπόν, στενά και αγαπηµένα και µη µου λέτε τώρα για τα
αγροτοδικεία.
Επίσης, θέλω να πω ότι εγώ δεν είπα ποτέ τους αγρότες
"γαϊδούρια". Είπα αυτή η συµπεριφορά είναι βάρβαρη, φασιστική,
τραµπουκική πολύ επιθετική και γαϊδουρινή. 'Αλλο η γαϊδουρινή
συµπεριφορά και άλλο το άλλο. Απαντώ στην παρατήρηση για τα
αγροτοδικεία. Βεβαίως ξέφτισε και αυτό, βγήκε και η αλήθεια και
εµείς όταν επήλθε το πλήρωµα του χρόνου και µε µία αιτιολογική
έκθεση που βάζει τα πράγµατα στη θέση τους φέρνουµε τη διάταξη
αυτή προς ψήφιση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εύτερη είναι η µε
αριθµό 25/19-10-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
Ανάπτυξης, σχετικά µε δηµοσιεύµατα του Τύπου αναφερόµενα στην
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσµεύσεων για την ανάθεση
εργασιών στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά κ.λπ.
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του Τύπου (ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ 2.10.98), η
διαχειρίστρια πολυεθνική "Μπράουν εν Ρουτ" απαιτεί την απόλυση
πεντακοσίων εργαζοµένων από τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, ενώ
ταυτόχρονα συνεχίζει τις προσπάθειες για επιβολή διπλής
ειδικότητας.
Η πολυεθνική από καιρό έχει εκφράσει τις προθέσες της για νέα
συρρίκνωση του προσωπικού, όµως σύµφωνα µε πληροφορίες τις
τελευταίες µέρες στο συνεταιρισµό των εργαζοµένων, που
διαχειρίζεται το 49% των µετοχών του ναυπηγείου, που τους ανήκει,
συζητήθηκε το αίτηµα της πολυεθνικής για πεντακόσιες απολύσεις.
Επιπλέον, το τελευταίο διάστηµα η πολυεθνική συγκεντρώνει σε
τρία τµήµατα τους εργαζόµενους, που αυτή κρίνει ως
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αποδεσµευόµενους από την εργασία τους και δεκάδες
εργαζόµενους εγγράφως τους στέλνει να απασχοληθούν σε άλλη
ειδικότητα και κυρίως να καθαρίζουν διάφορους χώρους. 'Οσοι
αντέδρασαν, κλήθηκαν σε απολογία και σε αρκετούς επιβλήθηκαν
και πρόστιµα µέχρι και 25% του µισθού τους.
'Οπως είναι φυσικό, έντονη είναι η ανησυχία των εργαζοµένων,
τόσο για το µέλλον της επιχείρησης, όσο και για τη διασφάλιση των
θέσεων εργασίας τους. Μεγάλες είναι οι ευθύνες που φέρει η
Κυβέρνηση για την κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί στα
Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, αφού µέχρι σήµερα δεν έχει εκπληρώσεις
τις δεσµεύσεις σχετικά µε την ανάθεση εργασιών στο ναυπηγείο και
µάλιστα "πάγωσε" και τις συµβάσεις, που ήδη έχουν υπογραφεί.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
Γιατί µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει στην
υλοποίηση των δεσµεύσεων για την ανάθεση εργασιών στα
Ναυπηγεία Σκαραµαγκά.
Για ποιους λόγους έχουν "παγώσει" οι συµβάσεις, που ήδη έχουν
υπογραφεί και τι µέτρα θα παρθούν για την άµεση υλοποίησή τους.
Τι µέτρα θα παρθούν για να µη γίνουν απολύσεις και να
προστατευτούν τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων στην
εταιρία."
Η κ. ∆ιαµαντοπούλου έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): 'Οσον
αφορά τις εργασίες, που ανατέθηκαν στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά,
πρέπει να πούµε ότι το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας ανέθεσε από το
Φεβρουάριο του 1998 στα ναυπηγεία την κατασκευή τεσσάρων
κανονιοφόρων του Πολεµικού Ναυτικού. Η σύµβαση προβλέπεται
να υπογραφεί µέχρι 31 ∆εκεµβρίου.
Σε πρόσφατη ανακοίνωση του ΥΠΕΘΑ, στο ΚΥΣΕΑ, το ∆εκέµβριο
του 1998, επίσης αποφασίστηκε η κατασκευή δύο υποβρυχίων του
Πολεµικού Ναυτικού στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά µε οψιόν για
ακόµη ένα.
Σχετικά µε τις συµβάσεις του ΟΣΕ και του ΗΣΑΠ, πρέπει να πούµε
ότι έχει ξεκινήσει ήδη η σύµβαση του ΗΣΑΠ έχουν δοθεί και
προκαταβολές ενώ θα ξεκινήσει σύντοµα και η σύµβαση µε τον
ΟΣΕ, µετά από την κατάθεση του επιχειρησιακού σχεδίου του
οργανισµού.
Για το δεύτερο θέµα που αφορά την "Μπράουν εντ Ρουτ", θα ήθελα
να πω ότι πρόκειται για µια επιχείρηση, η οποία έχει αναλάβει το
µάνατζµεντ των ναυπηγείων, µετά από διεθνή διαγωνισµό και στη
σύµβασή της καθορίζεται ο τρόπος συνεργασίας µε τους
εργαζόµενους. Ο αριθµός των εργαζοµένων, όπως ξέρετε,
καθορίζεται µε τον νόµο 2367/1995 και το σηµερινό µάνατζµεντ
προσπαθεί να αξιοποιήσει και να αναδιατάξει το προσωπικό έτσι
ώστε να ελαχιστοποιήσει αυτούς, που δεν απασχολούνται. Και αυτό
γίνεται για να µπορέσει το ναυπηγείο να έχει την καλύτερη δυνατή
απόδοση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αγγουράκης έχει
το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Η κυρία Υπουργός δεν απάντησε
στην ερώτησή µας. Αυτά που ακούσαµε σήµερα είναι νέες, αόριστες
υποσχέσεις για το µέλλον. Η ερώτηση ήταν πολύ συγκεκριµένη και
ρωτούσε, γιατί µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση δεν είχε προχωρήσει
συγκεκριµένων δεσµεύσεων, που είχαν αναλάβει απέναντι στα
Ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Και οι δεσµεύσεις αυτές ήταν πολύ
περισσότερες απ' αυτές που ανέφερε σήµερα η κυρία Υφυπουργός,
ότι σκοπεύει η Κυβέρνηση να προχωρήσει για να τις υλοποιήσει.
Εν πάση περιπτώσει, έχετε υπόψη σας κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, θα
σας πω ότι είναι παγωµένες οι συµβάσεις µε τον ΟΣΕ και τον
ΗΣΑΠ, ύψους εξήντα δισεκατοµµυρίων (60.000.000.000) δραχµών.
Σήµερα η κυρία Υφυπουργός είπε ότι θα προχωρήσουν κάποιες απ'
αυτές, αλλά µε ποιον τρόπο, πώς και πότε µένει αναπάντητο το
ερώτηµα.
Υπήρχε προηγούµενη δέσµευση της Κυβέρνησης για την
κατασκευή τεσσάρων κανονιοφόρων, ύψους µέχρι ογδόντα
δισεκατοµµυρίων (80.000.000.000) δραχµών. Σήµερα ακούµε ότι

αυτή η δέσµευση συρρικνώνεται σε δύο και ίσως πάµε και σε τρίτη
και επίσης υπήρχε δέσµευση της Κυβέρνησης για ανάθεση στα
ναυπηγεία την κατασκευή τεσσάρων υποβρυχίων, για τα οποία δεν
ακούσαµε απολύτως τίποτα.
Τα σηµειώνα αυτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί ακριβώς αυτή η έλλειψη
χρηµατοδότησης και η έλλειψη συνέπειας της Κυβέρνησης στο
ναυπηγείο, οδηγεί στο να ενταθούν οι ανησυχίες των εργαζοµένων.
Επίσης οδηγεί στο να έχουν βάση και υπόσταση αυτά που θέτουµε
µε την ερώτησή µας και που υπάρχει και στους εργαζόµενους,
δηλαδή ότι µεθοδεύεται αν θέλετε µ' αυτόν τον τρόπο το ξεπούληµα
των ναυπηγείων, κάτι που εκµεταλλεύεται βεβαίως η διαχειρίστρια
εταιρεία. Εδώ έχουµε να κάνουµε πραγµατικά µε µια ιερά συµµαχία.
Εν πάση περιπτώσει ο κ. Γιαννόπουλος δεν είναι εδώ, αλλά τα όσα
είπε πριν έγιναν παρουσία της κυρίας Υπουργού. Και θα µου
επιτρέψει να αναφερθώ σε ιερά συµµαχία που υπάρχει µεταξύ
Κυβέρνησης, εργοδοσίας πολυεθνικών, όλα αυτά τα πράγµατα στα
πλαίσια της ΟΝΕ και φυσικά η "Μπράουν εντ Ρουτ" απειλεί τους
εργαζόµενους ότι αν δεν δεχθεί την επιστροφή στην εποχή των
κανονισµών του Νιάρχου, δηλαδή απολύσεις, ελαστικές εργασιακές
σχέσεις, διπλές ειδικότητες, τα ναυπηγεία θα κλείσουν. Και µας
κάνει εντύπωση ότι η Κυβέρνηση και σήµερα παίρνει το µέρος της
πολυεθνικής, γεγονός που δείχνει ότι και στην περίπτωση αυτή δεν
ελήφθη κανένα µήνυµα από την ήττα στις πρόσφατες δηµοτικές και
νοµαρχιακές εκλογές.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αγγουράκη.
Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για δυο λεπτά για να
δευτερολογήσετε.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Η
Κυβέρνηση ,κύριε συνάδελφε, έχει µια και µοναδική συµµαχία και
είναι ιερή. Είναι η συµµαχία για το συµφέρον της χώρας. Και η
προσπάθεια προς αυτήν την κατεύθυνση επιτυγχάνεται µε
συνολικές πολιτικές. 'Οσο για τα συµπεράσµατα και τις συµµαχίες
των εκλογών, καλό είναι κάποια στιγµή να κάνετε και την πολιτική
σας αυτοκριτική.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: ∆εν υπάρχει κανένας λόγος. Εσείς
χάσατε τις εκλογές, εσείς πρέπει να την κάνετε.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Τώρα, η
διαστρέβλωση των θέσεων που κατά καιρούς αναφέρετε, φαίνεται
µέσα απ' αυτό που πριν από µισό λεπτό είπατε. Αναφερθήκατε στο
ότι εγώ δήλωσα για τρεις κανονιοφόρους και µπορεί και τέταρτη.
'Ηµουν πάρα πολύ σαφής. Είπα για τέσσερις κανονιοφόρους και
είπα για περαιτέρω αποφάσεις που αφορούσαν τα υποβρύχια και
ήταν δυο µε option για ακόµη ένα;
∆εν ξέρω γιατί πρέπει να επαναλαµβάνουµε κάθε φορά στη
δευτερολογία µας αυτά που λέµε στην πρωτολογία µας. Είπα ότι
έχουν ξεκινήσει και έχουν δοθεί και οι προκαταβολές για το ΗΣΑΠ.
Νοµίζω ότι αρνείσθε να ακούσετε αυτά που λέγονται.
Και για την πολυεθνική, για την οποία συζητάτε και ξανασυζητάτε,
επαναλαµβάνω ότι έχει αναλάβει το µάνατζµεντ. Και το µάνατζµεντ
γίνεται µε συγκεκριµένους στόχους ώστε ο Σκαραµαγκάς έχει
κερδοφορία. 'Οσο για τις θέσεις εργασίας, ξέρετε πολύ καλά και σεις
ότι ορίζονται -δεν έχει ξαναγίνει αυτό να ορίζονται οι θέσεις
εργασίας- µε συγκεκριµένο νόµο του 1995 και είναι δυο χιλιάδες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κυρία Υφυπουργός
επειδή έχει µια δουλειά ζήτησε να προταχθεί η τέταρτη επίκαιρη
ερώτηση του δευτέρου κύκλου στην οποία πρέπει να απαντήσει και
πιστεύω ότι το Σώµα συµφωνεί.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το Σώµα συµφώνησε .
Θα συζητηθεί λοιπόν η µε αριθµό πρωτοκόλλου 14/19.10.98
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Αράπη προς την
Υπουργό Ανάπτυξης σχετικά µε το σχεδιασµό του τρόπου
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αποκατάστασης των κατοίκων της Κοινότητας Μεσοχώρας των
οποίων το χωριό υπέστη καταβύθιση.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αράπη είναι η ακόλουθη:
"Συνέπεια της κατασκευής του φράγµατος-εκτροπή του Αχελώου
είναι µεταξύ άλλων και η ολική ή µερική καταβύθιση του χωριού
Μεσοχώρα. Ενώ, λοιπόν, ο αρχικός σχεδιασµός προέβλεπε την
αποκατάσταση των κατοίκων µε χτίσιµο νέου οικισµού σε
κατάλληλη τοποθεσία και µεταφορά του χωριού εκεί, αυτός άλλαξε
και τώρα το Υπουργείο προτείνει-επιβάλλει αποζηµίωση µόνο
80.000 δρχ./τετραγωνικό στους κατοίκους που κατεστράφει το σπίτι
τους. ∆ηλαδή ο αρχικός σχεδιασµός διατήρησης της Μεσοχώρας
σαν χωριό αλλά σε άλλη τοποθεσία, άλλαξε κι έγινε σχεδιασµός
που οδηγεί στη µετατροπή της Μεσοχώρας σε σκορποχώρι.
Επειδή τα ευρωπαϊκά κονδύλια χορηγήθηκαν µε βάση τον αρχικό
σχεδιασµό, επειδή είναι ουσιώδες ζήτηµα η διατήρηση του χωριού
ως κοινωνικής οντότητας µε τις δοµές και τις λειτουργίες της, και
επειδή είναι απαράδεκτα χαµηλή η αποζηµίωση που προτείνει το
Υπουργείο
Ερωτάται η κυρία Υπουργός
1. Τι κόστος µεταφοράς της Μεσοχώρας προέβλεπε ο αρχικός
σχεδιασµός;
2. Με τι επιχειρήµατα και ποια υπηρεσία των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων πείστηκε και ενέκρινε αυτήν την αντικοινωνική και
ολοκληρωτικού τύπου αλλαγή που επιβάλλει τώρα το Υπουργείο;
3. Πού µπορεί να χτίσει κανείς σπίτι σήµερα µε κόστος 80.000
δρχ./τετραγωνικό;".
Η κυρία Υφυπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά για να
πρωτολογήσει.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριοι
συνάδελφοι, σας ευχαριστώ ιδιαίτερα για την εξυπηρέτηση στο θέµα
του χρόνου.
Το πρόβληµα της Μεσοχώρας, όπως όλοι γνωρίζετε, είναι ένα
σοβαρό πρόβληµα που έχει δηµιουργήσει µεγάλες καθυστερήσεις
στο σύνολο του έργου.
Πώς έχει η πραγµατικότητα σήµερα:
Η ∆.Ε.Η. προτίθεται να µεταφέρει τη Μεσοχώρα, όπως και τα άλλα
χωριά, σε περιοχές οι οποίες έχουν επιλεγεί ότι είναι οι
καταλληλότερες από γεωλογικής πλευράς και έχουν γίνει
εκτεταµένες µελέτες και εκτεταµένα γεωερευνητικά προγράµµατα σε
αυτές τις περιοχές. Το Υπουργείο Χωροταξίας µετά από την
προσφυγή οικολογικών οργανώσεων, έχει κάνει συλλογική
περιβαλλοντολογική µελέτη και έχει καθορίσει νέους
περιβαλλοντολογικούς όρους µε τους οποίους πρέπει να γίνει και η
υλοποίηση του έργου, αλλά και η µετεγκατάσταση των κοινοτήτων.
Σήµερα εκπονείται πολεοδοµική µελέτη γι'αυτές τις περιοχές που
πρέπει να µεταφερθούν τα χωριά, η οποία, όµως, για να
ολοκληρωθεί πρέπει να υπάρξει συνεργασία µε τα ίδια τα χωριά για
την τακτοποίηση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος, καθώς και την
καταγραφή της σηµερινής κατάστασης ώστε να γίνουν στην
καινούρια περιοχή οι απαραίτητες µελέτες και οι απαραίτητοι
κτηµατολογικοί πίνακες που σήµερα δεν γίνονται γιατί δεν υπάρχει
καµία συνεργασία.
Η αποκατάσταση των κατοίκων και η καταβολή των σχετικών
αποζηµιώσεων είχε ορισθεί πριν από κάποια χρόνια µε απόφαση
του Γενικού ∆ιευθυντή της ∆.Ε.Η. κατόπιν συµφωνίας µε τους
κατοίκους σε τιµές µεγαλύτερες από αυτές που ορίζει ο νόµος. Η
Υπουργός έχει ήδη διατυπώσει την πρόθεση για νοµοθετική
ρύθµιση ώστε να καλυφθούν αυτά τα µεγαλύτερα του κανονικού
τιµήµατα. Προφανώς είναι πολύ µεγαλύτερες από ογδόντα χιλιάδες
(80.000) δραχµές το τετραγωνικό, διότι οι θιγόµενοι, θα
αποζηµιωθούν µε σηµερινές τιµές ανεξάρτητα από την κατάσταση
και την παλαιότητα των κατακλυζοµένων κατοικιών. Είναι σαφές
λοιπόν ότι θα πάει πάνω από ογδόντα χιλιάδες (80.000) δραχµές το
τετραγωνικό µέτρο.
'Ετσι για να τα συγκεντρώσουµε, προφανώς υπάρχει πρόθεση για
µετεγκατάσταση όπου θα αναληφθούν και οι κάθε είδους υποδοµές,
προφανώς έχει αποφασισθεί η αποζηµίωση µε τιµήµατα
µεγαλύτερα από αυτά που ισχύουν σύµφωνα µε το νόµο και έχουν

ληφθεί υπόψη και όλα τα περιβαλλοντολογικά δεδοµένα που έχουν
αποφασισθεί από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. µε τη συγκεκριµένη µελέτη.
Υπάρχει όµως ανάγκη για συνεργασία µε τους κατοίκους ώστε να
µπορέσει να προχωρήσει αυτό το τόσο σηµαντικό έργο για τη
χώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αράπης έχει το
λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ: Κατ'αρχήν είναι ευχάριστο αυτό που είπατε ότι
θα γίνει καινούριος οικισµός. Εγώ τυχαία βρέθηκα σε αυτό το χωριό
στη Μεσοχώρα. Είναι µέσα στο κέντρο των Αγράφων και είναι ένα
εξαιρετικό χωριό. Οι κάτοικοι δεν αντιδρούν για το φράγµα και
θέλουν κατ'αρχήν να αποκατασταθεί το χωριό, να γίνει ένας
καινούριος οικισµός, ένα πρότυπο χωριού δίπλα σε αυτήν τη λίµνη
και να µη φύγουν από την περιοχή.
'Ετυχε δε, την περίοδο που περνούσα από εκεί να έχουν και λαϊκή
συνέλευση. 'Ηταν εξοργισµένοι γιατί η κυρία Υπουργός τους είπε
"είτε θέλετε είτε δεν θέλετε θα φύγετε". "Θα αποζηµιωθείτε και θα
φύγετε". Με ένα ποσό, όµως, ογδόντα χιλιάδων (80.000) δραχµών
το τετραγωνικό, δεν µπορεί σήµερα κανείς να πάρει ούτε µία
γκαρσονιέρα. Είναι όλα παραδοσιακά και είναι πολύ δύσκολο για
τους κατοίκους.
Αν θέλαµε να αξιοποιήσουµε και να µείνει το χωριό, πρέπει να
φτιάξετε καινούριο οικισµό, πρότυπο οικισµού. Οι ίδιοι οι κάτοικοι
µου έλεγαν "φτιάξτε έναν οικισµό να πουλάµε ρίγανη στη λίµνη
αυτή". Αυτή ήταν η πρόθεση των κατοίκων.
Πρέπει οπωσδήποτε να διατηρήσουµε το χωριό, την παράδοση
τουλάχιστον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αράπη.
Η κυρία Υφυπουργός έχει το λόγο για δύο λεπτά για να
δευτερολογήσει.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, αυτό που έχει τονίσει η Υπουργός απόλυτα είναι ότι το
έργο πρέπει να γίνει και θα γίνει. Και βέβαια η µετεγκατάσταση δεν
αφορά µόνο τη Μεσοχώρα. Υπάρχουν και στην περιοχή εκείνη και
σε όλη την χώρα-και εγώ είµαι από µία περιοχή που έχουν
µετεγκατασταθεί πολλά χωριά- κανόνες και νόµοι του κράτους
σύµφωνα µε τους οποίους γίνονται οι µετεγκαταστάσεις.
Είναι πραγµατικά πάρα πολύ δύσκολο για µία ευνοµούµενη
πολιτεία να αντιµετωπίζει µε διαφορετικό τρόπο τους κατοίκους µιας
περιοχής από ό,τι τους κατοίκους κάποιας άλλης περιοχής.
Υπάρχουν µεγάλα έργα στη χώρα -και στο Νέστο και στην
Πτολεµαϊδα και στην Αρκαδία και στη Θεσσαλία και στην Κρήτη-
όπου γίνονται µετεγκαταστάσεις. Υπάρχουν συγκεκριµένοι κανόνες.
'Οπου υπάρχουν ιδιαιτερότητες υπάρχουν συγκεκριµένες
προβλέψεις, όπως σας εξήγησα πριν, αλλά όλοι πρέπει να
καταλάβουµε ότι δεν µπορεί κάθε χωριό να βάζει δικούς του όρους.
Υπάρχουν κάποιοι γενικοί κανόνες που πρέπει να ακολουθούνται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κυρία
∆ιαµαντοπούλου.
Τέταρτη επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου είναι η µε αριθµό
15/19.10.98 της Βουλευτού του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος κ. Βασιλικής Αράπη-Καραγιάννη προς τον Υπουργό
∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση
του προβλήµατος στέγασης των προσφύγων.
Η επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου σε περίληψη έχει ως
εξής:
"Στην Αθήνα του 2000, συνάνθρωποί µας απροστάτευτοι
προσπαθούν να επιβιώσουν, κάτω από απαράδεκτες συνθήκες.
Εκατοντάδες Κούρδοι πρόσφυγες και µεταξύ τους ανήλικα παιδιά,
στοιβάζονται σε στοές και εισόδους πολυκατοικιών, γύρω από την
πλατεία Κουµουνδούρου, για να βρουν κατάλυµα. ∆εν έχουν τροφή
και στοιχειώδη περίθαλψη.
Με την πρώτη επιδείνωση των καιρικών συνθηκών δεν µπορούν
ούτε να κοιµούνται, διότι τα χαρτόκουτα και τα νάυλον δεν θα τους
προστατεύουν.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: Πώς προτίθεται η Κυβέρνηση
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να αντιµετωπίσει αυτό το καθηµερινό δράµα των προσφύγων;"
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας, κ. Θεόδωρος Κοτσώνης έχει
το λόγο για τρία λεπτά, για να πρωτολογήσει.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, η χώρα µας, λόγω της γεωγραφικής της θέσεως,
αλλά και του υψηλού βιοτικού επιπέδου, αποτελεί προορισµό
εκατοντάδων χιλιάδων οικονοµικών µεταναστών από τα Βαλκάνια,
την πρώην Σοβιετική 'Ενωση, την Ασία και την Αφρική.
Με ιδιαίτερη ανοχή η ελληνική Κυβέρνηση, αλλά και η ελληνική
κοινωνία παρακολουθούν αυτό το φαινόµενο. Στην πλειοψηφία τους
οι 'Ελληνες αποδέχονται τη φιλοξενία των ευπαθών αυτών οµάδων,
που αναζητούν τύχη στη χώρα µας, προσφέροντας ευκαιρίες
απασχόλησης.
Η διαδικασία της κάρτας εργασίας για τους αλλοδαπούς, µε όλες τις
δυσκολίες της εφαρµογής της, αποτελεί απόδειξη της ευαισθησίας
της ελληνικής Κυβέρνησης.
Μεταξύ των αφικνουµένων στη χώρα µας οικονοµικών µεταναστών
µε παράνοµο τρόπο, έχουν αφιχθεί και χιλιάδες Κούρδοι
προερχόµενοι από το Ιράκ. Ενδιαφέρονται να συνεχίσουν το ταξίδι
τους προς άλλες χώρες της Βόρειας Ευρώπης και όχι να µείνουν
µονίµως εδώ.
Ανάµεσα σ' αυτούς υπάρχει και αριθµός πολιτικών προσφύγων,
που ζητούν άσυλο. Για τους πολιτικούς πρόσφυγες η Κυβέρνηση
διαθέτει τον προσφυγικό οικισµό του Λαυρίου. Και έχει ζητήσει
χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, για τη δηµιουργία και
δεύτερου σύγχρονου οικισµού υποδοχής πολιτικών προσφύγων
στη ∆υτική Ελλάδα. 'Οσοι εξ αυτών ζητούν πολιτικό άσυλο και
καλύπτουν τις απαιτήσεις των κριτηρίων των διεθνών συµβάσεων,
λαµβάνουν άδεια παραµονής και εργασίας και εξέρχονται του
οικισµού προς αναζήτηση τύχης, όπως και κάθε 'Ελληνας πολίτης.
Γι' αυτούς το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας προωθεί προεδρικό
διάταγµα για δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη.
Επίσης, διάφορες µη κυβερνητικές οργανώσεις, Ελληνικό
Συµβούλιο για τους Πρόσφυγες, 'Ιδρυµα Κοινωνικής Εργασίας,
Ελληνικός Ερυθρός Σταυρός, ∆ιεθνής Κοινωνική Υπηρεσία, µε την
οικονοµική και ηθική στήριξη του Υπουργείου µας, εφαρµόζουν
πολυδιάστατα πιλοτικά προγράµµατα, που περιλαµβάνουν
ενέργειες, όπως η δηµιουργία πολυδύναµων κέντρων εξεύρεσης και
επιδότησης στέγης, µαθήµατα γλώσσας, επαγγελµατική κατάρτιση,
προώθηση στην απασχόληση, πολιτιστικές δραστηριότητες κλπ., µε
σκοπό την οµαλή ένταξη στην ελληνική κοινωνία των πολιτικών
προσφύγων, που διαµένουν µόνιµα στη χώρα µας.
Για τους οικονοµικούς όµως πρόσφυγες, έστω και αν είναι Κούρδοι,
δεν είναι δυνατόν να εξασφαλιστεί στέγη και τροφή σε µόνιµη βάση.
'Οπως και στους λοιπούς, Αλβανούς, Βούλγαρους, Ρουµάνους,
Πολωνούς κλπ., παρέχεται η ανοχή παραµονής και εξεύρεσης
εργασίας, οι ίδιες δυνατότητες παρέχονται και στους Κούρδους.
∆εν είναι δυνατόν, δεν επαρκεί ούτε το σύνολο του
προϋπολογισµού του ελληνικού κράτους για να εξασφαλίσουµε
δωρεάν στέγη και τροφή για κάθε οικονοµικό µετανάστη που
έρχεται στην Ελλάδα, κάτι άλλωστε που δυστυχώς δεν έχουµε
καταφέρει να εξασφαλίσουµε για όλους τους αναξιοπαθούντες
άστεγους 'Ελληνες. Σκεφθείτε τι θα γίνει, αν αύριο αρχίσουν να
κοιµούνται στις πλατείες της Ελλάδος οι εκατοντάδες χιλιάδες
Αλβανοί και λοιποί µετανάστες, ακολουθώντας το παράδειγµα των
Κούρδων οικονοµικών µεταναστών.
Αντί, λοιπόν, να σας κάνω επίδειξη κοινωνικής ευαισθησίας, σας
δηλώνω ότι θα αναλάβω πρωτοβουλία και θα συνεργαστώ µε την
Εκκλησία, τον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό, τις µη κυβερνητικές
οργανώσεις, για την ανακούφιση αυτών των ανθρώπων.
'Οµως, σε καµία περίπτωση δεν µπορώ να στείλω µήνυµα στα
εκατοµµύρια των συνανθρώπων µας που βρίσκονται εξαθλιωµένοι
στην Αφρική, στην Ασία και στην Ανατολική Ευρώπη και να τους
καλέσω να έλθουν εδώ, γιατί προσφέρουµε δωρεάν στέγη και
τροφή. Ο καθένας αντιλαµβάνεται ότι και να το θέλουµε, εξ
αντικειµένου δεν το µπορούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κοτσώνη.

Η κ. Βασιλική Αράπη-Καραγιάννη έχει το λόγο για δύο λεπτά για να
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, η ελληνική
κοινωνία έχει ιστορία, τουλάχιστον όσον αφορά τη φιλοξενία. Η
Ελλάδα διακρίνεται για τη φιλοξενία της. Είχαµε άλλωστε και τον
Ξένιο ∆ία.
Και δεν θα κάνουµε, κύριε Υπουργέ, προσκλητήριο για να έλθει εδώ
όλη η Αφρική, η οποία υποφέρει.
'Οµως αυτήν τη στιγµή υπάρχει ένα κέντρο για τους υπάρχοντες
στο κέντρο της Αθήνας. Οι άνθρωποι είναι σαν να ζουν σε
στάβλους. Είναι οκτακόσιες ψυχές και είναι σκληραγωγηµένοι, θα
έλεγε κανείς. Στιβάζονται στην πλατεία και ζουν κατ' αυτόν τον
τρόπο.
Καλό θα είναι, λοιπόν, αυτοί που υπάρχουν -δεν µιλάµε γι' αυτούς
που µπορεί να έρθουν- τουλάχιστον να ζουν ανθρώπινα. Να
µπορέσουν να µεταφερθούν από το χώρο αυτό. Οι περίοικοι αντί να
έχουν ξενοφοβία έναντι αυτών, ότι µπορεί να κλέβουν ή ότι θα
έχουν προβλήµατα, αντίθετα τους συµπαραστέκονται και κάνουν
έκκληση να είναι αρωγός η πολιτεία µας και η κοινωνία µας.
Υπάρχουν κάποιες κατασκηνώσεις στην Αττική, στον 'Αγιο Ανδρέα,
στρατιωτικές κατασκηνώσεις κλπ. που πηγαίνουν τα παιδιά το
καλοκαίρι. Καλό θα είναι να υπάρξει µία συνεργασία στην
Κυβέρνηση να µεταφερθούν αυτοί οι άνθρωποι εκεί για να έχουν
τουλάχιστον µία στέγη. Νοµίζω ότι αν υπάρχει µία επιστασία από
µέρους του ελληνικού κράτους θα διατηρήσουν και µία καθαριότητα.
Να φύγουν, λοιπόν, οι άνθρωποι αυτοί από το κέντρο που ζουν
κάτω από αυτές τις συνθήκες -ήδη έχουν εκδηλώσει ασθένειες,
έχουν δερµατοπάθειες- και µε τη φροντίδα της Κυβέρνησης και των
αρµοδίων Υπουργείων να έχουν καλύτερες συνθήκες διαβίωσης.
Νοµίζω µάλιστα ότι υπάρχουν και κάποια κονδύλια από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Αυτό ζητάµε, να είµαστε πιο ανθρώπινοι και πιο αποτελεσµατικοί.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβάνοµαι την ανθρώπινη ευαισθησία της
κυρίας συναδέλφου και συµφωνώ µαζί της. Θα δω θετικά την
πρότασή της για τη δηµιουργία µε πρωτοβουλία του Υπουργείου
µας ενός κέντρου υποδοχής, εκτός των κέντρων που υπάρχουν τα
οποία διαχειρίζονται µη Κυβερνητικές Οργανώσεις.
Επαναλαµβάνω όµως ότι παραµένει το µεγάλο ερώτηµα. Θα
τακτοποιήσουµε χίλιους, δύο χιλιάδες Κούρδους που βρίσκονται
αυτήν τη στιγµή στην Ελλάδα. Μετά θα µας έρθουν άλλες δύο
χιλιάδες και µετά άλλες δύο χιλιάδες. Πού θα τους βάλουµε όλους
αυτούς;
'Αρα, πριν προκύψει σαν θέµα πρόνοιας µέσα στις δικές µας
πλατείες, µέσα στη δική µας την κοινωνία, προκύπτει σαν
πρόβληµα δηµόσιας τάξης που αφορά τα σύνορά µας και επ' αυτού
η Κυβέρνηση θα λάβει τα µέτρα της.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εισερχόµαστε στις
επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Πρώτη είναι η υπ' αριθµόν 17/19.10.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σάββα Τσιτουρίδη προς τον
Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την οικονοµική ενίσχυση των
παραγωγών σκληρού σίτου, την ενηµέρωσή τους για το νέο
καθεστώς καλλιέργειας κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσιτουρίδη εν περιλήψει είναι η
ακόλουθη:
"Σε δεινή θέση περιέρχονται οι παραγωγοί σκληρού σίτου. Οι
λαθεµένες πολιτικές, καθώς και η έλλειψη πολιτικής κατά την
τελευταία διετία εξανέµισαν όλα τα σηµαντικά πλεονεκτήµατα που
πετύχαµε κατά την αναθεώρηση του τοµέα το 1992.
Συγκεκριµένα, αφ' ενός µεν µε τη νέα αναθεώρηση που
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ισχύει από φέτος µειώθηκαν κατά 30% οι εκτάσεις που
επιδοτούνται, η χρήση πιστοποιηµένου σπόρου γίνεται
υποχρεωτική και αφ' ετέρου δε το κόστος παραγωγής ανεβαίνει
σηµαντικά.
Εκτός από τα παραπάνω προβλήµατα και τις εν γένει διαρθρωτικές
αδυναµίες του τοµέα, που επιτείνονται από φαινόµενα όπως η
συνεχιζόµενη ξηρασία σε πολλές περιοχές της χώρας, η ευρωπαϊκή
αγορά κατακλύζεται από σκληρό σίτο τρίτων χωρών, µε
αποτέλεσµα µεγάλες ποσότητες σοδειάς 1997-98 να παραµένουν
µέχρι σήµερα αδιάθετες, ενώ οι µέχρι τώρα τιµές αγοράς είναι
σηµαντικά χαµηλότερες από πέρσι.
Με βάση τα παραπάνω ερωτάται ο κύριος Υπουργός Γεωργίας
- Τι άµεσα µέτρα πρόκειται να λάβει ώστε να µειωθεί το κόστος
παραγωγής σε έναν τοµέα που πλήττεται ιδιαιτέρως τόσο από λάθη
πολιτικής όσο και από την κατάσταση της διεθνούς αγοράς
- Τι άµεσα µέτρα πρόκειται να λάβει ώστε να ενηµερωθούν οι
'Ελληνες αγρότες και να εξουδετερωθούν ή να ελαχιστοποιηθούν οι
αρνητικές επιπτώσεις που προκύπτουν ή θα προκύψουν από την
κατάσταση της αγοράς και από το νέο δυσµενές καθεστώς που
απεδέχθη ο ίδιος για το σκληρό σίτο και που θα ισχύσει από φέτος."
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Σωτηρλής έχει το λόγο για τρία λεπτά
να πρωτολογήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Κατ'αρχήν, από την ερώτηση του κυρίου
συναδέλφου βγαίνουν τέσσερα θέµατα, τα οποία πρέπει να
σχολιάσω. Πρώτο είναι η µείωση των επιδοτούµενων εκτάσεων
κατά 30%, δεύτερο αν η χρήση πιστοποιούµενου σπόρου, θα
ωφελήσει τον παραγωγό και αν είναι υποχρεωτική, τρίτο το υψηλό
κόστος παραγωγής και τέταρτο το σηµαντικό θέµα της διάθεσης της
παραγωγής σκληρού σίτου.
Κατά την αναθεώρηση του καθεστώτος του σκληρού σίτου -
αναφέροµαι στο πρώτο ερώτηµα- που θεσπίστηκε το 1992,
δόθηκαν στη χώρα µας εννιά εκατοµµύρια στρέµµατα που ήταν
αναξιοποίητα σε υψηλό ποσοστό λόγω των γνωστών περιορισµών
στη µεταβίβασή τους. 'Ετσι, από το 1993 µέχρι το 1997 η
αξιοποίηση αυτής της ποσόστωσης, αυτής της δυνατότητας που
δόθηκε στη χώρα µας δεν αξιοποιήθηκε -ο κ.Τσιτουρίδης γνωρίζει
πολύ καλά αυτά τα στοιχεία- και η µέγιστη καλλιεργηθείσα έκταση
ήταν πέντε εκατοµµύρια οκτακόσιες ενενήντα εννέα χιλιάδες
στρέµµατα.
'Αρα, η µείωση της επιδοτούµενης έκτασης είναι φαινοµενική, αφού
έτσι και αλλιώς, δεν αξιοποιούνταν στη χώρα µας υπήρχαν έντονα
και πιεστικά αιτήµατα από όλες τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης να υπάρξει µία ισονοµία όσον αφορά τη διάθεση των
επιδοτούµενων εκτάσεων.
Το δεύτερο ερώτηµα έχει να κάνει µε την χρήση πιστοποιηµένου
σπόρου στην παραγωγή και αυτή η απόφαση ήταν επιβεβληµένη,
διότι πριν από την επιβολή της δηλωνόταν εκτάσεις καλλιέργειας
για την ενίσχυση, χωρίς ωστόσο να ανταποκρίνονται σε
πραγµατικές εκτάσεις και το πολύ βασικό, η ποσοτική και ποιοτική
παραγωγή να µη λαµβάνεται υπόψη από κανέναν που
καλλιεργούσε σκληρό σιτάρι, πράγµα πολύ σηµαντικό στη σηµερινή
πραγµατικότητα της ανταγωνιστικότητας.
Το τρίτο θέµα -εδώ πρέπει να σταθούµε περισσότερο- είναι ποια
είναι η παραγωγή της χώρας και ποια είναι η ποιότητα της
παραγωγής της χώρας µας και θέλω να θέσω υπόψη του κυρίου
συναδέλφου -χωρίς να αναφερθώ αναλυτικά- ότι µεγάλες περιοχές
της χώρας µας που παράγουν σκληρό σιτάρι δυστυχώς το
παράγουν υποβαθµισµένο, δεύτερης ποιότητας ή διαλογής. Μόνο
το ένα τρίτο των περιοχών αυτών δίνουν καλής ποιότητας σιτάρι και
αυτά τα σιτηρά δεν έχουν κανένα πρόβληµα στην αγορά, ούτε όσον
αφορά τις εξαγωγές µας. Εφέτος οι τιµές κινούνται στις σαράντα
τρεις (43) ως σαράντα πέντε (45) δραχµές ανά κιλό περίπου και η
τιµή παρέµβασης δεν ξεπερνάει τις σαράντα (40) δραχµές. ∆ηλαδή,
έχουµε καλύτερες τιµές αγοράς.
Πέρα από αυτό όµως, είναι γνωστό ότι πέρισυ υπήρξε έλλειψη

παραγωγής και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και στη χώρα µας. 'Ετσι,
για να γίνει εξαγωγή σκληρού σίτου επιβάλλονταν περιορισµοί και
επιβαρύνονταν οι πιθανές εξαγωγές µε δασµούς, ενώ φέτος
υπάρχει υψηλή παραγωγή και επιβάλλονται δασµοί για εισαγωγή
σιτηρών στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Σε κάθε περίπτωση
όµως σας γνωρίζω ότι το Υπουργείο Γεωργίας παρακολουθεί την
εξέλιξη και θα αναλάβει πρωτοβουλίες εφόσον αυτό απαιτηθεί.
Είναι σωστή η παρατήρηση του κυρίου συναδέλφου ότι αυτήν τη
στιγµή οι παραγωγοί δεν δίνουν τα σιτηρά τους στις τιµές των
σαράντα δύο (42) ή σαράντα τριών (43) δραχµών που δίνει η
αγορά, µε τη λογική ότι µπορεί να έρθουν καλύτερες προσφορές.
Από την άλλη πλευρά, εµείς παρακολουθούµε όλη την εξέλιξη, τόσο
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όσο και στη διεθνή αγορά και πιστεύουµε
ότι ένα µεγάλο µέρος των σιτηρών θα απορροφηθούν από την
εσωτερική κατανάλωση. Ετοιµάζουµε εξαγωγή προς την
Πορτογαλία και την Κύπρο περίπου ογδόντα χιλιάδες τόνους και
αξιοποιούµε διεθνή προγράµµατα για επισιτιστική βοήθεια, για τα
οποία είµαστε αυτήν τη στιγµή σε συνεννόηση, προγράµµατα,
ύψους εκατό χιλιάδων τόνων για την επόµενη διετία, δηλαδή για
φέτος και για τον επόµενο χρόνο. Σε κάθε περίπτωση, όµως,
παρακολουθούµε την εξέλιξη των σιτηρών και έχουµε ζητήσει από
όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες της χώρας να µας δώσουν στοιχεία
όσον αφορά τα αποθέµατα που υπάρχουν στις αποθήκες και την
ποιότητά τους, για να ξέρουµε πώς θα παρέµβουµε για να
διευκολύνουµε τους παραγωγούς σκληρού σίτου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το λόγο έχει ο
κ.Τσιτουρίδης για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτηση.
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: Αν και πέρασαν τρεις εβδοµάδες από τη
στιγµή που κατετέθη για πρώτη φορά αυτή η ερώτηση, κύριε
Πρόεδρε, εξακολουθεί να είναι επίκαιρη. Το λέω αυτό γιατί την
προηγούµενη φορά ο κύριος Υπουργός Γεωργίας, παρά το γεγονός
ότι ήταν στο γραφείο του στην Αθήνα, είχε να κάνει πιο σηµαντικά
πράγµατα από το να έρθει να απαντήσει στη Βουλή. Γνωρίζω ότι ο
κύριος Υφυπουργός ήταν εκτός Αθήνας. Είναι κάτι το οποίο µας
ενοχλεί ιδιαίτερα και το επισηµαίνουµε.
'Οταν υπάρχουν τετρακόσιες χιλιάδες τόνοι αδιάθετοι στην ελληνική
αγορά, όταν οι παραγωγοί σε όλη την Ελλάδα από τη Θεσσαλία και
πάνω κυρίως, βρίσκονται σε απόγνωση -διότι πέρυσι πούλαγαν µε
πενήντα πέντε (55) και πενήντα έξι (56) δραχµές και φέτος η
προσφορά που τους δίδετε είναι κάτω από σαράντα δύο (42)
δραχµές- τότε βεβαίως ο κύριος Υπουργός Γεωργίας έχει
υποχρέωση να έρχεται στη Βουλή και να µην εξαντλεί τις πολιτικές
του παρεµβάσεις σε παρωχηµένες αερολογίες στις τηλεοράσεις εν
όψει εκλογών. Αυτό αφορά τον κ. Τζουµάκα και το ήθος το οποίο
επιδεικνύει.
Από εκεί και πέρα αναφερθήκατε σε µείωση των εκτάσεων, κύριε
Υπουργέ. Η µείωση των εκτάσεων έγινε γιατί επί πέντε χρόνια η
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. αδυνατούσε να αξιοποιήσει τρία
εκατοµµύρια στρέµµατα, τα οποία ήταν στο ψυγείο. Εκ του λάθους
σας αυτού, χάνει η χώρα. Επειδή δεν προχωρήσατε στη
µεταβίβαση τριών εκατοµµυρίων στρεµµάτων σε δικαιούχους, που
θα µπορούσατε, η επιδότηση που χάνετε από λάθη δικά σας είναι
εξήντα πέντε δισεκατοµµύρια (65.000.000.000) δραχµές.
Τη χρήση του πιστοποιηµένου σπόρου δεν την επέβαλε κανείς και
ξέρετε πάρα πολύ καλά αν ρωτήσετε στο Υπουργείο σας ότι
ουδεµία βελτίωση της ποιότητας αναµένεται. Εξυπηρετήσατε ως
Κυβέρνηση το 1994 ορισµένους µεγάλους εισαγωγείς σπόρων,
κύριε Υπουργέ. Αυτό κάνατε.
Εις  ό,τι  αφορά  τα  µέτρα.  Ξέρετε  πάρα  πολύ  καλά  ότι  αυτήν
τη  στιγµή  υπάρχουν  τέσσερα  εκατοµµύρια  κιλά  αδιάθετα.  Εγώ
θα  σας  πω  µόνο  ότι  στην  'Ενωση  του  Κιλκίς  έχουµε  δεκαεπτά
χιλιάδες  τόνους  αδιάθετους,  στη  διπλανή  'Ενωση  έχουµε  πέντε
χιλιάδες  τόνους  αδιάθετους  και  άλλα  τόσα  στα  χέρια  των
παραγωγών.  Πουλήθηκε  µόνο  το  4%  της  παραγωγής  από
τους  παραγωγούς  περίπου  όλης  της  χώρας.  'Ερχεται  από
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πίσω το καλαµπόκι. Υπάρχει πρόβληµα αποθηκευτικών χώρων. Οι
τιµές και του καλαµποκιού εξ αυτού του λόγου συµπιέζονται και
ακούµε εδώ στους πέντε µήνες από την παραγωγή ότι
παρακολουθείτε την κατάσταση.
Εγώ θα σας κάνω δύο συγκεκριµένες προτάσεις: Ζητήστε από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση ειδικά µέτρα παρέµβασης ώστε να µειωθούν
και οι προδιαγραφές εις ό,τι αφορά την ποιότητα, γιατί ξέρετε πολύ
καλά ότι το σιτάρι µας φέτος δεν ανταποκρίνεται εν πολλοίς στους
κανόνες, στις νόρµες για την παρέµβαση και θα έχουµε πρόβληµα.
Θα µείνει στα χέρια των παραγωγών για πολύ καιρό. Ζητήστε
µείωση αυτών των ποιοτικών προδιαγραφών, ώστε να οδηγηθεί ένα
µέρος στην παρέµβαση. Και επιταχύνετε λίγο τους ρυθµούς εις ό,τι
αφορά την επισιτιστική βοήθεια. Σε κάθε περίπτωση οφείλετε να
δώσετε, όπως οφείλουµε να δώσουµε και εµείς, απάντηση στους
παραγωγούς και για το νέο καθεστώς.'Ηδη αρχίζει η σπορά και
ουδείς παραγωγός στη χώρα είναι ενηµερωµένος για το νέο
καθεστώς και ποια θα είναι η επιδότησή του. Τουλάχιστον αν δεν
µπορείτε να κάνετε τίποτε άλλο, ενηµερώστε τους παραγωγούς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σωτηρλής έχει το
λόγο για δύο λεπτά για να δευτερολογήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Βλέπω ότι ο
κύριος συνάδελφος δέχεται ότι υπάρχει πρόβληµα ποιοτικών
χαρακτηριστικών στην παραγωγή µας και ειδικότερα στη Βόρεια
Ελλάδα. Εγώ απέφυγα να κατονοµάσω συγκεκριµένες περιφέρειες,
διότι έχουµε στοιχεία στα χέρια µας, ακριβώς γιατί θέλουµε να
κάνουµε τις αναγκαίες παρεµβάσεις σαν πολιτεία για να
προστατεύσουµε το εισόδηµα των παραγωγών.
Κύριε συνάδελφε, είστε καλός γνώστης όσων διεργασιών
συµβαίνουν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και θα ήθελα να µη
χρησιµοποιείτε µε τέτοια απλότητα τη λογική ότι επιβάλλαµε τον
πιστοποιηµένο σπόρο για να εξυπηρετήσουµε συγκεκριµένους
εισαγωγείς σπόρων. Ξέρετε ότι αυτό είναι άτοπο και δεν πρέπει
εσείς να το λέτε, γιατί είστε γνώστης όλων των διεργασιών που
γίνονται στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Η υπόθεση αυτή έγινε σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και παρά τη δική µας αρνητική
στάση. Θεωρούµε, όµως, ότι βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση,
διότι και προηγουµένως σας ανέφερα ότι επιτέλους πρέπει να
σταµατήσει η καλλιέργεια για την καλλιέργεια, επιτέλους πρέπει να
αφουγκραστούµε τα µηνύµατα της αγοράς, πρέπει να στείλουµε το
µήνυµα της ανάγκης της ποιότητας και στον 'Ελληνα παραγωγό και
στον 'Ελληνα καταναλωτή, αλλά και στις διεθνείς αγορές. Είναι
κρίµα το ότι η µεταποίηση της πατρίδας µας εισάγει ξένα σιτηρά και
δεν αξιοποιεί τα δικά µας σιτηρά, ειδικότερα σε ό,τι αφορά την
κατανάλωση γιατί λείπουν τα ποιοτικά χαρακτηριστικά.
'Ετσι λοιπόν, ο πιστοποιηµένος σπόρος θα προσανατολίσει τις
παραγωγές στις ανάγκες της µεταποίησης και κατανάλωσης και θα
συµβάλει στην αύξηση της παραγωγής, και την καλύτερη ποιότητα.
Αυτή είναι η υποχρέωση που έχουµε σήµερα αν θέλουµε να
οδηγήσουµε την αγροτική οικονοµία στο να είναι ανταγωνιστική και
να στέκεται στα πόδια της. ∆ιαφορετικά µε αυτές τις λογικές θα
επιδοτούµε προϊόντα για χωµατερές και παραγωγή χαµηλής
εµπορικής αξίας προϊόντα, που τελικά είναι εις βάρος των
παραγωγών.
Βεβαίως, υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα, ότι φέτος υπάρχει
υπερπαραγωγή στην Ευρώπη και οι εξαγωγές µας θα
αντιµετωπίσουν δυσκολίες. Αυτό σε συνδυασµό µε το ότι είναι
υποβαθµισµένη η ποιότητα των δικών µας σιτηρών, επιτείνει το
πρόβληµα. Γι'αυτό, κύριε συνάδελφε, πριν φτάσουµε στην
παρέµβαση που είναι το έσχατο σηµείο, πρέπει να επιλέξουµε ή να
αναζητήσουµε όλους τους άλλους δρόµους για να βρούµε
πραγµατικά λύσεις, γιατί υπάρχει πρόβληµα. Και αποδέχοµαι την
έκκληση που κάνετε.
'Οσον αφορά το σχολιασµό σας για τον Υπουργό, θα ήθελα να τον
κάνετε όταν θα είναι ο ίδιος εδώ και όχι όταν είµαι εγώ παρών. Με
φέρνετε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση.
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: ∆εν µας κάνει την τιµή να έρθει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Υπήρχαν αντικειµενικοί
λόγοι. Κύριε Υπουργέ, µην µπαίνετε σε αυτό. Πάντως πρέπει η

κρατική τηλεόραση σε εκποµπή της να εξηγήσει το θέµα αυτό στους
αγρότες. Η κρατική τηλεόραση πρέπει να έχει ειδική εκποµπή η
οποία να εξηγεί τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που πρέπει να έχουν τα
αγροτικά µας προϊόντα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
Πρόεδρε, έχουµε στείλει κατ'επανάληψη σειρά από εγκυκλίους,
έχουµε κάνει σειρά από σεµινάρια και συζητήσεις και αποδέχοµαι
αυτήν την υπόδειξη. Οφείλουµε κάτι παραπάνω να κάνουµε πέρα
από ό,τι έχει γίνει µέχρι σήµερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία αφού ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα
µαθητές και δύο συνοδοί-δάσκαλοι του 15ου δηµοτικού σχολείου
Νίκαιας Πειραιά.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
∆εύτερη είναι η µε αριθµό 27/19.10.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αχιλλέα
Κανταρτζή προς τους Υπουργούς Γεωργίας, Εθνικής Οικονοµίας,
σχετικά µε τη ρύθµιση των χρεών των κτηνοτρόφων.
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Εκρηκτικά αδιέξοδα στη συντριπτική πλειοψηφία των κτηνοτρόφων
της χώρας θα δηµιουργήσει η επιµονή της Κυβέρνησης και της
Αγροτικής Τράπεζας της Ελλάδος (ΑΤΕ) να αντιµετωπίσει τα χρέη
τους, µε µαζικές κατασχέσεις και πλειστηριασµούς.
Η δηµόσια δήλωση-δέσµευση στη Βουλή του Υπουργού Εθνικής
Οικονοµίας για "γενναία ρύθµιση των δανειακών υποχρεώσεων των
κτηνοτρόφων διαγράφοντας όχι µόνο τους τόκους ποινής και τους
τόκους λόγω των αυξηµένων επιτοκίων, αλλά και µέρος του
αρχικού κεφαλαίου, µε την ύποπτη προϋπόθεση "εάν αυτό κριθεί
αναγκαίο" αποδείχθηκε ότι αποτελούσε κακόγουστη υπεκφυγή της
Κυβέρνησης από το σοβαρό αυτό κοινωνικό πρόβληµα.
Ο τρόπος υλοποίησης αυτής της δήλωσης από την ΑΤΕ αποδείχνει
την επιµονή της Κυβέρνησης στους εξώδικους διακανονισµούς που
στηρίζονται στην αξία των υποθηκών, αδιαφορούν για τη
βιωσιµότητα των κτηνοτροφικών µονάδων και αποβλέπουν στην
είσπραξη όσο το δυνατό µεγαλύτερων ποσών από τις µονάδες οι
οποίες εξ αντικειµένου οδηγούνται στο κλείσιµο.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί, θα ρυθµιστούν αποτελεσµατικά τα
χρέη των κτηνοτρόφων στα πλαίσια µίας γενικότερης πολιτικής
εξυγίανσης και ανάπτυξης του κλάδου ή θα υλοποιηθούν τα
τελεσίγραφα των κατασχέσεων και πλειστηριασµών της ΑΤΕ
οδηγώντας στην καταστροφή κτηνοτρόφους και κτηνοτροφία;".
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Σωτηρλής έχει το λόγο για τρία λεπτά
για να πρωτολογήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
συνάδελφε είναι γνωστό ότι το θέµα ρύθµισης των κτηνοτροφικών
χρεών έχει απασχολήσει το Κοινοβούλιο και κατά το παρελθόν.
'Εχουν δοθεί από τους εκάστοτε αρµόδιους Υπουργούς σαφείς
απαντήσεις και όπως γνωρίζετε, έχουν υπάρξει αλλεπάλληλες
ρυθµίσεις κτηνοτροφικών χρεών.
∆ιαπιστώθηκε τελικά ότι αυτές οι γενικές και οι συνολικές ρυθµίσεις,
που γίνονταν στο παρελθόν, ήταν και αναποτελεσµατικές και
πολλές φορές άδικες, αφού στους χρεωστούντες κτηνοτρόφους
συµπεριλαµβάνονται άνθρωποι συνεπείς προς τις υποχρεώσεις
τους, αλλά και ορισµένοι που διακατέχονται από τη µόνιµη ελπίδα
ότι το κράτος θα τους ρυθµίσει κάποια στιγµή για τη µία ή την άλλη
περίπτωση τα χρέη, ό,τι κι αν συµβεί και όπως και να πάει η πορεία
των εκµεταλλεύσεών τους.
Αυτή η διαπίστωση οδήγησε την Κυβέρνηση να λάβει µέτρα προς
την ορθή κατεύθυνση και έτσι µε το άρθρο 12 του ν. 2601/98
θέσπισε κατ'αρχήν τον ανά εξάµηνο ανατοκισµό των σε
καθυστέρηση υφιστάµενων τόκων και δεύτερον µε εγκύκλιο του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας από τις 23.4.98 δίνεται
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εντολή στις τράπεζες να ρυθµίζουν ευµενώς για τους κτηνοτρόφους
τις δανειακές τους υποχρεώσεις.
Πέρα από εκεί, η ΑΤΕ εφαρµόζοντας πιστά και την απόφαση της
Επιτροπής Τιµών και Εισοδηµάτων αλλά και µία σειρά άλλες
αποφάσεις της Εθνικής Τράπεζας και του Υπουργείου Γεωργίας
έχει προχωρήσει σε αλλεπάλληλες ρυθµίσεις των κτηνοτροφικών
χρεών, φθάνοντας σε σηµείο να διαγράφει παντελώς όχι µόνο τους
ληξιπρόθεσµους τόκους, αλλά ακόµη και κεφάλαιο που
συσσωρεύτηκε στην πορεία των χρόνων.
Παρ'όλα αυτά συνεχίζουν να υπάρχουν προβλήµατα. 'Ετσι,
προχωρά αυτήν τη στιγµή η ΑΤΕ σε κλαδικές ρυθµίσεις ή ατοµικές
ρυθµίσεις, αφού λαµβάνει υπόψη της κάποια πράγµατα. Πρώτον,
µελέτη βιωσιµότητας των κτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων.
Την εµπράγµατη αξία των διασφαλίσεων και τρίτο λαβαίνει υπόψη
το είδος ή τα αίτια των χρεών και βεβαίως τη δυνατότητα του
οφειλέτη να ανταποκριθεί στην υποχρέωσή του.
Στα πλαίσια αυτά έχει ενηµερωθεί όλος ο αγροτικός και
κτηνοτροφικός κόσµος και έχουν υποβληθεί µέχρι αυτήν τη στιγµή
πάνω από χίλιες αιτήσεις για διακανονισµό. Από τους είκοσι πέντε
χιλιάδες που µπορούν να το κάνουν για να προχωρήσουν στην
εξυγίανση της κτηνοτροφικής τους απασχόλησης, 'Εχουν
επεξεργασθεί φάκελοι για τριακόσιες ρυθµίσεις. Απορρίφθηκαν
µόνο τριάντα και το πρόγραµµα συνεχίζεται και ελπίζουµε αυτό να
είναι η τελική µορφή απάντησης και στο ερώτηµά σας ότι δηλ.
αγνοούµε το πρόβληµα των κτηνοτρόφων. Ξέρουµε ότι έχουν
προβλήµατα, αλλά από την άλλη υπάρχουν αυτές οι δυνατότητες
που σας ανέφερα. 'Εχουν γίνει µέχρι σήµερα αλλεπάλληλες γενικές
ρυθµίσεις, οι οποίες βεβαίως κάποτε πρέπει να έχουν ένα τέλος, αν
θέλουµε να υπάρξει στον κλάδο αυτό εξυγίανση και ανταγωνιστική
παραγωγή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κανταρτζής έχει το
λόγο για δύο λεπτά για να δευτερολογήσει.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, από την απάντηση που
έδωσε ο κύριος Υπουργός, αν θα προχωρήσει σε αποτελεσµατική
ρύθµιση των χρεών των κτηνοτρόφων φαίνεται ότι η Κυβέρνηση δεν
έχει πρόθεση να προχωρήσει σε µια τέτοια απόφαση, αφού αρκείται
στη ρύθµιση για ανατοκισµό ανά εξάµηνο ή στους εξώδικους
διακανονισµούς στα πλαίσια της Α.Τ.Ε. 'Οµως είναι φανερό ότι
εξώδικοι διακανονισµοί στα πλαίσια της Α.Τ.Ε. δεν αποβλέπουν
στην εξυγίανση του κλάδου, ούτε αποβλέπουν στην στήριξη των
κτηνοτρόφων, των µικροµεσαίων νοικοκυριών, αλλά αποβλέπουν
στην "εξυγίανση" του χαρτοφυλακίου της Α.Τ.Ε. παίρνοντας υπόψη
τη λαϊκή ρήση που λέει "ουκ αν λάβοις παρά του µη έχοντος". Εµείς
δεν µιλάµε για τέτοιου είδους ρύθµιση, αλλά για πολιτική ρύθµιση,
γιατί πολιτικές ήταν οι αιτίες και οι αποφάσεις που οδήγησαν τον
κλάδο των κτηνοτρόφων στα πρόθυρα της χρεοκοπίας.
Είναι γνωστές οι αιτίες και οι αρνητικές συνέπειες της δεκαετίας του
'80 που ευνόησαν τις εισαγωγές, χωρίς να επωφεληθούν οι
καταναλωτές. Είναι ακόµα τα ληστρικά επιτόκια της Α.Τ.Ε., είναι η
απελευθέρωση στις τιµές των ζωοτροφών, οι χαµηλές τιµές στα
γαλακτοκοµικά προϊόντα, είναι η συµφωνία της GATT, που άνοιξε
τις πόρτες για να κατακλύζεται η χώρα µας από εισαγωγές.
Πολιτικές αποφάσεις οδήγησαν στα σηµερινά εκρηκτικά
προβλήµατα και πολιτική λύση πρέπει να δοθεί στο ζήτηµα των
χρεών των κτηνοτρόφων. Το κόµµα µας επανειληµµένως έχει κάνει
προτάσεις, έχει καταθέσει και τροπολογία, την οποία θα καταθέσω
και για τα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κανταρτζής καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία που βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Εµείς δεν σας λέµε να χαρίζετε τα χρέη σε κάθε απατεώνα, που
µπορεί να υπάρχει και σ'αυτόν τον κλάδο. Στην πρότασή µας σας
βάζουµε και συγκεκριµένα όρια, αλλά και προϋποθέσεις, έτσι ώστε
να δοθεί λύση στο πρόβληµα των µικροµεσαίων νοικοκυριών.

Αν δεν προχωρήσετε σε µια τέτοια ρύθµιση, το αποτέλεσµα θα είναι
να οδηγηθούν στον αφανισµό τα µικροµεσαία νοικοκυριά στο χώρο
της κτηνοτροφίας, να συρρικνωθεί η κτηνοτροφική παραγωγή στη
χώρα µας και η Ελλάδα, µετά την εισαγωγή πετρελαίου, να έχει και
τις εισαγωγές κτηνοτροφικών προϊόντων, όπου θα δαπανά το
περισσότερο συνάλλαγµα για την εισαγωγή τους. Πάρτε τις ευθύνες
σας και δώστε πολιτική λύση στο πρόβληµα για να µην έρθουν οι
χειρότερες µέρες και για τους κτηνοτρόφους, αλλά και για την
οικονοµία της χώρας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σωτηρλής έχει το
λόγο για να δευτερολογήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
Πρόεδρε, η πρόταση του συναδέλφου που µέσα από τη λέξη
"αποτελεσµατική λύση" σηµαίνει ξανά γενικές ρυθµίσεις, ξανά
χάρισµα χρεών, πράγµατι δεν είναι στη λογική ούτε της Α.Τ.Ε. ούτε
της Κυβέρνησης. 'Εχουν γίνει αλλεπάλληλες τέτοιες παρεµβάσεις
και δεν έφεραν κανένα αποτέλεσµα.
'Ετσι, τώρα, µε σειρά µέτρων που ανέφερα και στην πρωτολογία
µου -µου φαίνεται ότι ο συνάδελφος δεν τα άκουσε- παρεµβαίνουµε
και αυτήν τη στιγµή επεξεργάστηκαν και δόθηκαν λύσεις σε
τριακόσιες περιπτώσεις που ζήτησαν ρυθµίσεις. Οι κτηνοτρόφοι
ξέρουν το δρόµο, έχουν πληροφορηθεί και κάθε αίτηση που
υποβάλλεται εξετάζεται µε κατανόηση γιατί θέλουµε να βοηθηθεί
αυτός ο κόσµος που συµβάλει στην εθνική οικονοµία. 'Οµως, δε
συµφωνώ µε τις γενικολογίες ότι µας φταίει η GATT και κάθε φορά
να επιδιώκουµε στο Κοινοβούλιο να βρούµε ξεπερασµένες
συνταγές µε γενικές ρυθµίσεις χρεών. Αυτό είναι λαϊκισµός, δεν
οδηγεί πουθενά, ούτε τα πραγµατικά συµφέροντα του
κτηνοτροφικού κόσµου εξυπηρετεί ούτε την εθνική οικονοµία.
Εµείς, λοιπόν, αξιοποιώντας τη νοµοθεσία του κράτους, αλλά και
εκτιµώντας τη σηµασία και τα προβλήµατα του κλάδου, στεκόµαστε
δίπλα στον κτηνοτρόφο. Του δώσαµε µεγάλες δυνατότητες για την
εξυγίανση των µονάδων. Και έχω συγκεκριµένα παραδείγµατα,
όπου σε χρεώστη µε εκατόν είκοσι εκατοµµύρια (120.000.000.)
δραχµές έφτασε ο διακονισµός να είναι στα τριάντα εκατοµµύρια
(30.000.000) δραχµές και να απαλλαχθεί από οτιδήποτε άλλο και
εκείνος αρνήθηκε το διακανονισµό. Τέτοιες, λοιπόν, λογικές
ειλικρινά δεν έχουν προοπτική και µέλλον. ∆ιακανονισµός σηµαίνει,
ότι πρέπει και ο ίδιος ο κτηνοτρόφος ή οποιοσδήποτε άλλος
πολίτης να βάλει και εκείνος κάπως το χέρι στην τσέπη του, για να
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του τις προσωπικές. ∆εν υπάρχει,
δηλαδή, κάποια τράπεζα ή η πολιτεία που µοιράζει χρήµατα έτσι
γιατί κάποιοι το θέλουν, µε τη µία ή την άλλη δικαιολογία.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Στους εφοπλιστές όµως δίνετε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τρίτη επίκαιρη
ερώτηση είναι η µε αριθµό 22/19.10.98 της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ανδριανής Λουλέ
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά
µε τις προσλήψεις του ιατρικού προσωπικού στο 'Ιδρυµα
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ι.Κ.Α).
Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Ανδριανής Λουλέ σε περίληψη έχει ως
εξής:
"Είναι γνωστό ότι το ΙΚΑ δεν προκηρύσσει τις θέσεις των γιατρών
που χρειάζεται αλλά καλύπτει τις ανάγκες του σε γιατρούς µε το
ν.1204 του '72. Νόµο που ψηφίστηκε στην επταετία για να
δικαιολογηθούν προσλήψεις αδιαφανείς ιατρικού και µη
προσωπικού.
Επίσης, από το 1989 π.δ. 266/1989 ΦΕΚ 127/22.5.89 οι
υγειονοµικές µονάδες του ΙΚΑ λειτουργούν αυτοτελώς από τις
διοικητικές υπηρεσίες του Ιδρύµατος. Με το παραπάνω προεδρικό
διάταγµα έχουν θεσπιστεί θέσεις προϊσταµένων κεντρικών και
περιφερειακών υπηρεσιών υγείας που προϊστανται υπάλληλοι του
κλάδου ΠΕ γιατρών. Οι διαδικασίες όµως πλήρωσης των θέσεων
αυτών µέχρι και σήµερα εξακολουθούν να είναι αδιαφανείς.
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Σήµερα που οι υγειονοµικές µονάδες που ΙΚΑ αποτελούν τον κύριο
φορέα πρωτοβάθµιας περίθαλψης στη χώρα, η διαφάνεια, η
αξιοκρατία στη πλήρωση των θέσεων γιατρών και προϊσταµένων
στις υγειονοµικές υπηρεσίες θα συµβάλλουν στην ποιοτική
αναβάθµιση των παρεχοµένων υπηρεσιών.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Πότε το ΙΚΑ θα αρχίσει να προκηρύσσει τις θέσεις ιατρικού
προσωπικού;
2. Με δεδοµένο ότι υπάρχει µισθολογική εξοµοίωση µονίµων και
συµβασιούχων γιατρών, άρα δεν υπάρχει οικονοµική επιβάρυνση
του Ιδρύµατος, γιατί δεν προχωράει τη µονιµοποίηση των
συµβασιούχων γιατρών;
3. Πότε και µε ποιο τρόπο θα αλλάξει το σηµερινό σύστηµα
στελέχωσης των θέσεων διευθυντών και προϊσταµένων
υγειονοµικών του Ιδρύµατος;"
Ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ.
Φαρµάκης έχει το λόγο για τρία λεπτά για να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ την κυρία
συνάδελφο για τα ερωτήµατα που θέτει, γιατί µας δίνει τη
δυνατότητα να ενηµερώσουµε το Σώµα και ειδικότερα τους
ενδιαφερόµενους για τα θέµατα αυτά που τους απασχολούν.
Πρέπει να αναγνωρισθεί, ότι ο τρόπος µε τον οποίο το Ι.Κ.Α
συµβάλλεται µε τους γιατρούς -γιατί περί συµβάσεως πρόκειται, δεν
πρόκειται περί προσλήψεως- είναι αλήθεια ότι δεν υπακούει σε
συγκεκριµένους κανόνες ή σε συγκεκριµένα κριτήρια. Συνεπώς,
υπάρχει και το στοιχείο της αυθαιρεσίας και το στοιχείο της
αδιαφάνειας. ∆εν πρόκειται όµως, επαναλαµβάνω, περί
προσλήψεων, αλλά περί συµβάσεων. Αυτοί οι γιατροί δεν
θεωρούνται υπάλληλοι του Ιδρύµατος, δεν έχουν υπαλληλική, υπό
τη στενή έννοια του όρου, σχέση µε αυτό.
Πληροφορώ επίσης την κυρία συνάδελφο, ότι ο χρόνος της
υπηρεσίας αυτής δεν είναι χρόνος ασφαλιστικός, δεν είναι χρόνος
που προσµετρά στη συνταξιοδότησή τους, ούτε αναγνωρίζεται
έστω και αν ακόµα αυτοί µετά από σύµβαση πολλών ετών
µονιµοποιηθούν. Κατά συνέπεια, δεν µιλούµε για πρόσληψη
αδιαφανή ή γενοµένη χωρίς κριτήρια, αλλά για υπογραφή
σύµβασης. Παρ'όλα αυτά υπάρχει θέµα.
Πρέπει να σας πω, ότι τελευταία ο Πρωθυπουργός ζήτησε από όλα
τα Υπουργεία µε σηµείωµά του να πληροφορηθεί εάν υπάρχουν
ακόµα περιπτώσεις προσλήψεων που δεν υπακούουν στον ν.
2190, όπως αυτός µάλιστα έχει τροποποιηθεί τελευταία.
Εµείς ενηµερώσαµε τον Πρωθυπουργό, ότι παρ' ότι δεν πρόκειται
περί προσλήψεων, στο χώρο ευθύνης µας υπάρχει το θέµα των
συµβασιούχων γιατρών του Ι.Κ.Α. και υπάρχει και θέµα συµβάσεων
και γιατρών άλλων ασφαλιστικών οργανισµών, γιατί δεν είναι µόνο
το ΙΚΑ, είναι και το ΤΕΒΕ, είναι και άλλοι ασφαλιστικοί οργανισµοί.
Μας απασχολεί κατά συνέπεια ως Κυβέρνηση το θέµα. Υπάρχουν
και τα συναρµόδια Υπουργεία. Θα δούµε τελικά τι θα
αποφασίσουµε. ∆εν είµαι έτοιµος να σας πω ποια θα είναι η
απόφασή µας.
∆εύτερον, υπάρχει το θέµα -και έτσι απαντώ και στο δεύτερο
ερώτηµά σας- της τακτοποίησης των ήδη υπηρετούντων. Εδώ
βρισκόµαστε σε συνεννόηση και µε το 'Ιδρυµα και µε την
οµοσπονδία των γιατρών και θα αποφασίσουµε συντόµως πόσοι
γιατροί και µε ποια προϋπηρεσία -δεν µπορώ να σας πω πέντε ή
επτά, πόσα χρόνια θα είναι δηλαδή- θα τακτοποιηθούν. 'Ετσι
δηλαδή φαίνεται ότι θα επιλυθεί το θέµα τους.
Το τρίτο θέµα που βάζετε είναι η ανάθεση καθηκόντων
προϊσταµένων ή διευθυντών υγειονοµικών µονάδων από το ΙΚΑ. Ο
νόµος που ισχύει είναι έτσι όπως τον περιγράφετε. Με απόφαση
του διοικητή, από τότε που χωρίστηκε η διοικητική από την
υγειονοµική υπηρεσία, ορίζεται ο προϊστάµενος της υπηρεσίας
επίσης χωρίς κανένα ειδικό κριτήριο κλπ. Ανακοινώνω σήµερα εδώ
στη Βουλή ότι από την πρώτη του εποµένου έτους και µετά η

ανάθεση καθηκόντων προϊσταµένων και διευθυντών υγειονοµικών
µονάδων του ιδρύµατος θα γίνεται µετά από κρίση από το αρµόδιο
υπηρεσιακό συµβούλιο του ιδρύµατος, όπως γίνεται δηλαδή και για
τους διευθυντές των άλλων υπηρεσιών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φαρµάκη.
Η κ. Λουλέ έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, θα αρχίσω από το τέλος της
πρωτολογίας του κυρίου Υπουργού. Είναι θετικό το ότι από την
πρώτη του '99 -τουλάχιστον ως προς την τρίτη µου ερώτηση- θα
γίνεται στο ΙΚΑ ό,τι και στις άλλες υπηρεσίες και είναι καλό το ότι
απάντησε θετικά και για το ΙΚΑ και για τους πολίτες.
Θα πρέπει να πω για τις προηγούµενες δύο ερωτήσεις µου ότι
καθηµερινά ο πολίτης αυτής της χώρας, κύριε Υπουργέ, όταν
χρειάζεται τις υπηρεσίες αυτού του ιδρύµατος διαµορφώνει τη
γνώµη του και ξέρουµε ποια είναι. Οι εργαζόµενοι και οι εργοδότες
πληρώνουν αδρά µε τις εισφορές τους για µια κοινωνική ασφάλιση,
παράλυτη όµως, σπάταλη εκεί που δεν χρειάζεται και ανήµπορη να
εξυπηρετήσει τις αυξανόµενες ανάγκες της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας φροντίδας της υγείας του ελληνικού λαού. Βασικός
παράγοντας που διαµορφώνει αυτήν την απαράδεκτη κατάσταση
είναι ο τρόπος στελέχωσης του προσωπικού και της διοίκησης των
υγειονοµικών µονάδων που κατά κάποιο τρόπο και σεις
παραδεχτήκατε στην πρωτολογία σας. Ο νόµος 1204/72 που
χρησιµοποιείται ακόµη, κύριε Πρόεδρε, από το ίδρυµα για να
καλύψει τις ανάγκες του σε ιατρικό προσωπικό είναι νόµος της
επταετίας, είναι νόµος της χούντας. Κουνάτε το κεφάλι σας, κύριε
Υπουργέ, αλλά τι θα κάνουµε εδώ; Θα αφήσουµε να υπάρχει αυτός
ο νόµος ακόµη; Γνωρίζετε ότι είναι αδιαφανής και δίνει τη
δυνατότητα στον κάθε διοικητή του ΙΚΑ που είναι ασφαλώς
κυβερνητικός -και τώρα είσθε εσείς αύριο θα είναι κάποιος άλλος
στην Κυβέρνηση- να προσλαµβάνει µε δικά του κριτήρια τους
γιατρούς. Το ΙΚΑ δεν προκηρύσσει θέσεις. Είπατε ότι δεν είναι για
πρόσληψη, εντάξει να το δεχτώ αυτό είναι για σύµβαση αλλά είναι
το ίδιο. ∆ηλαδή στα χέρια του κάθε διοικητή έγκειται το ποιος
γιατρός θα πάει. 'Ετσι έχουµε γιατρούς δύο ταχυτήτων. 'Εχουµε
γιατρούς µόνιµους και γιατρούς µε σύµβαση αορίστου χρόνου που
έχουν προϋπηρεσία από δέκα χρόνια έως µία ηµέρα. ∆εν είναι µόνο
για ένα πολύ µικρό διάστηµα αυτοί οι συµβασιούχοι. 'Εχουµε και
συµβασιούχους που είναι δέκα χρόνια στο ΙΚΑ, δηλαδή που έχουν
κάνει σύµβαση µε αυτό το καθεστώς.
Ανάλογο βέβαια φαινόµενο είναι και αυτό που είπατε στο τέλος και
µου δώσατε την απάντηση ότι από την πρώτη του 1999 θα αλλάξει.
Εποµένως, λοιπόν, έχουµε δύο θέµατα. Πρώτον, τι γίνεται µε το
νόµο αυτό της επταετίας και γιατί δεν τον αλλάζουµε, δεν πάµε σε
ένα άλλο καθεστώς και πώς γίνεται σε µία σύµβαση µικρή, όπως
είπατε στην πρωτολογία σας, να υπάρχουν γιατροί που δουλεύουν
στο ΙΚΑ µέχρι δέκα χρόνια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο για δύο λεπτά να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Υπάρχει ο νόµος της επταετίας στον
οποίο ιδιαίτερα αναφέρθηκε η κ. Λουλέ, αλλά κάθε νόµος ισχύει
µέχρι την κατάργησή του, µέχρι την αντικατάστασή του από ένα
άλλο νόµο. Το γεγονός και µόνο ότι είναι νόµος της επταετίας δε
νοµίζω ότι είναι επιχείρηµα για να τονίζεται ιδιαιτέρως σήµερα, διότι
θα µπορούσε να είναι µια διάταξη η οποία εξυπηρετεί τα πράγµατα.
Αυτή η διάταξη, εν πάση περιπτώσει -γιατί δεν πρόκειται και περί
νόµου µε την έννοια που θεωρούµε εµείς οι κοινοβουλευτικοί τους
νόµους-εξυπηρέτησε το ίδρυµα, έδωσε µία ευελιξία να µπορεί, να
καλύψει τις ανάγκες του τάχιστα, να συµβάλλεται µε κάποιους
γιατρούς. Αυτό το καθεστώς των συµβάσεων ισχύει, όπως σας
είπα, σε όλους τους ασφαλιστικούς οργανισµούς και µε άλλους
νόµους άλλων κυβερνήσεων, δηµοκρατικών κυβερνήσεων.
Μπαίνει το θέµα εάν θέλουµε να µονιµοποιήσουµε γιατρούς
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και πόσους που προσλάβαµε µάλιστα µ' αυτές τις διαδικασίες.
Νοµίζω ότι και σ' αυτό έχουµε απαντήσει. Υπάρχουν όπως σας
είπα τα συναρµόδια Υπουργεία, µε τα οποία συνεργαζόµαστε. Μας
απασχολεί το θέµα. 'Εχουν δίκιο οι γιατροί να λένε, υπηρετώ
δεκαπέντε χρόνια, γιατί δεν κάνετε κάτι για µένα, ανεξάρτητα µε
ποιο τρόπο προσφέρω τις υπηρεσίες µου. Ανέφερα ότι µε κάποιο
χρονικό όριο προϋπηρεσίας θα λύσουµε το θέµα. Αυτό κάνουµε
τώρα κουβεντιάζοντας µε το ίδρυµα και την οµοσπονδία. Μπαίνει δε
και ένα θέµα γενικότερο τι θα γίνει από δω και πέρα µε όσους
γιατρούς προσλαµβάνουµε στο ίδρυµα. Θα διατηρήσουµε το ν.
1204 ή όχι; Αυτό είναι θέµα προς συζήτηση όπως προανέφερα,
ακόµη και στο επίπεδο του Πρωθυπουργού και θα έχετε σύντοµα
τις αποφάσεις της Κυβερνήσεως.
Νοµίζω ότι πρέπει να σας ικανοποιεί η αναγνώριση ύπαρξης του
προβλήµατος και η διαβεβαίωσή µας ότι η Κυβέρνηση ασχολείται µ'
αυτό και θα το επιλύσει σύντοµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φαρµάκη.
Επανερχόµεθα στις επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου.
Θα συζητηθεί η υπ' αριθµ. 21/19.10.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Σπυρίδωνος ∆ανέλλη προς τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Περιβάλλοντος Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων
σχετικά µε την κατακύρωση διεθνούς διαγωνισµού για την ανάδειξη
αναδόχου κατασκευής τουριστικής εκµετάλλευσης στην Κρήτη από
το "'Ιδρυµα ΠΑΝΑΓΙΑ ΑΚΡΩΤΗΡΙΑΝΗ".
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. ∆ανέλλη είναι η ακόλουθη:
"Το 1991 συστήθηκε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία "Ι∆ΡΥΜΑ ΠΑΝΑΓΙΑ ΑΚΡΩΤΗΡΙΑΝΗ" το οποίο
"προικοδοτείται" από τη Μονή Τοπλού µε αποκλειστικό περιουσιακό
στοιχείο είκοσι έξι χιλιάδες στρέµµατα στο βορειοανατολικό άκρο
του Νοµού Λασιθίου. 'Εκταση δασική στο µεγαλύτερο τµήµα της -
µόνο το ένα τέταρτο είναι αγροτική- και παραλιακή ενώ το ελληνικό
δηµόσιο τη διεκδικεί κατά τα τρία τέταρτα περίπου από το έτος
1985.
Το 1993 το ίδρυµα προκηρύσσει διεθνή διαγωνισµό για την επιλογή
εταιρείας που θα προβεί σε υπερεπένδυση διακοσίων
δισεκατοµµύρων δραχµών µε σκοπό την υπερεντατική τουριστική
εκµετάλλευση και "ανάπτυξη" της περιοχής -επτά χιλιάδες κλίνες,
µαρίνα, λοιπές υποδοµές κλπ.
Η παραπάνω έκταση προστατεύεται από τη δασική νοµοθεσία, έχει
ενταχθεί στο πρόγραµµα LIFE και στο δίκτυο NATURA 2000 και
έχει χαρακτηριστεί περιοχή πρώτης προτεραιότητας. Το 1997 το
Εφετείο Κρήτης αναγνωρίζει στο ελληνικό δηµόσιο την ιδιοκτησία
των δέκα χιλιάδων στρεµµάτων και ενώ ο κύριος Υφυπουργός
Οικονοµικών απαντώντας στην υπ' αριθµ. 644/29.7.97 ερώτησή
µας ότι δεν θα εκινείτο κάποια διαδικασία µέχρι τη διευθέτηση του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος, στις 8.7.97 υπογράφει εγκριτική πράξη
για την επιλογή -µετά από αµφίβολης νοµιµότητας διαδικασίας- µιας
αγγλικής εταιρείας.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
1. Τι διαφοροποιήθηκε από τις 19.8.97 ηµέρα απάντησή σας στην
644/29.7.97 ερώτησή µας, ως προς το ιδιοκτησιακό καθεστώς της
παραπάνω έκτασης;
2. Πώς αντιλαµβάνεσθε την προστασία µιας τόσο σηµαντικής και
ευαίσθητης περιοχής µε τον παράλληλο προγραµµατισµό τέτοιας
υπερεκµετάλλευσης, η οποία δεν προκύπτει από καµιά µελέτη
διαχείρισης, σκοπιµότητας ή φέρουσας ικανότητας της περιοχής;".
Ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. ∆ρυς έχει το λόγο για τρία λεπτά για
να πρωτολογήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε το Υπουργείο
Οικονοµικών εποπτεύει και δεν διοικεί σύµφωνα µε το Νόµο, ένα
αριθµό ιδρυµάτων µεταξύ των οποίων είναι και το "'Ιδρυµα
ΠΑΝΑΓΙΑ ΑΚΡΩΤΗΡΙΑΝΗ". Το εν λόγω ίδρυµα προκήρυξε διεθνή
διαγωνισµό ως είχε δικαίωµα για την αξιοποίηση ενός ακινήτου το

οποίο έχει στην Κοινότητα Παλαιοκάστρου Σητείας. Μετά την
ανάδειξη αναδόχου το θέµα διαβιβάστηκε στο Υπουργείο
Οικονοµικών για την κατά Νόµο άσκηση της δικής του εποπτείας.
Το Υπουργείο Οικονοµικών λόγω της σπουδαιότητος του θέµατος
συνέστησε, χωρίς να έχει σχετική υποχρέωση από το Νόµο,
ενδεκαµελή επιστηµονική επιτροπή που αποφάνθηκε οµόφωνα
υπέρ της πραγµατοποίησης της προτεινόµενης επένδυσης.
Στη συνέχεια γνωµοδότησε θετικά και το Συµβούλιο Εθνικών
Κληροδοτηµάτων και στις 8 Ιουλίου 1998 υπεγράφη από το Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου Οικονοµικών η εγκριτική πράξη της
αποφάσεως του ιδρύµατος.
'Ολες οι σχετικές διαδικασίες υπήρξαν σύννοµες και διαφανείς και
πάντοτε προς το συµφέρον του Ιδρύµατος και των φορέων του
Νοµού (∆ήµος, Νοµαρχία κλπ).
'Οσον αφορά τα συγκεκριµένα ερωτήµατα του εκλεκτού
συναδέλφου κ. ∆ανέλλη, οφείλω να επισηµάνω τα εξής:
Με την έγγραφη απάντησή µου στις 19 Αυγούστου 1997 προς τη
Βουλή, ενηµέρωσα την Εθνική Αντιπροσωπεία για το τότε στάδιο
της διαδικασίας εγκρίσεως του αποτελέσµατος του διεθνούς
διαγωνισµού για αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του
"Ιδρύµατος ΠΑΝΑΓΙΑ ΑΚΡΩΤΗΡΙΑΝΗ".
Αυτό που και τότε ανέφερα, ήταν ότι η συσταθείσα επιτροπή
αξιολόγησης των οικονοµικών προσφορών είχε σταµατήσει το έργο
της, εν αναµονή της εκδίκασης της υπόθεσης στον 'Αρειο Πάγο. Στη
συνέχεια, από την ανταλλαγείσα αλληλογραφία µεταξύ του
Ιδρύµατος και του Υπουργείου Οικονοµικών, προέκυψε ότι η
διαδικασία εγκρίσεως του αποτελέσµατος του διαγωνισµού
µπορούσε να προχωρήσει, ανεξαρτήτως της έκβασης της
υπόθεσης στον 'Αρειο Πάγο. Εφόσον δηλαδή η αµφισβητούµενη
έκταση επεδικάζετο στο δηµόσιο, θα µπορούσε αυτό είτε να την
εκποιήσει απ' ευθείας στο 'Ιδρυµα είτε να προβεί σε κάποια µορφή
συνεκµετάλλευσης µαζί του και υπό αµοιβαίους όρους
συµφέροντος. Κατόπιν αυτού, η επιτροπή συνέχισε τις εργασίες της
και τις ολοκλήρωσε µε τον προαναφερθέντα τρόπο.
Σύµφωνα µε το Νόµο, η αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών
εξαντλείται πρώτον: στον έλεγχο της νοµιµότητας των αποφάσεων
του Ιδρύµατος και δεύτερον: στη διαπίστωση του αν δηλαδή η
απόφαση αυτή είναι επωφελής ή όχι για το ίδρυµα, σε οικονοµική
βεβαίως βάση. Οι απαιτούµενες για την υλοποίηση της επένδυσης
άδειες -και µάλιστα µε ιδιαίτερη ευαισθησία, η περιβαλλοντική και η
πολεοδοµική- εκδίδονται εν συνεχεία από το Υπουργείο ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
Σε ό,τι αφορά το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., σας ενηµερώνουµε ότι τα έργα
ειδικής τουριστικής υποδοµής, όπως είναι το συγκεκριµένο,
κατατάσσονται στην πρώτη κατηγορία έργων και δραστηριοτήτων
του άρθρου 3 του Νόµου 1650/1986, που αναφέρεται στην
προστασία του περιβάλλοντος, γεγονός που επιβάλλει για την
πραγµατοποίησή τους να προηγηθούν η προέγκριση της
χωροθέτησης και η έγκριση των περιβαλλοντικών όρων. Προς το
παρόν, δεν έχει υποβληθεί στις αρµόδιες υπηρεσίες του ΥΠΕΧΩ∆Ε
αίτηµα σχετικό για τη συγκεκριµένη τουριστική εγκατάσταση.
Ενηµερώσω επίσης την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι πριν από την
υπογραφή της σχετικής έγκρισης του Γενικού Γραµµατέα υπήρξε η
σύµφωνη γνώµη όλων των φορέων του Νοµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. ∆ανέλλης έχει το
λόγο για δυο λεπτά για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µακάρι τα πράγµατα να ήταν έτσι και µακάρι η
διαφάνεια και η νοµιµότητα να διέκρινε όλες τις πράξεις, που έχουν
γίνει µέχρι σήµερα.
∆εν  θα  αναφερθώ  στο  ιστορικό  της  υπόθεσης,  το  οποίο  είναι
γνωστό,  όµως  νοµίζω  ότι  από  την  ίδρυση  του  "Ιδρύµατος
ΠΑΝΑΓΙΑΣ  ΑΚΡΩΤΗΡΙΑΝΗΣ"  έχουµε  µία  αλληλουχία  πράξεων,
οι  οποίες  είναι  αµφίβολης  νοµιµότητας  και  σκοπιµότητας  µέχρι
σήµερα,  που  έχουµε  φθάσει  στο  σηµείο  να  έχει  επιλεγεί  µία
αγγλική  εταιρεία  µε  -ξαναχρησιµοποιώ  τον  όρο-  αµφίβολης
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νοµιµότητας διαδικασίες, η οποία µάλιστα έχει προχωρήσει στην
υπογραφή συµφωνίας µε όµιλο κατασκευαστικών εταιρειών για την
υλοποίηση αυτής της υπερεπένδυσης.
Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι στην απάντηση που µου δώσατε στην
αντίστοιχη ερώτηση πέρυσι τον Ιούλιο, δεσµευόσασταν ότι δεν θα
συνεχιστεί καµία διαδικασία µέχρις ότου κλείσει η εκκρεµοδικία που
υπήρχε, γιατί το ελληνικό δηµόσιο διεκδικούσε πέραν των δέκα
χιλιάδων στρεµµάτων από τα είκοσι έξι χιλιάδες στρέµµατα, τα
οποία µε τελεσίδικη απόφαση του Εφετείου Κρήτης είχαν αποδοθεί
στο δηµόσιο. Και έχουµε την ολοκλήρωση της διαδικασίας του
διαγωνισµού.
Στη φάση αυτή υπάρχουν κάποια έγγραφα, τα οποία νοµίζω ότι
δίνουν την εικόνα όλης της υπόθεσης και τα οποία καλό θα ήταν το
Υπουργείο Οικονοµικών να έπαιρνε υπόψη του. Τα έγγραφα αυτά
είναι η έκθεση του Νοµικού Συµβούλου του Κράτους, του κ.
Βασαλάκη προς το Υπουργείο Γεωργίας και προς το Υπουργείο το
δικό σας, όπως επίσης είναι και η έγγραφη αναφορά του κ.
Κατσούλη, Προέδρου του ∆ικηγορικού Συλλόγου Λασιθίου και
Νοµικού Συµβούλου της Μονής Τοπλού και µέλους τότε του
διοικητικού συµβουλίου του ιδρύµατος, ο οποίος οµιλεί στο έγγραφό
του αυτό για ρυµούλκηση του διοικητικού συµβουλίου σε
ανορθόδοξες µεθοδεύσεις, όπου η αρχή της νοµιµότητας
καταπατείται και η διαφάνεια δεν λαµβάνεται υπόψη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Στη συνέχεια νοµίζω ότι είναι αξιοσηµείωτο ότι στην παραχώρηση
αυτής της δηµόσιας έκτασης, η οποία προστατεύεται από το εθνικό
και το κοινοτικό δίκαιο -και είναι ευτυχής συγκυρία που ο Υπουργός
και ο Υφυπουργός ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. βρίσκονται εδώ- αντιδρά και
διαφωνεί ο Πρόεδρος του Συµβουλίου Εθνικών Κληροδοτηµάτων
και Αντιπρόεδρος του Αρείου Πάγου ο κ. Μαντζιάρας.
Χωρίς να περάσω στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής µου, νοµίζω
ότι η απάντηση που µου δώσατε ότι το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. έχει
απαντήσει ήδη ότι για τέτοιου είδους επενδύσεις και έργα
απαιτούνται ειδικές εγκρίσεις, είναι χαρακτηριστική της µη ορθής
διαδικασίας και της νοµιµότητας που οι διάφορες πράξεις έχουν

χαρακτηρισθεί ως νόµιµες από τη διοίκηση.
Ακριβώς, αφού δεν υπάρχει καµία προέγκριση ούτε χωροθέτηση
των περιβαλλοντικών όρων από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., δεν καταλαβαίνω
γιατί υπάρχει αυτή η βιασύνη πριν ολοκληρωθεί η διαδικασία
καθορισµού του ιδιοκτησιακού καθεστώτος στην περιοχή, να
προχωρήσουµε σε αυτές τις διαδικασίες, οι οποίες και κατά την...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε ∆ανέλλη.
'Εγινε κατανοητό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Υπάρχουν διάφορα ζητήµατα, τα οποία
µένουν αναπάντητα. Βεβαίως δεν...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μπορεί να έρθει ως
επερώτηση των Βουλευτών της Κρήτης όλων µαζί.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Πρέπει νοµίζω να απαντηθούν αυτά τα
ζητήµατα, διότι συζητούµε για µία τεράστιας έκτασης επένδυση, η
οποία έχει ενδιαφέρον και οικονοµικό, αλλά και ενδιαφέρον
περιβαλλοντικό. Μπαίνουν ζητήµατα, όπως το αν είναι σκόπιµο να
γίνουν τέτοιες υπερεκµεταλλεύσεις σε µία τέτοια περιοχή ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε,
εξήγησα στον συνάδελφο κ. ∆ανέλλη ότι το σύνολο των φορέων του
Νοµού έχει εκφράσει τη θέση να προχωρήσει η επένδυση αυτή.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Αυτό δεν λέει τίποτα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Και η Κυβέρνηση
εκτιµά ότι στην ακρότατη αυτή περιοχή, η οποία παρουσιάζει
ιδιαίτερα προβλήµατα ανάπτυξης πρέπει επιτέλους να γίνει µία
σοβαρή επένδυση ως αυτή την οποία προωθεί το "'Ιδρυµα
ΠΑΝΑΓΙΑ ΑΚΡΩΤΗΡΙΑΝΗ". Βεβαίως αυτά θα γίνουν υπό την
προϋπόθεση ότι θα τηρηθούν όλες οι διαδικασίες, οι οποίες
προβλέπονται από τις σχετικές διατάξεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Eισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: "Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας
της Κροατίας για την αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά
µε τους φόρους εισοδήµατος και κεφαλαίου".
Η κύρωση της Συµφωνίας θα συζητηθεί σύµφωνα µε το άρθρο 108
και θα πάρουν το λόγο οι συνάδελφοι που έχουν εκφράσει
επιφυλάξεις. Επιφύλαξη έχει εκφράσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδος.
'Εχει έρθει στο Προεδρείο µία επιστολή από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος τον κ. Ορέστη
Κολοζώφ, ο οποίος ορίζει ως ειδικό αγορητή για τη σύµβαση αυτή
τον κ. Χαράλαµπο Αγγουράκη.
Ορίστε, κύριε Αγγουράκη, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά για να
αναπτύξετε την αντίρρησή σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η επιφύλαξή µας και τελικά η αρνητική τοποθέτηση του κόµµατός
µας για την υπό συζήτηση σύµβαση έχει να κάνει µε το γεγονός ότι
κατά την εκτίµησή µας πρόκειται για µία σύµβαση που δεν είναι
ισότιµη όσον αφορά την άλλη πλευρά, τη ∆ηµοκρατία της Κροατίας.
Πριν εξηγήσω και αναφέρω τα επιχειρήµατά µας, θα ήθελα πρώτα
από όλα να πω δύο βασικές σκέψεις που νοµίζουµε ότι έχουν
σχέση µε τη συγκεκριµένη σύµβαση.
Πρώτον, τασσόµαστε υπέρ της ύπαρξης συµβάσεων που να
αποφεύγουν πραγµατικά τη διπλή φορολογία. Θέλω να γίνει σαφές
αυτό. Χαιρετίζουµε µία τέτοια πρωτοβουλία και την αναγκαιότητα να
υπάρχουν τέτοιου είδους συµβάσεις.
Το δεύτερο σχόλιο µας έχει να κάνει µε το γεγονός ότι η Κροατία
είναι µία γειτονική µας χώρα και κάθε βήµα στην κατεύθυνση
ανάπτυξης των σχέσεων µε τη χώρα αυτή, όπως γενικότερα µε τις
γειτονικές Βαλκανικές χώρες, είναι στις γενικές επιδιώξεις του
κόµµατός µας, γιατί πραγµατικά πιστεύουµε ότι η υπόθεση της
διαβαλκανικής συνεργασίας, της ισοτιµίας και των καλών σχέσεων
µε τους γείτονες µας είναι καθοριστικής σηµασίας για την ειρήνη, τη
σταθερότητα, αν θέλετε και για την οικονοµική ανάπτυξη και το
µέλλον της χώρας µας και του λαού µας, πολύ περισσότερο που
βεβαίως η συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση έχει τις
ολέθριες συνέπειες που έχει.
∆εν µπορώ να µη σχολιάσω αυτό που έγινε χθες, όσον αφορά το
περιβόητο πρωτόκολλο σε σχέση µε την Τουρκία, που δείχνει πόσο
ισότιµες µπορεί να είναι οι σχέσεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Οσον αφορά τη συγκεκριµένη σύµβαση, όταν µιλήσαµε για
ανισότιµη συµφωνία, αναφερόµαστε κυρίως στο άρθρο 5 και στο
άρθρο 10.
Το άρθρο 5 προβλέπει τη φορολόγηση ελληνικών τεχνικών
εταιρειών, οι οποίες θα δραστηριοποιηθούν στην Κροατία, εφόσον
εκτελούν έργα διάρκειας µεγαλύτερης των δώδεκα µηνών.
Ξέρουµε ότι η άλλη πλευρά είχε προτείνει ένα όριο έξι µηνών. Αυτό
δεν έγινε αποδεκτό από τη χώρα µας. Πιθανώς η χώρα µας να
επικαλεστεί τη συµφωνία του ΟΟΣΑ στη συγκεκριµένη κατεύθυνση.
Πιστεύουµε όµως ότι θα µπορούσε να γίνει µία εξαίρεση και θα
µπορούσαµε να ανταποκριθούµε σε ένα αίτηµα µιας γειτονικής
χώρας, η οποία, εναλαµβάνω ότι έχει µεγάλα οικονοµικά
προβλήµατα, έχει µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα και θα έπρεπε και
στον τοµέα αυτό να είναι πιο ισότιµες οι σχέσεις µας.
Το δεύτερο έχει να κάνει µε το άρθρο 10, που αφορά µια ρύθµιση
σχετικά µε τη φορολόγηση των µερισµάτων. Γίνεται λόγος για
κάποια ποσοστά. ∆εν είναι µόνο το θέµα των ποσοστών αυτών.
Θέλαµε, κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή, µια
πληροφόρηση από τον κύριο Υπουργό, πώς έχουν τα πράγµατα
στο συγκεκριµένο θέµα στην Κροατία. ∆υστυχώς δεν πήραµε
απάντηση.

Οι ενστάσεις µας έχουν να κάνουν µε τα εξής:
Πρώτα-πρώτα, δεν ξέρουµε µε ποια ποσοστά φορολογούνται τα
µερίσµατα στην Κροατία.
∆εύτερον, έχουµε µία ανησυχία, µήπως η συγκεκριµένη συµφωνία
για τη γειτονική αυτήν χώρα χρησιµοποιηθεί στο µέλλον για
αλλαγές, όσον αφορά την εσωτερική νοµοθεσία της χώρας µας στη
βάση των διεθνών συµφωνιών, που βεβαίως υπάρχουν.
Μια τρίτη ένσταση έχει να κάνει µε το θέµα της εξαίρεσης από τη
φορολογία των ναυτιλιακών επιχειρήσεων. Νοµίζουµε ότι είναι
σηµαντική και αυτή η παράµετρος στη συγκεκριµένη περίπτωση,
πολύ δε περισσότερο που νοµίζουµε ότι δεν θα βοηθηθεί και
γενικότερα η γειτονική χώρα, να αναπτύξει, αν θέλετε, τη δική της
ναυτιλιακή δραστηριότητα, αν και στη συγκεκριµένη περίπτωση
εφαρµοστεί µια εξαίρεση, που βεβαίως γνωρίζουµε ότι υπάρχει στα
πλαίσια του ΟΟΣΑ, αλλά θα µπορούσε ενδεχοµένως η Κυβέρνησή
µας να το δει µε διαφορετικό τρόπο.
Γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνω ότι
θεωρούµε ανισότιµη τη συµφωνία µε την Κροατία, άσχετα αν η άλλη
κυβέρνηση την έχει υπογράψει. Το ξέρουµε αυτό το πράγµα και γι'
αυτόν το λόγο εµείς την καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Υφυπουργός κ. ∆ρυς
έχει το λόγο, αν έχει κάτι να πει, σχετικά µε τις αντιρρήσεις του κ.
Αγγουράκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε,
κατ' αρχήν θέλω να ενηµερώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία και τον
κύριο συνάδελφο ότι σήµερα συζητάµε την κύρωση µιας σύµβασης
παρόµοιας µε άλλες, που έχουν υπογραφεί µε χώρες της
Βαλκανικής ή χώρες του Ευξείνου Πόντου και δεν συζητάµε για την
προσαρµογή του ελληνικού φορολογικού συστήµατος στις
απαιτήσεις µιας τρίτης χώρας. Νοµίζω επίσης ότι δεν πρέπει να
επιβάλλουµε σε µια τρίτη χώρα να προσαρµόσει το φορολογικό της
σύστηµα, ανάλογα µε τις δικές µας απαιτήσεις.
Εκείνο το οποίο συζητάµε είναι κάτι πολύ απλό. 'Οταν ένας
'Ελληνας ή κάποιο νοµικό πρόσωπο π.χ. µια τεχνική εταιρεία,
επενδύει ή κατασκευάζει ένα έργο στη ∆ηµοκρατία της Κροατίας,
πρέπει να φορολογείται µε το ίδιο σύστηµα, που ισχύει για όλους
τους πολίτες της χώρας αυτής. Αντίστοιχα όταν ένας Κροάτης
επιχειρηµατίας επενδύει στην Ελλάδα, οι κανόνες που ισχύουν στο
ελληνικό φορολογικό σύστηµα θα πρέπει να εφαρµόζονται και γι'
αυτόν.
'Οσον αφορά τώρα τα ιδιαίτερα ερωτήµατα, τα οποία έθεσε ο κύριος
συνάδελφος: Η Κροατία έχει ένα δικό της φορολογικό σύστηµα, µε
δικούς της φορολογικούς συντελεστές, οι οποίοι είναι διάφοροι των
δικών µας φορολογικών συντελεστών. Το είχα πει και στην
επιτροπή.
Για τη φορολογία τώρα των ναυτιλιακών κερδών: Σας διαβεβαιώ ότι
αποτελεί επιτυχία το πρακτικό, το οποίο υπεγράφη στο Ζάγκρεµπ
στις 18 Οκτωβρίου 1996, καθόσον η Κροατία δέχτηκε το κριτήριο
του νηολογίου του πλοίου και όχι της έδρας, ρύθµιση η οποία
εξυπηρετεί πλήρως τα ελληνικά συµφέροντα, λόγω του ιδιόµορφου
καθεστώτος που επικρατεί στη Ναυτιλία µας. ∆ηλαδή τα πλοία µε
ελληνική σηµαία ανήκουν σε επιχειρήσεις, οι οποίες µπορεί και να
µην είναι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα.
Γνωρίζετε επίσης ότι υπάρχει ένα µεγάλο θέµα, κυρίως µεταξύ της
Ελλάδος και άλλων ευρωπαϊκών χωρών, οι οποίες δεν αποδέχονται
την αρχή αυτή για τη φορολόγηση των ναυτιλιακών κερδών.
Τέλος, θέλω να πω ότι εφόσον το Κοινοβούλιο κάνει δεκτή τη
σύµβαση, αυτό θα είναι πολύ σηµαντικό για την περαιτέρω
διεύρυνση των οικονοµικών ανταλλαγών µεταξύ της Ελλάδος και
της Κροατίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
∆ρυ.
Κηρύσσεται  περαιωµένη  η  συζήτηση  επί  της  αρχής  των
άρθρων  και  του  συνόλου  του  σχεδίου  νόµου:  "Κύρωση  της
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Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας
της Κροατίας για την αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά
µε τους φόρους εισοδήµατος και κεφαλαίου".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το σχέδιο νόµου;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: "Κύρωση της Συµφωνίας
µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας της
Κροατίας για την αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά µε
τους φόρους εισοδήµατος και κεφαλαίου" έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση κατ'αρχήν, κατ'άρθρο και στο
σύνολο και έχει ως εξής:
''Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και της ∆ηµοκρατίας της Κροατίας για την αποφυγή της
διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος
και κεφαλαίου

'Αρθρο πρώτο
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Σύµβαση µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
της ∆ηµοκρατίας της Κροατίας για την αποφυγή της διπλής
φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και κεφαλαίου,
που υπογράφηκε στο Ζάγκρεµπ την 18η Οκτωβρίου 1996, το
κείµενο της οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική
γλώσσα έχει ως εξής:

ΣΥΜΦΩΝΙΑ
 ΜΕΤΑΞΥ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΚΑΙ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΚΡΟΑΤΙΑΣ ΓΙΑ
ΤΗΝ ΑΠΟΦΥΓΗ ΤΗΣ ∆ΙΠΛΗΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ

ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΟΥΣ ΦΟΡΟΥΣ ΕΙΣΟ∆ΗΜΑΤΟΣ
ΚΑΙ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥ

Η Κυβέρνηση της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και

Η Κυβέρνηση της ∆ηµοκρατίας της Κροατίας,
ΕΠΙΘΥΜΩΝΤΑΣ να συνάψουν Συµφωνία για την αποφυγή της
διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και
κεφαλαίου,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΑ ΑΚΟΛΟΥΘΑ:

'Αρθρο 1
Πρόσωπα επί των οποίων εφαρµόζεται η Συµφωνία

Η παρούσα Συµφωνία εφαρµόζεται επί προσώπων που είναι
κάτοικοι του ενός ή και των δύο Συµβαλλόµενων Κρατών.

'Αρθρο 2
Καλυπτόµενοι φόροι

1. Η παρούσα Συµφωνία εφαρµόζεται στους φόρους εισοδήµατος
και κεφαλαίου που επιβάλλονται για λογαριασµό ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους ή των τοπικών αρχών, ανεξάρτητα από
τον τρόπο επιβολής τους.
2. Θεωρούνται ως φόροι εισοδήµατος και κεφαλαίου όλοι οι φόροι
που επιβάλλονται στο συνολικό εισόδηµα, στο συνολικό κεφάλαιο ή
σε στοιχεία του εισοδήµατος ή του κεφαλαίου, περιλαµβανοµένων
και των φόρων που επιβάλλονται στην ωφέλεια από την εκποίηση
κινητής ή ακίνητης περιουσίας, καθώς επίσης και των φόρων επί
της υπεραξίας που προκύπτει από την ανατίµηση του κεφαλαίου.
3. Οι υφιστάµενοι φόροι στους οποίους έχει εφαρµογή η Συµφωνία
είναι ιδιαίτερα:
α) 'Οσον αφορά την Ελληνική ∆ηµοκρατία:
i) ο φόρος εισοδήµατος και κεφαλαίου των φυσικών προσώπων,
ii) ο φόρος εισοδήµατος και κεφαλαίου των νοµικών προσώπων
(εφεξής αναφερόµενος ως "Ελληνικός φόρος").
β) 'Οσον αφορά τη ∆ηµοκρατία της Κροατίας:

i) ο φόρος επί των κερδών,
ii) ο φόρος εισοδήµατος
(εφεξής αναφερόµενος ως "Κροατικός φόρος").
4. Η Συµφωνία έχει επίσης εφαρµογή σε οποιουσδήποτε
ταυτόσηµους ή ουσιωδώς παρόµοιους φόρους που επιβάλλονται
µετά την ηµεροµηνία υπογραφής της Συµφωνίας επιπλέον ή σε
αντικατάσταση των υφιστάµενων φόρων. Οι αρµόδιες αρχές των
Συµβαλλόµενων Κρατών θα γνωστοποιούν η µια στην άλλη
οποιεσδήποτε ουσιαστικές αλλαγές έχουν επέλθει στις αντίστοιχες
φορολογικές νοµοθεσίες τους.

'Αρθρο 3
Γενικοί ορισµοί

1. Για τους σκοπούς αυτής της Συµφωνίας, εκτός αν το κείµενο
ορίζει διαφορετικά:
α) Οι όροι ένα "Συµβαλλόµενο Κράτος" και το "άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος" υποδηλώνουν την Ελληνική ∆ηµοκρατία ή τη ∆ηµοκρατία
της Κροατίας όπως το κείµενο απαιτεί.
β) Ο όρος "Ελληνική ∆ηµοκρατία" περιλαµβάνει τα εδάφη της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και το µέρος της υφαλοκρηπίδας και του
υπεδάφους της κάτω από τη Μεσόγειο Θάλασσα, επί των οποίων η
Ελληνική ∆ηµοκρατία έχει κυριαρχικά δικαιώµατα, σύµφωνα µε το
∆ιεθνές ∆ίκαιο, προς το σκοπό εξερεύνησης, εξόρυξης ή
εκµετάλλευσης των φυσικών πόρων αυτών των περιοχών.
γ) Ο όρος "∆ηµοκρατία της Κροατίας" χρησιµοποιούµενος µε τη
γεωγραφική έννοια, περιλαµβάνει τα εδάφη της ∆ηµοκρατίας της
Κροατίας εντός των διεθνώς αναγνωριζόµενων συνόρων της,
καθώς επίσης οποιαδήποτε περιοχή πέραν των χωρικών υδάτων
της ∆ηµοκρατίας της Κροατίας, στην οποία, σύµφωνα µε το ∆ιεθνές
∆ίκαιο και τους νόµους της ∆ηµοκρατίας της Κροατίας, η
∆ηµοκρατία της Κροατίας ασκεί τα κυριαρχικά της δικαιώµατα.
δ) Ο όρος "πρόσωπο" περιλαµβάνει ένα φυσικό πρόσωπο, µια
εταιρεία και οποιαδήποτε άλλη ένωση προσώπων.
ε) Ο όρος "εταιρεία" σηµαίνει οποιαδήποτε εταιρική µορφή ή
οποιοδήποτε νοµικό πρόσωπο, το οποίο έχει την ίδια φορολογική
µεταχείριση µε µια εταιρεία.
ζ) Οι όροι "επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους" και
"επιχείρηση του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους" υποδηλώνουν,
αντίστοιχα, µια επιχείρηση που ασκείται από κάτοικο του ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους και µια επιχείρηση που ασκείται από
κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους.
η) Ο όρος "υπήκοος" υποδηλώνει οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο
που έχει την υπηκοότητα ενός Συµβαλλόµενου Κράτους και
οποιοδήποτε νοµικό πρόσωπο, προσωπική εταιρεία ή ένωση που
αποκτά το νοµικό καθεστώς του από τους νόµους που ισχύουν σε
ένα Συµβαλλόµενο Κράτος.
θ) Ο όρος "διεθνείς µεταφορές" υποδηλώνει οποιαδήποτε µεταφορά
µε πλοίο ή αεροσκάφος, εκτός αν το πλοίο ή το αεροσκάφος εκτελεί
δροµολόγια ή πλόες αποκλειστικά µεταξύ τοποθεσιών µέσα σε ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος.
ι) Ο όρος "αρµόδια αρχή" υποδηλώνει:
i) στην Ελληνική ∆ηµοκρατία, τον Υπουργό Οικονοµικών ή τον
εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπό του,
ii) στη ∆ηµοκρατία της Κροατίας, τον Υπουργό Οικονοµικών ή τον
εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπό του.
2. 'Οσον αφορά την εφαρµογή της Συµφωνίας από ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος, οποιοσδήποτε όρος ο οποίος δεν
προσδιορίζεται σε αυτό το άρθρο θα έχει, εκτός αν το κείµενο ορίζει
διαφορετικά, την έννοια που έχει σύµφωνα µε τους νόµους αυτού
του Κράτους όσον αφορά τους φόρους στους οποίους εφαρµόζεται
η Συµφωνία.

'Αρθρο 4
Κάτοικος

1. Για τους σκοπούς αυτής της Συµφωνίας, ο όρος "κάτοικος



330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

του ενός Συµβαλλόµενου Κράτους" υποδηλώνει οποιοδήποτε
πρόσωπο το οποίο, σύµφωνα µε τους νόµους αυτού του Κράτους,
υπόκειται σε φορολογία σε αυτό λόγω της κατοικίας του, του τόπου
διαµονής του, του τόπου διοίκησης των δραστηριοτήτων του ή
άλλου κριτηρίου παρόµοιας φύσης. Αλλά αυτός ο όρος δεν
περιλαµβάνει οποιοδήποτε πρόσωπο που υπόκειται σε φορολογία
στο Κράτος αυτό, όσον αφορά εισόδηµα από πηγές αυτού του
Κράτους ή κεφάλαιο που βρίσκονται σε αυτό το Κράτος.
2. Αν, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1, ένα φυσικό
πρόσωπο είναι κάτοικος και των δύο Συµβαλλόµενων Κρατών, τότε
η ιδιότητά του θα προσδιορισθεί ως εξής:
α) θα θεωρηθεί ότι είναι κάτοικος του Κράτους στο οποίο έχει
µόνιµη οικογενειακή εστία<M^. αν έχει µόνιµη οικογενειακή εστία και
στα δύο Κράτη, θα θεωρηθεί ότι είναι κάτοικος του Κράτους µε το
οποίο διατηρεί στενότερους προσωπικούς και οικονοµικούς
δεσµούς (κέντρο ζωτικών συµφερόντων),
β) αν το Κράτος στο οποίο έχει το κέντρο των ζωτικών
συµφερόντων του δεν µπορεί να προσδιορισθεί ή αν δεν έχει
µόνιµη οικογενειακή εστία σε κανένα από τα δύο Κράτη, θεωρείται
κάτοικος του Κράτους στο οποίο έχει τη συνήθη διαµονή του,
γ) αν έχει συνήθη διαµονή και στα δύο Κράτη ή σε κανένα από
αυτά, θεωρείται κάτοικος του Κράτους του οποίου είναι υπήκοος,
δ) αν είναι υπήκοος και των δύο Κρατών ή κανενός από τα δύο, οι
αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών θα διευθετούν το
ζήτηµα µε αµοιβαία συµφωνία.
3. Αν, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1, ένα πρόσωπο
εκτός από φυσικό πρόσωπο είναι κάτοικος και των δύο
Συµβαλλόµενων Κρατών, τότε το πρόσωπο αυτό θεωρείται
κάτοικος του Συµβαλλόµενου Κράτους στο οποίο βρίσκεται η έδρα
της πραγµατικής διοίκησής του.

'Αρθρο 5
Μόνιµη εγκατάσταση

1. Για τους σκοπούς αυτής της Σύµβασης, ο όρος "µόνιµη
εγκατάσταση" υποδηλώνει έναν καθορισµένο τόπο επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων, µέσω του οποίου οι εργασίες µιας επιχείρησης
διεξάγονται εν όλω ή εν µέρει.
2. Ο όρος "µόνιµη εγκατάσταση" περιλαµβάνει ειδικότερα:
α) έδρα διοίκησης,
β) υποκατάστηµα,
γ) γραφείο,
δ) εργοστάσιο,
ε) εργαστήριο και
ζ) ορυχείο, πηγή πετρελαίου ή αερίου, λατοµείο ή οποιονδήποτε
άλλον τόπο εξόρυξης φυσικών πόρων.
3. Ο όρος "µόνιµη εγκατάσταση" περικλείει επιπλέον:
α) ένα εργοστάσιο ή ένα έργο κατασκευής, συναρµολόγησης ή
εγκατάστασης ή δραστηριότητες εποπτείας συνδεόµενες µε αυτά,
αλλά µόνον εφόσον έχουν διάρκεια πάνω από 12 µήνες,
β) η παροχή υπηρεσιών, περιλαµβανοµένων των υπηρεσιών
συµβούλου, από µια επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
µέσω υπαλλήλων της ή άλλου προσωπικού στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος, υπό την προϋπόθεση ότι αυτές οι
δραστηριότητες συνεχίζονται για το ίδιο ή για ένα συνδεόµενο έργο
για µια περίοδο ή περιόδους που υπερβαίνουν αθροιστικά τους 12
µήνες,
γ) η χρήση εγκατάστασης ή µηχανήµατος διάνοιξης (drilling rig) ή
πλοίου σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος για εξερεύνηση ή
εκµετάλλευση φυσικών πόρων αποτελεί µόνιµη εγκατάσταση µόνον
αν αυτή η χρήση διαρκεί πάνω από 12 µήνες.
4. Ανεξάρτητα από τις προηγούµενες διατάξεις αυτού του άρθρου ο
όρος "µόνιµη εγκατάσταση" θεωρείται ότι δεν περιλαµβάνει:
α) τη χρήση διευκολύνσεων αποκλειστικά µε σκοπό την
αποθήκευση, έκθεση ή παράδοση αγαθών ή εµπορευµάτων που
ανήκουν στην επιχείρηση,

β) τη διατήρηση αποθέµατος αγαθών ή εµπορευµάτων που
ανήκουν στην επιχείρηση αποκλειστικά µε σκοπό την αποθήκευση,
έκθεση ή παράδοση,
γ) τη διατήρηση αποθέµατος αγαθών ή εµπορευµάτων που
ανήκουν στην επιχείρηση αποκλειστικά µε σκοπό την επεξεργασία
από άλλη επιχείρηση,
δ) τη διατήρηση καθορισµένου τόπου επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων αποκλειστικά µε σκοπό την αγορά αγαθών ή
εµπορευµάτων ή για τη συναλλαγή πληροφοριών για την
επιχείρηση,
ε) τη διατήρηση καθορισµένου τόπου επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων αποκλειστικά µε σκοπό την άσκηση οποιασδήποτε
δραστηριότητας βοηθητικού ή προπαρασκευαστικού χαρακτήρα για
την επιχείρηση,
ζ) τη διατήρηση καθορισµένου τόπου επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων, αποκλειστικά για την άσκηση συνδυασµένων
δραστηριοτήτων από τις αναφερόµενες στις υποπαραγράφους α'
έως ε', εφόσον η συνολική δραστηριότητα του εν λόγω
καθορισµένου τόπου που προκύπτει από αυτό το συνδυασµό είναι
βοηθητικού ή προπαρασκευαστικού χαρακτήρα.
5. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των παραγράφων 1 και 2, αν ένα
πρόσωπο εκτός από ανεξάρτητο πράκτορα, για τον οποίο έχει
εφαρµογή η παράγραφος 6, ενεργεί για λογαριασµό µιας
επιχείρησης και έχει εξουσιοδότηση βάσει της οποίας ενεργεί
συστηµατικά σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος για να συνάπτει
συµβόλαια στο όνοµα της εν λόγω επιχείρησης, αυτή η επιχείρηση
θεωρείται ότι έχει µόνιµη εγκατάσταση σε αυτό το Κράτος όσον
αφορά οποιεσδήποτε δραστηριότητες αναλαµβάνει για την
επιχείρηση, εκτός αν οι δραστηριότητες αυτού του προσώπου
περιορίζονται σε εκείνες της παραγράφου 4, οι οποίες και αν ακόµη
ασκούνται µέσω καθορισµένου τόπου επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων δεν καθιστούν αυτόν τον καθορισµένο τόπο µόνιµη
εγκατάσταση, σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτής της παραγράφου.
6. Μια επιχείρηση δεν θεωρείται ότι έχει µόνιµη εγκατάσταση σε ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος απλά και µόνο επειδή διεξάγει εργασίες σε
αυτό το Κράτος µέσω µεσίτη, γενικού αντιπροσώπου ή άλλου
ανεξάρτητου πράκτορα, εφόσον τα εν λόγω πρόσωπα ενεργούν
µέσα στα συνήθη πλαίσια της δραστηριότητάς τους.
7. Το γεγονός ότι µια επιχείρηση που είναι κάτοικος ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους ελέγχει ή ελέγχεται από επιχείρηση που
είναι κάτοικος του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους ή η οποία
διεξάγει εργασίες σε αυτό το άλλο Κράτος (είτε µέσω µόνιµης
εγκατάστασης µε άλλο τρόπο), δεν καθιστά την καθεµία από τις
εταιρείες µόνιµη εγκατάσταση της άλλης.

'Αρθρο 6
Εισόδηµα από ακίνητη περιουσία

1. Εισόδηµα που αποκτάται από κάτοικο Συµβαλλόµενου Κράτους
από ακίνητη περιουσία (συµπεριλαµβανοµένου του εισοδήµατος
από γεωργία ή δασοκοµία) που βρίσκεται στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, µπορεί να φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Ο όρος "ακίνητη περιουσία" θα έχει την έννοια που ορίζεται από
τη νοµοθεσία του Συµβαλλόµενου Κράτους στο οποίο βρίσκεται η
εν λόγω περιουσία. Ο όρος περιλαµβάνει σε κάθε περίπτωση
περιουσία παρεπόµενη της ακίνητης περιουσίας, τα ζώα και τον
εξοπλισµό που χρησιµοποιούνται στη γεωργία και δασοκοµία,
δικαιώµατα στα οποία εφαρµόζονται οι διατάξεις του γενικού δικαίου
για την έγγειο ιδιοκτησία, επικαρπία ακίνητης περιουσίας,
δικαιώµατα τα οποία παρέχουν προσόδους µεταβλητές ή σταθερές
ως αντάλλαγµα για την εκµετάλλευση ή δικαιώµατα εκµετάλλευσης,
µεταλλευτικών κοιτασµάτων πηγών και άλλων φυσικών πόρων,
πλοία, πλοιάρια και αεροσκάφη δεν θεωρούνται ως ακίνητη
περιουσία.
3. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 εφαρµόζονται σε εισόδηµα που
προέρχεται από την άµεση χρήση, εκµίσθωση ή οποιασδήποτε
άλλης µορφής χρήση ακίνητης περιουσίας.
4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 3 έχουν επίσης εφαρµογή
στο εισόδηµα από ακίνητη περιουσία που χρησιµο-



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Η' - 22 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 1998 331

ποιείται για την παροχή ανεξάρτητων προσωπικών υπηρεσιών.
'Αρθρο 7

Κέρδη επιχειρήσεων
1. Τα κέρδη µιας επιχείρησης ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος, εκτός αν η επιχείρηση
διεξάγει εργασίες στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος µέσω µιας
µόνιµης εγκατάστασης που βρίσκεται σε αυτό. Αν η επιχείρηση
διεξάγει εργασίες ως ανωτέρω, τότε τα κέρδη της επιχείρησης
µπορούν να φορολογούνται στο άλλο Κράτος, αλλά µόνο ως προς
το τµήµα αυτών που αποδίδεται στην µόνιµη εγκατάσταση.
2. Υπό την επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 3, αν µια
επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους διεξάγει εργασίες στο
άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, µέσω µιας µόνιµης εγκατάστασης που
βρίσκεται σε αυτό, τότε στο καθένα Συµβαλλόµενο Κράτος
αποδίδονται στη µόνιµη αυτή εγκατάσταση τα κέρδη τα οποία
υπολογίζεται ότι θα πραγµατοποιούσε αν ήταν µια διαφορετική και
ξεχωριστή επιχείρηση που ασχολείται µε τις ίδιες ή παρόµοιες
δραστηριότητες κάτω από τις ίδιες ή παρόµοιες συνθήκες και εάν
συναλλάσσεται εντελώς ανεξάρτητα µε την επιχείρηση της οποίας
αποτελεί µόνιµη εγκατάσταση.
3. Προσδιορίζοντας τα κέρδη µιας µόνιµης εγκατάστασης,
αναγνωρίζονται προς έκπτωση δαπάνες που πραγµατοποιούνται
για τους σκοπούς της µόνιµης εγκατάστασης, περιλαµβανοµένων
των διαχειριστικών και γενικών διοικητικών εξόδων είτε στο Κράτος
που βρίσκεται η µόνιµη εγκατάσταση είτε αλλού.
4. Εφόσον συνηθίζεται σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος να
καθορίζονται τα κέρδη που αποδίδονται σε µια µόνιµη
εγκατάσταση, µε βάση τον καταµερισµό των συνολικών κερδών
µιας επιχείρησης στα διάφορα τµήµατά της, οι διατάξεις της
παραγράφου 2 δεν εµποδίζουν αυτό το Συµβαλλόµενο Κράτος να
προσδιορίζει τα φορολογητέα κέρδη µε βάση αυτόν τον
καταµερισµό, όπως συνηθίζεται. Η υιοθετηθείσα όµως µέθοδος
καταµερισµού πρέπει να είναι τέτοια ώστε το αποτέλεσµα να είναι
σύµφωνο µε τις αρχές που περιέχονται σε αυτό το άρθρο.
5. Κανένα κέρδος δεν θεωρείται ότι ανήκει στη µόνιµη εγκατάσταση
λόγω απλής αγοράς αγαθών και εµπορευµάτων από τη µόνιµη
εγκατάσταση για λογαριασµό της επιχείρησης.
6. Για τους σκοπούς των προηγούµενων παραγράφων, τα κέρδη
που αποδίδονται στη µόνιµη εγκατάσταση προσδιορίζονται µε την
ίδια µέθοδο κάθε χρόνο, εκτός αν υπάρχουν βάσιµοι και επαρκείς
λόγοι για το αντίθετο.
7. Σε περίπτωση που στα κέρδη περιλαµβάνονται στοιχεία
εισοδήµατος που αντιµετωπίζονται χωριστά σε άλλα άρθρα αυτής
της Συµφωνίας, τότε οι διατάξεις αυτών των άρθρων δεν
επηρεάζονται από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.

'Αρθρο 8
Ναυτιλιακές και αεροπορικές µεταφορές

1. Κέρδη προερχόµενα από την εκµετάλλευση πλοίων σε διεθνείς
µεταφορές φορολογούνται µόνο στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο
οποίο είναι νηολογηµένα τα πλοία ή από το οποίο έχουν εφοδιασθεί
προσωρινά ναυτιλιακά έγγραφα.
2. Κέρδη προερχόµενα από την εκµετάλλευση αεροσκάφους σε
διεθνείς µεταφορές φορολογούνται µόνο στο Συµβαλλόµενο Κράτος
στο οποίο βρίσκεται η έδρα της πραγµατικής διοίκησης της
επιχείρησης.
3. Το εισόδηµα από την εκµετάλλευση πλοίων περιλαµβάνει
εισόδηµα που προκύπτει από τη χρήση, τη διατήρηση ή την
εκµίσθωση εµπορευµατοκιβωτίων (περιλαµβανοµένων των
ρυµουλκών και του σχετικού εξοπλισµού για τη µεταφορά των
εµπορευµατοκιβωτίων) σχετικά µε τη µεταφορά αγαθών και
εµπορευµάτων σε διεθνείς µεταφορές.
4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 έχουν επίσης εφαρµογή
στα κέρδη από συµµετοχή σε κοινοπρακτικής µορφής
εκµετάλλευση ή σε πρακτορείο που λειτουργεί σε διεθνές επίπεδο.

'Αρθρο 9
Συνδεόµενες επιχειρήσεις

1. Αν:
α) επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους συµµετέχει άµεσα ή
έµµεσα στη διοίκηση, τον έλεγχο ή το κεφάλαιο µιας επιχείρησης
του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, ή
β) τα ίδια πρόσωπα συµµετέχουν άµεσα ή έµµεσα στη διοίκηση, τον
έλεγχο ή το κεφάλαιο µιας επιχείρησης του ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους και µιας επιχείρησης άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους,
και σε καθεµία από τις περιπτώσεις αυτές επικρατούν ή
επιβάλλονται µεταξύ των δύο επιχειρήσεων στις εµπορικές ή
οικονοµικές σχέσεις τους όροι οι οποίοι διαφέρουν από εκείνους
που θα επικρατούσαν µεταξύ ανεξάρτητων επιχειρήσεων, τότε
οποιαδήποτε κέρδη τα οποία είχαν πραγµατοποιηθεί από µία από
τις επιχειρήσεις, αλλά λόγω αυτών των όρων δεν έχουν
πραγµατοποιηθεί, µπορούν να συµπεριλαµβάνονται στα κέρδη
αυτής της επιχείρησης και να φορολογούνται ανάλογα.
2. Αν ένα Συµβαλλόµενο Κράτος περιλαµβάνει στα κέρδη µιας
επιχείρησης αυτού του Κράτους - και φορολογεί ανάλογα - κέρδη
για τα οποία µια επιχείρηση του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους
έχει φορολογηθεί σε αυτό το άλλο Κράτος και τα περιληφθέντα κατ'
αυτόν τον τρόπο κέρδη είναι κέρδη τα οποία θα είχαν
πραγµατοποιηθεί από την επιχείρηση του πρώτου -
µνηµονευθέντους Κράτους, αν οι όροι που επικρατούν µεταξύ των
δύο επιχειρήσεων ήταν οι ίδιοι µε εκείνους που θα επικρατούσαν
µεταξύ ανεξάρτητων επιχειρήσεων, τότε αυτό το άλλο Κράτος
προσαρµόζει ανάλογα το ποσό του φόρου που έχει επιβληθεί µέσα
σε αυτό το Κράτος επί εκείνων των κερδών. Κατά τον καθορισµό
µιας τέτοιας προσαρµογής πρέπει να ληφθούν υπόψη και οι λοιπές
διατάξεις αυτής της Συµφωνίας και οι αρµόδιες αρχές των
Συµβαλλόµενων Κρατών θα συµβουλεύονται η µια την άλλη αν
κριθεί απαραίτητο.

'Αρθρο 10
Μερίσµατα

1. Μερίσµατα που καταβάλλονται από εταιρεία που είναι κάτοικος
ενός Συµβαλλόµενου Κράτους σε κάτοικο του άλλου
Συµβαλλόµενου Κράτους µπορούν να φορολογηθούν σε αυτό το
άλλο Κράτος.
2. Τέτοια µερίσµατα µπορούν, όµως, επίσης να φορολογούνται στο
Συµβαλλόµενο Κράτος του οποίου η εταιρεία που καταβάλλει τα
µερίσµατα είναι κάτοικος και σύµφωνα µε τους νόµους αυτού του
Κράτους, αλλά αν ο εισπράττων είναι ο δικαιούχος των µερισµάτων,
ο φόρος που επιβάλλεται κατ' αυτόν τον τρόπο δεν υπερβαίνει:
α) το 5% του ακαθάριστου ποσού των µερισµάτων, αν ο δικαιούχος
είναι εταιρεία (εκτός από προσωπική εταιρεία), η οποία κατέχει
άµεσα τουλάχιστον το 25% του κεφαλαίου της εταιρείας που
καταβάλλει τα µερίσµατα,
β) το 10% του ακαθάριστου ποσού των µερισµάτων σε όλες τις
άλλες περιπτώσεις.
Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών καθορίζουν µε
αµοιβαία συµφωνία τον τρόπο εφαρµογής αυτών των περιορισµών.
Η παρούσα παράγραφος δεν επηρεάζει τη φορολόγηση της
εταιρείας, όσον αφορά τα κέρδη από τα οποία καταβάλλονται τα
µερίσµατα.
3. Ο όρος "µερίσµατα", όπως χρησιµοποιείται σε αυτό το άρθρο,
υποδηλώνει εισόδηµα από µετοχές ή άλλα δικαιώµατα συµµετοχής
σε κέρδη, που δεν αποτελούν αποκτήσεις από χρέη, καθώς επίσης
και εισόδηµα από εταιρικά δικαιώµατα, τα οποία υπόκεινται στην
ίδια φορολογική µεταχείριση µε το εισόδηµα από µετοχές, σύµφωνα
µε τους νόµους του Κράτους του οποίου είναι κάτοικος η εταιρεία
που διενεργεί τη διανοµή.
4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 δεν έχουν εφαρµογή αν ο
δικαιούχος των µερισµάτων, όντας κάτοικος του ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους, διεξάγει εργασίες στο άλλο
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Συµβαλλόµενο Κράτος, του οποίου η εταιρία που καταβάλλει τα
µερίσµατα είναι κάτοικος, µέσω µόνιµης εγκατάστασης που
βρίσκεται σε αυτό, ή παρέχει ανεξάρτητες προσωπικές υπηρεσίες
σε αυτό το άλλο Κράτος, µέσω καθορισµένης βάσης που βρίσκεται
σε αυτό, και η συµµετοχή (holding) σε σχέση µε την οποία
καταβάλλονται τα µερίσµατα συνδέεται ουσιαστικά µε αυτή τη
µόνιµη εγκατάσταση ή την καθορισµένη βάση. Σε αυτή την
περίπτωση έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των άρθρων 7 ή 14,
ανάλογα µε την περίπτωση.
5. Αν µια εταιρεία που είναι κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
πραγµατοποιεί κέρδη ή αποκτά εισόδηµα στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, αυτό το άλλο Κράτος δεν µπορεί να επιβάλλει φόρο στα
µερίσµατα που καταβάλλονται από την εταιρεία, εκτός αν αυτά τα
µερίσµατα καταβάλλονται σε κάτοικο αυτού του άλλου Κράτους ή η
συµµετοχή (holding) σε σχέση µε την οποία καταβάλλονται τα
µερίσµατα συνδέεται ουσιαστικά µε µόνιµη εγκατάσταση ή
καθορισµένη βάση που βρίσκεται σε αυτό το άλλο Κράτος, ούτε
µπορεί να υπαγάγει τα µη διανεµόµενα κέρδη σε φόρο επί µη
διανεµόµενων κερδών, ακόµη και αν τα καταβαλλόµενα µερίσµατα
ή τα µη διανεµόµενα κέρδη αποτελούνται εν όλω ή εν µέρει από
κέρδη ή εισοδήµατα που προκύπτουν σε αυτό το άλλο Κράτος.

'Αρθρο 11
Τόκοι

1. Τόκοι που προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος και
καταβάλλονται σε κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους
µπορούν να φορολογούνται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Αυτοί οι τόκοι µπορούν, όµως, επίσης να φορολογούνται στο
Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο προκύπτουν και σύµφωνα µε
τους νόµους αυτού του Κράτους, αλλά αν ο εισπράττων είναι ο
δικαιούχος των τόκων, ο φόρος που επιβάλλεται κατ' αυτόν τον
τρόπο δεν υπερβαίνει το 10% του ακαθάριστου ποσού των τόκων.
Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών καθορίζουν µε
αµοιβαία συµφωνία τον τρόπο εφαρµογής αυτού του περιορισµού.
3. Ο όρος "τόκοι", όπως χρησιµοποιείται σε αυτό το άρθρο,
υποδηλώνει εισόδηµα από απαιτήσεις από χρέη κάθε είδους, είτε
εξασφαλίζονται µε υποθήκη ή όχι είτε παρέχουν ή όχι δικαίωµα
συµµετοχής στα κέρδη του οφειλέτη, και ιδιαίτερα εισόδηµα από
κρατικά χρεόγραφα και εισόδηµα από οµολογίες µε ή χωρίς
ασφάλεια, περιλαµβανοµένων των δώρων (premiums) και
βραβείων που συνεπάγονται τέτοιου είδους χρεόγραφα και
οµολογίες, καθώς επίσης και οποιοδήποτε εισόδηµα που έχει την
ίδια φορολογική µεταχείριση µε εισόδηµα από τόκους, σύµφωνα µε
τη φορολογική νοµοθεσία του Συµβαλλόµενου Κράτους στο οποίο
προκύπτει το εν λόγω εισόδηµα.
4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 δεν έχουν εφαρµογή αν ο
δικαιούχος των τόκων, όντας κάτοικος του ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους, διεξάγει εργασίες στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος στο
οποίο προκύπτουν οι τόκοι, µέσω µόνιµης εγκατάστασης που
βρίσκεται σε αυτό ή παρέχει στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος
ανεξάρτητες προσωπικές υπηρεσίες από καθορισµένη βάση που
βρίσκεται σε αυτό και η απαίτηση χρέους σε σχέση µε την οποία
καταβάλλονται οι τόκοι συνδέεται ουσιαστικά µε αυτή τη µόνιµη
εγκατάσταση ή την καθορισµένη βάση. Σε αυτή την περίπτωση
έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των άρθρων 7 ή 14, ανάλογα µε την
περίπτωση.
5. Τόκοι θεωρούνται ότι προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος
όταν ο καταβάλλων είναι αυτό το ίδιο το Κράτος, µια τοπική αρχή ή
κάτοικος αυτού του Κράτους. Αν, όµως, το πρόσωπο που
καταβάλλει τους τόκους, ανεξάρτητα αν είναι ή όχι κάτοικος του
ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, έχει σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος
µόνιµη εγκατάσταση ή καθορισµένη βάση σε σχέση µε την οποία
προέκυψε η οφειλή, για την οποία καταβάλλονται οι τόκοι, και αυτοί
οι τόκοι βαρύνουν αυτή τη µόνιµη εγκατάσταση ή την καθορισµένη
βάση, τότε αυτοί οι τόκοι θεωρούνται ότι προκύπτουν στο Κράτος
που βρίσκεται η µόνιµη εγκατάσταση ή η καθορισµένη βάση.

6. Σε περίπτωση που, λόγω ειδικής σχέσης µεταξύ του
καταβάλλοντα και του δικαιούχου ή µεταξύ αυτών και άλλου
προσώπου, το ποσό των τόκων, λαµβανοµένης υπόψη της
αξίωσης από το χρέος για το οποίο καταβάλλονται, υπερβαίνει το
ποσό το οποίο θα είχε συµφωνηθεί µεταξύ του καταβάλλοντα και
του δικαιούχου, ελλείψει µιας τέτοιας σχέσης, οι διατάξεις αυτού του
άρθρου έχουν εφαρµογή µόνο στο τελευταίο αναφερθέν ποσό. Σε
αυτή τη περίπτωση, το υπερβάλλον µέρος των πληρωµών
φορολογείται σύµφωνα µε τους νόµους του καθενός
Συµβαλλόµενου Κράτους, λαµβανοµένων υπόψη και των λοιπών
διατάξεων της Συµφωνίας.

'Αρθρο 12
∆ικαιώµατα

1. ∆ικαιώµατα που προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος και
καταβάλλονται σε κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους
µπορούν να φορολογούνται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Τέτοια δικαιώµατα µπορούν, όµως, επίσης να φορολογούνται
στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο προκύπτουν και σύµφωνα µε
τους νόµους αυτού του Κράτους, αλλά αν ο εισπράττων είναι
δικαιούχος των δικαιωµάτων, ο φόρος που επιβάλλεται κατ' αυτόν
τον τρόπο δεν υπερβαίνει το 10% του ακαθάριστου ποσού των
δικαιωµάτων. Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών
καθορίζουν µε αµοιβαία συµφωνία τον τρόπο εφαρµογής αυτού του
περιορισµού.
3. Ο όρος "δικαιώµατα", όπως χρησιµοποιείται σε αυτό το άρθρο
σηµαίνει πληρωµές κάθε είδους που λαµβάνονται ως αντάλλαγµα
για τη χρήση ή το δικαίωµα χρήσης, οποιουδήποτε δικαιώµατος
αναπαραγωγής, φιλολογικής, καλλιτεχνικής ή επιστηµονικής
εργασίας, περιλαµβανοµένων των κινηµατογραφικών ταινιών,
ταινιών ή µαγνητοταινιών ή άλλων µέσων για τηλεοπτικές ή
ραδιοφωνικές εκποµπές, οποιασδήποτε ευρεσιτεχνίας, εµπορικού
σήµατος, σχεδίου ή προτύπου µηχανολογικού σχεδίου, µυστικού
τύπου ή διαδικασίας παραγωγής ή για τη χρήση ή το δικαίωµα
χρήσης βιοµηχανικού, εµπορικού ή επιστηµονικού εξοπλισµού ή για
πληροφορίες που αφορούν σε βιοµηχανική, εµπορική ή
επιστηµονική εµπειρία.
4. Οι διατάξεις των άρθρων 1 και 2 δεν έχουν εφαρµογή αν ο
δικαιούχος των δικαιωµάτων, όντας κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους, διεξάγει εργασίες στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, στο
οποίο προκύπτουν τα δικαιώµατα, µέσω µόνιµης εγκατάστασης
που βρίσκεται σε αυτό, ή παρέχει σε αυτό το άλλο Κράτος
ανεξάρτητες προσωπικές υπηρεσίες από καθορισµένη βάση που
βρίσκεται σε αυτό, και το δικαίωµα ή η περιουσία σε σχέση µε την
οποία καταβάλλονται τα δικαιώµατα συνδέεται ουσιαστικά µε αυτή
τη µόνιµη εγκατάσταση ή την καθορισµένη βάση. Σε αυτή την
περίπτωση έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των άρθρων 7 ή 14,
ανάλογα µε την περίπτωση.
5. ∆ικαιώµατα θεωρούνται ότι προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο
Κράτος αν ο καταβάλλων είναι το ίδιο το Κράτος, µια τοπική αρχή ή
κάτοικος αυτού του Κράτους. Αν, όµως, το πρόσωπο που
καταβάλλει τους τόκους, ανεξάρτητα αν είναι ή όχι κάτοικος ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους, έχει σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος µόνιµη
εγκατάσταση ή καθορισµένη βάση σε σχέση µε την οποία
προέκυψε η υποχρέωση καταβολής των δικαιωµάτων και τα
δικαιώµατα αυτά βαρύνουν τη µόνιµη εγκατάσταση ή την
καθορισµένη βάση, τότε τα εν λόγω δικαιώµατα θα θεωρούνται ότι
προκύπτουν στο Κράτος στο οποίο βρίσκεται η µόνιµη
εγκατάσταση ή η καθορισµένη βάση.
6.  Σε  περίπτωση  που,  λόγω  ειδικής  σχέσης  µεταξύ  του
καταβάλλοντα  και  του  δικαιούχου  ή  µεταξύ  αυτών  και  άλλου
προσώπου,  το  ποσό  των  δικαιωµάτων,  λαµβανοµένης  υπόψη
της  χρήσης  ή  του  δικαιώµατος  χρήσης  ή  των  πληροφοριών
για  τις  οποίες  καταβάλλονται  τα  δικαιώµατα,  υπερβαίνει  το
ποσό  το  οποίο  θα  είχε  συµφωνηθεί  µεταξύ  του  καταβάλλοντα
και  του  δικαιούχου,  ελλείψει  µιας  τέτοιας  σχέσης,  οι  διατάξεις
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του παρόντος άρθρου έχουν εφαρµογή µόνο στο τελευταίο
αναφερθέν ποσό. Σε αυτή την περίπτωση, το υπερβάλλον µέρος
της καταβολής φορολογείται σύµφωνα µε τους νόµους του καθενός
Συµβαλλόµενου Κράτους, λαµβανοµένων υπόψη και των λοιπών
διατάξεων της Συµφωνίας.

'Αρθρο 13
Ωφέλεια από κεφάλαιο

1. Ωφέλεια που αποκτάται από κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους από την εκποίηση ακίνητης περιουσίας, που αναφέρεται
στο άρθρο 6 και βρίσκεται στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, µπορεί
να φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Ωφέλεια από την εκποίηση κινητής περιουσίας που αποτελεί
τµήµα της επαγγελµατικής περιουσίας µιας µόνιµης εγκατάστασης
που έχει µια επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος ή κινητής περιουσίας που ανήκει σε
καθορισµένη βάση, την οποία κάτοικος του ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους διαθέτει στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, για το σκοπό της
παροχής ανεξάρτητων προσωπικών υπηρεσιών,
περιλαµβανοµένης της ωφέλειας από την εκποίηση µιας τέτοιας
µόνιµης εγκατάστασης (µόνης ή µε ολόκληρη την επιχείρηση) ή
τέτοιας καθορισµένης βάσης, µπορεί να φορολογείται σε αυτό το
άλλο Κράτος.
3. Ωφέλεια από την εκποίηση πλοίων ή αεροσκαφών που εκτελούν
διεθνείς µεταφορές ή κινητής περιουσίας, που συνδέεται µε την
εκµετάλλευση τέτοιων πλοίων ή αεροσκαφών, φορολογείται µόνο
στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο τα κέρδη από την
εκµετάλλευση των εν λόγω πλοίων ή αεροσκαφών φορολογούνται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8.
4. Ωφέλεια από την εκποίηση οποιασδήποτε περιουσίας, εκτός από
εκείνη που αναφέρεται στις παραγράφους 1 έως 3, φορολογείται
µόνο στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο είναι κάτοικος ο
εκποιών την περιουσία.

'Αρθρο 14
Ανεξάρτητες προσωπικές υπηρεσίες

1. Εισόδηµα που αποκτά κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
έναντι επαγγελµατικών υπηρεσιών ή άλλων δραστηριοτήτων
ανεξάρτητου χαρακτήρα φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος,
εκτός αν διατηρεί κατά συνήθη τρόπο µια καθορισµένη βάση στο
άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος για το σκοπό άσκησης των
δραστηριοτήτων του. Αν έχει µια τέτοια καθορισµένη βάση, το
εισόδηµα µπορεί να φορολογείται στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος,
αλλά µόνο κατά το τµήµα εκείνο που αποδίδεται σε αυτήν την
καθορισµένη βάση.
2. Ο όρος "επαγγελµατικές υπηρεσίες" περιλαµβάνει ιδιαίτερα
ανεξάρτητες επιστηµονικές, φιλολογικές, καλλιτεχνικές,
εκπαιδευτικές ή διδακτικές δραστηριότητες, καθώς επίσης και τις
ανεξάρτητες δραστηριότητες ιατρών, δικηγόρων, µηχανικών,
αρχιτεκτόνων, οδοντιάτρων και λογιστών.

'Αρθρο 15
Εξαρτηµένες προσωπικές υπηρεσίες

1. Με την επιφύλαξη των διατάξεων των άρθρων 16, 18 και 19,
µισθοί, ηµεροµίσθια και άλλες παρόµοιες αµοιβές που αποκτά
κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους έναντι εξαρτηµένης
απασχόλησης φορολογείται σε αυτό το Κράτος, εκτός αν η
απασχόληση ασκείται στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος. Αν η
απασχόληση ασκείται έτσι, η αµοιβή που αποκτάται από αυτήν
µπορεί να φορολογείται από το άλλο Κράτος.
2. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις της παραγράφου 1, αµοιβή που
αποκτάται από κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους έναντι
εξαρτηµένης απασχόλησης που ασκείται στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος φορολογείται µόνο στο πρώτο µνηµονευόµενο Κράτος, εάν:
α) ο δικαιούχος της αµοιβής βρίσκεται στο άλλο Κράτος για περίοδο
ή περιόδους που δεν υπερβαίνουν συνολικά τις 183 ηµέρες σε µια
περίοδο 12 µηνών που αρχίζει ή τελειώνει στο οικείο ηµερολογιακό

έτος, και
β) η αµοιβή καταβάλλεται από ή για λογαριασµό εργοδότη που δεν
είναι κάτοικος του άλλου Κράτους, και
γ) η αµοιβή δεν συνδέεται εύλογα µε τις δραστηριότητες µιας
µόνιµης εγκατάστασης ή µιας καθορισµένης βάσης που έχει ο
εργοδότης στο άλλο Κράτος.
3. Ανεξάρτητα από τις προηγούµενες διατάξεις αυτού του άρθρου,
αµοιβή που αποκτάται από εξαρτηµένη απασχόληση που ασκείται
σε πλοίο ή αεροσκάφος στις διεθνείς µεταφορές, µπορεί να
φορολογείται στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο φορολογούνται
τα κέρδη από την εκµετάλλευση του πλοίου ή του αεροπλάνου,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8.

'Αρθρο 16
Αµοιβές διευθυντικών στελεχών

Αµοιβές διευθυντών και άλλες παρόµοιες πληρωµές που
καταβάλλονται σε κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, υπό την
ιδιότητά του ως µέλος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου εταιρείας που
είναι κάτοικος του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, µπορεί να
φορολογούνται σε αυτό το άλλο Κράτος.

'Αρθρο 17
Καλλιτέχνες και αθλητές

1. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των άρθρων 14 και 15, εισόδηµα
που αποκτάται από κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, ως
πρόσωπο που παρέχει υπηρεσίες ψυχαγωγίας όπως καλλιτέχνης
θεάτρου, κινηµατογράφου, ραδιοφώνου ή τηλεόρασης ή ως
µουσικός ή ως αθλητής, από την άσκηση αυτών των προσωπικών
δραστηριοτήτων του στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, µπορούν να
φορολογούνται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Αν εισόδηµα από την άσκηση προσωπικών δραστηριοτήτων από
πρόσωπο που παρέχει υπηρεσίες ψυχαγωγίας ή έναν αθλητή, υπό
την ιδιότητά του αυτή, δεν περιέχεται στο ίδιο το πρόσωπο που
παρέχει υπηρεσίες ψυχαγωγίας ή στον ίδιο τον αθλητή αλλά σε
άλλο πρόσωπο, αυτό το εισόδηµα µπορεί, ανεξάρτητα από τις
διατάξεις των άρθρων 7, 14 και 15, να φορολογείται στο
Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο ασκούνται αυτές οι
δραστηριότητες του προσώπου που παρέχει υπηρεσίες
ψυχαγωγίας ή του αθλητή.

'Αρθρο 18
Συντάξεις

Με την επιφύλαξη των διατάξεων της παρ. 2 του άρθρου 19,
συντάξεις και άλλες παρόµοιες αµοιβές που καταβάλλονται σε
κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, έναντι προηγούµενης
απασχόλησης, φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος.

'Αρθρο 19
Κυβερνητικές υπηρεσίες

1. α) Αµοιβές, εκτός από σύνταξη, που καταβάλλονται από ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος ή µια τοπική αρχή αυτού σε ένα φυσικό
πρόσωπο έναντι υπηρεσιών που παρασχέθηκαν προς το Κράτος
αυτό ή την τοπική αρχή, φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος.
β) Αυτές οι αµοιβές, όµως, φορολογούνται µόνο στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος, αν οι υπηρεσίες παρέχονται µέσα στο
Κράτος αυτό και το φυσικό πρόσωπο είναι κάτοικος αυτού του
Κράτους και:
i) είναι υπήκοος αυτού του Κράτους, ή
ii) δεν έγινε κάτοικος αυτού του Κράτους αποκλειστικά και µόνο για
το σκοπό παροχής των υπηρεσιών.
2. α) Οποιαδήποτε σύνταξη που καταβάλλεται από ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος ή από τοπική αρχή ή από ταµεία που
συστάθηκαν από αυτά, σε ένα φυσικό πρόσωπο για υπηρεσίες που
παρασχέθηκαν προς το Κράτος αυτό ή προς την τοπική αρχή
φορολογείται µόνο σε αυτό το Κράτος.
β) Μια τέτοια σύνταξη, όµως, φορολογείται µόνο στο άλλο
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Συµβαλλόµενο Κράτος, αν το φυσικό πρόσωπο είναι υπήκοος και
κάτοικος του Κράτους αυτού.
3. Οι διατάξεις των άρθρων 15, 16 και 18 εφαρµόζονται σε αµοιβές
και συντάξεις για υπηρεσίες που παρασχέθηκαν σε σχέση µε
επαγγελµατική δραστηριότητα που διεξάγεται από ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος ή τοπική αρχή αυτού.

'Αρθρο 20
Καθηγητές, δάσκαλοι, µαθητές και εκπαιδευόµενοι

1. Αµοιβές, τις οποίες καθηγητής ή δάσκαλος που είναι ή ήταν,
αµέσως πριν από την επίσκεψή του σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος,
κάτοικος του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους και ο οποίος βρίσκεται
στο πρώτο µνηµονευόµενο Κράτος για µια περίοδο που δεν
υπερβαίνει τα δύο χρόνια, για το σκοπό εκπόνησης προηγµένης
µελέτης ή άσκησης έρευνας ή διδασκαλίας σε πανεπιστήµιο,
κολλέγιο, σχολείο ή άλλο παρόµοιο εκπαιδευτικό ίδρυµα, λαµβάνει
για τέτοια δραστηριότητα, δεν φορολογούνται στο πρώτο
µνηµονευόµενο Κράτος, µε την προϋπόθεση ότι οι εν λόγω αµοιβές
προέρχονται από πηγές που βρίσκονται εκτός του Κράτους αυτού.
2. 'Ενα φυσικό πρόσωπο που είναι ή ήταν, αµέσως πριν από την
επίσκεψή του σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος, κάτοικος του άλλου
Συµβαλλόµενου Κράτους και ο οποίος βρίσκεται προσωρινά στο
πρώτο µνηµονευόµενο Κράτος αποκλειστικά και µόνο ως
σπουδαστής σε πανεπιστήµιο, κολλέγιο, σχολείο ή άλλο παρόµοιο
εκπαιδευτικό ίδρυµα ή ως εκπαιδευόµενος θα εξαιρεθεί της
φορολογίας σε αυτό το Κράτος, από την ηµεροµηνία της πρώτης
άφιξής του σε σχέση µε αυτή την επίσκεψη για όλα τα χρηµατικά
ποσά που λαµβάνει για το σκοπό της συντήρησης, επιµόρφωσης ή
εκπαίδευσης, µε την προϋπόθεση ότι αυτά τα ποσά προέρχονται
από πηγές που βρίσκονται εκτός του Κράτους αυτού.

'Αρθρο 21
'Αλλα εισοδήµατα

1. Εισοδήµατα κατοίκου ενός Συµβαλλόµενου Κράτους,
οπουδήποτε και αν προκύπτουν, που δεν αναφέρθηκαν στα
προηγούµενα άρθρα αυτής της Συµφωνίας, φορολογούνται µόνο
στο Κράτος αυτό.
2. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 δεν εφαρµόζονται επί του
εισοδήµατος, µε εξαίρεση το εισόδηµα από ακίνητη περιουσία όπως
ορίζεται στη παράγραφο 2 του άρθρου 6, αν ο δικαιούχος αυτού του
εισοδήµατος όντας κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους διεξάγει
επιχείρηση στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος µέσω µόνιµης
εγκατάστασης που βρίσκεται σε αυτό, ή ασκεί σε αυτό το άλλο
Κράτος ανεξάρτητες προσωπικές υπηρεσίες από µια σταθερή βάση
που βρίσκεται σε αυτό, και το δικαίωµα ή η περιουσία, σε σχέση µε
την οποία καταβάλλεται το εισόδηµα, συνδέεται ουσιαστικά µε αυτή
τη µόνιµη εγκατάσταση ή την καθορισµένη βάση. Σε µια τέτοια
περίπτωση εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 7 ή του άρθρου
14, ανάλογα µε την περίπτωση.

'Αρθρο 22
Κεφάλαιο

1. Κεφάλαιο αντιπροσωπευόµενο από ακίνητη περιουσία όπως
αναφέρεται στο άρθρο 6, το οποίο ανήκει σε κάτοικο ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους και βρίσκεται στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, δύναται να φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Κεφάλαιο αντιπροσωπευόµενο από κινητή περιουσία που
αποτελεί τµήµα της επαγγελµατικής περιουσίας µιας µόνιµης
εγκατάστασης, την οποία µια επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους έχει στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος ή από κινητή
περιουσία η οποία συνδέεται µε σταθερή βάση την οποία διαθέτει
κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος για το σκοπό άσκησης ανεξάρτητων προσωπικών
υπηρεσιών, δύναται να φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.

3. Κεφάλαιο αντιπροσωπευόµενο από πλοία ή αεροσκάφη σε
διεθνείς µεταφορές ή από κινητή περιουσία που συνδέεται µε την
εκµετάλλευση τέτοιων πλοίων ή αεροσκαφών φορολογείται µόνο
στο Συµβαλλόµενο Κράτος, στο οποίο τα κέρδη από την
εκµετάλλευση των ανωτέρω αναφερθέντων πλοίων ή αεροσκαφών
φορολογούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8.
4. 'Ολα τα άλλα στοιχεία του κεφαλαίου κατοίκου ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος.

'Αρθρο 23
Αποφυγή της διπλής φορολογίας

1. Αν κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους αποκτά εισόδηµα ή
κατέχει κεφάλαιο το οποίο, σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτής της
Συµφωνίας δύναται να φορολογείται στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, το πρώτο - µνηµονευθέν Κράτος αναγνωρίζει:
α) ως έκπτωση από το φόρο εισοδήµατος αυτού του κατοίκου,
ποσό ίσο προς το φόρο εισοδήµατος που καταβλήθηκε σε αυτό το
άλλο Κράτος,
β) ως έκπτωση από φόρο κεφαλαίου αυτού του κατοίκου, ποσό ίσο
προς το φόρο κεφαλαίου που καταβλήθηκε σε αυτό το άλλο
Κράτος.
Μια τέτοια έκπτωση και στις δύο περιπτώσεις δεν υπερβαίνει,
όµως, εκείνο το τµήµα του φόρου εισοδήµατος ή του φόρου
κεφαλαίου, όπως υπολογίσθηκε πριν να δοθεί η έκπτωση, το οποίο
αντιστοιχεί, ανάλογα µε την περίπτωση, στο εισόδηµα ή στο
κεφάλαιο το οποίο δύναται να φορολογείται σε αυτό το άλλο
Κράτος.

'Αρθρο 24
Μη διακριτική µεταχείριση

1. Οι υπήκοοι ενός Συµβαλλόµενου Κράτους δεν θα υπόκεινται στο
άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος σε οποιαδήποτε φορολογία ή
οποιαδήποτε σχετική διαδικασία, η οποία είναι διάφορη ή
περισσότερο επαχθής από τη φορολογία και τις σχετικές
διαδικασίες στις οποίες υπόκεινται ή µπορούν να υπαχθούν οι
κάτοικοι του άλλου Κράτους κάτω από τις αυτές συνθήκες, ιδιαίτερα
όσον αφορά την κατοικία.
2. Η φορολογία η οποία επιβάλλεται σε µόνιµη εγκατάσταση, την
οποία µια επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους έχει στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος, δεν είναι λιγότερο ευνοϊκή σε αυτό το άλλο
Κράτος από εκείνη που επιβάλλεται σε επιχειρήσεις αυτού του
άλλου Κράτους που διεξάγουν τις ίδιες δραστηριότητες.
3. Η διάταξη αυτή δεν ερµηνεύεται ότι υποχρεώνει ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος να χορηγεί σε κατοίκους του άλλου
Συµβαλλόµενου Κράτους οποιεσδήποτε προσωπικές εκπτώσεις,
απαλλαγές και µειώσεις για φορολογικούς σκοπούς, λόγω
προσωπικής κατάστασης ή οικογενειακών υποχρεώσεων, τις
οποίες χορηγεί στους δικούς του κατοίκους.
4. Με την επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 1 του άρθρου
9, της παραγράφου 6 του άρθρου 11 ή της παραγράφου 6 του
άρθρου 12, τόκοι, δικαιώµατα και άλλες πληρωµές που
καταβάλλονται από µία επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
σε κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, για το σκοπό του
υπολογισµού των φορολογητέων κερδών της εν λόγω επιχείρησης,
είναι εκπεστέοι µε τους ίδιους όρους σαν να είχαν καταβληθεί σε
κάτοικο του πρώτου - µνηµονευόµενου Κράτους. Με τον ίδιο τρόπο,
οποιαδήποτε χρέη µιας επιχείρησης ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
προς κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, για το σκοπό του
υπολογισµού του φορολογητέου κεφαλαίου αυτής της επιχείρησης
είναι εκπεστέα µε τους ίδιους όρους σαν να είχαν συναφθεί µε
κάτοικο του πρώτου - µνηµονευόµενου Κράτους.
5. Επιχειρήσεις ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, των οποίων το
κεφάλαιο εν όλω ή εν µέρει ανήκει ή ελέγχεται, άµεσα ή
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έµµεσα, από έναν ή περισσότερους κατοίκους του άλλου
Συµβαλλόµενου Κράτους, δεν υπόκεινται στο πρώτο
µνηµονευόµενο Κράτος σε οποιαδήποτε φορολογία ή οποιαδήποτε
σχετική διαδικασία, η οποία είναι διάφορη ή περισσότερο επαχθής
από τη φορολογία και τις σχετικές διαδικασίες στις οποίες
υπόκεινται ή µπορούν να υπαχθούν άλλες παρόµοιες επιχειρήσεις
του πρώτου - µνηµονευόµενου Κράτους.
6. Οι διατάξεις αυτού του άρθρου, ανεξάρτητα από τις διατάξεις του
άρθρου 2, έχουν εφαρµογή σε φόρους κάθε είδους και µορφής.

'Αρθρο 25
∆ιαδικασία αµοιβαίου διακανονισµού

1. Αν ένα πρόσωπο θεωρεί ότι οι ενέργειες ενός ή και των δύο
Συµβαλλόµενων Κρατών έχουν ή θα έχουν γι' αυτό ως αποτέλεσµα
την επιβολή φορολογίας η οποία δεν είναι σύµφωνη µε τις διατάξεις
αυτής της Συµφωνίας, µπορεί, ανεξάρτητα από τα µέσα θεραπείας
που προβλέπονται από την εσωτερική νοµοθεσία αυτών των
Κρατών, να θέσει την υπόθεσή του υπόψη της αρµόδιας αρχής του
Συµβαλλόµενου Κράτους του οποίου είναι κάτοικος, ή, αν
εφαρµόζεται γι' αυτό το πρόσωπο η παράγραφος 1 του άρθρου 24,
της αρµόδιας αρχής του Συµβαλλόµενου Κράτους του οποίου είναι
υπήκοος. Η υπόθεση αυτή πρέπει να τεθεί υπόψη µέσα σε τρία
χρόνια από την πρώτη κοινοποίηση της πράξης καταλογισµού του
φόρου, η επιβολή του οποίου δεν είναι σύµφωνη µε τις διατάξεις της
Συµφωνίας.
2. Η αρµόδια αρχή προσπαθεί, αν η ένσταση θεωρηθεί από αυτήν
ως βάσιµη και η ίδια δεν µπορεί να δώσει ικανοποιητική λύση, να
επιλύει τη διαφορά µε αµοιβαία συµφωνία µε την αρµόδια αρχή του
άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, µε σκοπό την αποφυγή
φορολογίας που δεν είναι σύµφωνη µε τις διατάξεις της Συµφωνίας.
Οποιαδήποτε συµφωνία επιτευχθεί εφαρµόζεται ανεξάρτητα από τις
προθεσµίες που ορίζονται στην εσωτερική νοµοθεσία των
Συµβαλλόµενων Κρατών.
3. Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών προσπαθούν να
επιλύουν µε αµοιβαία συµφωνία οποιεσδήποτε δυσχέρειες ή
αµφιβολίες ανακύπτουν ως προς την ερµηνεία ή την εφαρµογή της
Συµφωνίας. Μπορούν επίσης να συµβουλεύονται η µια την άλλη για
την εξάλειψη της διπλής φορολογίας σε περιπτώσεις που δεν
προβλέπονται από τη Συµφωνία.
4. Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών µπορούν να
επικοινωνούν µεταξύ τους απευθείας µε σκοπό την επίτευξη µιας
συµφωνίας µε την έννοια των προηγούµενων παραγράφων. 'Οταν
κρίνεται σκόπιµο για την επίτευξη συµφωνίας να λάβει χώρα
προφορική ανταλλαγή απόψεων, αυτή η ανταλλαγή µπορεί να γίνει
µέσω µιας Επιτροπής που θα αποτελείται από αντιπροσώπους των
αρµόδιων αρχών των Συµβαλλόµενων Κρατών.

'Αρθρο 26
Ανταλλαγή πληροφοριών

1. Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών ανταλλάσσουν
πληροφορίες οι οποίες είναι αναγκαίες για την εφαρµογή των
διατάξεων αυτής της Σύµβασης ή των εσωτερικών νοµοθεσιών των
Συµβαλλόµενων Κρατών σε σχέση µε τους φόρους που
καλύπτονται από τη Συµφωνία, στο µέτρο που η φορολογία
σύµφωνα µε αυτές δεν είναι αντίθετη µε τη Συµφωνία. Η ανταλλαγή
πληροφοριών δεν περιορίζεται από το άρθρο 1. 'Ολες οι
πληροφορίες που λαµβάνει ένα Συµβαλλόµενο Κράτος θεωρούνται
ως απόρρητες κατά τον ίδιο τρόπο όπως οι πληροφορίες που
συλλέγονται σύµφωνα µε την εσωτερική νοµοθεσία του Κράτους
αυτού και αποκαλύπτονται µόνο σε πρόσωπα ή αρχές
(συµπεριλαµβανοµένων των δικαστηρίων και των διοικητικών
οργάνων) που σχετίζονται µε τη βεβαίωση ή είσπραξη, την
αναγκαστική εκτέλεση ή δίωξη ή την εκδίκαση προσφυγών,
αναφορικά µε τους φόρους που καλύπτονται από τη Συµφωνία. Τα
πρόσωπα αυτά ή οι αρχές χρησιµοποιούν τις πληροφορίες µόνο για

τους ως άνω σκοπούς. Μπορούν να αποκαλύπτουν τις
πληροφορίες στο δικαστήριο κατά την επ' ακροατηρίω διαδικασία ή
σε δικαστικές αποφάσεις.
2. Σε καµία περίπτωση οι διατάξεις της παραγράφου 1 δεν
ερµηνεύονται ότι επιβάλλουν σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος την
υποχρέωση:
α) να λαµβάνει διοικητικά µέτρα αντίθετα µε τη νοµοθεσία και τη
διοικητική πρακτική αυτού ή του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους,
β) να παρέχουν πληροφορίες που δεν µπορούν να αποκτηθούν
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία ή κατά τη συνήθη πρακτική της
διοίκησης αυτού ή του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους,
γ) να παρέχει πληροφορίες που να αποκαλύπτουν οποιοδήποτε
συναλλακτικό, επιχειρηµατικό, βιοµηχανικό, εµπορικό ή
επαγγελµατικό απόρρητο ή παραγωγική διαδικασία ή πληροφορία,
η αποκάλυψη των οποίων θα ήταν αντίθετη µε κανόνα δηµόσιας
τάξης (ordre public).

'Αρθρο 27
Μέλη διπλωµατικών και προξενικών αποστολών

Τίποτα σε αυτή τη Σύµβαση δεν επηρεάζει τα φορολογικά προνόµια
των µελών των διπλωµατικών ή των προξενικών αποστολών, τα
οποία προβλέπονται από τους γενικούς κανόνες του διεθνούς
δικαίου ή από διατάξεις ειδικών συµφωνιών.

'Αρθρο 28
Θέση σε ισχύ

1. Τα Συµβαλλόµενα Κράτη γνωστοποιούν το ένα στο άλλο µέσω
της διπλωµατικής οδού την ολοκλήρωση των εσωτερικών νοµικών
διαδικασιών που καθορίζονται σε καθένα Κράτος για τη θέση σε
ισχύ της Συµφωνίας.
2. Αυτή η Συµφωνία τίθεται σε ισχύ τριάντα ηµέρες από την
ηµεροµηνία της τελευταίας γνωστοποίησης που αναφέρεται στην
παράγραφο 1 και οι διατάξεις της έχουν εφαρµογή όσον αφορά
εισόδηµα που προκύπτει και κεφάλαιο που κατέχεται κατά τη
διάρκεια της φορολογικής χρήσης που αρχίζει κατά ή µετά την
πρώτη ηµέρα του Ιανουαρίου του ηµερολογιακού έτους που
ακολουθεί αµέσως εκείνο µέσα στο οποίο τίθεται σε ισχύ η
Συµφωνία.

'Αρθρο 29
Καταγγελία

Αυτή η Συµφωνία παραµένει σε ισχύ επ' αόριστον, αλλά το καθένα
από τα Συµβαλλόµενα Κράτη µπορεί, κατά την ή πριν από τη
δέκατη τρίτη ηµέρα του Ιουνίου του ηµερολογιακού έτους που
αρχίζει µετά την εκπνοή µιας περιόδου πέντε ετών από την
ηµεροµηνία θέσης σε ισχύ αυτής, να δώσει έγγραφη γνωστοποίηση
καταγγελίας στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος µέσω της
διπλωµατικής οδού. Σε αυτή την περίπτωση η παρούσα Συµφωνία
παύει να έχει ισχύ όσον αφορά εισόδηµα που προκύπτει και
κεφάλαιο που κατέχεται κατά τη διάρκεια των φορολογικών
χρήσεων που αρχίζουν κατά ή µετά την πρώτη Ιανουαρίου του
ηµερολογιακού έτους που ακολουθεί αµέσως εκείνο µέσα στο οποίο
επιδόθηκε η έγγραφη γνωστοποίηση καταγγελίας. 'Εγινε στο
Ζάγκρεµπ την 18η ηµέρα του Οκτωβρίου 1996 εις διπλούν, στην
ελληνική, κροατική και αγγλική γλώσσα, όλων των κειµένων όντων
εξίσου αυθεντικών. Σε περίπτωση διαφοροποίησης όσον αφορά την
ερµηνεία του ελληνικού και κροατικού κειµένου, υπερισχύει το
αγγλικό κείµενο.
ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ
∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
(υπογραφή)

ΓΙΑ ΤΗ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
ΤΗΣ ΚΡΟΑΤΙΑΣ
(υπογραφή)
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'Αρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 28 αυτής.]
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρακαλείται το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την επικύρωση των Πρακτικών
ως προς την ψήφιση στο σύνολο αυτού του νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
αίθουσα "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" σαράντα δύο µαθητές και
δύο συνοδοί-δάσκαλοι από το 2ο ∆ηµοτικό Σχολείο του Πειραιά.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Εισερχόµαστε στη συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου: "Εθνικό Κτηµατολόγιο
και άλλες διατάξεις".
Πριν δώσω το λόγο στον κύριο Υπουργό, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ορέστης Κολοζώφ ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου για
το Εθνικό Κτηµατολόγιο τον κ. Νικόλαο Γκατζή.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου για το Εθνικό Κτηµατολόγιο
συνενώνει όλες τις πολιτικές δυνάµεις σε ένα εθνικό στόχο και βάζει
την πολιτεία στο σύνολό της, όπως και όλους τους πολίτες µπροστά
στις ευθύνες τους, για να αποκτήσει επιτέλους η χώρα µας Εθνικό
Κτηµατολόγιο.
Σήµερα, µε την ευκαιρία αυτή, µπορούµε να αποτιµήσουµε µε
αίσθηµα εθνικής ευθύνης, αλλά και κοινωνικής ευαισθησίας, την
πορεία και την εξέλιξη του Εθνικού Κτηµατολογίου στη χώρα µας,
µε έµφαση βεβαίως την εξέλιξη των προγραµµάτων και των
δράσεων τον τελευταίο χρόνο.
∆ικαιολογηµένα το Εθνικό Κτηµατολόγιο ως έργο πνοής και ζωτικής
σηµασίας έχει χαρακτηρισθεί ως το µεγαλύτερο από τα µεγάλα
έργα, γιατί είναι και διαχρονικό, αλλά κυρίως γιατί έχει τις πιο θετικές
και πολλαπλασιαστικές επιπτώσεις σε κάθε αναπτυξιακό
σχεδιασµό.
Το Εθνικό Κτηµατολόγιο είναι η λυδία λίθος για τον εκσυχρονισµό,
την ανάπτυξη και την προοπτική της χώρας µας. Αναµφισβήτητα
αποτελεί ελπιδοφόρο µήνυµα ότι, το Εθνικό Κτηµατολόγιο µέρα µε
τη µέρα γίνεται πραγµατικότητα µέσα από τη µεγαλύτερη δυνατή
κοινωνική και πολιτική συναίνεση.
Αυτή η διαπίστωση αποκτά µεγαλύτερη αξία, γιατί η πολιτεία µας
στα εκατόν εβδοµήντα χρόνια από τη σύσταση του νεοελληνικού
κράτους έκανε πολλές απόπειρες για να δηµιουργήσει Εθνικό
Κτηµατολόγιο, χωρίς όµως, ουσιαστικό, θετικό και µετρήσιµο
αποτέλεσµα.
Είναι γεγονός ότι η αναφορά στο Εθνικό Κτηµατολόγιο προκαλεί µια
ιστορική, κοινωνική και πολιτική φόρτιση, γιατί συνδέεται ως
υπόσχεση, ως επαγγελία και ως δυνατότητα µε τη συγκρότηση του
νεοελληνικού κράτους και την εξέλιξή του.
Σε όλη την πορεία του Νεοελληνικού Κράτους, µία πορεία εκατόν
εβδοµήντα χρόνων, το Εθνικό Κτηµατολόγιο συµπυκνώνει τη
συλλογική έκφραση ενός απωθηµένου κοινωνικού και πολιτικού
στόχου, ενός στόχου που συνδέεται µε αναλαµπές, µε
αποσπασµατικές πράξεις, µε χαµένες ευκαιρίες, που συνδέεται µε
την ολιγωρία, την απραξία, και την αφασία της ίδιας της
νεοελληνικής µας πολιτείας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)

Σ' αυτήν τη διαπίστωση καταλήγει κανείς γιατί από το 1836 που
δόθηκε το πρώτο διάταγµα από τον 'Οθωνα, αν και έχουν εκδοθεί
τέσσερις χιλιάδες νόµοι, διατάγµατα, αποφάσεις, εγκύκλιοι και
κανονιστικές πράξεις, δυστυχώς, στη χώρα µας δεν έχουµε Εθνικό
Κτηµατολόγιο µετά από εκατόν εβδοµήντα χρόνια.
Το πρώτο διάταγµα του 1836 που φέρει την υπογραφή του 'Οθωνα,
το καταθέτω για τα Πρακτικά.
Στο σηµειο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Κωνσταντίνος Λαλιώτης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν διάταγµα το οποίο έχει ως εξής:
"ΕΦΗΜΕΡΙΣ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΕΩΣ
Αριθ. 70.
ΕΝ ΑΘΗΝΑΙΣ 2 ∆εκεµβρίου. 1836

∆ΙΑΤΑΓΜΑ
Περί κτηµατολογίων.

ΟΘΩΝ
ΕΛΕΩ ΘΕΟΥ

ΒΑΣΙΛΕΥΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΟΣ.
Επί τη προτάσει του Ηµετέρου επί της ∆ικαιοσύνης Γραµµατέως,
θέλοντες να παρέξωµεν εις τους ιδιοκτήµονας υπηκόους ηµών
πλείονας περί το επί υποθήκη δανείζεσθαι ευχερείας, καθιστώντες
ασφαλεστέραν την διαγνωσιν της ακινήτου περιουσίας εκάστου δια
της εις δηµόσια βιβλία εγγραφής, ακούσαντες την γνώµην του
Συµβουλίου της Επικρατείας, αποφασίζοµεν και διατάττοµεν τα
εξής.
'Αρθρον 1.
'Ολα τα ακίνητα κτήµατα ιδιωτών, δήµων, φιλανθρωπικών
καταστηµάτων, εκκλησιών, µοναστηρίων και σωµατείων,
εξαιρουµένων όλων των εθνικών, και αυτών των υπό µίσθωσιν
όντων, θέλουν εγγραφή εις επίτηδες βιβλία, λεγόµενα κτηµατολόγια.
'Αρθρον 2.
Τα βιβλία ταύτα θέλουν, πριν ή εγγραφή τι εις αυτά, αριθµείσθαι και
µονογραφείσθαι παρά του προέδρου του αρµοδίου πρωτοδικείου,
και θέλουν συντάττεσθαι και κρατείσθαι παρά των ειρηνοδικών.
'Αρθρον 3.
'Εκαστος δήµος θέλει έχει ιδιαίτερον κτηµατολόγιον διηρη...")
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σ' αυτήν τη διαπίστωση
καταλήγει επίσης κανείς, γιατί είµαστε η µόνη χώρα στην Ευρώπη,
που µαζί µε την Αλβανία δεν έχει Εθνικό Κτηµατολόγιο. Και
καταλήγουµε σ' αυτήν τη διαπίστωση γιατί οι µόνες περιοχές της
Ελλάδας που κατά παραδοξο τρόπο διαθέτουν Κτηµατολόγιο είναι
η Ρόδος, η Κως και η Λέρος και αυτό γιατί υπήρξε ιταλική κατοχή
στα ∆ωδεκάνησα. Είναι βεβαίως ιστορικό και κοινωνικό παράδοξο η
σύγχρονη Ελλάδα να µην έχει Κτηµατολόγιο κατ' αντίστιξη µε το
κτηµατογραφηµένο ελληνικό χώρο, σε προηγούµενες ιστορικές
περιόδους. Το Κτηµατολόγιο δεν είναι µια σύγχρονη εφεύρεση µια
επινόηση του 18ου και 19ου αιώνα, όπου και όταν οι χώρες της
Ευρώπης απέκτησαν το Κτηµατολόγιό τους. Η αρχή των
κτηµατογραφήσεων και της καταγραφής των δικαιωµάτων, ανάγεται
στην αρχαιότητα, στη Βαβυλώνα, στην Αίγυπτο και την αρχαία
Ελλάδα. Υπάρχουν ενδείξεις καταγραφών στον ελληνικό χώρο κατά
την δεύτερη χιλιετηρίδα π.Χ. µε τις πινακίδες της Κρήτης και της
Πύλου. Τα κτηµατολόγια αρχίζουν να γίνονται συστηµατικά στον
ελληνικό χώρο και στις ελληνικές αποικίες από τον 7ο π.Χ αιώνα.
Την ίδια εποχή αρχίζουν να διαµορφώνονται στον ελληνικό χώρο οι
αγροτικές καταγραφές µε µια µορφή που εξελίχθηκε στην
τετραγωνική διαίρεση της γης και πήρε την πλήρη ανάπτυξή του
στην αρχαία Ρώµη. Αυτή η µορφή του τετραγωνικού κτηµατολογίου
διατηρήθηκε στην Ευρώπη, σε πολλά µεσαιωνικά κτηµατολόγια. Οι
πιο πρόσφατες εξελίξεις τοποθετούνται στα χρόνια του
Ναπολέοντα,  ο  οποίος  για  φορολογικούς  λόγους  διέταξε  την
πλήρη  και  συστηµατική  κάλυψη  της  Γαλλίας.  Το  παραδείγµα
της  Γαλλίας  ακολούθησαν  πολλές  ευρωπαϊκές  χώρες,  δίνοντας
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ιδιαίτερο βάρος στο ρόλο του Κτηµατολογίου, ως προς τη νοµική
προστασία της ιδιοκτησίας.
Η σύγκριση του συστηµατικού κτηµατολογίου των πόλεων της
αρχαίας Ελλάδας µε τα σύγχρονα κτηµατολόγια µειονεκτεί µόνο και
µόνο ως προς την τεχνολογία των ηλεκτρονικών υπολογιστών.
Τέλος πρέπει να σηµειωθεί ότι το τελειότερο σύστηµα
δηµοσιοποίησης υπήρξε στην Αίγυπτο, κυρίως κατά τους
ελληνιστικούς χρόνους. Αυτή η αναδροµή µέσα στην ιστορία έχει
την αξία της για να φανεί µε τον πιο ανάγλυφο τρόπο πώς η
σύγχρονη Ελλαδα δεν έχει κτηµατολόγιο -αν και έχει συσταθεί το
ελληνικό κράτος εκατόν εβδοµήντα περίπου χρόνια- και πώς ο
ελλαδικός χώρος αν και είχε κτηµατογραφηθεί σε προηγούµενες
ιστορικές περιόδους, στη δική µας ιστορική περίοδο, την περίοδο
του νεοελληνικού κράτους, δεν είναι κτηµατογραφηµένος.
Γι' αυτό υπάρχει και µια διαπίστωση για την ιδιότυπη και ολέθρια
σχέση ανάµεσα στο νεοελληνικό κράτος και το Εθνικό
Κτηµατολόγιο. Αυτή η σχέση ήταν και είναι µια τραυµατική σχέση,
που παραπέµπει σε καλές προθέσεις, σε φιλότιµες προσπάθειες,
σε χαµένες ευκαιρίες, αλλά τελικά και σε ένα µηδαµινό τελικό
αποτέλεσµα.
Στη συσχέτιση της πορείας του νεοελληνικού κράτους και του
Κτηµατολογίου στη διαδροµή και αναδροµή των εκατόν εβδοµήντα
χρόνων, υπάρχουν πάρα πολλά εθνικά ορόσηµα. Είναι σκόπιµο και
χρήσιµο να αναφερθούν τα πιο αξιοσηµείωτα γιατί αυτό αποδεικνύει
τις καλές προθέσεις µε το µηδαµινό τελικά αποτέλεσµα. Η πρώτη
προσπάθεια του θεσµού έγινε το 1836 µε νόµο-διάταγµα του
'Οθωνα. Οι βασικές ρυθµίσεις όµως προβλέπονταν να γίνουν µε
άλλα διατάγµατα τα οποία ουδέποτε εκδόθηκαν. 'Αλλωστε το 1856
η εισαγωγή του θεσµού των υποθηκοφυλακείων υπήρξε και αυτό
έδειξε µε τον πιο τρανό τρόπο ότι η χώρα εγκατέλειπε την
προσπάθεια εισαγωγής του κτηµατολογίου.
Το 1910 άλλες προσπάθειες οδηγούν στο νόµο περί κτηµατικού
χάρτη και οροθεσίας των ακινήτων και το βασιλικό διάταγµα περί
καταρτίσεως του κτηµατικού χάρτη. Οι προσπάθειες αυτές όµως
ατόνισαν λόγω µεσολάβησης των Βαλκανικών Πολέµων.
Το 1923 ψηφίζεται ο νόµος περί κωδικοποιήσεως και των περί
κτηµατογραφήσεως διατάξεων. Το 1943 ψηφίζονται οι νόµοι περί
εκτελέσεως εργασιών αστικού κτηµατολογικού χάρτη Αθηνών και
περί αγροτικού κτηµατολογίου.
Οι επόµενες νοµοθετικές εξάρσεις είναι το 1976 µε τον ν.248 περί
καταγραφής µητρώου ιδιοκτησίας και οριοθεσίας δασικών εκτάσεων
και µε τον ν.684 περί αµπελουργικού κτηµατολογίου. Το 1985
ψηφίστηκε ο ν.1512 που προβλέπει την ίδρυση και λειτουργία των
γραφείων κτηµατογράφησης µε αφορµή τις αστικές και περιαστικές
κτηµατογραφήσεις στα πλαίσια της επιχείρησης πολεοδοµικής
ανασυγκρότησης.
Το 1986 ψηφίστηκε ο ν.1647 που είναι ο ιδρυτικός νόµος για τον
Οργανισµό Κτηµατογράφησης και Χαρτογράφησης Ελλάδος. Ο
νόµος ήταν ενταγµένος σε µια πολιτική προετοιµασίας σύνταξης
ενιαίου Εθνικού Κτηµατολογίου. Η πορεία όµως του ΟΚΧΕ µας
έδωσε πενιχρά αποτελέσµατα ανεξάρτητα από τις καλές προθέσεις
και αυτό µέχρι το 1989, γιατί µετά το 1989 και µέχρι το 1993 και
αυτή η µικρή δραστηριότητα του ΟΚΧΕ µειώθηκε αισθητά και
µπορούµε να πούµε ότι είναι µια παρένθεση απραξίας.
Απ'αυτήν την ιστορική αναδροµή εξάγονται τα εξής πέντε
συµπεράσµατα: Πρώτον, από το 1836 µέχρι το 1994 είχαν γίνει
πολλές προσπάθειες θεσµικής ρύθµισης, αλλά αυτές οι
προσπάθειες ήταν αποσπασµατικές και ατελέσφορες.
∆εύτερον, οι νοµοθετικές ρυθµίσεις δεν είχαν συνέχεια γιατί κάθε
φορά υπήρχε µια ανακολουθία που οφειλόταν είτε σε
αντικειµενικούς λόγους, λόγους ανωτέρας βίας, όπως είναι οι
Βαλκανικοί πόλεµοι είτε σε υποκειµενικούς λόγους, δηλαδή στη
θέληση των κυβερνήσεων και των κοµµάτων που κυβερνούσαν και
στην αλλαγή της πολιτικής των κυβερνήσεων και πολλές φορές και
των ίδιων.
Τρίτον, το Κτηµατολόγιο κατά καιρούς, στα εκατόν εξήντα περίπου
χρόνια, αντιµετωπίστηκε αποσπασµατικά ή σε συνδυασµό µε άλλες

σχετικές δράσεις και ποτέ ενιαία και καθ'ολοκληρίαν ως µεγάλο
αίτηµα, ως µεγάλη ανάγκη και ως µεγάλη πρόκληση για την
ανάπτυξη της χώρας.
Είναι σαφές ότι αντιµετωπίστηκε το Κτηµατολόγιο είτε ως θεσµός
αποµίµησης και µεταφοράς στη χώρα µας επιλογών άλλων χωρών
είτε ως θεσµός µε θεµατικά χαρακτηριστικά, παραδείγµατος χάριν
Αστικό Κτηµατολόγιο, Αγροτικό Σταφιδικό, ∆ασικό, Ακινήτων του
∆ηµοσίου κλπ. και είτε τέλος ως θεσµός στήριξης ειδικών
προγραµµάτων αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών όπως είναι οι
εποικισµοί, οι διανοµές, οι αναδασµοί, οι αποκαταστάσεις ζηµιών
και οι αναπλάσεις περιοχών.
Τα λέω αυτά, διότι πολλοί οµιλητές και κατά τη συζήτηση του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, αλλά και άλλες φορές στη Βουλή
αναφέρονται σ' αυτές τις τµηµατικές αποσπασµατικές προσεγγίσεις
κάνοντας γενίκευση ότι το Κτηµατολόγιο θα µπορούσε να προκύψει
µέσα από το άθροισµα αυτών. ∆εν µπορεί να υπάρξει Κτηµατολόγιο
µέσα από το άθροισµα των επιµέρους αυτών αποσπασµατικών
πράξεων που και αυτές έχουν ασυνέχεια στην υλοποίησή τους και
είναι αποσπασµατικές στη µικρή κλίµακά τους.
Το 1986 µε το νόµο για την ίδρυση του ΟΚΧΕ, επανήλθε το
Κτηµατολόγιο στη σωστή του βάση, δηλαδή να είναι ένα
Κτηµατολόγιο εθνικό, ενιαίο µε συνολική διάσταση, χωρίς να
υπάρξει όµως όπως είπα πριν πρόγραµµα υλοποίησης µε συνέπεια
και συνέχεια.
'Εκανα αυτήν την αναδροµή για να δείξω και να αποδείξω τι είχε
γίνει επί δεκαετίες ολόκληρες, από τη σύσταση του ελληνικού
κράτους και τι έγινε από το 1994 και µετά. Γιατί η κριτική είναι
καλοδεχούµενη αλλά πρέπει να είναι πάντα καλόπιστη. ∆εν µπορεί
να υπάρχει µηδενισµός µιας προσπάθειας που έχει συνοχή, που
έχει συνέχεια, που έχει κλιµάκωση, που έχει προοπτική και κυρίως
έχει θετικά αποτελέσµατα όπως φαίνεται από το θετικό και
δηµιουργικό απολογισµό.
Αυτό που έγινε και γίνεται µετά το 1994 µε χρονικό όριο το 2000,
αλλά και για τη συνέχεια πέραν του 2000, δεν έχει γίνει ποτέ από τη
σύσταση του ελληνικού κράτους.
Αυτό είναι µία παραδοχή. Πρέπει να το αναγνωρίσουµε και να το
οµολογήσουµε όλοι.
Είµαι περήφανος που υπηρετώ τους στόχους και την πολιτική µιας
Κυβέρνησης που έθεσε ως βασική, ζωτική προτεραιότητά της το
Εθνικό Κτηµατολόγιο. Είµαι τυχερός που έχω βάλει την υπογραφή
µου σε όλη αυτή την προσπάθεια. Επίσης είµαι τυχερός γιατί είχα
την τιµή να συνεργαστώ µε άλλους συνεργάτες, άξιους
Υφυπουργούς, την κ. Παπαζώη, τον κ. Κολιοπάνο, µε γραµµατείς
όπως ήταν -και πρέπει να τους µνηµονεύσω- ο κ. Βούλγαρης, ο κ.
Σαράφογλου και ο κ. Μπεριάτος και βεβαίως, µε άξιους επιστήµονες
που διευθύνουν τον Οργανισµό Κτηµατογράφησης -
Χαρτογράφησης, όπως είναι ο κ. Μπαντέκας, ο κ. Γαλιδάκης, ο κ.
Λουράντος και άλλοι πολλοί επιστήµονες κύρους που βοήθησαν και
βοηθούν σε αυτήν την προσπάθεια.
Είναι γνωστό ότι το 1994 το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµοσίων 'Εργων αναθέτοντας και αξιοποιώντας µία
ολοκληρωµένη µελέτη στο Τεχνικό Επιµελητήριο, προώθησε την
ένταξη του Εθνικού Κτηµατολογίου στο δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης ως έργο απόλυτης προτεραιότητας, ως έργο συνδεδεµένο
άρρηκτα µε το Χωροταξικό, Πολεοδοµικό και Περιβαλλοντολογικό
σχεδιασµό της χώρας µας και µε τη Βιώσιµη και Ισόρροπη
ανάπτυξη της χώρας µας.
Από το 1994 µέχρι σήµερα έχει αποδειχθεί ότι το Εθνικό
Κτηµατολόγιο γίνεται µέρα µε τη µέρα πραγµατικότητα γιατί υπάρχει
συνολικός  σχεδιασµός  µε  ιεράρχηση  και  ρεαλιστικούς  στόχους,
γιατί  υπάρχει  δεσµευτικό  χρονοδιάγραµµα  πρωτοβουλιών  και
δράσεων,  διότι  υπάρχει  αµέριστη  και  σύγχρονη  διοικητική  και
τεχνική  υποστήριξη  και  εξειδικευµένο  επιστηµονικό  προσωπικό,
γιατί  υπάρχει  θεσµικό  πλαίσιο  συγκεκριµένο  και
αποσαφηνισµένο,  διότι,  τέλος,  υπάρχουν  διαθέσιµοι  και
διασφαλισµένοι  πόροι  ύψους  πενήντα  δισεκατοµµυρίων
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(50.000.000.000) δραχµών.
Οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης από ενδιαφέρον και από αγωνία
κάνουν µία καλόπιστη κριτική χρησιµοποιώντας θέσεις, λόγια,
χρονοδιαγράµµατα και επιλογές από το 1994 µέχρι τώρα, όπως
έχουν διατυπωθεί στα προγράµµατα του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
Εγώ να δεχθώ ότι σε σχέση µε ορισµένες δεσµεύσεις από το 1994
και µετά, υπάρχουν ορισµένες χρονικές αποκλίσεις ορισµένων
µηνών. Αυτό ήταν αναπότρεπτο διότι το 1994 ξεκινήσαµε το
σχεδιασµό του Εθνικού Κτηµατολογίου από µία λευκή σελίδα.
Εν πάση περιπτώσει, δέχοµαι ότι είναι καλόπιστη αυτή η κριτική και
παίρνω την ευθύνη της όποιας καθυστέρησης. Η καθυστέρηση,
όµως, αυτή δεν ανατρέπει το βασικό µας σχεδιασµό. Είναι
καθυστερήσεις οι οποίες οφείλονται σε µία σειρά από λόγους, που
δεν είναι τώρα η στιγµή να τους µνηµονεύσω αλλά δεν ακυρώνουν
ένα θετικό και δηµιουργικό έργο για το Κτηµατολόγιο που αντίστοιχο
δεν έχει γίνει ποτέ µέσα σε 170 χρόνια.
Από το 1994 και µετά, όπως είπα, υπάρχει συνοχή, συνέχεια και
κλιµάκωση ενιαίου προγράµµατος µε δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα.
Από το 1994 µέχρι σήµερα ο απολογισµός του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. για
την εκπόνηση του Εθνικού Κτηµατολογίου είναι θετικός και
δηµιουργικός για τις δεκατρείς περιφέρειες. Σε όλους τους νοµούς
υπάρχει συγκεκριµένο δείγµα γραφής.
Μετά τη δυναµική εκκίνηση του 1994 πείθονται ακόµα και οι πιο
δύσπιστοι ότι το Εθνικό Κτηµατολόγιο προχωρεί ξεπερνώντας
πολλά εµπόδια, πολλές συµπληγάδες πέτρες, πολλές
προκαταλήψεις, πολλές κινδυνολογίες και πολλές
παραπληροφορήσεις.
Μέχρι σήµερα βρίσκεται σε εξέλιξη η εκπόνηση του Κτηµατολογίου
σε τετρακόσιους πενήντα δήµους και κοινότητες, που τα διοικητικά
τους όρια καλύπτουν µία συνολική έκταση έντεκα εκατοµµυρίων
στρεµµάτων περίπου. Το πρόγραµµα αυτό έχε συνολικό
προϋπολογισµό σαράντα τρία δισεκατοµµύρια (43.000.000.000)
δραχµές και θα έχουν απορροφηθεί µέχρι το τέλος του έτους,
επειδή είναι και ένα κριτήριο για την εξέλιξη του προγράµµατος η
απορρόφηση, είκοσι περίπου δισεκατοµµύρια (20.000.000.000)
δραχµές.
Καταθέτω τον πίνακα των περιοχών κατά περιφέρεια, κατά νοµό και
κατά δήµο που βρίσκονται στη διαδικασία της κτηµατογράφησης,
όπως και το χάρτη. Αυτή είναι η κτηµατογράφηση σε αυτές τις
περιοχές.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Κωνσταντίνος Λαλιώτης καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα και χάρτη, οι οποίοι
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Το πρόγραµµα αυτό έχει σταδιακή εξέλιξη και περιλαµβάνει τα εξής
τέσσερα υποπρογράµµατα:
Το πρώτο πιλοτικό πρόγραµµα που καλύπτει εξήντα έξι
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, δήµους και κοινότητες, µε
συνολική έκταση δύο εκατοµµύρια στρέµµατα και µε
προϋπολογισµό οκτώ δισεκατοµµύρια (8.000.000.000) δραχµές.
Αυτό το πρόγραµµα ξεκίνησε το 1995. 'Εχει προχωρήσει ως προς
το φυσικό του αντικείµενο κατά 70% και ως προς την απορρόφηση
κατά 60%. Εντός του Νοεµβρίου θα αρχίσουν και οι αναρτήσεις.
Αυτό είναι µια απάντηση στα ερωτήµατα του κ. Τρυφωνίδη και
άλλων συναδέλφων.
Το δεύτερο πιλοτικό πρόγραµµα που καλύπτει εξήντα τέσσερις
δήµους και κοινότητες µε έκταση ενός εκατοµµυρίου στρεµµάτων
και προϋπολογισµού 24,5 δισεκατοµµυρίων, έχει εξελιχθεί ως προς
το φυσικό του αντικείµενο κατά 30% και ως προς την απορρόφηση
κατά 25%.
Το τρίτο, το κύριο πρόγραµµα που ακολουθεί τα δυο πιλοτικά
προγράµµατα, που περιλαµβάνει διακόσιους είκοσι δυο δήµους και
κοινότητες που καλύπτουν έκταση πέντε εκατοµµυρίων στρεµµάτων
και έχει προϋπολογισµό είκοσι τέσσερα δισεκατοµµύρια

(24.000.000.000), έχει εξελιχθεί ως προς το φυσικό του αντικείµενο
κατά 15% και ως προς την απορρόφηση κατά 20%.
Τέλος, το δεύτερο κύριο πρόγραµµα που βρίσκεται σε εξέλιξη
περιλαµβάνει εκατόν έξι δήµους και κοινότητες που καλύπτουν
έκταση δυόµισι εκατοµµύρια στρέµµατα µε προϋπολογισµό 6,5
δισεκατοµµύρια. Γι' αυτό το πρόγραµµα έχει γίνει προκήρυξη για τις
κτηµατογραφήσεις των περιοχών και εντός του Οκτωβρίου
προκηρύσσεται και ο διαγωνισµός.
Καταθέτω δυο πίνακες που δείχνουν την εξέλιξη του
προγράµµατος, κατά πώς άρχισε το 1995, 1996 και 1997 και πώς
κορυφώνεται µέσα στο 1999. Θα έχουµε περίπου οκτακόσιους
πενήντα δήµους και κοινότητες µε εκατοµµύρια στρέµµατα έκταση,
που θα έχουν µπει στη διαδικασία του Κτηµατολογίου. Και εδώ
φαίνεται, στον άλλον πίνακα, η απορρόφηση για να µην υπάρχει
παραπληροφόρηση και κινδυνολογία ότι θα χαθούν κονδύλια. ∆εν
θα χαθεί ούτε µια δραχµή από το πρόγραµµα που έχουµε για το Β'
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Αντιθέτως έχει γίνει αποδεκτό, και θα το
πω µετά, ότι είναι έργο απόλυτης προτεραιότητας, απόλυτης
επιλεξιµότητας και από την ελληνική Κυβέρνηση και από τις
υπηρεσίες της Κοινότητας και θα ενταχθεί στο Γ' Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης µια τέτοια χρηµατοδότηση που να διασφαλίζεται έτσι η
ολοκλήρωσή του, µια χρηµατοδότηση που θα ανέρχεται περίπου
στα διακόσια δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Κωνσταντίνος Λαλιώτης, καταθέτει για τα
Πρακτικά τους δυο προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται
στο αρχείου του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Είναι αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι, ότι αν ψάξει κανείς τα
προγράµµατα αυτά θα ανακαλύψει ότι αρχίσαµε από τις δύσκολες
περιοχές. Αυτά τα εν εξελίξει προγράµµατα που ανέφερα πριν,
υποπρογράµµατα, περιλαµβάνουν γεωγραφικές ενότητες µε
αναφορές συγκεκριµένες σε κάθε περιφέρεια, νοµό και δήµο και
αφορούν αστικές και περιαστικές περιοχές, αγροτικές περιοχές µε
διαφορετικό ανάγλυφο εδάφους και δύσκολο ανάγλυφο εδάφους,
περιοχές αναδασµών και αγροτικών διανοµών, εποικιστικές
περιοχές, περιοχές δασικές και αναδασωτέες, περιοχές ιδιαίτερου
φυσικού κάλλους και υγροβιοτόπων, περιοχές µε έντονες οικιστικές
πιέσεις και τουριστική ανάπτυξη, περιοχές µε χαµένες δηµόσιες και
ιδιωτικές γαίες ή αµφισβητούµενες ιδιοκτησίες.
Τα παραπάνω προγράµµατα έχουν µια γεωγραφική κατανοµή σε
όλη την Ελλάδα και καλύπτουν το 16% της συνολικής έκτασης των
αστικών περιοχών της χώρας, το 10% της συνολικής έκτασης των
γεωργικών περιοχών και το 7% των υπόλοιπων εκτάσεων.
Πρέπει να επισηµάνω µε ιδιαίτερη έµφαση ότι σε κάθε περιοχή που
βρίσκεται υπό κτηµατογράφηση γίνεται υποχρεωτική κατάρτιση των
δασικών χαρτών και του δασικού κτηµατολογίου. Αυτό είναι µια
απάντηση σε ερώτηµα που είχε θέσει ο κ. Γκατζής. Ο κ.
Μητσοτάκης είπε ότι έπρεπε να έχουµε την Αττική κατ' απόλυτο
προτεραιότητα. Την έχουµε κατ' απόλυτο προτεραιότητα. 'Επρεπε
όµως να προηγηθούν τα πιλοτικά προγράµµατα, έπρεπε τα
πιλοτικά προγράµµατα και τα προγράµµατα που ανέφερα πριν να
αναφέρονται σε διαφορετικές γεωγραφικές περιοχές και σε
διαφορετικά είδη προβληµάτων που έχουµε να αντιµετωπίσουµε µε
το Εθνικό Κτηµατολόγιο. Γι' αυτό υπάρχει αυτή η διαφορά. Και τώρα
που επεξεργαζόµαστε το πρόγραµµα για το 1999 και το 2000, η
Αττική, όπως και άλλες περιοχές, όπως είναι το Πήλιο, η Χαλκιδική
ή άλλες περιοχές κρίσιµες, έχουν µια απόλυτη προτεραιότητα.
Μέχρι σήµερα κύριοι συνάδελφοι, η ανταπόκριση των Ελλήνων
συµπεριλαµβανοµένων και των Ελλήνων της διασποράς, ήταν και
είναι θετική. Είναι ιδιαίτερα ενθαρρυντικό σηµάδι ότι πεντακόσιες
χιλιάδες 'Ελληνες πολίτες έχουν καταθέσει δηλώσεις µε τίτλους
ιδιοκτησίας για οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες ακίνητα.
Αυτό σηµαίνει αξιοπιστία και εµπιστοσύνη των πολιτών προς τον
Οργανισµό Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων προς την
Ανώνυµη Εταιρεία του Κτηµατολογίου που έχει την ευθύνη
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της εξέλιξης αυτού του µεγάλου έργου.
Το συνολικό πρόγραµµα εξελίσσεται κατά φάσεις µε αντίστοιχες
συµβάσεις που µέσα τους έχουν ενσωµατωθεί συµβατικές
υποχρεώσεις, όροι και προϋποθέσεις, όπως και συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα, που αναφέρεται στις συναπτόµενες συµβάσεις
ανάµεσα στο ελληνικό δηµόσιο και στα µελετητικά γραφεία που
έχουν αναλάβει τις ενενήντα τρεις µελέτες. Αυτές οι ενενήντα τρεις
µελέτες έχουν ανατεθεί σε οκτακόσια περίπου συγκροτηµένα από
'Ελληνες επιστήµονες, τεχνικούς κυρίως, γραφεία µελετών και
εταιρείες µελετών, που µε τη σειρά τους συνεργάζονται µε
συγκεκριµένες συµβάσεις που έχουν µεταξύ τους, µε τριακόσια
δικηγορικά γραφεία και εκατόν εβδοµήντα γραφεία δασολόγων.
Αυτά τα αναφέρω γιατί αυτοί οι αριθµοί αποδεικνύουν ότι το
ελληνικό επιστηµονικό δυναµικό παίζει ένα τεράστιο ρόλο, κρίσιµο
ρόλο για την εξέλιξη του Κτηµατολογίου και αποδεικνύει
ταυτοχρόνως ότι έχουµε διασφαλίσει µια διεπιστηµονική δράση, µία
συντονισµένη δράση και συµµετοχή όλων των ειδικοτήτων. Γιατί
υπάρχουν και ας µην το κρύβουµε, µία καλώς νοούµενη ή κακώς
νοούµενη "αντιπαράθεση" µεταξύ διαφόρων συντεχνιών. Απ' όλο
αυτό το τεράστιο πρόγραµµα, ποιος είναι ο ρόλος, η συµµετοχή,
άρα και η ικανοποίηση των τεχνικών, των δασολόγων, των
γεωτεχνικών υπό την ευρύτερη έννοια και των νοµικών; Αυτό είναι
µία αλήθεια και φαίνεται και στα υποµνήµατα που καταθέτουν.
'Ενα άλλο θέµα που θέλω να θίξω είναι οι θέσεις εργασίας. Με την
εξέλιξη αυτού του προγράµµατος για τα έντεκα εκατοµµύρια
στρέµµατα που κτηµατογραφούνται και που έχουν προϋπολογισµό
σαράντα τρία δισεκατοµµύρια (43.000.000.000) δραχµές,
δηµιουργούνται εννιάµισι χιλιάδες περίπου θέσεις εργασίας που
έχουν συµβατικό χρόνο απασχόλησης περίπου είκοσι τέσσερις έως
τριάντα µήνες. Αυτές οι νέες θέσεις εργασίας αναφέρονται σε
πολλούς επιστηµονικούς κλάδους µε αιχµή τους τοπογράφους,
τους µηχανικούς, τους δικηγόρους, τους γεωτεχνικούς, τους
δασολόγους, τους επιστήµονες πληροφορικής και τους
εξειδικευµένους διοικητικούς υπαλλήλους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πιο τρανή απόδειξη για τη
χρησιµότητα και την αναγκαιότητα του Κτηµατολογίου, αποτελεί η
αποκάλυψη και διασφάλιση από την αρπακτική διάθεση των
καταπατητών της δηµόσιας περιουσίας που η αξία τους ανέρχεται
σε ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές. 'Ενα
τρισεκατοµµύριο δηµόσιας ακίνητης περιουσίας θα διασφαλισθεί.
Επίσης, το Εθνικό Κτηµατολόγιο βάζει οριστικό τέλος στα σχέδια
και στις προκλήσεις των εµπρηστών των δασών, γιατί κανείς
εµπρηστής και κανένας καταπατητής δεν θα µπορεί να αποκτήσει
ποτέ τίτλους ή να αλλάξει χρήσεις ή να οικοπεδοποιήσει ή να
κατασκευάσει αυθαίρετα σε δάση ή σε αναδασωτέες εκτάσεις, σε
ρέµατα, σε παράκτιες ζώνες και σε προστατευόµενες ζώνες.
Θεώρησα ότι ήταν αναγκαίο να κάνω αυτό τον απολογισµό µέσα
εδώ στη Βουλή, για να αποδειχθεί ότι υπάρχει σχέδιο, υπάρχει
όραµα, προτεραιότητες, έργο, χρονοδιάγραµµα και γενικά ένας
θετικός και δηµιουργικός απολογισµός που έχει από το 1994
συνδεθεί µε τα µεγάλα βήµατα και τη µεγάλη προσπάθεια να
αποκτήσει επιτέλους Εθνικό Κτηµατολόγιο η χώρα µας. Αυτό δείχνει
ότι δεν υπάρχουν διαφηµιστικά φυλλάδια και µακέτες για το Εθνικό
Κτηµατολόγιο, αλλά ότι το Κτηµατολόγιο γίνεται πραγµατικότητα
µέρα µε τη µέρα σε κάθε γωνιά της Ελλάδας.
Και θέτω το ερώτηµα σε κάθε καλόπιστο συνάδελφο, να µου πει
πότε έχει γίνει αντίστοιχο έργο για το Εθνικό Κτηµατολόγιο στα
εκατόν εβδοµήντα χρόνια από τη σύσταση του νεοελληνικού
κράτους. Σ' αυτό πρέπει να απαντήσει όποιος θέλει να κάνει κριτική.
Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το 1995 το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, είχε
καταθέσει το σχέδιο νόµου που έφερε τον τίτλο "Κτηµατογράφηση
για τη δηµιουργία Εθνικού Κτηµατολογίου", διαδικασία έως τις
πρώτες εγγραφές στα κτηµατολογικά γραφεία.
Αυτό το σχέδιο νόµου κατοχυρώθηκε ως ν. 2308/1995. Τότε µας
είχε ασκηθεί µία καλόπιστη κριτική ότι ο ν. 2308/1995 ήταν µερικός,

ήταν αποσπασµατικός ότι κινδύνευε να θεωρηθεί µια ατελής
νοµοθεσία, που προστίθεται στις τόσες άλλες, που και οι άλλες
είχαν καλές προθέσεις, αλλά δεν είχαν αποτέλεσµα και συνέχεια. Η
απάντησή µας ήταν και είναι απλή. Ο ν. 2308/1995 ήταν απολύτως
απαραίτητος, για να αρχίσουν και να επιταχυνθούν οι διαδικασίες
για την εκπόνηση των κτηµατογραφικών εργασιών. 'Ηταν απολύτως
αναγκαίος, για να υπάρξει το απαραίτητο νοµικό πλαίσιο για τις
κτηµατογραφήσεις ακινήτων, για την αναγνώριση των εγγραπτέων
δικαιωµάτων, για τη δηµιουργία των κτηµατολογικών γραφείων. Ο
νόµος αυτός ήταν το πρώτο αποφασιστικό βήµα για τη δυναµική
εκκίνηση, όπως άλλωστε είχε γίνει σε πολλές άλλες χώρες πολλά
χρόνια πριν. Από τότε έχουν γίνει πολλά βήµατα για τη σύνταξη του
Εθνικού Κτηµατολογίου, όπως περιέγραψα στον συνοπτικό
απολογισµό των τελευταίων πέντε χρόνων.
Το σηµερινό σχέδιο νόµου, που φέρει τον τίτλο "Εθνικό
Κτηµατολόγιο και άλλες διατάξεις", συνδέεται άρρηκτα µε το ν.
2308/1995, γιατί συνολικά πια δηµιουργείται ένα σύγχρονο και
ολοκληρωµένο θεσµικό πλαίσιο που εγγυάται τόσο τη σύνταξη όσο
και τη λειτουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου, µε σαφείς όρους και
προσδιορισµούς για τη δοµή του Εθνικού Κτηµατολογίου, για τη
διάταξη και τη λειτουργία των κτηµατολογικών γραφείων.
'Ετσι από το 1994 το Εθνικό Κτηµατολόγιο γίνεται στοιχείο της ζωής
µας, ως µια δηµόσια ενιαία γενική συστηµατική και έγκυρη
καταγραφή, που περιλαµβάνει τη γεωµετρική περιγραφή και το
ιδιοκτησιακό καθεστώς κάθε κοµµατιού γης. Επίσης περιλαµβάνει
και άλλες πληροφορίες, που θεωρούνται απαραίτητες για τις
διοικητικές, τεχνικές, οικονοµικές και αναπτυξιακές δραστηριότητες
της χώρας.
Το Κτηµατολόγιο είναι ένα ενιαίο σύστηµα, έχει καθολική ισχύ και
περιλαµβάνει το σύνολο της χώρας. 'Οπως γνωρίζουµε, η έκταση
της χώρας είναι 132.000.000 στρέµµατα, τα οποία σε µια γενική
κατάταξη αποτελούνται: από οκτώ εκατοµµύρια πεντακόσιες
χιλιάδες στρέµµατα αστικής γης, τριάντα έξι εκατοµµύρια στρέµµατα
γεωργικής γης, ογδόντα επτά εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα δασικής και αναδασωτέας έκτασης και εκτάσεις άλλων
χρήσεων.
Μέσα σε δεκαπέντε χρόνια, µε τη σταδιακή ολοκλήρωση των
κτηµατογραφήσεων και τη σταδιακή συγκρότηση των
κτηµατολογικών γραφείων, που θα λειτουργούν κατά τη µεταβατική
φάση παράλληλα µε τα υποθηκοφυλάκεια, σε όλη αυτήν την έκταση
και για κάθε ακίνητο και για κάθε γεωτεµάχιο, θα αναφέρονται τα
στοιχεία του Κτηµατολογίου.
Αυτά τα στοιχεία του Κτηµατολογίου είναι οι κτηµατικοί χάρτες, τα
κτηµατικά βιβλία, τα οποία έχουν από το νόµο ειδική συστατική
δύναµη ως προς την ορθότητα των περιεχοµένων που
περιλαµβάνουν, η οποία αποτελεί και την αποδεικτικότητα του
Κτηµατολογίου.
Οι κτηµατικοί χάρτες περιλαµβάνουν την αναλυτική τεχνική
περιγραφή των ακινήτων.
Τα κτηµατικά βιβλία περιλαµβάνουν το ιδιοκτησιακό καθεστώς στα
ακίνητα.
Η σύνδεση των κτηµατικών χαρτών και των κτηµατικών βιβλίων
γίνεται µε διαφορετικό κτηµατολογικό αριθµό, ο οποίος είναι ένας
µοναδικός αριθµός για κάθε ακίνητο. 'Ετσι σε αντίθεση µε το
προσωποκεντρικό σύστηµα των υποθηκοφυλακείων, το
κτηµατοκεντρικό σύστηµα του Κτηµατολογίου αποτελεί εργαλείο
αναγνώρισης του εθνικού µας χώρου, για τη διαρκή και ασφαλή
γνώση της φυσικής, της κοινωνικοοικονοµικής και νοµικής
πραγµατικότητας σε όλη την έκταση της χώρας µας.
Η αποδεικτική δύναµη του Κτηµατολογίου στηρίζεται στο τεκµήριο
της ορθότητος των εγγραφών σε αυτό, στην εξασφάλιση της
αστικής δηµοσιότητας και στην κατοχύρωση της δηµόσιας πίστης.
Για τούτο όλοι συµφωνούν και όλοι οµολογούν ότι το Εθνικό
Κτηµατολόγιο ήταν, είναι και θα είναι ένα θεµέλιο για την
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ανάπτυξη της χώρας µας. Είναι µία εγγύηση για την οριστική και
αµετάκλητη κατοχύρωση των τίτλων ιδιοκτησίας των πολιτών, για
την οριοθέτηση και τη διασφάλιση της περιουσίας του ελληνικού
δηµόσιου, των οργανισµών, των ιδρυµάτων και της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Είναι µία εγγύηση για τον καθορισµό των χρήσεων
γης, για κάθε πολιτική γης, για το συνολικό και τον περιφερειακό
χωροταξικό σχεδιασµό. Είναι µία εγγύηση για την οριοθέτηση και
την προστασία των δασικών και των αναδασωτέων εκτάσεων,
καθώς και για τη διαµόρφωση και την άσκηση εξειδικευµένης
πολιτικής και αγροτικής πολιτικής. Είναι µία εγγύηση για τον
προσδιορισµό των όρων και των ορίων οικιστικής ανάπτυξης και
για την προστασία των ακτών, των παρακτίων ζωνών και των
ευαίσθητων οικοσυστηµάτων.
Ακόµη είναι αναγκαίο να τονισθεί µε έµφαση ότι, έχοντας ένα
σύγχρονο, επίσηµο και φερέγγυο σύστηµα δηµοσιοποίησης και
κατοχύρωσης των δικαιωµάτων πάνω σε όλα τα ακίνητα,
καταργούνται οι δαπανηρές και χρονοβόρες γραφειοκρατικές
διαδικασίες, µαζί µε τις πολύµορφες αντιδικίες για τις κτηµατικές
διαφορές.
Μειώνονται δραστικά, τόσο ο χρόνος όσο και το κόστος σε κάθε
συναλλαγή κράτους και πολιτών, πολιτών και κράτους, πολιτών και
πολιτών σε κάθε εγγραφή και µεταβίβαση ακινήτων.
Απλουστεύονται και διευκολύνονται όλες οι διαδικασίες και όλες οι
συναλλαγές που αφορούν κάθε ακίνητο και κάθε γεωτεµάχιο σε όλη
τη χώρα.
Συσσωρεύονται και συνοψίζονται χρήσιµες και κρίσιµες
πληροφορίες για τον αναπτυξιακό, τον οικιστικό, τον κοινωνικό και
παραγωγικό σχεδιασµό της χώρας µας.
Κύριοι συνάδελφοι θα ήθελα να ευχαριστήσω επωνύµως
ορισµένους που συνέβαλαν στην επεξεργασία του ν. 2308/1995
αλλά και του σχεδίου νόµου που συζητούµε. Είναι ο κ. ∆ωρής, ο κ.
Κασιµάτης, ο κ. Βέης, ο κ. Παυλόπουλος, ο κ. Σπυριδάκης -ξεχνώ
ορισµένους άλλους- ο κ. Βλάχος και ο κ. Γεωργιάδης. Είναι πολύ
σηµαντικό να αναφέρονται, διότι αυτοί οι άνθρωποι είχαν µια
σηµαντική συµβολή.
Θα ήθελα να κάνω ειδική µνεία και στον Πρόεδρο του Τεχνικού
Επιµελητηρίου τον κ. Κώστα Λιάσκα για τη θετική συµβολή του στην
όλη προσπάθειά µας.
(Χειροκροτήµατα στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, όλοι έχουν πειστεί ότι η προσπάθεια για το
Εθνικό Κτηµατολόγιο έχει ευρύτατες κοινωνικές και πολιτικές
συναινέσεις και έχει την καθολική συµπαράσταση και την ενεργή
υποστήριξη όλων των επιστηµονικών φορέων, των τεχνικών, των
νοµικών, των συµβολαιογράφων, των υποθηκοφυλάκων, των
γεωτεχνικών και όλων των κοινωνικών φορέων, όπως εκφράζονται
από την Τοπική και τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, τους συλλόγους
και τα επιµελητήρια.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Βεβαίως, ο καθένας έχει µια απόκλιση στην ένθερµη υποστήριξη
που παρέχει στο Εθνικό Κτηµατολόγιο. Αυτή η απόκλιση συνδέεται
στενά ή ευρύτερα επαγγελµατικά, µε δικαιώµατα ή προεκτάσεις
δικαιωµάτων, γιατί σε αυτό το τεράστιο πρόγραµµα προβάλλονται
πολλές αξιώσεις. Μόνο και µόνο να σκεφτούµε ότι µέσα στα
επόµενα χρόνια από το 1994 µέχρι το 2006 αυτό το τεράστιο
πρόγραµµα θα έχει µια συνολική χρηµατοδότηση περίπου
τριακόσια δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) καταλαβαίνετε τι
σηµαίνει αυτό για τους επαγγελµατικούς και τους επιστηµονικούς
κλάδους.
'Εχει πολύ µεγάλη σηµασία ότι καταφέραµε και εµείς ως Υπουργείο,
αλλά και όλες οι πολιτικές δυνάµεις µε ουσιαστικό και γόνιµο
διάλογο να δηµιουργήσουµε έναν κοινό τόπο και αυτό το
νοµοσχέδιο να έχει την εµπιστοσύνη, αλλά και τη θετική ψήφο τόσο
κατ' αρχήν, πιστεύω και στα άρθρα από όλες τις πολιτικές δυνάµεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ ολοκληρώστε. 'Εχουµε κι εδώ χρονολόγιο το οποίο δεν
πρέπει να υπερβούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,

Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα παρακαλούσα και τον
εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος να αναγνωρίσει τη
θετική προσπάθεια, την προσπάθεια που έχει καρπούς και έστω
την τελευταία στιγµή να διαφοροποιήσει τη θέση, διότι
διασφαλίζονται οι τίτλοι της δηµόσιας περιουσίας.
Προσπαθήσαµε και καταφέραµε, τα άρθρα 5 και 6 του δασικού
νοµοσχεδίου που αφορούν το δασολόγιο και το δασικό
κτηµατολόγιο να ενσωµατωθούν σε αυτό το Κτηµατολόγιο.
Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι αποτελεί δέσµευση της
Κυβέρνησής µας να συνεχίσουµε και να εντείνουµε την προσπάθειά
µας για την ολοκλήρωση του Εθνικού Κτηµατολογίου. Ακριβώς γι
αυτό το λόγο προτείνουµε να διασφαλιστούν πόροι διακοσίων
δισεκατοµµυρίων (200.000.000.000). Και αυτό πιστεύω ότι πρέπει η
ελληνική Βουλή να το θεωρεί δεδοµένο. ∆εν είναι µια πρόταση υπό
αίρεση και µε ερωτηµατικό. Μπορεί να θεωρηθεί ότι θα είναι
δεδοµένο για την περίοδο 2000-2006, έτσι ώστε να τελειώσει αυτή η
χρονική καθυστέρηση από την ίδρυση του ελληνικού κράτους και να
αποκτήσουµε επιτέλους Εθνικό Κτηµατολόγιο µετά από εκατόν
εβδοµήντα χρόνια. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ευάγγελος Μεϊµαράκης έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
γεγονός ότι το Κτηµατολόγιο δεν προσφέρεται για αντιπολιτευτικές
κορώνες ή για αντιπολίτευση, γιατί ακριβώς είναι ένα έργο το οποίο
όλοι επιζητούµε, όλοι θέλουµε να γίνει και όλοι θέλουµε θετικά να
συµβάλλουµε στο να γίνει.
Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, τα όσα θα πούµε δεν αποτελούν
κριτική αντιπολιτευτικής διάθεσης, αλλά κυρίως θέλουµε να
συµβάλλουµε θετικά προς την κατεύθυνση του να γίνει το έργο
αυτό. 'Αλλωστε είναι έργο πνοής, είναι έργο που θα διαρκέσει
πολλά χρόνια, θα είναι έργο πολλών κυβερνήσεων, πολλών
Υπουργών.
Γι'αυτό ακριβώς, εµείς ενδιαφερόµαστε, κυρίως να ξεκινήσει σωστά,
να µπουν οι βάσεις και ο θεµέλιος λίθος, ώστε κατά τη διάρκεια του
χρόνου να ολοκληρωθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.
Η όποια κριτική µας εστιάζεται, πράγµατι στο αν τελικά µπαίνουν οι
βάσεις για να µπορέσει να στηριχθεί αυτό το οικοδόµηµα ή αν είναι
µε "ξύλινα πόδια", που εµείς έχουµε εκφράσει την ανησυχία µας
γι'αυτό.
∆εύτερον, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει κανένας λόγος να
αναπτύξουµε την αναγκαιότητα του Κτηµατολογίου, ως εργαλείου,
µάλιστα, ανάπτυξης µέσα στην ίδια µας την πατρίδα. Κατά
συνέπεια, θεωρώ ότι τουλάχιστον το πρώτο δεκάλεπτο της οµιλίας
σας, το οποίο ήταν πάρα πολύ κατατοπιστικό, όσον αφορά αυτήν
την ιστορική αναδροµή, θα µπορούσε να µην είχε γίνει, για να ήταν
και πιο σύντοµο. Κοµίζει γλαύκας στας Αθήνας όποιος νοµίζει ότι
µπορεί να αναπτύξει περαιτέρω την αναγκαιότητα του
Κτηµατολογίου. Αυτό είναι κάτι που εγώ δεν προτίθεµαι να κάνω.
'Ολοι το θέλουµε, όλοι το χρειαζόµαστε, αλλά...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Χωροταξίας,
Περιβάλλοντος και ∆ηµοσίων 'Εργων): Το έκανα για ιστορικούς
λόγους. Η αναδροµή έχει πολύ µεγάλη αξία για την αυτογνωσία
µας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ναι, αλλά καταναλώσατε άλλα οκτώ
λεπτά µετά για να µας εξηγήσετε τα θέµατα στα οποία θα
αναφερθείτε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ να µη
γίνεται διάλογος κατ' αυτόν τον τρόπο. Κύριε Υπουργέ, δεν είναι
διαδικασία αυτή. Παρακαλώ, µη φαλκιδεύετε το χρόνο του
οµιλούντος. Θα πάρετε µετά το λόγο, για να απαντήσετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, κύριε
Υπουργέ,  εγώ  δεν  είµαι  εκείνος  ο  οποίος  θα  φτιάξει  τη  δοµή
του  λόγου  σας.  Αλίµονο.  Εσείς  την  φτιάχνετε.  Εγώ  κάνω  την
κριτική  µου.  'Αλλωστε,  µας  είπατε  ότι  είσαστε  και  υπερήφανος
γιατί  αυτό  το  νοµοσχέδιο  προχωράει  και  φέρει  την  υπογραφή
σας. Θα ήθελα να είσαστε υπερήφανος όταν θα τελειώσει το
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Κτηµατολόγιο και να είµαστε εν ζωή και εµείς να το δούµε, γιατί µε
τους ρυθµούς τους οποίους θα πάµε δεν ξέρω αν θα το
προλάβουµε, ακόµα και εµείς.
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, από το 1993 χάθηκε µία
πενταετία, ουσιαστικά. Θα σας πω και για τα πιλοτικά προγράµµατα
και για όλα τα σχετικά. ∆εν µπαίνω στο αν δαπανήθηκαν και πόσα,
αλλά η πενταετία που εσείς γνωρίζετε χάθηκε και θα έλεγα ότι την
εµπειρία σας και τα συµπεράσµατά σας από το πιλοτικό
πρόγραµµα δεν τα αξιοποιήσατε τόσο, ώστε στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο να διορθώσετε τις ατέλειες, οι οποίες κατεφάνησαν.
Φάνηκαν µάλιστα ατέλειες τις οποίες εµείς τουλάχιστον από τη δική
µας αγωνία και µε τη δική µας πρόθεση να τις αναδείξουµε σας τις
τονίσαµε και στις επερωτήσεις και σε συναντήσεις και σε όλες τις
επιµέρους συζητήσεις τις οποίες είχαµε.
Πράγµατι οφείλω και εγώ από αυτό το Βήµα, µιας και το έκανε ο
Υπουργός, να πω ότι πρέπει να συγχαρούµε όλοι µας -το
αναγνωρίζει και η Νέα ∆ηµοκρατία- για τη δουλειά που έχουν κάνει,
όλους όσους αναφέρατε και άλλους ακόµα υποθέτω και οι
υπηρεσίες του Υπουργείου σας, προς µια κατεύθυνση
συγκεκριµένη και ολοκληρωµένη. ∆εν είµαστε ούτε µικρόψυχοι ούτε
άνθρωποι που δεν αναγνωρίζουµε την ουσιαστική συµβολή όλων
των κυρίων που είναι παρόντες και άλλων που δεν είναι εδώ.
Το θέµα, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο αυτό. Το θέµα είναι
αν υπάρχει πολιτική βούληση και αν η πολιτική καθοδήγηση είναι
τέτοια, ώστε να µπορεί να κάνει ένα συγκερασµό αυτών των
απόψεων και να τους δίνει την κατεύθυνση για την ολοκλήρωση της
δουλειάς.
Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας πω, λοιπόν,
ότι το Κτηµατολόγιο, όπως όλοι γνωρίζουµε, έχει το τεχνικό του
µέρος, έχει το νοµικό του µέρος και σ' αυτά τα δύο πρέπει να
σταθούµε. Πρέπει να σταθούµε στο θέµα των πιστώσεων, αλλά και
του χρονοδιαγράµµατος για να ξέρουµε µε τι ρυθµούς θα
προχωράει και πότε θα τελειώσει. Πρέπει να σταθούµε
οπωσδήποτε στο µεταβατικό στάδιο που θα έχουµε από το ένα
σύστηµα στο πώς θα πάµε στο άλλο, να δούµε πώς αυτό θα
συνδεθεί και αν δηµιουργεί προβλήµατα ή όχι και µέσα σε όλα αυτά
να συζητήσουµε πλέον και το πώς θα γίνει αυτή η σύνδεση και µε
ποια άλλα µέτρα, όπως ο αναδασµός γης που αναφέρθηκε και
χθες. ∆εν άκουσα, κύριε Υπουργέ, να κάνετε αναφορά στη δική σας
οµιλία στο αν θα βοηθήσει ή όχι στο σταµάτηµα της κατάτµησης
κυρίως της αγροτικής γης και ταυτόχρονα στο να αποκτήσουν οι
αγρότες τίτλους ιδιοκτησίας.
Θα ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, από το σύστηµα στην Ελλάδα, από
το νοµικό ζήτηµα που είναι και το κυριότερο. Και µπαίνω στο νοµικό
µέρος γιατί το τεχνικό ήδη αναλύθηκε και δεν έχουµε πολλά να
πούµε και χωρίς να νοµίζετε ότι είµαι επηρεασµένος από τη
δικηγορική µου ιδιότητα, την οποία αφήνω απέξω όταν συζητάµε
νοµοσχέδια, γι'αυτό και δεν χρησιµοποιώ και νοµικούς όρους. ∆ιότι
τελικά προχωράµε από το ένα σύστηµα στο άλλο χωρίς να υπάρχει
η σύνδεση που πρέπει να υπάρξει. Αυτό είναι το ζήτηµα για το
οποίο σας έχουµε κατ'επανάληψη πει τις ανησυχίες µας.
Τι έγινε µε το ν. 2308 και αν διορθώνεται µε αυτό το νόµο: Με το
ν.2308 κάποια εταιρεία, τεχνική κυρίως, αναλαµβάνει το έργο αυτό
παίρνοντας και κάποια αµοιβή -δεν λέω αν είναι εκατό, διακόσια ή
τριακόσια εκατοµµύρια- για να ολοκληρώσει το συγκεκριµένο έργο.
Τι κάνει αυτή η εταιρεία; Καλεί όσους έχουν το δικαίωµα σε κάποιο
ακίνητο, τους ιδιοκτήτες, στον όποιον δήµο έχει επιλεγεί για να
προχωρήσει αυτό το έργο, για να πάνε στην εταιρεία αυτή και να
δηλώσουν την ιδιοκτησία τους. Για να το δηλώσουν πάνε αντίγραφο
του συµβολαίου, το οποίο αντίγραφο δεν είναι επικυρωµένο, πάνε
πιστοποιητικό µεταγραφής, το οποίο επίσης δεν είναι επικυρωµένο
και τα δίνουν αυτά στην τεχνική εταιρεία µαζί µε µια αίτησή τους
που γράφει σε περίληψη τα στοιχεία του συµβολαίου. Η εταιρεία
βάζει ένα ή δύο άτοµα για να µαζέψουν αυτές τις αιτήσεις από τους
ιδιοκτήτες µαζί µε τα προσκοµιζόµενα έγγραφα που ανέφερα και
αφού τα συγκεντρώσουν φτιάχνουν κάποιους καταλόγους.
Ζητήσαµε να µας κατατεθούν αυτοί οι κατάλογοι, όχι οι πρώτοι, οι

δεύτεροι κατάλογοι. ∆εν µας δόθηκαν ακόµη -ούτε οι πρώτοι
κατάλογοι µας έχουν δοθεί- δεν έχουµε τα σχετικά των καταλόγων
που θα αναρτηθούν. Θα παρακαλούσα να κατατεθούν, έστω και
σήµερα, για να αποδειχθεί και αυτό το οποίο σας λέω. Αυτοί οι
κατάλογοι τι περιλαµβάνουν; 'Εχουν το όνοµα του ιδιοκτήτη, τα
µέτρα του οικοπέδου ή του διαµερίσµατος, το ποσοστό της
συνιδιοκτησίας, την τοποθεσία του ακινήτου και αν υπάρχει και η
διεύθυνση και το συµβόλαιο µε το οποίο απεκτήθη. Αυτές οι
πληροφορίες µαζεύονται, συλλέγονται µε ανεπικύρωτα συµβόλαια.
Το ανεπικύρωτο συµβόλαιο µαζί µε ανεπικύρωτο πιστοποιητικό
µεταγγραφής δεν σηµαίνει κατ'ανάγκη και την τελευταία πράξη
µεταβίβασης ή την τελευταία αλλαγή ιδιοκτησίας. Μπορεί να είναι η
προτελευταία ή µπορεί να είναι ακόµα πιο πίσω.
Αυτόν τον πίνακα, λοιπόν, τον αναρτά σε διάφορα σηµεία στην
κτηµατογραφηµένη περιοχή. Καλούνται, λοιπόν, οι ιδιοκτήτες να
διαβάσουν τι γράφει ο πίνακας και να κάνουν ενστάσεις στον πρώτο
βαθµό. Αφού κριθούν αυτές οι ενστάσεις, από µια άλλη επιτροπή
δηµοσιεύονται εκ νέου πίνακες και καλούνται οι ιδιοκτήτες να
κάνουν ενστάσεις σε δεύτερο βαθµό. Μετά την ολοκλήρωση αυτής
της διαδικασίας δηµιουργείται πλέον ο νέος κτηµατολογικός πίνακας
που στέλνεται στα κτηµατολογικά γραφεία και αποτελεί τις πρώτες
κτηµατολογικές εγγραφές. Από το χρονικό αυτό σηµείο, λοιπόν,
τρέχει µια προθεσµία πέντε ετών για τους κατοίκους του εσωτερικού
και επτά ετών για τους κατοίκους του εξωτερικού...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Το έκανε επτά χρόνια για όλους.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Το είχα επισηµάνει στην επιτροπή
γι'αυτό τροποποιήθηκε.
...σε περίπτωση που αµφισβητείται σε κάτι η πρώτη εγγραφή ή είναι
ανακριβής. Και αυτό για να µπορεί να διορθωθεί µε αγωγή ενώπιον
του αρµοδίου πρωτοδικείου.
Μετά την πάροδο αυτής της προθεσµίας η πρώτη αυτή εγγραφή
καθίσταται οριστική. ∆εν επιτρέπεται ανταπόδειξη σ'αυτά που
γράφηκαν στους κτηµατολογικούς πίνακες και τι σηµαίνει αυτό. 'Οτι
όποιος δεν δήλωσε την ιδιοκτησία του ή δεν δήλωσε τα βάρη µιας
άλλης ιδιοκτησίας, έχει πρόβληµα, για να µην πω ότι τα χάνει.
Ουσιαστικά τα χάνει. Και αυτά είναι ερωτήµατα τα οποία δεν
απαντήθηκαν σήµερα από τον κύριο Υπουργό παρ' όλο που έχουν
τεθεί και στις επερωτήσεις µας, αλλά και στην επιτροπή.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: ∆εν µπορεί να τα χάσει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τα χάνει και θα σας πω γιατί. ∆ιότι
αυτά τα ακίνητα, που δεν δηλώθηκαν κατ'αρχήν, περιέρχονται στο
δηµόσιο. Εκείνα που δηλώθηκαν από άλλον, περιέρχονται σ'αυτόν
που τα δήλωσε και ο πραγµατικός ιδιοκτήτης διατηρεί τελικά µόνο
δικαίωµα αποζηµιώσεως κατά εκείνου που δήλωσε τα δικά του.
'Ετσι διαµορφώνεται σήµερα νοµικά το σύστηµα του
Κτηµατολογίου.
Γι'αυτό είπα ότι ανησυχούµε, γιατί είναι σε ξύλινα πόδια και σε
σαθρό οικοδόµηµα.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Αυτό γίνεται και µετά από δέκα χρόνια.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι. Προσέξτε πού είναι το θέµα
µας. Στο πώς θα γίνει η πρώτη εγγραφή. Εκεί είναι το µέγα ζήτηµα
που θέλουµε να διευκρινίσουµε νοµικά και το ζητάµε και από την
Κυβέρνηση. Πώς θα γίνει η πρώτη εγγραφή; Λέει ο νόµος ότι η
πρώτη εγγραφή -δεν θέλω να πω ότι δεν το διαβάσατε καλά- είναι
πριν, όχι µετά. Αλλά ξέρετε γιατί σας είπα ότι θέλω να κατατεθουν οι
πίνακες, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε; Φαντασθείτε ότι
µπαίνετε στο ∆ήµο Χαλανδρίου, που έχουν δηλώσει χιλιάδες
ιδιοκτήτες την περιουσία τους και είναι ανηρτηµένοι οι πίνακες κατά
χιλιάδες, σύµφωνα µε τα στοιχεία που σας είπα, ιδιοκτήτης,
εµβαδόν κλπ. Εσείς θα δείτε τι δήλωσα εγώ και αν έχω δηλώσει το
δικό σας ακίνητο ή θα δείτε αν αυτό, που εσείς δηλώσατε, έχει
καταγραφεί; 'Οµως, ποιος ερευνά αν εγώ δήλωσα µία περιουσία
που ανήκει σε κάποιον άλλον; Ουδείς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Η εταιρεία χαρτογράφησης.
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι. Κάνετε λάθος, διαβάστε, σας
παρακαλώ, το νόµο και µετά να µου απαντήσετε, γιατί ο διάλογος
αυτός θα µου φάει και το χρόνο.
Εγώ θέλω να σας πω ότι το µείζον πρόβληµα για µας -προσέξτε το,
θα δηµιουργήσει ιδιοκτησιακό πρόβληµα και θα τινάξει το σύστηµα
στον αέρα-...
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: ∆ιαθέστε το χρόνο σας, για να µας πείτε τι
προτάσεις έχετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα τα έχουµε προτείνει. Να σας
δώσω τους καταλόγους. ∆εν θα µου φάτε το χρόνο µε αυτά. Θέλετε
να σας πω; Είπαµε ότι η πρώτη εγγραφή να γίνεται µε
επικηρυγµένο συµβόλαιο και µε πιστοποιητικό µεταγραφής από το
υποθηκοφυλακείο ή ό,τι έχει γίνει µέχρι σήµερα, να σταλεί στο
υποθηκοφυλακείο, να ερευνηθεί, να κληθούν µέσω
υποθηκοφυλακείου οι ιδιοκτήτες, που έχουν δηλώσει ή όχι, για να
µπορέσουν πράγµατι να βεβαιώσουν την πρώτη εγγραφή. Αν
βεβαιώσουµε την πρώτη εγγραφή, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα µε
όσα λέει η Κυβέρνηση. Και πιστέψτε αυτό που σας λέω και µη λέτε
"τι προτείνετε εσείς;" Μέρες τώρα συζητάµε το Κτηµατολόγιο, θα
έλεγα χρόνια αρκετά και κατά τη διάρκεια της διαφήµισης και κατά
τη διάρκεια τηλεοπτικών συζητήσεων και ο εισηγητής µας τα είπε
και στην επερώτηση που κάναµε τα είπαµε και τελικά αποδεικνύεται
στην πράξη τι λέµε. Πηγαίνετε στη δική µου περιφέρεια και δέστε τι
µύλος γίνεται, γιατί βλέπουν ότι για ένα δήµο, που θα
χαρτογραφείται για ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, οι
µεταβιβάσεις δεν θα καταγράφονται, ενώ για κάποιον άλλον, που
δεν κτηµατογραφείται, θα µπορούν να καταγράφονται και να
γίνονται µεταβιβάσεις. Πάρτε το ∆ήµο Βύρωνα, που είναι στο
πιλοτικό και ο δήµος Καισαριανής ή Περιστερίου που δεν είναι. Για
κάποια χρόνια στον ένα ∆ήµο θα γίνεται η µεταβίβαση µε το
σύστηµα το παλιό και θα καταγράφεται και θα υπογράφεται και θα
περνάει στη µερίδα του ιδιοκτήτου στο υποθηκοφυλακείο, ενώ στον
άλλο δεν θα µπορεί να γίνεται τίποτε. Και θα πρέπει οι δικηγόροι,
που ασχολούνται µε τα θέµατα της ιδιοκτησίας και το αστικό και το
εµπράγµατο δίκαιο, να τρέχουν από το πρωί µέχρι το βράδυ µε τα
τεφτέρια τους σε ποιους δήµους γίνεται και σε ποιους όχι.
Προσέξτε: Είχαµε προτείνει να γίνεται κατά περιφέρεια ή κατά νοµό,
έστω. ∆εν µπορεί κατά δήµο, όπως προτείνει η Κυβέρνηση σήµερα.
'Εχουµε επί µέρους ουσιαστικές ενστάσεις. Κηρύσσεται µία περιοχή
ενός δήµου υπό χαρτογράφηση. Καλούνται µε αίτησή τους να
καταθέσουν και το πιστοποιητικό της τελευταίας µεταγραφής από το
υποθηκοφυλακείο. Ο υποθηκοφύλακας έχει τη δυνατότητα να
ελέγχει αυτές τις δηλώσεις που υποβάλλονται µε βάση τα στοιχεία
που έχει στο υποθηκοφυλακείο του. ∆ίπλα στους καταρτισθέντες
πίνακες επίσης να σηµειώνονται -εµείς προτείνουµε, αν ακούσατε,
κύριε Σφυρίου, άλφα και βήτα- και τα βάρη του ακινήτου που θα
χαθούν στην πορεία. Ο κύριος Υπουργός είπε στην επερώτηση µας
ότι ήδη οι τράπεζες έχουν συµφωνήσει. Μα, το δηµόσιο δεν
γνωρίζει τα βάρη που έχει σε κάθε ακίνητο. Και οι τράπεζες ακόµη
και αν συµφωνούν, ποιος λέει ότι µπορούν να δώσουν µε
βεβαιότητα ότι µία προσηµείωση που υπήρχε σε ένα ακίνητο δεν
έγινε υποθήκη πέρυσι ή φέτος, άρα είναι πρώτη εγγραφή και δεν
επιτρέπεται δεύτερη υποθήκη; Και όλα αυτά τα βάρη, που
υπάρχουν σήµερα στα ακίνητα, πού θα καταγραφούν; ∆εν πρέπει
να καταγράφονται στις καταστάσεις που εν τέλει και θα
δηµοσιευτούν;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Υπάρχουν και βάρη µεταξύ ιδιωτών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πράγµατι υπάρχουν τέτοια βάρη που
είναι µεταξύ ιδιωτών. Υπάρχουν και βάρη που µπορούν να
αλλάξουν µέσα σε ένα δίµηνο, το κρίσιµο δίµηνο πάνω στο οποίο
γίνεται η χαρτογράφηση. Αφ'ης στιγµής δεν υπάρχει το
επικυρωµένο συµβόλαιο και το πιστοποιητικό µετεγγραφής, το
σύστηµα τινάζεται στον αέρα, κυρίως και για τους ιδιοκτήτες.
Σκεφθείτε αυτούς που βάσει παλαιότητας τίτλων, π.χ. αρκετά
χωριά, όπου δεν υπάρχουν τίτλοι ή όπου υπάρχουν τίτλοι
κυριότητας από διαθήκη ή οτιδήποτε άλλο, τι νέους δικαστικούς
αγώνες θα ξανανοίξουν οι συγκεκριµένες διατάξεις και µάλιστα σε
θέµατα που έχουν κλείσει οριστικά µε αποφάσεις δικαστηρίων.

Τα προβλήµατα που ανέφερα είναι και τα πιο ουσιαστικά. Αν δεν
υπάρχει τέτοιος έλεγχος, τότε να είστε σίγουροι, κύριοι συνάδελφοι,
ότι δεν µπορεί να υπάρξει κτηµατολόγιο µε τη µορφή που θέλει ο
κύριος Υπουργός.
Κύριε Υπουργέ, µην ξεχνάτε πως εσείς µας δηλώσατε εδώ σε
συζήτηση επερώτησης και µάλιστα µε υπερηφάνεια ότι
αποδείχθηκε από τις δηλώσεις που πήρατε στα πιλοτικά
προγράµµατα, πως 2% των ακινήτων των αστικών περιοχών είναι
διπλοπουληµένο. Είναι δικές σας κουβέντες και δικά σας τα
στοιχεία. Αυτό και µόνο αποδεικνύει τη σαθρότητα του συστήµατος,
ακριβώς γιατί δεν κατατίθεται το τελευταίο επικυρωµένο συµβόλαιο
και το πιστοποιητικό µετεγγραφής του υποθηκοφυλακείου. Είναι
δυνατόν να έχει δύο ιδιοκτήτες ένα ακίνητο και µάλιστα σε αστική
περιοχή; Βεβαίως, θα µου πει ο κ. Κολιοπάνος, όπως µου είχε
απαντήσει και στην επερώτηση τότε. Εγώ του απαντώ πως δεν
είναι δυνατόν, εφόσον το σύστηµα του υποθηκοφυλακείου υπάρχει
και είναι αυτό που σταδιακά µας οδηγεί στο άλλο. Πού φάνηκαν οι
δύο ιδιοκτήτες του ιδίου ακινήτου; Στο πιλοτικό που κάνατε; Αν
ανατρέξετε στο υποθηκοφυλακείο ενός ακινήτου σε αστική περιοχή
κυρίως. Αυτό θα σήµαινε ότι το ίδιο ακίνητο έχει καταγραφεί δύο
φορές στο υποθηκοφυλακείο. Αυτό σηµαίνει ότι µένουν δύο
οικογένειες µέσα, ή το διεκδικούν ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μου επιτρέπετε µία διακοπή;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Βεβαίως, µόνο να µου κρατηθεί ο
χρόνος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Βεβαίως, εφόσον το
επιθυµείτε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι αλήθεια ότι αναφέρεται
σε στοιχεία που έχουµε δώσει και εµείς και το Κτηµατολόγιο. 'Οτι
υπάρχουν διπλές εγγραφές σε ένα µικρό ποσοστό ακινήτων 1%
έως 2%, είναι γεγονός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Στα τεχνικά γραφεία αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι. 'Εγινε προσπάθεια για
την ανίχνευση αυτών των ακινήτων και ανατρέξαµε στα
υποθηκοφυλακεία. Σας πληροφορούµε πως για το ίδιο ακίνητο
υπάρχουν δύο συµβόλαια και είναι συγκρουόµενα. Αυτό θα
αποδειχθεί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τι εννοείτε ότι υπάρχουν δύο
συµβόλαια; Το τελευταίο συµβόλαιο και η τελευταία µετεγγραφή
είναι τα στοιχεία που δίνουν τον τίτλο κυριότητας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σε αυτό το σηµείο, που το
σηµείωσε και η κ. Μπενάκη, έχουµε επεξεργαστεί µία προέκταση
της συγκεκριµένης παραγράφου, ότι µπορεί να γίνεται ο έλεγχος
από τα υποθηκοφυλακεία και να έχουµε πολύ πιο σταθερή βάση σε
σχέση µε αυτά που καταγράφονται µε τις πρώτες δηλώσεις.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που
οµολογείτε ότι βρίσκετε την ατέλεια που σας επισηµαίνω και θέλετε
να τη διορθώσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πάντως, δύο συµβόλαια δεν
µπορεί να υπάρχουν!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εύτερον, αποκλείεται νοµικώς
τουλάχιστον -δεν ξέρω ο οδοντίατρος ή ο πολιτικός µηχανικός πώς
θα το έβλεπε- κανείς να µας πει, ότι υπάρχουν δύο συµβόλαια για
το ίδιο ακίνητο. ∆εν υπάρχουν, κύριε Υπουργέ! Ξέρετε γιατί έγινε
αυτό; Γιατί πάτε µε τα ανεπικύρωτα συµβόλαια και χωρίς
πιστοποιητικό του υποθηκοφυλακείου. Επαναλαµβάνω ότι το
κτηµατολογικό γραφείο δεν ζητά επικυρωµένο συµβόλαιο και χαρτί
του υποθηκοφυλακείου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
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Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Υπάρχουν συγκρουόµενες
µερίδες, όπως λέει ο κ. ∆ωρής.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τιµώ τον κ. ∆ωρή για τα νοµικά του,
ξέρω ότι τα ξέρει καλά και τα έχουµε κουβεντιάσει κατ' επανάληψη,
όµως θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι συµφωνεί
απολύτως ο κ. ∆ωρής, όπως τουλάχιστον και δηµοσίως µας έχει
πει ότι η πρώτη εγγραφή, που είναι το µείζον θέµα για µας, δεν είναι
σωστή κατά τον τρόπο που γίνεται.
Ξανακοιτάξτε το. Είναι θέµα ουσίας. Το οικοδόµηµα είναι σαθρό.
Εµείς σας είπα ότι θέλουµε να γίνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ο κ. ∆ωρής δεν έχει πει
αυτό. 'Αλλωστε στη ∆ιαρκή Επιτροπή αποτύπωσε µε σαφήνεια
αυτές τις απόψεις και είπε ότι πρέπει να ξεκινήσουµε και ότι πρέπει
να γίνονται οι πρώτες εγγραφές, γιατί αλλιώς θα έχουµε µία
κινούµενη άµµο και δεν θα κάνουµε ποτέ Κτηµατολόγιο. 'Εκανε και
αντιστοίχιση µε παραδείγµατα άλλων χωρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, λείπατε, όταν έκανα
αυτές τις παρατηρήσεις. Εν πάση περιπτώσει, προσέξτε, σας
επαναλαµβάνω, διπλοϊδιοκτησία σε ακίνητο αστικής περιοχής δεν
υπάρχει. 'Αλλωστε, θα είχε προσφύγει στα δικαστήρια. ∆ηλαδή, τι
γίνεται; Μένουν δύο οικογένειες µέσα; 'Η αν είναι ενοικιασµένο,
πληρώνεται διπλό ενοίκιο; ∆εν στέκει και λογικά αυτό. ∆εν µπορεί
να το λέτε καν. Σας επαναλαµβάνω, κυρίως σε αστικές περιοχές.
∆ιεκδικούµενο ακίνητο από κάποιον άλλον, βεβαίως, υπάρχει. Είναι
άλλο θέµα. ∆ιπλή ιδιοκτησία σε ακίνητο αστικής περιοχής δεν
υπάρχει.
Εγώ πάντως θέλω να δηλώσετε εδώ στη Βουλή, αν
κτηµατογραφήσατε καµία περιοχή, ή αν γράψατε το εµβαδόν των
οικοπέδων από τις δηλώσεις ιδιοκτησίας που σας υπέβαλαν οι
ιδιοκτήτες. Και θέλω να δηλώσετε, αν εκεί στους πίνακες, που
γράφεται το εµβαδόν του κτηµατολογίου, το εµβαδόν προκύπτει
από πρόσφατη καταµέτρηση και πότε ήταν αυτή ή από
εµβαδοµετρήσεις που είχαν κάνει παλαιότερα άλλες υπηρεσίες του
κράτους.
Γνωρίζετε γιατί το λέω αυτό. Γιατί υπάρχει ειδικό άρθρο, το οποίο
θα το κουβεντίασουµε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου δώσετε ακόµα δύο, τρία λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ευχαρίστως. 'Οµως,
αφού µιλάτε για τα άρθρα, θα παρακαλούσα να το κάνετε όταν θα
έλθει η σειρά των άρθρων.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Υπάρχουν προβλήµατα τα οποία
είναι σοβαρά, τα οποία βεβαίως εµάς δεν µας δηµιουργούν
πρόβληµα να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. 'Οµως, σας
επισηµαίνω, επειδή είναι ένα έργο πνοής, επειδή είναι ένα έργο
πολλών ετών, επειδή είναι ένα έργο που θα το κάνουν πολλές
κυβερνήσεις και πολλοί Υπουργοί και επειδή η δική µας κυβέρνηση
θα είναι εκείνη η οποία θα το προχωρήσει, ό,τι µας ενδιαφέρει να
ξεκινήσει σωστά, να µπει σωστά ο θεµέλιος λίθος εκείνος, oύτως
ώστε και εµείς ερχόµενοι στην κυβέρνηση, ή αλλάζοντας
οποιοσδήποτε Υπουργός, να µη βρεθούµε σε ανάγκη να αλλάξουµε
ή να τροποποιήσουµε το νόµο για ένα τέτοιο σοβαρό ζήτηµα, ή να
αλλάξουµε κάποιους επιτελείς σας, που δεν θα θέλαµε.
Γι'αυτό ακριβώς σας εκφράζουµε αυτές τις αγωνίες και γι'αυτό
ζητούµε απαντήσεις σε αυτές τις αγωνίες, όπου τελικά χωρίς να
θέλω να κινδυνολογήσω, το ιδιοκτησιακό καθεστώς στην Ελλάδα θα
το τινάξετε στον αέρα, εάν από το σύστηµα του υποθηκοφυλακείου
και του βιβλίου µεταγραφών στο σύστηµα αυτό της κτηµατολόγησης
περάσετε χωρίς µία σύνδεση αυτών των δύο συστηµάτων κατά
τέτοιον τρόπο, ώστε πράγµατι να γίνει το επιθυµητό από όλους µας.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας τριάντα επτά
µαθητές και δύο συνοδοί - δάσκαλοι από το 15ο ∆ηµοτικό Σχολείο
της Νίκαιας Πειραιώς, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ".
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
Ο κ. Αποστόλου, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού
της Αριστεράς και της Προόδου, έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως είπε και
ο ειδικός µας αγορητής, εµείς θεωρούµε το Εθνικό Κτηµατολόγιο ως
το απαραίτητο εργαλείο, το αναγκαίο εργαλείο για την προστασία
της δηµόσιας και δηµοτικής περιουσίας, για την εξυγίανση των
κτηµατικών συναλλαγών και κυρίως για την ανάπτυξη της χώρας
µας. Σ'αυτά, λοιπόν, τα πλαίσια αποδεχθήκαµε και τη µελέτη που
συντάχθηκε από το Τεχνικό Επιµελητήριο και την ένταξη τµήµατος
του Εθνικού Κτηµατολογίου στο δεύτερο Kοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης. Ψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Επιφυλάξεις τις
οποίες είχαµε εκφράσει στη ∆ιαρκή Επιτροπή µετά την
ενσωµάτωση των άρθρων 5 και 6 του γνωστού νοµοσχεδιου του
Υπουργείου Γεωργίας για τους δασικούς χάρτες, δεν έχουµε.
Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν ευθύνες σε όλες τις
τελευταίες κυβερνήσεις και ειδικά στη σηµερινή Κυβέρνηση για την
τεράστια καθυστέρηση που υπήρξε στη σύνταξη του
Κτηµατολογίου, ούτε βέβαια ότι οι προτεινόµενες διατάξεις
διασφαλίζουν πλήρως την αποτελεσµατικότητα του Κτηµατολογίου.
Το θέµα για µας είναι ότι επιτέλους ξεκινήσαµε και αυτό εµείς το
καταγράφουµε ως θετικό.
∆εν θα αναφερθώ ξανά στην ασυνεννοησία που υπάρχει µεταξύ
των µελών της Κυβέρνησης -το µικρότερο που θα µπορούσα να
πω- ούτε και στην ευθύνη του κυρίου Υπουργού, που υπέγραψε το
γνωστό νοµοσχέδιο -επαίσχυντο για µας- του κ. Τζουµάκα, ένα
νοµοσχέδιο το οποίο επιχείρησε να νοµιµοποιήσει όλες τις
καταπατήσεις σε βάρος των δασών και δασικών εκτάσεων µέχρι το
1975, ανοίγοντας την όρεξη και στους µετέπειτα αλλά και στους
επίδοξους καταπατητές. Τα ζήσαµε τα γεγονότα το καλοκαίρι, να
µην τα επαναλαµβάνουµε. Είναι όµως θετικό ότι έστω και τώρα η
Κυβέρνηση αναγκάζεται να προχωρήσει τις διαδικασίες και µετά τις
γνωστές αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας, σύµφωνα µε τις
οποίες καµία πράξη αποχαρακτηρισµού δασικών εκτάσεων δεν
ήταν έγκυρη από την περίπτωση που δεν είχε ακόµη συνταχθεί το
δασολόγιο, δηλαδή δεν είχαν ολοκληρωθεί οι δασικοί χάρτες. Και
είναι πράγµατι σηµαντικό, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι σήµερα το
62% της συνολικής έκτασης της χώρας, ήτοι περί τα ογδόντα δύο
εκατοµµύρια στρέµµατα διέπονται από τις διατάξεις της δασικής
νοµοθεσίας και είναι επιτέλους ένα θέµα το οποίο πρέπει να
ξεκαθαριστεί. Πρέπει µε τους δασικούς χάρτες να ξεκαθαρίσουµε
σήµερα τι επιτέλους είναι δάσος, τι επιτέλους είναι δασική έκταση,
γιατί µέχρι σήµερα ουσιαστικά κανένας δεν γνωρίζει.
Το ερώτηµα, όµως, για µας σχετικά µε τους δασικούς χάρτες, είναι
πότε πρέπει να έχει συνταχθεί ο δασικός χάρτης κατά τη διαδικασία
σύνταξης του Κτηµατολογίου, σε ποιο στάδιο της όλης µελέτης θα
πρέπει να συνταχθεί. Για µας η απάντηση είναι ότι ο δασικός
χάρτης πρέπει να συνταχθεί πριν από την πρώτη ανάρτηση.
Επιµένω σ'αυτό, γιατί είναι γνωστό ότι η πέτρα του σκανδάλου, που
λέγεται πυρπόληση των δασών και δασικών εκτάσεων, οφείλεται
στην έλλειψη των δασικών χαρτών.
'Οπως προανέφερα, η κατάσταση, που κανένας δεν γνωρίζει ποια
έκταση είναι δασική ή µη, έχει οδηγήσει σε αυτές τις καταστάσεις
που ζήσαµε το περασµένο καλοκαίρι, έχει οδηγήσει σε
πυρπολήσεις δασικών περιοχών, οι οποίες βρίσκονται µάλιστα και
σε περιοχές µε τεράστιο οικιστικό ενδιαφέρον.
'Εχουµε  ένα  φόβο,  όσον  αφορά  τις  διατάξεις,  έτσι  όπως
θεσπίζονται,  που  έχει  σχέση,  αγαπητοί  συνάδελφοι,  µε  την
αναπτυξιακή  προοπτική  του  Κτηµατολογίου.  Και  αυτή  θα
υπάρξει  µόνο  όταν  το  Κτηµατολόγιο  παρέχει  εκείνες  τις
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πληροφορίες που αφορούν το έδαφος, το υπέδαφος ή οτιδήποτε
άλλο, που θα µας βοηθήσει στη χάραξη συγκεκριµένης πολιτικής
γης.
Και δεν είναι µόνο η σύνθεση του κτηµατολογικού γραφείου, αφού
ουσιαστικά έτσι όπως θεσµοθετείται, επιχειρείται η µετατροπή του
υποθηκοφυλακείου σε κτηµατολογικό γραφείο. Είναι κυρίως ότι δεν
υπάρχουν στις συγκεκριµένες διατάξεις οι ασφαλιστικές εκείνες
δικλείδες, που θα επιτρέψουν στο κτηµατολογικό γραφείο να
λειτουργήσει ως εργαλείο ανάπτυξης.
'Οταν, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει η δυνατότητα σε κάθε δήµο,
σε κάθε κοινότητα, να καθορίσει χρήση, χωρίς να ενηµερωθεί το
κτηµατολογικό γραφείο, χωρίς αυτό να προκαλέσει έννοµες
συνέπειες, αυτό για εµάς είναι µία υπονόµευση του αναπτυξιακού
χαρακτήρα του Κτηµατολογίου. Είναι λάθος να αφήνουµε σε
οποιονδήποτε δήµο ή κοινότητα να καθορίζει µία άλλη χρήση,
χωρίς να ενηµερώνει εγκαίρως και αν δεν ενηµερώσει, να µην
επέρχονται έννοµες συνέπειες.
Εµείς θέλουµε το κτηµατολογικό γραφείο τράπεζα πληροφοριών.
Και για να υπάρξει αυτό το πράγµα, θα πρέπει να υπάρξει
κατάλληλη οργάνωση. Ποιος θα το κάνει αυτό; Είναι δυνατόν
σήµερα αυτό να το κάνει ο έµπειρος υποθηκοφύλακας; 'Οχι,
αγαπητοί συνάδελφοι. 'Οσο και έµπειρος να είναι, δεν θα µπορέσει
να το κάνει. Αυτό, λοιπόν, που πρώτα χρειάζεται, είναι η οργάνωση,
είναι θέµα οργάνωσης των κτηµατολογικών γραφείων, να µπορούν
να παρέχουν αυτές τις πληροφορίες.
'Ενα άλλο θέµα έχει σχέση, αγαπητοί συνάδελφοι, µε την
προστασία της δηµόσιας περιουσίας, µετά την κατάργηση του
αµάχητου τεκµηρίου υπέρ του δηµοσίου στις δασικές εκτάσεις,
εκεί...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν κατηργήθη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Λέµε µε τη θεσµοθέτηση, έτσι όπως
επιχειρείται να γίνει, κύριε Πρόεδρε, και το λέω αυτό, γιατί από τη
στιγµή που υπάρχει...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πρέπει να καταργηθεί. ∆εν λέω
εγώ να µην καταργηθεί, αλλά δεν το βλέπω να καταργείται.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναπτύξω το
συλλογισµό µου. Από τη στιγµή που θα καταργηθεί αυτό και
δεδοµένου ότι είναι γνωστό τι συγκρότηση έχουν σήµερα οι
υπηρεσίες του δηµοσίου και πόσο γρήγορα λειτουργούν, ειλικρινά,
φοβόµαστε ότι και γι' αυτό το χρονικό διάστηµα των επτά ετών µε τη
σηµερινή συγκρότηση θα υπάρξει πρόβληµα.
Γι'αυτό, λοιπόν, τουλάχιστον στις περιοχές που συντάσσεται το
Κτηµατολόγιο, που βρίσκεται αυτή η διαδικασία σε εξέλιξη, να
προβλεφθεί να υπάρξει από την πλευρά των υπηρεσιών του
δηµοσίου µία τέτοια στήριξη, για να µπορούν να ανταποκριθούν.
Φοβόµαστε ότι θα δηµιουργηθούν καταστάσεις τέτοιες, που θα
χαθεί η δηµόσια περιουσία, από την ώρα µάλιστα που καταργείται
και η αρχή της χρονικής προτεραιότητας.
Επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, ενώ συµφωνούµε οπωσδήποτε και
θεωρούµε επιβαλλόµενη την ένταξη των υποθηκοφυλάκων και του
προσωπικού των υποθηκοφυλακείων στα κτηµατολογικά γραφεία
που θα ιδρυθούν, είµαστε αντίθετοι σχετικά µε την κατάληψη της
θέσης του προϊσταµένου απλά και µόνο από τον υποθηκοφύλακα.
∆εν λέµε ότι σώνει και καλά θα πρέπει να γίνει από κάποιον ειδικό
επιστήµονα. Αυτό που εµείς θέλουµε είναι να υπάρξει µία τέτοια
συγκρότηση στο κτηµατολογικό γραφείο, όπως και προηγούµενα
ανάφερα, ώστε να παρέχει αυτές τις πληροφορίες, δηλαδή να είναι
το κτηµατολογικό γραφείο, όχι απλά ένα αρχείο, όπως είναι σήµερα
τα υποθηκοφυλακεία, αλλά να είναι ένα γραφείο µία τράπεζα
πληροφοριών.
Με βάση λοιπόν τα παραπάνω εµείς ψηφίζουµε επί της αρχής το
νοµοσχέδιο και οπωσδήποτε στη συζήτηση των επί µέρους άρθρων
θα κάνουµε ιδιαίτερες παρατηρήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του

Υπουργείου Οικονοµικών: "Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν για
την αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους
εισοδήµατος και περιουσίας".
Ο Kοινοβουλευτικός Eκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριοι Βουλευτές, τουλάχιστον µε τη µέχρι
τώρα συζήτηση φαίνεται ότι όλες οι πλευρές νοιάζονται να γίνει το
Εθνικό Κτηµατολόγιο και είναι έκδηλη η συµπαράσταση που δίνεται
από όλες τις πλευρές σχεδόν, εκτός από το ΚΚΕ, για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Πέρα από το ιστορικό, που ανέφερε ο κύριος Υπουργός, ότι εδώ και
εκατόν εβδοµήντα χρόνια από την ίδρυση του νεοελληνικού
κράτους η χώρα µας είναι η µόνη -εκτός της Αλβανίας βέβαια- που
στερείται του Εθνικού Κτηµατολογίου, ανέφερε ότι το Kτηµατολόγιο
αποτελεί πραγµατικά τη λυδία λίθο για την ανάπτυξη της χώρας.
Εµείς δεν λέµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι πραγµατικά το εργαλείο
που θα δώσει ώθηση στην ανάπτυξη της χώρας, γιατί πέρα από
την τεχνοκρατική του διάσταση, για την οποία βοήθησαν όλοι οι
συνεργάτες του κυρίου Υπουργού, που δέχτηκαν σήµερα τα
συγχαρητήρια -δεν έχουµε κι εµείς κανένα πρόβληµα να τους
συγχαρούµε- δεν µπορούµε να πούµε το ίδιο για την πολιτική
πλευρά αυτού του νοµοσχεδίου, η οποία δεν είναι ξεκοµµένη από
τη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης, µία πολιτική που
ακολουθείται µέχρι σήµερα. Και αν τελικά δεν πιστεύουµε στις
υποσχέσεις αυτές, τις οποίες δίνει ο κύριος Υπουργός και η
Κυβέρνηση, ότι θα παρθούν όλα εκείνα τα µέτρα, για να
διασφαλίσουν πραγµατικά το δηµόσιο συµφέρον, το συµφέρον
δηλαδή του ελληνικού λαού σε σχέση µε τη δηµόσια περιουσία,
είναι γιατί όλη η πρόθεσή της µέχρι σήµερα δείχνει ότι τίποτα από
αυτά που ισχυρίζεται δεν έχει διασφαλίσει.
Και να σας πω συγκεκριµένα πράγµατα. 'Οταν συζητιόταν ο ν.2308,
ανέλαβε την υποχρέωση η Κυβέρνηση ότι θα χρηµατοδοτήσει το
Υπουργείο Γεωργίας για να τελειώσει το ∆ασικό Κτηµατολόγιο και
τίποτα δεν έγινε από εκείνη την ηµέρα, που το υποσχέθηκαν, µέχρι
σήµερα. Υπάρχει ένας νόµος εδώ και είκοσι δύο χρόνια, που έχει
κάνει σηµαντικά βήµατα και λέγεται ότι έχει καταγράψει δύο
εκατοµµύρια στρέµµατα, αλλά δεν έχουν τελειώσει οι οριστικοί
χάρτες και δεν έχει προχωρήσει στην οριστική παράδοση έστω και
αυτών των εργασιών, που έχουν γίνει. Εγκαταλείφθηκε εδώ και
χρόνια, αν και υποσχέθηκε η Κυβέρνηση πριν από τρία χρόνια ότι
θα ενισχύσει οικονοµικά το Υπουργείο Εργασίας, για να
προχωρήσει αυτή η διαδικασία και όµως δεν έγινε τίποτα.
Το λέω αυτό, κύριοι Βουλευτές, γιατί έχουµε δεδοµένα και γιατί αυτά
που υπόσχεται σήµερα η Κυβέρνηση, που λέει ότι θα κάνει
προγραµµατικές συµφωνίες µε τα επιµελητήρια, µε τους
δικηγορικούς συλλόγους, τα τεχνικά γραφεία και µε άλλους φορείς
κλπ., για να µπορέσει να γίνει γρήγορα το ∆ασολόγιο και το ∆ασικό
Κτηµατολόγιο, για µας είναι υποσχέσεις, οι οποίες δεν θα έχουν
κανένα αντίκρισµα. Και το λέµε αυτό, γιατί εκτός από τον ν.248 -που
παρά τις υποσχέσεις τίποτα δεν κινήθηκε για την ενεργοποίησή του-
έχουµε και το δεδοµένο του καλοκαιριού, που υπήρχε µια άλλη
διάσταση από αυτή που σήµερα έρχεται να µας διαβεβαιώσει η
Κυβέρνηση. Θυµάστε τη συγκεκριµένη διάταξη, η οποία απεσύρθη
φυσικά, όταν ήθελε να χαρίσει ό,τι ήταν µέχρι το 1975
καταπατηµένο, καταγραµµένο, το ένα, το άλλο κλπ. από δασική,
γεωργική έκταση ή δασικό, γεωργικό κτήµα. Η Κυβέρνηση δεν δίνει
σε µας καµία εγγύηση ότι και αυτά, που σήµερα υπόσχεται, θα τα
τηρήσει.
Το λέµε αυτό, γιατί τα επίµαχα άρθρα, κύριοι Βουλευτές, είναι τα
άρθρα 6 και 7.
Θα επανέλθω στο άρθρο 6, σε σχέση µε αυτά που είπε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας για την
πρώτη εγγραφή, δίνοντας ορισµένα χαρακτηριστικά από την
εµπειρία που έχουν µέχρι σήµερα τα συνεργεία, τα οποία
εργάζονται στο πρώτο πιλοτικό πρόγραµµα.
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Υπάρχουν ορισµένα χαρακτηριστικά, τα οποία θα αναφέρω. Ο
χρόνος όµως ο οποίος δίνεται είναι ουσιαστικά χρόνος
κατοχύρωσης νέου φαγοποτιού, νέας µοιρασιάς, δασικής
περιουσίας, απ' αυτούς οι οποίοι ουσιαστικά παίζουν όλα αυτά τα
χρόνια ένα τέτοιο ρόλο. Είναι γνωστό το τι γίνεται εδώ στην Αθήνα.
Τα ξέρετε και σεις οι Αθηναίοι καλύτερα, περισσότερο από µένα
που είµαι επαρχιώτης. Είναι λοιπόν µια πρόκληση-πρόσκληση, νέο
φαγοπότι, όσον αφορά τη διανοµή της δηµόσιας περιουσίας.
Ο κύριος Υπουργός µας ανέφερε όλους τους φορείς και µεταξύ
αυτών το Τεχνικό Επιµελητήριο, αλλά και το ∆ικηγορικό Σύλλογο.
'Ηθελα λοιπόν να πω ότι ο Πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου,
ο κ. Λιάσκας, κατά την ακρόαση είχε πει ότι το άρθρο 7 δρα ενάντια
στη δηµόσια περιουσία. 'Ηταν ξεκάθαρος.
Στο σκεπτικό το οποίο µας µοίρασε το Τεχνικό Επιµελητήριο, θα
σας αναφέρω τη φράση, η οποία είναι η ουσία του συµπεράσµατος
της µελέτης που έκανε το Τεχνικό Επιµελητήριο γύρω από το
νοµοσχέδιο. Το έχετε όλοι, γιατί µοιράστηκε στα χέρια σας.
Σύµφωνα µε το ΤΕΕ, δεν διασφαλίζεται η λογική του νοµοσχεδίου,
που στην εισηγητική του έκθεση θέλει το Εθνικό Κτηµατολόγιο να
είναι εργαλείο τεχνικό, νοµικό και αναπτυξιακό.
Ως προς αυτό, δηλαδή, που ισχυρίστηκε η Κυβέρνηση µε τόσο
µεγάλη βυζαντινολογία και στην εισηγητική της έκθεση, αλλά και
σήµερα ο κύριος Υπουργός, φαίνεται ότι δεν έχει την ίδια γνώµη το
Τεχνικό Επιµελητήριο, όπως δεν έχει την ίδια γνώµη -αν διαβάσετε
τα πρακτικά θα δείτε τι είπε η εκπρόσωπος του ∆ικηγορικού
Συλλόγου- και ο ∆ικηγορικός Σύλλογος, πέρα από τα δικά του
συντεχνιακά και τα οικονοµικά κλπ., που εµείς διαφωνούµε -όπως
είπαµε προχθές κατά την πρώτη µέρα της συζήτησης του
νοµοσχεδίου-στο να υπάρχει αυτό το καθορισµένο ποσό που θα
πάει για τα ακίνητα. Και ο ∆ικηγορικός Σύλλογος, λοιπόν, είπε ότι
ακόµα και αν γίνουν δέκα και δεκαπέντε χρόνια τα πέντε χρόνια,
πάλι δεν διασφαλίζεται η δηµόσια περιουσία.
Κύριοι Βουλευτές, αναφέρθηκαν πολλά για τα εκατόν πενήντα
χρόνια και ο κύριος Υπουργός ανέφερε τους τέσσερις χιλιάδες
νόµους που υπάρχουν και που δεν έχει γίνει µέχρι σήµερα τίποτε.
Ποιος έχει την ευθύνη; Μήπως η ίδια η Κυβέρνηση και οι άλλες
κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας;
Εγώ δεν θα ανατρέξω στα εκατόν εβδοµήντα χρόνια. Τουλάχιστον
τα τελευταία πενήντα χρόνια, από το 1950 και µετά, τι γίνεται, όταν
όλες οι άλλες χώρες στην Ευρωπη έχουν Εθνικό Κτηµατολόγιο;
Μάλιστα ο κ. Κασσιµάτης, λέει στην τοποθέτησή του, σχετικά µε το
επίµαχο άρθρο 7, ότι οι άλλες χώρες της Ευρώπης το έχουν
ενσωµατωµένο. Το ίδιο χρονικό περιθώριο εγγραφής και για το
δηµόσιο, το ίδιο χρονικό περιθώριο και για τον ιδιώτη.
Μα, εµείς είµαστε στην ίδια κατάσταση µε την Ευρώπη που έχουν
κτηµατολόγιο εδώ και αιώνες; Οι Ιταλοί έφτιαξαν κτηµατολόγιο στα
νησιά µας σχεδόν πριν από εκατό χρόνια. Στη Γαλλία έγινε -το
ανέφερε και ο κύριος Υπουργός- από το Ναπολέοντα Βοναπάρτη.
'Εχουµε λοιπόν τα ίδια συγκριτικά στοιχεία, για να µπορούµε να
πούµε ότι όπως δουλεύει εκεί το κτηµατολόγιο, οι εγγραφές κλπ.,
θα δουλέψουν και στην Ελλάδα, που δεν υπάρχει τίποτε
καθορισµένο που να δείχνει πραγµατικά ότι η δηµόσια περιουσία
κατοχυρώνεται, διασφαλίζεται από τον κάθε καταπατητή και
σφετεριστή της;
Ποιος έχει την ευθύνη για όλα αυτά; Την έχουν όλες οι κυβερνήσεις,
κύριοι συνάδελφοι, που διακυβέρνησαν τη χώρα µας, ιδιαίτερα
τουλάχιστον µετά το '50. ∆ιότι δεν ήταν µέσα στην προοπτική τους η
ανάπτυξη η οποία θα είχε ουσιαστικά έναν άλλο διαφορετικό
χαρακτήρα, αλλά ήταν µια ανάπτυξη η οποία στηριζόταν
αποκλειστικά και µόνο στις πρωτοβουλίες τις οποίες έπαιρνε ο κάθε
έντιµος ή, εν πάση περιπτώσει, καιροσκόπος επιχειρηµατίας, που
µπορούσε να αναπτύξει µια δραστηριότητα, χωρίς να υπάρχει ένας
γενικότερος προσανατολισµός αναπτυξιακού στόχου και
περιφερειακής ανάπτυξης, µε βάση φυσικά τις δυνατότητες που θα

έδιναν οι πληροφορίες µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που έπρεπε
να γίνει πριν από τόσα χρόνια.
Πέρα από εκεί, όµως, κύριοι Βουλευτές, µέσα σ'αυτό το νοµοσχέδιο,
µε αυτό το άρθρο 7, εµείς έχουµε ριζική διαφωνία. 'Εκανε έκκληση ο
κύριος Υπουργός και το ΚΚΕ να συµφωνήσει για να υπάρξει
οµοφωνία στο νοµοσχέδιο. Μα, δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε.
∆εν µπορούµε να γίνουµε συνεργοί σε µια νέα κατασπατάληση της
δηµόσιας περιουσίας. Ζητάµε µόνο να µην ισχύει το αµάχητο
τεκµήριο, όσον αφορά τη δηµόσια περιουσία των ΟΤΑ και των
δηµοσίων οργανισµών. Τότε να είστε βέβαιοι ότι παρά τις όσες
άλλες διαφωνίες, τις οποίες έχουµε, επί µέρους εµείς αυτό το
νοµοσχέδιο θα το προσεγγίζαµε. Γιατί αυτό είναι το κύριο.
Μη µου πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι θα το διασφαλίσετε, διότι από τα
εχέγγυα που έχετε µέχρι σήµερα τάξει, από αυτά που έχετε
επικαλεσθεί µέχρι σήµερα, τίποτε δεν έχετε τηρήσει.
'Ενα άλλο στο οποίο θέλω να σταθώ, κύριοι Βουλευτές, είναι
ουσιαστικά αυτό που γίνεται µε τα υπόλοιπα στοιχεία πληροφοριών
που θα πρέπει να περάσουν στο Κτηµατολόγιο µε υπουργικές
αποφάσεις, όπως αναφέρει και µε εξουσιοδοτική διάταξη από το
νοµοσχέδιο, όπως ζητείται.
Ξεκινάει το νοµοσχέδιο κολοβό, χωρίς ουσιαστικά, έστω και µ'αυτήν
την κατεύθυνση που έχει, τη νοµοκεντρική κατεύθυνση, που
διασφαλίζει µόνο για µας, την ιδιωτική ιδιοκτησία, τα σύνορα κλπ.
και δίδει τη δυνατότητα εύκολης µεταβίβασης χωρίς προβλήµατα.
∆εν µπαίνει κατευθείαν σ'αυτήν την περίπτωση. 'Οταν ένα
οποιοδήποτε κίνηµα γράφεται στο Κτηµατολόγιο µε τον κωδικό
αριθµό "κτήµα", ανεξάρτητα του τι είναι, πώς ακριβώς µπορεί να
ισχυριστεί η Κυβέρνηση ότι αυτό το Κτηµατολόγιο θα αποτελέσει
πραγµατικά το κλειδί για την ανάπτυξη, όπως ισχυρίζεται στην
εισηγητική έκθεση κλπ.
Επίσης, να κλείσω αυτό το θέµα, του αν θα είναι αναπτυξιακό ή όχι.
'Οπως είπα και προηγούµενα, κινείται προς την ίδια κατεύθυνση της
Κυβέρνησης. Αναπτυξιακό µπορεί να είναι για λίγους. Μπορεί να
είναι για τους καταπατητές, γι'αυτούς οι οποίοι θα εγγράψουν και θα
σφετεριστούν δηµόσια υπηρεσία. ∆εν είναι όµως εργαλείο
πραγµατικά για την ανάπτυξη της χώρας, διότι και να ήταν τέλειο -
και να έδινε αυτήν τη δυνατότητα, που δεν µπορεί να γίνει και δεν
µπορεί να γίνει από τη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης ένα
πραγµατικά αναπτυξιακό εργαλείο το νοµοσχέδιο αυτό- θα ήταν µια
παραφωνία, όπως πιστεύουµε εµείς, στην όλη γενική πολιτική της
Κυβέρνησης. Γιατί; ∆ιότι είναι δοσµένη η γενικότερη αντιλαϊκή της
πολιτική. Εποµένως θεωρούµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα πρέπει
να αποσυρθεί, να έλθει ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο που δεν θα δίνει εξουσιοδοτήσεις για τις λοιπές
πληροφορίες που χρειάζονται τα ακίνητα. 'Ενα νοµοσχέδιο που θα
κατοχυρώνει τη δηµόσια περιουσία, ένα νοµοσχέδιο που θα
βασίζεται πριν απ'όλα στη διασφάλιση της δηµόσιας περιουσίας,
αφού προηγηθεί πρώτα µέσα από τη διαδικασία του νοµοσχεδίου
και εγγυηθεί το ίδιο το νοµοσχέδιο να διασφαλιστούν µε όλα τα
απαραίτητα στοιχεία, διαγράµµατα, δασολόγια, δασικά
κτηµατολόγια κλπ., η περιουσία του δηµοσίου, κτηµάτων που
βρίσκονται και µέσα στα αστικά κέντρα, να προχωρήσει παράλληλα
η κατοχύρωση και της πρώτης εγγραφής.
Ερχόµενοι τώρα και στην πρώτη εγγραφή, γιατί έγιναν πολλές
συζητήσεις, θα ήθελα να πω το εξής: Υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι,
απ' ό,τι µε έχουν πληροφορήσει, αυτά τα γραφεία τα οποία έχουν
αναλάβει σήµερα το πιλοτικό σχέδιο του κτηµατολογίου. Πηγαίνει
γιος και δηλώνει τα κτήµατα της µητέρας του σαν χρησικτησία.
'Ερχεται 'Ελληνας από το εξωτερικό, που λείπει πάρα πολλά
χρόνια, και δηλώνει χρησικτησία. ∆εν υπάρχουν ουσιαστικά τίτλοι, η
µάνα τα δηλώνει, ο γιος τα ξαναδηλώνει, ο ξένος έρχεται και τα
δηλώνει, αλλά πηγαίνουν και οι άλλοι συγγενείς του και δηλώνουν
το  ίδιο  κτήµα  και  γίνεται  ουσιαστικά  ένα  κοµφούζιο.  Πέρα  από
εκεί,  όµως,  θα  ήθελα  να  πω  ότι  λόγω  και  των
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κλιµάκων, κύριε Υπουργέ, που γίνονται, το Κτηµατολόγιο δεν θα
µπορέσει πραγµατικά µε αυτές τις κλίµακες -και µε τις
αεροφωτογραφίες, πάνω στην ορθοφωτογραφία ουσιαστικά που
σηµειώνονται µε κλιµακόµετρο τα κτήµατα- δεν θα µπορέσει, να
αποδώσει τα πραγµατικά τους µέτρα. 'Οταν δουλεύουµε µε κλίµακα
από 1 προς 1000 και φθάνουµε 1 προς 5000, που βρίσκονται τα
δασικά και όταν σε αυτά τα φωτογραφοµετρικά διαγράµµατα
στεκόµαστε και σχεδιάζουµε, χωρίς να γίνεται η επίγεια ενηµέρωση
των κτηµατογραφικών ουσιαστικά διαγραµµάτων, καταλαβαίνετε ότι
το µόνο εργαλείο σ' αυτήν την περίπτωση για να λυθεί αυτό το
πρόβληµα είναι να χρησιµοποιήσουν οι τεχνικοί τις συντεταγµένες
των κορυφών. Και εκεί µας διαβεβαιώνουν οι ίδιοι ότι υπάρχουν
τεράστιες αποκλίσεις ως προς την πραγµατική απόδοση της
έκτασης των κτηµάτων. Θα µπορεί να έχει απόκλιση από 10% µέχρι
και 50%, που σηµαίνει ότι είναι τεράστια η διαφορά και θα έχουµε
πάρα πολύ µεγάλα προβλήµατα.
Επίσης, κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να τονίσω ότι πέρα απ' όλα τα
άλλα αυτό που µπαίνει µε τα τέλη, τα οποία θα πληρώσουν, αλλά
και µε τους δικηγόρους, οι οποίοι ζητάνε αµοιβή και φυσικά οι
τεχνικοί, όταν θα κάνουν την προπαρασκευή κλπ., θα ζητούν και
αυτοί όπως και σήµερα ζητούν για τα τοπογραφικά διαγράµµατα,
επέρχεται ένα κοστος ουσιαστικά σηµαντικό, για το οποίο δεν είναι
καν υποχρεωµένος ο 'Ελληνας πολίτης να πληρώσει. Και
αναφέροµαι ειδικά για τους κατοίκους των µεγάλων και µικρών
αστικών κέντρων, τα αστικά κτήµατα ή το διαµέρισµα, την κατοικία
κλπ. Το είπα προχθές, το λέω και σήµερα ότι δεν θα πρέπει να
περάσουµε σε αυτήν τη λογική, αυτά τα οποία είναι καταγγραµµένα
σήµερα καθαρά συµβόλαια µε τα τοπογραφικά τους µέσα στο
υποθηκοφυλακείο να περάσουν στην εγγραφή του Κτηµατολογίου
και να πληρώσουν αυτό το χαράτσι που ζητούν, είτε οι δικηγόροι
είτε οι άλλοι. Πρέπει να έχουµε µια ιδιαίτερη αντιµετώπιση, όσον
αφορά τα κτήµατα αυτά.
Επίσης, τελειώνοντας θα ήθελα να πω ότι, αν τελικά δεχθείτε να
περάσετε αυτήν τη φράση, ότι δεν ισχύει το αµάχητο τεκµήριο για
τις περιοχές του δηµοσίου των ΝΠ∆∆ και των ΟΤΑ, εµείς είµαστε
πρόθυµοι να το συζητήσουµε, διαφορετικά θα γίνουµε συνεργοί σε
µια πολιτική κατασπατάλησης και διασπάθισης της δηµόσιας
υπηρεσίας. Το νοµοσχέδιο, κινείται µέσα στη γενικότερη αντιλαϊκή
πολιτική της Κυβέρνησης και γι' αυτό το καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Μητσοτάκης έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω µερικές γενικές, πολιτικές και ελπίζω χρήσιµες παρατηρήσεις,
για να συµπληρώσω την άποψη που διατύπωσα στην πρωτολογία
µου.
∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι πρέπει να γίνει Κτηµατολόγιο. Και
εγώ πραγµατικά χαίροµαι, διότι η Κυβέρνηση το αποφάσισε και το
προχωρεί, όχι και µε πολύ γρήγορους ρυθµούς, αλλά, εν πάση
περιπτώσει, το προχωρεί.
Είναι ένα µεγάλο έργο, θα συναντήσει εµπόδιο, θα κάνουµε και
λάθη στην αρχή, θα τα διορθώσουµε στην πορεία, αλλά αυτό το
οποίο από την αρχή πρέπει να δούµε ξεκινώντας είναι οι
προϋποθέσεις πάνω στις οποίες θα στηριχθεί η προσπάθεια του
Κτηµατολογίου. Και εκεί νοµίζω η σηµερινή Κυβέρνηση κάνει
πάντοτε λάθος, διότι πολλές φορές κυνηγά χίµαιρες, κυνηγά
οράµατα και ξεχνά την πρακτική πλευρά της πολιτικής, που εν
τούτοις είναι η ουσιαστική και η σηµαντική. Χαρακτηριστικό δείγµα
αυτής της νοοτροπίας είναι ότι την ώρα που καταρρέει η κοινωνική
ασφάλιση στην Ελλάδα, αποφάσισε η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη -
τώρα το ξέχασαν οι πάντες- να δώσει, λέει, σύνταξη στους αγρότες,
ή την ώρα που η αγροτική πολιτική µας δοκιµάζεται δεινά και η
Ευρώπη κινδυνεύει να κόψει το µεγαλύτερο µέρος των ενισχύσεων,
θυµηθήκαµε εµείς να επεκτείνουµε την ασφάλεια της Γεωργικής
παραγωγής και στις υπόλοιπες περιπτώσεις που δεν υπήρχε.
'Ετσι και εδώ στο Κτηµατολόγιο έπρεπε να υπάρχει µία

προετοιµασία έγκαιρη, να είχαµε προετοιµάσει λίγο το έδαφος. Γι'
αυτό εγώ µίλησα και είπα το δασικό Κτηµατολόγιο, κύριε Υπουργέ,
να το προχωρήσετε παράλληλα και γρήγορα. Μίλησα για
αναδασµούς και να προχωρήσετε και τα άλλα ειδικά Κτηµατολόγια
παράλληλα, το αµπελουργικό, για τις ελιές, και όποιο άλλο
Κτηµατολόγιο υπάρχει. Είναι ανάγκη να προχωρήσουν αυτά, αλλά
προπαντός πρέπει να λύσετε, για να κάνετε Κτηµατολόγιο, το
µεγάλο πρόβληµα της αγροτικής ιδιοκτησίας.
Είµαστε όχι σοβαροί στο θέµα αυτό, κύριοι συνάδελφοι. Από τη µια
µεριά κυνηγούµε το τέλειο, το όλο, και από την άλλη µεριά δεν
βλέπουµε ότι δεν µπορεί να προχωρήσει ο τόπος όσο δεν
ξεκαθαρίζουµε αν ο 'Ελληνας αγρότης έχει ή δεν έχει, επιτέλους,
ιδιοκτησία. ∆ιότι όσο ισχύει το αµάχητο τεκµήριο και όσο δασική
έκταση θεωρείται κάθε έκταση που δεν είναι καλλιεργηµένη -σήµερα
δε καλλιεργηµένη και όχι στο παρελθόν- κατά τεκµήριον αυτή η
έκταση ανήκει στο δηµόσιο, δεν είναι δυνατόν να γίνει
Κτηµατολόγιο.
Πώς θα γίνει το Κτηµατολόγιο, ρωτώ εγώ; Ρώτησα, κύριε Υπουργέ,
τον κ. Μεϊµαράκη, πρωτύτερα, που το παρακαλούθησε, γιατί εγώ
δεν παρακολούθησα όλες τις συζητήσεις, το εξής: Στον τόπο µου
φερ' ειπείν, στην Κρήτη, ή σε όποια άλλη περιοχή της Ελλάδος,
στην 'Ηπειρο, η µη αγροτική περιουσία -δεν µιλώ για την αγροτική-
και η µη δασική, ένα βουνό που έχει θυµάρι µόνο, είναι ιδιοκτησία
ιδιώτου, αλλά αυτό δεν έχει τίτλους και προπαντός δεν έχει τίτλους
εκατό ετών, όταν θα πάει να το δηλώσει, θα πάει ο δασάρχης δίπλα
να πει "όχι, αυτό είναι κρατικό"; Αυτή η αυθαιρεσία του δασάρχη
κάποτε δεν πρέπει να σταµατήσει; ∆ηλαδή ο ∆ασάρχης των
Χανίων, ή της όποιας περιοχής, µπορεί µια περιοχή να τη βγάζει µη
δασική και τη διπλανή ακριβώς, που είναι όµοια, να τη βγάζει
δασική.
Αυτή η γελοιότητα, αυτή η αθλιότητα δεν θα τελειώσει κάποτε; Εσείς
είσθε υποχρεωµένοι να την τελειώσετε αυτή, για να κάνετε
Κτηµατολόγιο. Γιατί αλλιώς τι σόι Κτηµατολόγιο θα κάνετε; Εγώ δεν
το καταλαβαίνω, δεν το χωρεί το µυαλό µου. 'Ενα µεγάλο κοµµάτι
της Ελλάδος θα µείνει ουσιαστικά εκτός Κτηµατολογίου. 'Η θα
αρχίσετε ατέρµονες δίκες; ∆εν θέλω να πω αυτά που είπα πάλι την
προηγούµενη φορά.
Είναι κατά συνέπεια ανάγκη, κύριοι της Κυβερνήσεως, να λύσετε
πρωτύτερα αυτό το πρόβληµα, προτού προχωρήσετε στο να
λειτουργήσει το Κτηµατολόγιο, διότι αλλιώς δεν γίνεται τίποτα.
Εµείς -η δική µου κυβέρνηση- προετοιµάζοντας το Κτηµατολόγιο,
είχαµε προχωρήσει το δασικό Κτηµατολόγιο, είχαν προχωρήσει και
τα άλλα ειδικά Κτηµατολόγια, και είχαµε ετοιµάσει ένα νόµο περί
δασών, που έλεγε "όσο το Σύνταγµα το επιτρέπει". ∆ιότι πρέπει να
αλλάξει και το Σύνταγµα, χωρίς καµιά αµφιβολία.
Και, κακώς, κάκιστα η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη δεν περιέλαβε
αυτήν τη διάταξη στις αναθεωρητέες. Είναι από τα βαριά λάθη τα
οποία κάνατε και σας προτρέπω να το κάνετε και τώρα, διότι χθες -
νοµίζω- από τη συζήτηση προέκυψε ότι µπορούµε να προσθέσουµε
στα υπό αναθεώρηση άρθρα και άλλα.
Το άρθρο περί χρήσεως γης είναι ανάγκη να τροποποιηθεί στην
Ελλάδα για εκατό λόγους, τους οποίους ο κ. Λαλιώτης ελπίζω να
καταλαβαίνει. Αλλά να τους καταλάβει και ο Πρωθυπουργός του, και
προπαντός οι νοµικοί στην Κυβέρνηση, οι οποίοι ζουν στο δικό τους
κόσµο.
Αυτό το θέµα εµείς το είχαµε προχωρήσει και είχαµε επίσης
αντιµετωπίσει και το πρόβληµα των υποθηκοφυλακείων. Επειδή
εγώ θέλω να µιλώ πρακτικά -και λυπούµαι αν στη Βουλή των
Ελλήνων µιλούµε θεωρητικά, είναι κατάντηµα Βουλής, όταν µιλάει
έξω από τη ζωή, όταν δεν αναφέρει τα πραγµατικά προβλήµατα-
σας υπενθυµίζω ότι εµείς είχαµε δώσει ένα έσοδο στα
υποθηκοφυλακεία,    για    να    φτιάξουµε    υποθηκοφυλακεία,
που    δεν    έχουµε  σήµερα,  κύριε  Υπουργέ.'Εµαθα  χθες
έκπληκτος  ότι  στο  Υποθηκοφυλακείο  Χανίων  έχουν  έξι  µήνες
να  γίνουν  εγγραφές.  ∆ηλαδή  σωρεύονται  όλα  τα  σχετικά
χαρτιά.  ∆εν  υπάρχει  ασφάλεια  στις συναλλαγές. Και γιατί;



364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

∆ιότι δεν έχουν δυο, τρεις υπαλλήλους. Μα, εδώ περισσέψαν οι
υπάλληλοι. Πληµµυρίσατε από υπαλλήλους, µετατάσσετε
υπαλλήλους, λύστε επιτέλους το θέµα. H δική µου κυβέρνηση σας
έδωσε έσοδα. Γιατί δεν λύεται επιτέλους το πρόβληµα των
υποθηκοφυλακείων, να δουλέψουν τα υποθηκοφυλακεία και από
εκεί και πέρα να περάσετε και στο θέµα του Κτηµατολογίου.
Εγώ αυτές τις γενικές παρατηρήσεις ήθελα να κάνω, συν µια
προσθήκη που αποτελεί επανάληψη, αλλά νοµίζω αναγκαία, κύριοι
συνάδελφοι. Είπα ότι το Κτηµατολόγιο, για να είµαστε πρακτικοί
άνθρωποι, πρέπει να προχωρήσει µε επιλογή των περιοχών από
τις οποίες θα αρχίσει. Το πιλοτικό πρόγραµµα, το µεν πρώτο
κοµµάτι το πολύ µικρό, ας πούµε ότι ήταν πειραµατικό στάδιο και
διαλέξατε περιοχές της Ελλάδος διάσπαρτες. Το δεύτερο κοµµάτι
γιατί; Ρουσφέτια στους δηµάρχους στις περιοχές, βάλεµε και εµένα
στο Κτηµατολόγιο, ε, να σε βάλω στο Κτηµατολόγιο! ∆εν είναι
σοβαρά πράγµατα αυτά, κύριε Υπουργέ.'Επρεπε να ξεκινήσετε από
την Αττική, κατά δεύτερο λόγο από τη Χαλκιδική και ενδεχοµένως
από µερικές περιφέρειες της Ελλάδος που υπάρχει το µεγάλο
πρόβληµα. ∆ιότι ποιο είναι το πρόβληµα, κύριοι συνάδελφοι;
Σπαταλάται, δηλαδή λεηλατείται η κρατική περιουσία όντως. Στην
προσπάθεια όµως τη µαξιµαλιστική, την οποία συµµερίζεται το
Κ.Κ.Ε. -και εκεί µπορώ να καταλάβω τη διαστροφή του, λόγω της
γενικής κοσµοθεωρίας του, "επιδιώκοντας το τέλειο χάνουµε τα
πάντα"- χάνουµε τα πάντα. Εάν στην Αττική είχαµε κάνει δασικό
Κτηµατολόγιο πριν από τριάντα χρόνια, δεν θα συνέβαιναν οι
αθλιότητες που συµβαίνουν σήµερα. Μόνο το δασικό Κτηµατολόγιο
έφτανε. Και όµως δεν το κάναµε. Γιατί; Τώρα που κάνετε το
Κτηµατολόγιο αρχίστε από την Αττική και προχωρήστε στη συνέχεια
όπου χρειάζεται. Και ταυτόχρονα πρέπει να συνδυάσετε δύο
επιδιώξεις. Από τη µία µεριά να πολεµήσουµε το λαϊκισµό, εν
ονόµατι του οποίου κάθε προσπάθεια αλλαγής του δασικού
καθεστώτος καταπολεµείται, µε αποτέλεσµα αυτήν την
παραφροσύνη που σας είπα προηγούµενα, να θεωρείται δάσος το
θυµάρι και η χλόη και να στερείται ο άνθρωπος την ιδιοκτησία του.
Αλλά από την άλλη µεριά, πρέπει να προστατεύσουµε και την
κρατική ιδιοκτησία. Και εγώ θα σας έλεγα κάποια πολύ απλά
πράγµατα. ∆εν είναι µόνον η περιουσία του κράτους. Είναι και των
δήµων και κοινοτήτων, που αυτές προστατεύονται κάπως
περισσότερο αλλά και των ιδρυµάτων και των λοιπών ΝΠ∆∆. Θα
πρέπει να δώσετε µία πρακτική λύση στο πρόβληµα.
Η Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου ήταν δικό µου έργο, σε παλιά
εποχή ως Υπουργός του Συντονισµού µε το µακαρίτη το Θανάση
τον Κανελλόπουλο. Η Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου δεν φτάνει
για να διοικήσει την κτηµατική περιουσία του δηµοσίου. Εγώ θα σας
πρότεινα, κύριε Υπουργέ, στις περιοχές όπου αρχίζει το
Κτηµατολόγιο, στις κρίσιµες περιοχές, επιλέξτε ιδιωτικές εταιρείες,
τράπεζες, ό,τι άλλο θέλετε και να τους αναθέσετε να
παρακολουθήσουν την περιουσία του κράτους.
Θα λεηλατηθεί η περιουσία του κράτους. Υπάρχει και τεράστια
δυνατότητα, την οποία ξέρετε, σας την είπε και ο κ. Μεϊµαράκης
νοµίζω. Την ώρα που θα προχωρεί η επεξεργασία του
Κτηµατολογίου, ένα κτήµα παρουσιάζεται χωρίς ιδιοκτήτη, κρατικό,
ή το κράτος δεν ξέρει πώς το έχει. Κάποιος ειδοποιεί κάποιον και το
δηλώνει. Είναι ανάγκη, πράγµατι, να προστατευθεί το κράτος. Εγώ
δεν βλέπω, όµως, άλλον τρόπο προστασίας, παρά µόνο αυτό που
σας λέω. Και είναι ανάγκη να προστατευθεί, κύριε Υπουργέ και
κύριοι συνάδελφοι, και η περιουσία -επανέρχοµαι- των ιδρυµάτων.
Τον τελευταίο καιρό πληροφορήθηκα κατάπληκτος -διότι,
δυστυχώς, διαρκώς όλο και κάτι µαθαίνουµε- τον τρόπο µε τον
οποίο γίνεται η διαχείριση της κτηµατικής περιουσίας
πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και άλλων ιδρυµάτων. Τραγικός.
Κλέπτεται, κατακλέπτεται η περιουσία και δεν προστατεύεται. Θα
ήταν δύσκολο να γίνει τώρα, επ' ευκαιρία του Κτηµατολογίου; Το
Κτηµατολόγιο είναι ή τώρα ή ποτέ, τώρα που µπορείς να κερδίσεις
την περιουσία σου, να τη χάσεις. Θα ήταν δύσκολο να επιβάλεται
στο Πανεπιστήµιο Αθηνών φερ' ειπείν, ότι τη διαχείριση της
περιουσίας του θα την αναλάβει µία µεγάλη εταιρεία, µία µεγάλη
τράπεζα, σοβαρή τράπεζα, η οποία να πάει να καταγράψει, δεν
ξέρουν, τι έχουν και τι δεν έχουν;

Αυτά όλα τα καταλαβαίνω. Είναι οι πρακτικές πλευρές του
προβλήµατος και αυτές τις πλευρές πρέπει να τις δείτε. Αλλά,
κυρίαρχο πάντως για µένα πρόβληµα, είναι, ναι, να
προστατεύσουµε την περιουσία του κράτους, να µη σκοτώσουµε
όµως και τη οικονοµία. Και προπαντός να µη σκοτώσουµε την
ύπαιθρο, τον αγροτικό πληθυσµό.
Αυτά τα τρελά πράγµατα που γίνονται στη χώρα µας, κύριοι
συνάδελφοι, πρέπει να σταµατήσουν. Ο αναδασωµένος αγρός,
δηλαδή το κοµµάτι της γης που εκαλλιεργείτο από τους πατεράδες
µας, όταν έφυγε ο γέρος και δεν πήγε το παιδί και φύτρωσαν
πρινάρια, ή φύτρωσαν πεύκα, σήµερα ο κύριος δασάρχης θα σου
πει ότι είναι δάσος και δεν είσαι ιδιοκτήτης. Και θα στο διεκδικήσει
στο Κτηµατολόγιο.
Μα, είναι ποτέ δυνατόν να φέρνετε Κτηµατολόγιο και να αφήνετε το
θέµα αυτό σε εκκρεµότητα, κύριε Υπουργέ; Επιτέλους, ενιαία
Κυβέρνηση είστε. ∆εν είναι φέουδο το ένα και φέουδο το άλλο.
Γι' αυτό σας λέω ότι το Κτηµατολόγιο έρχεται -και καλά κάνει και
έρχεται- έρχεται όµως χωρίς τη δέουσα προετοιµασία. Εµείς είµαστε
διατεθειµένοι να βοηθήσουµε. Σας τα λέω αυτά µε καλή πίστη,
όπως βλέπετε, για να βοηθήσω. Αλλά βοηθείστε και εσείς, διότι δεν
πρέπει -έχει δίκιο ο κ. Μεϊµαράκης που το είπε- να στραβώσει αυτή
η προσπάθεια. Πολλές Κυβερνήσεις µετά από σας θα
επακολουθήσουν. Τα θεµέλια να είναι καλά, η προετοιµασία να είναι
σωστή και το Κτηµατολόγιο κάποτε θα γίνει και στην Ελλάδα.
Τουλάχιστον, έστω τελευταίοι, ας µπορέσουµε να µπούµε -ό,τι
προσπαθούµε και στην ΟΝΕ έστω τελευταίοι και λαχανιασµένοι- ας
φθάσουµε τέλος πάντων τελευταίοι να περάσουµε τους Αλβανούς.
'Εστω, αφού αυτή είναι η µοίρα µας, τουλάχιστον αυτό να το
πετύχουµε.
(Xειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Σφυρίου
έχει ζητήσει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν πειράζει, να µιλήσω µετά
τον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Για πληροφόρηση του κ.
Μητσοτάκη, θέλω να αναφέρω ότι αρκετές επισηµάνσεις, που έκανε
µε περιγραφικό τρόπο σχετικά µε τις ιδιοκτησίες πολιτών, που είχαν
εγκαταλειφθεί σε αγροτικές περιοχές και που µετά έχουν
χαρακτηριστεί ως δασικές εκτάσεις. Πολλές απ' αυτές τις
επισηµάνσεις είχαν µία συσχέτιση και µια πρόταση για λύση σε
πρόσφατο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Γεωργίας.
Το σχέδιο νόµου αυτό συζητήθηκε αλλά δεν ψηφίσθηκε. ∆ύο άρθρα
που αφορούσαν και αφορούν το Κτηµατολόγιο και το ∆ασολόγιο
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: 'Οχι, κύριε Υπουργέ. ∆εν συζητήθηκε
ακόµη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι; Εντάξει, κύριε
Μπασιάκο.
Σήµερα ενσωµατώνονται, λοιπόν, το άρθρο 5 και το άρθρο 6 αυτού
του νοµοσχεδίου, που αφορούσαν το ∆ασικό Κτηµατολόγιο και τους
∆ασικούς Χάρτες στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε.
Πιστεύω, κάτω από ορισµένους όρους και προϋποθέσεις, έχοντας
αξιολογήσει και τις παρατηρήσεις που έχουν κάνει τα κόµµατα και οι
φορείς, ότι αυτό το νοµοσχέδιο µπορεί να αναµορφωθεί και να
εµπλουτισθεί, έτσι ώστε να αποτελεί µια κοινή βάση για µια
συζήτηση µε όλες τις πτέρυγες της Βουλής.
Ο  κ.  Αποστόλου  µου  λέει  όχι,  αν  δεν  κάνω  λάθος.  ∆εν
παίρνω  θέση  επί  της  ουσίας,  αλλά  παίρνω  θέση  ως  προς  τη
διαδικασία.  Νοµίζω  ότι  αυτό  πρέπει  να  γίνει  και  πρέπει  να
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συµφωνήσουµε όλοι για την αναγκαιότητα αυτής της διαδικασίας.
Η δεύτερη επισήµανση που κάνατε και που πιστεύω ότι είναι
χρήσιµη συνδέεται µε την κατοχύρωση των δικαιωµάτων και των
τίτλων του ελληνικού δηµοσίου. Θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι
σε σχετικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών υπάρχει η
πρόβλεψη να ανατίθεται µε προγραµµατικές συµβάσεις και σε
µελετητικά γραφεία, ιδιώτες, αλλά -πιστεύω- και σε νοµικά
πρόσωπα, για να κατοχυρώνουν µέσα από τη δράση τους αυτά τα
γραφεία κατά παραγγελία, κατ' εντολήν του ελληνικού δηµοσίου και
τους τίτλους του ελληνικού δηµοσίου και τα ακίνητα των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου. Και αυτό είχε έρθει, αν δεν κάνω
λάθος, στη Βουλή -στη ∆ιαρκή Επιτροπή, αν δεν κάνω λάθος- και
εκεί είχε γίνει κριτική.
Πιστεύω ότι θα επανακατατεθεί και θα γίνει και µία ουσιαστική
διευκρίνιση, γιατί και κατά τη διάρκεια του διαλόγου στην
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, αλλά πιστεύω και τις επόµενες ηµέρες,
έχουν γίνει επισηµάνσεις αντίστοιχες µε τις δικές σας και από
άλλους συναδέλφους γι'αυτό το θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Υπάρχει η αναφορά στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών, γιατί την περιουσία του
ελληνικού δηµοσίου τη διαχειρίζεται µέσω της ΚΕ∆ ή και έξω από
την ΚΕ∆, πέρα από το αντικείµενό της, το Υπουργείο Οικονοµικών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν λύνει το πρόβληµα όµως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο µία
φράση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το πρόβληµα
δεν είναι εάν ήρθε ένα νοµοσχέδιο και απεσύρθη, ή δύο νοµοσχέδια
και απεσύρθησαν. Αυτό µπορεί να δικαιολογεί ίσως τον Υπουργό, ο
οποίος το υπέβαλε και η Κυβέρνηση τον υποχρέωσε να το
αποσύρει. ∆εν δικαιολογεί όµως την Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ. Το
πρόβληµα είναι ότι δεν µπορεί να γίνει Κτηµατολόγιο, εάν δεν λυθεί
το ιδιοκτησιακό πρόβληµα της υπαίθρου. ∆εν το καταλαβαίνετε;
Πώς θα κάνετε Κτηµατολόγιο, όταν έχετε αυτήν την τροµακτική
εκκρεµότητα, για την οποία σας µίλησα; Τι σόι Κτηµατολόγιο θα
κάνετε; 'Ηταν ανάγκη να σας το πω εγώ; ∆εν βρέθηκε ένας να σας
πει πρωτύτερα ότι όλο το Κτηµατολόγιό σας θα πεταχθεί στον αέρα;
Θα έπρεπε να είχε γίνει πρωτύτερα. 'Εστω όµως, φέρτε το τώρα
αµέσως. Τι Κτηµατολόγιο κάνετε; Μόνο για τους αστούς; Είναι ένα
ερώτηµα το οποίο θέλει άµεση απάντηση. Αποφασίστε επιτέλους
κάποτε και εσείς η Κυβέρνηση, η οποία τίποτα δεν κάνει και καλά
κάνουν οι Βουλευτές σας και σας κάνουν κριτική, να κάνετε κάτι
θαρραλέο και σωστό. Είστε αναγκασµένοι από τα πράγµατα να το
κάνετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, να κλείσει
ο διάλογος µε τον κύριο Υπουργό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Στις επισηµάνσεις που έκανε
ο κ. Μητσοτάκης για το Κτηµατολόγιο, επειδή γενίκευσε, θα ήθελα
να πω ότι η Κυβέρνηση έχει να παρουσιάσει και θετικό και
δηµιουργικό έργο από το 1994 µέχρι σήµερα και πιστεύω ότι µε την
ολοκλήρωση της δεύτερης θητείας µέχρι το 2000 θα µπορεί ο
ελληνικός λαός να κρίνει, να συγκρίνει και να αποφασίσει και πάλι
για µια ακόµη φορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ. Κοσµάς Σφυρίου έχει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε την ευκαιρία να
συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο, για το οποίο δεν νοµίζω ότι υπάρχει -
και δεν πρέπει να υπάρχει- έδαφος για στείρα κοµµατική
αντιπαράθεση. Και βέβαια δεν θέλω να κάνω καµία αναφορά σε

αιχµές, οι οποίες µπορούν να τροφοδοτήσουν µία στείρα
αντιπαράθεση. Κάθε άλλο.
Θεωρώ ότι το γεγονός πως βρίσκεται για συζήτηση νοµοσχέδιο για
το Εθνικό Κτηµατολόγιο στην Εθνική Αντιπροσωπεία είναι ευτυχής
στιγµή για το εθνικό µας Κοινοβούλιο. Και θα έπρεπε φυσικά να
ζήσει το εθνικό µας Κοινοβούλιο αυτήν την ευτυχή στιγµή πολλές
δεκαετίες πριν.
Επειδή καµιά φορά γίνονται επισηµάνσεις για τις καθυστερήσεις
κλπ., πρέπει να πούµε ότι τουλάχιστον η ανάληψη της ευθύνης για
καθυστέρηση µηνών µπορεί να θεωρηθεί ένα τίποτα µπροστά στην
καθυστέρηση ολόκληρων δεκαετιών µε την πολιτική ευθύνη όλων
εκείνων των κυβερνήσεων που είχαν στα χέρια τους τις τύχες της
χώρας, για το γεγονός ότι δεν έδωσαν στην Εθνική Αντιπροσωπεία
και κατ' επέκταση στον ελληνικό λαό τη δυνατότητα να αποκτήσουν
νοµοθεσία και στη συνέχεια αυτό καθ' εαυτό το σώµα του ίδιου του
Εθνικού Κτηµατολογίου.
Θα ήθελα να αρχίσω κάνοντας κάποιες αναφορές, ειδικά σε ό,τι
αφορά τα ζητήµατα της δηµόσιας περιουσίας και σε ό,τι αφορά τα
ζητήµατα των δασικών εκτάσεων,για τα οποία αναφέρθηκαν πάρα
πολλοί από τους οµιλητές και έδωσε έµφαση ο επίτιµος Πρόεδρος
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μητσοτάκης.
Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα, καταθέτοντας και τη δική µας
εµπειρία από τα ∆ωδεκάνησα, να υπογραµµίσω ότι υπάρχουν
σηµεία -ευθέως θα το πω-στα οποία συµφωνούµε, µε την έννοια ότι
δεν προσφέρεται το νοµοσχέδιο για αντιπαράθεση στείρα.
Πράγµατι, πολλές φορές βρισκόµαστε µπροστά στην εικόνα, όταν
µία περιοχή που το Κτηµατολόγιο, που υπάρχει και ισχύει, τη
χαρακτηρίζει ως αγροτική περιοχή ή τη χαρακτηρίζει ως
βοσκότοπο, ως αγρό σπόριµο ή µε κάποιον άλλο χαρακτηρισµό
που υπάρχει στο δικό µας Κτηµατολόγιο στη Ρόδο και στην Κω,
καεί, µε την αυθαιρεσία του ο δασάρχης να τη χαρακτηρίζει ως
αναδασωτέα. Χαρακτηρίζει τον αγρό σπόριµο ως αναδασωτέα
περιοχή. Αµέσως αυτή η πράξη αναιρεί την ύπαρξη του ίδιου του
Κτηµατολογίου. Γιατί, για να κηρυχθεί αναδασωτέα, θα πρέπει
πρώτα να ήταν δασική.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: 'Ετσι είναι.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: 'Εχουµε, λοιπόν, αυτήν την εµπειρία.
Και, βέβαια, εγώ συµφωνώ µε την άποψη ότι θα πρέπει να
κατοχυρωθούν και τα δύο ταυτόχρονα. ∆ηλαδή και η δηµόσια
περιουσία αλλά ταυτόχρονα και η λογική σε ό,τι αφορά τους
χαρακτηρισµούς και να µην υπάρχει η αυθαιρεσία του ενός ανδρός,
που πολλές φορές η αυθαιρεσία αυτή φτάνει σε ακραία σηµεία και
δηµιουργεί καταστάσεις απαράδεκτες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και είναι και ύποπτες.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Πώς µπορεί να γίνει αυτό; Εµείς σαν
ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν τασσόµαστε υπερ της λογικής ότι θα πρέπει το
δηµόσιο ποτέ να µην καταγράψει την περιουσία του και να µην µπει
κανένας χρονικός ορίζοντας και στο βάθος του χρόνου, στο
απώτερο µέλλον, στο άγνωστο µέλλον το δηµόσιο να κινείται µε την
ίδια λογική και ποτέ να µην καταγράψει την περιουσία του. Εµείς
συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχει ένας χρονικός ορίζοντας. Τα
επτά χρόνια είναι αρκετό χρονικό διάστηµα, εάν εργαστεί
συστηµατικά και υπεύθυνα το δηµόσιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πάντως, πρέπει να υπάρχει ένα
όριο. Γιατί εάν δεν υπάρχει, δεν θα τελειώσουµε.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Ακριβώς, να υπάρχει ένα όριο. Γιατί, αν δεν
υπάρχει, δεν θα γίνει ποτέ τίποτε.
Και, βέβαια, συµφωνούµε µε την άποψη -και νοµίζω ότι υπάρχει
σχετική διάταξη, αν δεν υπάρχει, µπορεί να συµπληρωθεί- εάν οι
υπηρεσίες κατά τόπους δεν έχουν την τεχνική δυνατότητα να το
κάνουν, να συµβληθούν µε ιδιωτικές εταιρείες. ∆εν θα αποφασίζουν
τα ιδιωτικά γραφεία. Τεχνική υποστήριξη θα δώσουν στο ελληνικό
δηµόσιο, για να µπορεί µέσα στην επταετία να κάνει πλήρη
κατοχύρωση των περιουσιακών στοιχείων.
Από  την  άλλη  πλευρά,  δεν  µπορώ  να  διανοηθώ  ότι  µπορεί
µόνος  του  και  αυθαίρετα  πολλές  φορές  ο  δασάρχης  να
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προσδιορίζει χαρακτηρισµό σε κάθε ιδιόκτητη ή και δηµόσια ακόµη
γη. Κατά τη γνώµη µας πρέπει να υπάρχει ένα σύνθετο κλιµάκιο
επιστηµόνων. Να είναι και ο δασάρχης, να είναι και ο γεωπόνος, να
είναι και ένας τεχνικός, να είναι και ένας γεωτεχνικός. ∆ηλαδή να
υπάρχει εκείνη η εγκυρότητα που πρέπει να έχει ένα κλιµάκιο
επιστηµόνων, για να δίνει το χαρακτηρισµό. Γιατί φθάνουµε σε
φαινόµενα τα οποία είναι πράγµατι η αποκορύφωση του
παραλογισµού σε πάρα πολλές περιπτώσεις. Επικαλούµαι την
εµπειρία του καθενός. Εµείς έχουµε τέτοιες εµπειρίες και βέβαια θα
µπορούσαµε να τις περιγράφουµε επί ώρες. Γιατί ο χαρακτηρισµός,
ναι, µεν µπορεί να µη στερεί τον τίτλο της ιδιοκτησίας που έχει ο
άλλος, αλλά του στερεί τη δυνατότητα να πράξει το παραµικρό, είτε
να το καλλιεργήσει είτε να το οικοδοµήσει, να µεταβάλει κατά
οποιονδήποτε τρόπο τη χρήση του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και την ιδιοκτησία στερεί.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Ουσιαστικά, στερεί την ιδιοκτησία.
Είµαστε -και το τόνισα- υπέρ της κατοχύρωσης των εµπραγµάτων
δικαιωµάτων του ελληνικού δηµοσίου στο ακέραιο. ∆εν λέει κανείς
να λεηλατηθεί η περιουσία του δηµοσίου. Να δώσουµε, όµως, τη
δυνατότητα µε νόµο, ο χαρακτηρισµός να µη γίνεται µονοπρόσωπα
και µόνο από το δασικό υπάλληλο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Να γίνεται από µεικτά κλιµάκια επιστηµόνων ο χαρακτηρισµός, για
να µπορεί να υπάρχει µια αντικειµενική κρίση και όχι µονόπλευρη
κρίση σε ό,τι αφορά τη χρήση της γης, σε ό,τι αφορά, δηλαδή, το
χαρακτηρισµό.
∆εν θέλω σ'αυτό το θέµα να κάνω άλλες προεκτάσεις. 'Ηθελα όµως
στο θέµα της πρώτης εγγραφής, που µας απασχόλησε αρκετά, που
θεωρείται ως ένα πολύ λεπτό και επίµαχο θέµα των άρθρων 6 και 7
-θα τα πούµε λεπτοµερέστερα, όταν θα συζητήσουµε τα άρθρα- να
κάνω ορισµένες παρατηρήσεις.
Εάν δέχονται µερικές υπηρεσίες, όπως κατέθεσε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, όχι
επικυρωµένα αντίγραφα των τίτλων που καταθέτουν οι πολίτες,
αυτό δεν είναι ασφαλώς ένα θετικό στοιχείο. Είναι αρνητικό. Ο
πολίτης όµως δεν µπορεί να παίρνει την ευθύνη µιας υπηρεσίας,
που του λέει: πέρασε να πάρεις µετά από έξι µήνες θεωρηµένο τον
τίτλο της ιδιοκτησίας και σπεύδει και καταθέτει το αναθεώρητο.
'Οµως, απ' ό,τι είµαστε σε θέση να γνωρίζουµε, αν πριν
αναρτηθούν οι πίνακες, η αρµόδια υπηρεσία του οργανισµού κάνει
τη διασταύρωση µε το αντίστοιχο υποθηκοφυλάκειο. ∆ηλαδή, τα
στοιχεία τα οποία έχουν κατατεθεί µε αυτούς τους ανεπικύρωτους
τίτλους διασταυρώνονται µε τα πρόσφατα στοιχεία -όχι τα
παρωχηµένα- που τηρεί το υποθηκοφυλάκειο, προκειµένου να
υπάρχει η ταύτιση πριν γίνει η ανάρτηση.
Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω ότι, ναι, µεν πρακτικά
λύνεται αυτό το ζήτηµα µε τον τρόπο που κινείται η υπηρεσία,
υπάρχει όµως ένα λεπτό σηµείο. Ποιο είναι το λεπτό σηµείο; Εάν
υπάρχει στο υποθηκοφυλάκειο καθυστέρηση των εγγραφών.
Εάν όντως υπάρχει καθυστέρηση εγγραφών στο Κτηµατολόγιο
Ρόδου, άκουσα τον κ. Μητσοτάκη που είπε για καθυστέρηση στο
Υποθηκοφυλάκειο των Χανίων, µήπως η διασταύρωση δεν γίνεται
µε πρόσφατα στοιχεία, αλλά γίνεται µε παρωχηµένα στοιχεία; Αυτό
είναι ένα λεπτό σηµείο, το οποίο θα πρέπει να απαντηθεί, για να
είµαστε βέβαιοι στο Κοινοβούλιο και η Συµπολίτευση και η
Αντιπολίτευση, ότι πράγµατι η πρώτη εγγραφή έχει τα εχέγγυα τα
οποία θέλουµε όλοι να έχει. ∆ιότι εδώ δεν διαφωνούµε και δεν
αντιπαρατιθέµεθα στείρα. Απλά προσπαθούµε µε τα επιχειρήµατα,
τα οποία αναπτύσσουµε να συµβάλουµε στο να διασφαλιστεί
απολύτως η εγκυρότητα της πρώτης εγγραφής που θα γίνεται.
∆εν ξέρω εάν πάνω σ' αυτό το ζήτηµα ο Υπουργός θα θελήσει να
µας δώσει µια διευκρίνιση, όταν τοποθετηθεί, διότι πράγµατι µας
ενδιαφέρει. Ναι, µεν γίνεται η διασταύρωση, αλλά µε ποια στοιχεία
γίνεται η διασταύρωση;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: ∆εν γίνεται διασταύρωση. ∆εν

προβλέπεται.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Οι υπηρεσίες και το Υπουργείο βεβαιώνουν
ότι γίνεται η διασταύρωση πριν την ανάρτηση, αλλά µε ποια
στοιχεία; Με αυτά τα οποία είναι µεταγεγραµµένα, καταγεγραµµένα,
ή πιθανότατα αυτά να µην είναι τα νεότερα, τα πρόσφατα, αλλά να
υπάρχει υστέρηση στις εγγραφές; Αυτό είναι ένα δεύτερο σηµείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: ∆εν προβλέπεται.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Να προβλεφθεί αυστηρή ποινή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Nικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι!
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Ετέθη το θέµα της εγγραφής των βαρών.
Είναι γνωστό, -αλλά είναι αναγκαίο να το τονίσουµε- ότι βάσει του
άρθρου 12, όπως γίνεται η εγγραφή των εµπραγµάτων
δικαιωµάτων, έτσι γίνεται και η εγγραφή των ασφαλιστικών
δικαιωµάτων και των βαρών τα οποία έχει το κάθε ακίνητο. Αυτό
κατοχυρώνεται νοµοθετικά µε το άρθρο 12.
Υπάρχει όµως το λεπτό ζήτηµα, αυτό που νοµοθετικά είναι
κατοχυρωµένο στην πράξη πώς λειτουργεί. Τα βάρη, δηλαδή, εάν
παραλειφθούν από τον πολίτη, να δηλωθούν, υπάρχει ο
µηχανισµός που πράγµατι εγγυάται ότι όλα τα βάρη, είτε µέσω
ταµείων, για παράδειγµα Παρακαταθηκών και ∆ανείων, ή
τραπεζών, ή άλλων πιστωτικών οργανισµών κλπ., να φθάσουν στο
ακέραιο; 'Η υπάρχει απροθυµία από την πλευρά τους µε
αποτέλεσµα να υπάρχει εκεί ένα κενό; ∆εν λέµε ότι υπάρχει
νοµοθετικό κενό. Εµείς συµφωνούµε ότι µε το άρθρο 12
κατοχυρώνεται και δεν υπάρχει νοµοθετικό κενό. Θέλουµε όµως να
βεβαιωθούµε ότι έµπρακτα οι φορείς που εγγράφουν τέτοια
δικαιώµατα και συνιστούν τα βάρη στα ακίνητα, κατά πόσο
πράγµατι στέλνουν πλήρη στοιχεία, για να υπάρχει επάρκεια στην
ενηµέρωση.
Η αλήθεια είναι ότι για να παίξει ένα ρόλο αναπτυξιακό το
Kτηµατολόγιο, δεν φθάνει να είναι απλά αρχείο. Χρειάζεται να
υπάρχει και ένα φάσµα πληροφοριών, που αφορούν το ακίνητο.
Βέβαια, κακά τα ψέµατα, νοµίζουµε εµείς σαν ΠΑ.ΣΟ.Κ., ότι εάν
ζητούµε τώρα "όλα ή τίποτα" µένουµε και µέναµε επί δεκαετίες στο
τίποτα. Ας µην ανησυχούν οι συνάδελφοι. Ας γίνει το Eθνικό
Kτηµατολόγιο και στη συνέχεια θα γίνεται ο εµπλουτισµός µε τις
πληροφορίες που απαιτούνται, ώστε να παίξουν τον αναπτυξιακό
ρόλο οι σχετικές δοµές και οι λειτουργίες του Kτηµατολογίου. Μη
µένουµε λοιπόν στη λογική ότι όλα πρέπει να γίνουν ταυτόχρονα και
στο τέλος µείνουµε χωρίς Kτηµατολόγιο, ακόµα και τώρα που
πλησιάζουµε στο 2000.
Συµφωνούµε, λοιπόν, ως προς την ουσία ότι πρέπει να είναι µία
τράπεζα πληροφοριών, αλλά αυτό θα γίνεται στην πορεία της
λειτουργίας του µε τον εµπλουτισµό ο οποίος επιβάλλεται να
προωθηθεί. ∆ηλαδή, µε λίγα λόγια, πρέπει να συµφωνήσουµε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι η υπόθεση Eθνικό Kτηµατολόγιο θα
πρέπει να είναι µία διαρκής και αέναη προσπάθεια. Μην πούµε ότι
φτιάχτηκε το Kτηµατολόγιο, στήθηκαν τα κτηµατολογικά γραφεία,
οπότε έχουµε Κτηµατολόγιο και το αφήσαµε. Θα πρέπει να υπάρχει
µία αέναη προσπάθεια και σε ό,τι αφορά τον εµπλουτισµό
στοιχείων και σε ό,τι αφορά την επικαιροποίηση των στοιχείων και
σε ό,τι αφορά τον εκσυγχρονισµό των µεθόδων, µε τις οποίες οι
πολίτες -και φυσικά το ελληνικό δηµόσιο- θα εξυπηρετούνται από το
Εθνικό Κτηµατολόγιο.
Εκεί επιβάλλεται, πράγµατι, να υπάρχει ο εµπλουτισµός µε όλα τα
στοιχεία που συµβάλλουν στον αναπτυξιακό του ρόλο. Μη
φεύγουµε, όµως, από αυτό το σηµείο και πηγαίνουµε στο άλλο
άκρο, να καταγγέλλεται από το Βήµα της Βουλής -εδώ διαφωνώ
ριζικά µε αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κ.Κ.Ε. κ. Γκατζής- ότι µε αυτό το Κτηµατολόγιο θα γίνει "µεγάλο
φαγοπότι" κατά της δηµόσιας περιουσίας.
Το Εθνικό Κτηµατολόγιο γίνεται για να υπάρξουν οι κανόνες που
λείπουν από τη χώρα, το δηµόσιο να κατοχυρώσει και να
καταγράψει την περιουσία του και να µη γίνεται η λεηλασία που
υπάρχει εδώ και τόσες δεκαετίες και παράλληλα για να
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κατοχυρώσουν οι ιδιώτες τα εµπράγµατα δικαιώµατά τους. Μη
φθάνουµε δηλαδή, τελικά, στο σηµείο τώρα, που πάνε να µπουν οι
κανόνες µε ένα νόµο Εθνικού Κτηµατολογίου, να λέµε ότι θα γίνει
"µεγάλο φαγοπότι". 'Ελεος! 'Η µπαίνουν οι κανόνες, για να
σταµατήσει ή να περιοριστεί το "φαγοπότι", στο οποίο αναφέρονται
οι κύριοι συνάδελφοι του Κ.Κ.Ε. -και αυτό πρέπει να δεχθούµε- ή,
διαφορετικά, καταλαβαίνετε ότι δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε µε
βάση την κοινή λογική σε αυτήν την Αίθουσα.
Πριν κλείσω, θα ήθελα να κάνω µία αναφορά, κύριε Υπουργέ, στο
ειδικότερο ζήτηµα του Κτηµατολογίου της ∆ωδεκανήσου. Ασφαλώς,
το Κτηµατολόγιο της ∆ωδεκανήσου µε τη σχετική εξουσιοδότηση
του ν. 2308 αφέθηκε να αντιµετωπισθεί από µία αρκετά
πολυπρόσωπη επιτροπή και µε τη συµµετοχή των επιστηµονικών
φορέων αλλά και των τοπικών αναπτυξιακών, επιστηµονικών και
άλλων φορέων της ∆ωδεκανήσου. Αυτό είναι θετικό, γιατί είχαν τη
δυνατότητα να συµµετέχουν και οι άµεσα ενδιαφερόµενοι από τους
τοπικούς φορείς στην κατάρτιση των προτάσεων.
Γνωρίζω ότι στις 30 του µηνός τα πορίσµατα της δουλειάς αυτής
της επιτροπής θα παρουσιαστούν σε ειδική ηµερίδα στην
πρωτεύουσα της ∆ωδεκανήσου, τη Ρόδο, και εκεί θα έχουµε την
ευκαιρία να µπούµε σε λεπτοµέρειες και να συζητήσουµε
περισσότερα. ∆εν πρέπει να απασχολούµε µε αυτά την Εθνική
Αντιπροσωπεία.
Πρέπει, όµως, να έχουµε µία απάντηση από την Κυβέρνηση και
ειδικότερα από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., τι γίνεται µε την προώθηση του
σχετικού προεδρικού διατάγµατος. Θα θέλαµε τουλάχιστον να
ξέρουµε ότι µετά από αυτήν την ηµερίδα, αφού παρουσιαστούν όλα
τα συµπεράσµατα της δουλειάς που έκανε η επιτροπή, αφού
συζητηθούν µε τους άµεσα ενδιαφερόµενους φορείς καθώς και τους
λειτουργούς του ίδιου του Κτηµατολογίου, θα πρέπει απαραιτήτως
να προωθηθεί σε ένα ορατό αλλά και σύντοµο χρονικό διάστηµα και
το σχετικό προεδρικό διάταγµα.
∆ηλαδή, δεν λέω στις 30 του µηνός να είναι έτοιµο και
ολοκληρωµένο το προεδρικό διάταγµα. Καλό είναι να υπάρχει ένα
σχέδιο προεδρικού διατάγµατος από την πλευρά του Υπουργείου,
από την πλευρά της Κυβέρνησης και µέσα από το διάλογο που θα
γίνει να µπορεί να οριστικοποιηθεί, να πάρει τις υπογραφές των
συναρµοδίων Υπουργών και να προωθηθεί γι ατη δηµοσίευσή του.
Σε δύο περίπου µήνες θα υπάρχει το σχέδιο. 'Οµως καταλαβαίνετε
ότι αυτό δεσµεύει την Κυβέρνηση. ∆ηλαδή, η συζήτηση που θα γίνει
στις 30 του µηνός µπορεί να δώσει πρόσθετα στοιχεία που να
βοηθήσουν να εµπλουτιστεί το περιεχόµενο του προεδρικού
διατάγµατος. Αλλά το σχέδιο του προεδρικού διατάγµατος πρέπει
να είναι έτοιµο σε δύο µήνες και όχι σε δύο χρόνια ή στο απώτερο
µέλλον.
'Οταν το σχέδιο θα είναι προς υπογραφή από τους αρµόδιους
Υπουργούς, µπορεί να πει κανείς ότι είναι διάταγµα που προωθείται
στο Συµβούλιο της Επικρατείας. ∆εν µιλάµε για πρωτόλειο κείµενο
αλλά για σχέδιο έτοιµο να υπογραφεί από τους αρµόδιους
Υπουργούς. Αυτό µας ενδιαφέρει. Βέβαια υπάρχει και ένα άλλο
ζήτηµα, κύριε Υπουργέ.
Θα ήθελα να συνεννοηθεί το Υπουργείο ΠΕΧΩ∆Ε µε το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης -θα απευθυνθούµε και στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης -
ώστε στις 30 του µηνός να είναι και εκπρόσωποι του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης. Εάν είναι σε υπουργικό επίπεδο να έλθει και ο
Υπουργός ή ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης
γιατί υπάρχουν και ζητήµατα που αφορούν τα προβλήµατα της
λειτουργίας του Κτηµατολογίου, που ξεφεύγουν και από την
αρµοδιότητα του ΥΠΕΧΩ∆Ε και εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. ∆εν µπορούν να παραµένουν οι
εκκρεµότητες αυτές άλλο και επιβάλλεται τώρα, σ' αυτήν την κρίσιµη
στιγµή που προωθεί η Εθνική Αντιπροσωπεία και µάλιστα µε
ευρύτατη συναίνεση, Εθνικό Κτηµατολόγιο, το µοναδικό υπόδειγµα
που έχουµε στη χώρα επιτέλους να είναι πράγµατι υπόδειγµα. ∆εν
µπορεί να µην είναι υπόδειγµα λόγω των ελλείψεων, της τεράστιας
συσσώρευσης πράξεων που δεν έχουν καταγραφεί και µάλιστα και
άλλων προβληµάτων που αφορούν είτε την τεχνική υποδοµή είτε τη

νοµική υποστήριξη είτε οτιδήποτε άλλα προβλήµατα που νοµίζω ότι
είναι γνωστά και που αφορούν το Κτηµατολόγιο. ∆ηλαδή να είναι
παρόντες και από πλευράς του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης,
οπλισµένοι και οι µεν και οι δε από την πολιτική βούληση να
δώσουν λύσεις εδώ και τώρα. 'Εχουν καθυστερήσει πάρα πολύ οι
λύσεις σε διάφορα θέµατα του Κτηµατολογίου. ∆εν είναι δυνατόν τη
στιγµή που προωθούµε το Εθνικό Κτηµατολόγιο, να µη δούµε µε
ευαισθησία και µε απόλυτη προτεραιότητα τη λύση αυτών των
προβληµάτων. Βέβαια έχοντας λυµένα αυτά τα προβλήµατα να
είναι παράδειγµα για κάθε ένα κτηµατολογικό γραφείο που θα
φτιαχτεί στην Ελλάδα.
Ξέρετε όταν θα φτιαχτούν τα κτηµατολογικά γραφεία, εκτός από τη
δουλειά που θα κάνουν και την ενηµέρωση που θα έχουν από τους
αρµόδιους φορείς και τα Υπουργεία, καλό είναι να υπάρχει στο
ελληνικό έδαφος ένα υπόδειγµα, το οποίο να λάβουν υπόψη τους.
Να µην ανατρέχουν σε άλλες χώρες για να αναζητήσουν τέτοια
υποδείγµατα. Να έχουµε στην Ελλάδα. Ε, λοιπόν, γιατί να µην είναι
αυτό το υπόδειγµα αυτό το οποίο λειτουργεί εδώ και εβδοµήντα
χρόνια από το 1929 που άρχισε η πρώτη λειτουργία του
Κτηµατολογίου της Ρόδου και της Λέσβου; Επιβάλλεται τώρα να
ληφθούν αποφάσεις που έχουν καθυστερήσει εδώ και πάρα πολύ
καιρό. Αυτό αφορά τόσο το δικό σας Υπουργείο, όσο και το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης.
Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΥΖΟΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Γιατί ζητάτε το λόγο, κύριε
Βυζοβίτη;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΥΖΟΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια που δεν πρόλαβα να
γραφτώ γιατί συνεδρίαζε η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, δεν νοµίζω
ότι θα έχει κανείς αντίρρηση να µιλήσω για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Νοµίζω ότι για δύο λεπτά
δεν έχει κανένας συνάδελφος αντίρρηση.
Ορίστε έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΥΖΟΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα είχε κανείς αντίρρηση σ' αυτήν την Αίθουσα
να φτιάξουµε Κτηµατολόγιο. Ξεκινώ όµως από µια πολύ εύστοχη
παρατήρηση του κ. Μητσοτάκη τι θα γίνει στις περιοχές όπου
υπάρχει πρόβληµα ιδιοκτησιακό. Ρωτήστε εµάς που είµαστε στα
παραµεθόρια. Θα σας πω ένα παράδειγµα, κύριε Υπουργέ.
Πολύ ορθώς στους πρόσφυγες που ήλθαν από τη Μικρά Ασία, από
τον Πόντο κλπ. τους εδόθησαν κτήµατα και τίτλοι. ∆εν έχουν τίτλους
οι γηγενείς. Μήπως αντιλαµβάνεσθε, σ' αυτούς που είναι στα
σύνορα µε τα Σκόπια, τι επίπτωση έχει αυτό το πράγµα, στην
προπαγάνδα που ήδη ασκείται επάνω; Τι θα µπορούσε να γίνει:
Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, πρώτα-πρώτα το ιδιοκτησιακό
καθεστός.
∆ιότι πολύ φοβάµαι, όταν θα έλθει η στιγµή να κάνετε
Κτηµατολόγιο, όλες αυτές τις εκτάσεις τις οποίες τις διεκδικεί το
δηµόσιο ή εάν θέλετε τις διεκδικούν οι κάτοικοι εκεί, θα τις
καταγράψετε σαν δηµόσια κτήµατα και θα φέρετε ακόµα
µεγαλύτερη αναστάτωση.
Τι θα µπορούσε να γίνει: Σήµερα στερούνται και των επιδοτήσεων,
γιατί δεν έχουν τίτλους να προσκοµίσουν. Είναι τεράστιο το θέµα,
δεν είναι τόσο απλό, για να µιλάµε µόνο για το Κτηµατολόγιο.
Θα µπορούσε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να γίνει αναγνώριση της
ιδιοκτησίας, µε δηλώσεις κατοχής προς τις κοινότητες -τώρα
δήµους- και αν υπάρχουν ενστάσεις, σε εύλογο διάστηµα να
εξετασθούν.
Καθένας ξέρει πλέον στο χωριό τι έχει. Χρόνια το καλλιεργεί. ∆εν
µπορεί όµως να δώσει προίκα στην κόρη του, δεν µπορεί να
παντρέψει το παιδί του, διότι ακριβώς δεν έχει τίτλο ιδιοκτησίας.
Θα παρακαλέσω ιδιαίτερα γι'αυτό το θέµα να το κοιτάξετε και να
δούµε τι µπορεί να γίνει.
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Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σπυριούνης έχει το
λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καµία
αµφιβολία, ότι έχουµε µία πορεία επιµεληµένης προσπάθειας να
αποκτήσει η πατρίδα Εθνικό Κτηµατολόγιο και η προσπάθεια αυτή
στηρίζεται στον ν. 2308 και στηρίζεται πλέον, ολοκληρώνεται για τις
διατάξεις του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Αυτό είναι το ένα σηµείο.
'Οσον αφορά το δεύτερο σηµείο, να συγχαρώ και εγώ µε την
ταπεινοφροσύνη µου τους συναδέλφους σας, κύριε Υπουργέ, για
τον ιδρώτα που έχυσαν και την προσπάθεια που κατέβαλαν για τη
σύνταξη του νοµικού καθεστώτος του θεσµικού πλαισίου, που θα
κατοχυρώσει τη συνολική προσπάθεια. Χρειάζεται να επαινούµε. Το
έλεγα και ως στρατηγός, ότι ο έπαινος είναι χρησιµότερος και από
την απειλή της ποινής. ∆υστυχώς, πέραν του καθεστώτος
ατιµωρησίας που έχουµε βέβαια καθιερώσει µε την ισοπέδωση των
πάντων στην πατρίδα µας, επιζητούµε περισσότερο την τιµωρία,
έστω και την ηθική, µε ένα σύστηµα µεµψηµοιρίας, παραδείγµατος
χάριν, βουλιάζει η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και όλα τα άλλα. Μπορεί να
φταίει το σύστηµα. Οι υπάλληλοι έχουν και αίσθηµα ευθύνης και
συνείδηση εργατικότητας και οι 'Ελληνες υπάλληλοι παίρνουν το
45% σε σχέση µε τους οµολόγους τους στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Η κριτική, ναι, πρέπει να υπάρχει, γιατί γονιµοποιεί τη διαλεκτική
λειτουργία της δηµοκρατίας και οδηγεί στις καλύτερες επιλογές.
Θέλει, όµως, η κριτική δύο προϋποθέσεις για να είναι γόνιµη: Να
είναι δίκαιη, που σηµαίνει να ανταποκρίνεται στην αλήθεια των
πραγµάτων, να αναφέρεται δηλαδή και να τεκµηριώνεται µε την
πραγµατικότητα την υφισταµένη και δεύτερον, θέλει µία µεγάλη
καρδιά, χωρίς κακή προαίρεση και χωρίς σκοπιµότητες να
ονοµάζουµε τα σύκα, σύκα και τη σκάφη, σκάφη.
'Εχει τις προϋποθέσεις το νοµοσχέδιο για να πετύχει το σκοπό για
τον οποίο συντάχθηκε; Αναµφισβητήτως ναι! Προβλέπει -και
ακούσαµε και τον κύριο Υπουργό- µία διαδικασία, θεσµικό,
επιστηµονικό και οικονοµικό και τα παντρεύει µέσα στο σύνολο το
πλέγµα των διατάξεων, έτσι ώστε η κάθε φάση να ολοκληρώνεται
µε ένα δεσµό και το κάθε σύστηµα να καταλήγει να λειτουργήσει
καλύπτοντας τη συλλογική προσπάθεια.
Υπάρχει δεσµός, σύνδεση; Είναι µία απορία της Αντιπολίτευσης και
είναι µία λογική απορία, η επιβαλλόµενη ουσιαστική σύνδεση µε
παράλληλες εργασίες, που πρέπει να κατοχυρώσουµε την ιδιωτική
ιδιοκτησία, αλλά να κατοχυρώσουµε και την ιδιοκτησία του
δηµοσίου.
Και στον ιδιωτικό χώρο και στο δηµόσιο έχουµε καταπατητές. Είναι
και το δηµοσιο καταπατητής. 'Οταν εκεί που φύτρωσε µία αφάνα,
χαρακτηρίζεται σαν δασική έκταση και αποκλείεται ο ιδιώτης από
την άσκηση των δικαιωµάτων που πηγάζουν από την
κατοχυρωµένη συνταγµατικά και συνειδησιακά στην πατρίδα µας
ιδιοκτησία, είναι καταπάτηση. Και καταπατητής είναι το δηµόσιο.
Κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση πάνω σ' αυτό είναι ότι
περιφρονούµε τον πολίτη. ∆εν υπάρχει ευαισθησία για τον
απροστάτευτο πολίτη και έρχεται η δηµοκρατία και µας γαντζώνει
από το σβέρκο και µας λέει ότι η κυρίαρχη δύναµη στο
κοινοβουλευτικό µας δηµοκρατικό σύστηµα, η πηγή κάθε εξουσίας
είναι ο πολίτης.
'Οταν, κύριε Πρόεδρε, αυτό γίνει συνείδηση σε όλους µας από την
κορυφή µέχρι κάτω, τότε άλλοι θα είναι οι καρποί της δηµοκρατίας
και αλλιώς θα αισθάνεται ο πολίτης ότι κατοχυρώνονται, δηλαδή, τα
δικαιώµατά του και η αξιοπρέπειά του.
Η πορεία της όλης προσπάθειας είναι εύγλωττη γιατί σε
τετρακόσιους πενήντα δήµους, έντεκα εκατοµµύρια στρέµµατα και
µε δαπάνη σαράντα (40.000.000.000) δισ. δρχ. και µε το πρώτο και
δεύτερο πιλοτικό πρόγραµµα ενεργό, έχουµε κατοχυρωµένη την
αφετηρία της προσπάθειας. Αναµφισβητήτως επειδή ανιχνεύουµε
ένα χώρο πρωτογενή, ένα χώρο παρθένο και επειδή το σύµπλεγµα
που πηγάζει από την καθυστέρηση αιώνων, θα έλεγα, πάµε σε µια
υπερβάλλουσα ταχύτητα µε την ψευδαίσθηση ότι θα καλύψουµε

αυτό που χάθηκε.
Ο διάλογος πιστεύω, κύριε Υπουργέ, οδηγεί σε κάποιους
προβληµατισµούς που έχετε την ευαισθησία να τους
συναλλαµβάνετε και πιστεύω ότι θα τους αξιολογήσετε µε το
επιτελείο σας, ώστε να συµπληρωθούν οι προϋποθέσεις για τις
οποίες και εγώ συµφωνώ και έτσι φαντάζοµαι να πορεύεται όλη η
προσπάθεια του Κτηµατολογίου, από τη κτηµατογράφηση µέχρι την
τελική µορφή. 'Οµως πρέπει να συνοδεύεται από παράλληλη
ευαισθησία και ευθύνη για το δασικό κτηµατολόγιο καθώς και από
τον επιβαλλόµενο αναδασµό για να ολοκληρωθεί το σχέδιο και έτσι
οι αγρότες µας θα ανακουφιστούν αφού βέβαια ληφθούν υπόψη και
όλα αυτά τα στοιχεία, αφού δεν υπάρχουν τίτλοι, αλλά έγιναν µε
παραχωρήσεις του 1929, του 1933, προεδρικά διατάγµατα που σας
είναι γνωστά.
Κύριε Πρόεδρε, αναµφισβητήτως πρόκειται περί µίας γόνιµης
πορείας που θα έχει µέγιστο αποτέλεσµα, όπως το Εθνικό
Κτηµατολόγιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η κ. Ζήση έχει το λόγο.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, µου δόθηκε η δυνατότητα στην
εισήγηση να ευχαριστήσω όλους εκείνους που στάθηκαν δίπλα
σ'αυτήν την προσπάθεια εδώ και πολλά χρόνια και αναφέροµαι στο
νοµικό και τεχνικό κόσµο, τους Υφυπουργούς, τους Γενικούς
Γραµµατείς και σε όλους εκείνους που διαµόρφωσαν το σηµερινό
νοµοσχέδιο.
Από τη συζήτηση επί της αρχης εξάγεται το συµπέρασµα ότι όλες οι
πτέρυγες, µε όλες τις επισηµάνσεις που ενσωµατώθηκαν,
συµφωνούν και βεβαιώνουν ότι η λειτουργία του θεσµού του
Εθνικού Κτηµατολογίου θα επιδράσει σηµαντικά στη δοµή, στη
λειτουργία και στο κύρος τόσο του κράτους όσο και των θεσµών της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, στη δηµοκρατία µας και στη συνείδηση και
συµπεριφορά όλων των πολιτών.
Η περιφέρεια, η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, οι δήµοι θα
αξιοποιήσουν τις τοπικές δυνατότητες και ιδιαιτερότητες για να
σχεδιάσουν πολύπλευρα προγράµµατα ανάπτυξης. Εδώ
επικεντρώνεται ο αναπτυξιακός χαρακτήρας του Κτηµατολογίου,
στο ρόλο που πρόκειται να παίξει σαν εργαλείο ανάπτυξης σε
όλους τους τοµείς της οικονοµικής και παραγωγικής
δραστηριότητας.
Βεβαίως υπάρχουν παρατηρήσεις και υποµνήµατα που
αναφέρονται στο σύγχρονο και σωστό τρόπο οργάνωσης του
προγράµµατος -κανείς δεν έχει αντίρρηση σε αυτά- στην οργάνωση
των υποθηκοφυλακείων των κτηµατολογικών γραφείων. Ξέρουµε
ότι αυτή η οργάνωση συνιστά την καλύτερη και πλέον
εκσυγχρονιστική διαδικασία αλλά αυτά τα ζητήµατα θα µπουν στη
συζήτηση στα άρθρα, είναι τα τεχνοκρατικά ζητήµατα της
διαδικασίας και δεν αφορούν τον πυρήνα της αναπτυξιακής
προσπάθειας και πρωτοβουλίας που αναλαµβάνεται µε αυτό το
εργαλείο που λέγεται κτηµατολόγιο.
Το Κτηµατολόγιο θα είναι και ενιαίο θα είναι και δηµόσιο και
συστηµατικό και σύγχρονο και ενήµερο σύστηµα πληροφοριών και
έτσι πρέπει να είναι. Υπήρξαν και εδώ επισηµάνσεις και από τον
Υπουργό και από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο σε κάποιες
παρατηρήσεις.
Είναι ενιαίο γιατί πραγµατικά συντάσσεται και τηρείται µε ενιαίες
προδιαγραφές για όλο τον ελληνικό χώρο για όλην την ελληνική
επικράτεια. Είναι επίσης δηµόσιο γιατί συντάσσεται και τηρείται µε
ευθύνη και εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. Υπάρχει συστηµατική
καταγραφή -µε όλα αυτά που ειπώθηκαν εδώ να εµπλουτιστεί αυτή
η καταγραφή- γεγονός που σηµαίνει ότι καταγράφονται όλα τα
ακίνητα ιδιωτικά δηµόσια ή κοινόχρηστα ανεξάρτητα από τις
χρήσεις τους και πρέπει όλες αυτές οι χρήσεις και τα εµπράγµατα
δικαιώµατα να καταγραφούν και αυτή η καταγραφή σαφώς πρέπει
να  έχει  αποδεικτικά  χαρακτηριστικά.  Είναι  ενήµερο  και  πρέπει
να δηµιουργήσουµε την πληρότητα αυτής της ενηµερότητάς του
γιατί περιλαµβάνει ένα αποτελεσµατικό µηχανισµό που κατά-
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γράφει όλα τα στοιχεία, παρακολουθεί τις µεταβολές αυτών των
στοιχείων και ενηµερώνεται συνεχώς για αυτές τις µεταβολές. Και
είναι σύγχρονο γιατί είναι πλήρως αυτοµατοποιηµένο σύστηµα
πληροφοριών, για την ακίνητη ιδιοκτησία δηµόσια και ιδιωτική.
'Οπως είπε ο Υπουργός -το επαναλαµβάνω και εγώ, το είπα και
στην εισήγηση- από το προσωποκεντρικό σύστηµα του
υποθηκοφυλακείου µεταφερόµαστε στο κτηµατοκεντρικό θα έλεγα
πολυκεντρικό σύστηµα αφού η πληροφορία που εισάγεται είναι ο
κωδικός, ο ιδιοκτήτης, η διεύθυνση του ακινήτου και πολλά άλλα
στοιχεία.
Νοµίζω ότι οι παρατηρήσεις που έγιναν σήµερα εδώ, πολύ σωστά
έγιναν και θα πρέπει και εµείς κάποιες από αυτές στη συζήτηση στα
άρθρα να τις ενσωµατώσουµε γιατί χρειάζεται στην πρώτη εγγραφή
πραγµατικά να δηµιουργήσουµε όλες εκείνες τις ασφαλιστικές
δικλείδες, έτσι ώστε να µπορέσουµε να έχουµε τα πλήρη στοιχεία
και να µην πέσουµε σε λάθη όπως κάποια από αυτά αναφέρθηκαν.
Επίσης η διαχείριση και η ενηµέρωση του συνόλου των
πληροφοριών που γίνεται από τα γραφεία του κτηµατολογίου, οι
διαδικασίες της ενηµέρωσης απαιτούν ένα συνδυασµό
θεσµοθετηµένο όλων των τεχνικών νοµικών και διοικητικών
ενεργειών όπως αναφέρθηκαν εδώ, αλλά και ελέγχου έτσι ώστε να
εξασφαλίσουµε ενηµέρωση αποκλείοντας λάθη αλλά εγώ θα έλεγα
να εξασφαλίσουµε µία ορθή και πλήρη τράπεζα πληροφοριών και
ίσως και για να αποκλείσουµε και κάποιες άλλες, όπως είπε ο
κ.Σπυριούνης πριν, ύποπτες ίσως ενέργειες.
Σε όλα αυτά βέβαια θέλω να προσθέσω ότι χρειάζεται, κύριε
Υπουργέ, να εξασφαλίσουµε και την ταχύτητα σε αυτό το σύστηµα
πληροφοριών, δηλαδή, την ταχύτητα της ενηµέρωσης, τη γρήγορη
ενηµέρωση τη σωστή επεξεργασία και την ανάκτηση της
πληροφορίας µε αξιοποίηση και ελαχιστοποίηση του χρόνου, αλλά
βέβαια και µε αξιοποίηση του υπάρχοντος δυναµικού αλλά και του
νέου στελεχιακού δυναµικού που χρειαζόµαστε.
Στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κ.Κ.Ε. κ.Γκατζή και
αγαπητό συνάδελφο και συµπατριώτη θα ήθελα να πω, ότι δεν
µπορεί να είναι µεγάλο φαγοπότι αυτό που πάει να ξεκινήσει
σήµερα και αυτό που ήδη έχει ξεκινήσει µε την προσπάθεια όλων
µας και της πολιτείας. Μεγάλο φαγοπότι γινόταν µέχρι τώρα.
Υπήρχε το γνωστό "γαία πυρί µειχθήτω" σε ό,τι αφορούσε την
ιδιοκτησία µε όλα τα προβλήµατα και στη δασική περιουσία και στη
δηµόσια περιουσία.
Σήµερα έχουµε τον επιστηµονικό και παραγωγικό κόσµο, τον
ΟΠΧΕ, την "Κτηµατολόγιο Α.Ε.", ιστορικά στελέχη της επιστήµης,
της πολιτικής και της διοίκησης, νέους επιστήµονες, που
εργάστηκαν και εργάζονται για το σχεδιασµό και την οργάνωση του
Εθνικού Κτηµατολογίου, για τη σύνταξη του αναγκαίου θεσµικού
πλαισίου, για τους κανονισµούς, τις προδιαγραφές, για τις
προσκλήσεις, τις προκηρύξεις, τις συµβάσεις. Εργάστηκαν και
εργάζονται για την οικονοµική διαχείριση αυτής της σύνταξης και
λειτουργίας του Εθνικού Κτηµατολογίου. Γίνεται ένας
προγραµµατισµός, υπάρχουν αναθέσεις, επιβλέψεις µελετών,
πρόσληψη προσωπικού, ειδικών συνεργατών και συµβούλων,
συγκρότηση επιτροπών και ειδικών οµάδων εργασίας. Υπάρχει
συστηµατική δουλειά.
Κι' αυτό δεν είναι µεγάλο φαγοπότι. Αυτή είναι πραγµατικά µια
µεγάλη τοµή, που γίνεται στην ελληνική πραγµατικότητα, που όλοι
παραδεχθήκαµε και πρέπει να το παραδεχθούµε, ότι ενώ είχαµε
αναγνωρίσει την αναγκαιότητά της, ωστόσο δειλιάζαµε, δεν
τολµούσαµε, µ' αυτήν την ιστορική καθυστέρηση που αναφέρθηκε
εδώ, να κάνουµε τη ρήξη. Και σήµερα έρχεται η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ και υλοποιεί το χρόνιο αίτηµα ολόκληρης της ελληνικής
κοινωνίας, αλλά και όλων των κοµµάτων, αν θέλετε. Γι' αυτό θα
πρέπει να δούµε αυτήν την εθνική µας κατάκτηση σαν κατάκτηση
όλων µας και να βοηθήσουµε, ώστε να προχωρήσει και να
ολοκληρωθεί.
Νοµίζω ότι στην αποκεντρωµένη µας πλέον διοίκηση, στην
περιφέρεια και στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και στους θεσµούς
όλους της αποκέντρωσης, δίνεται η δυνατότητα να έχουν την
πρόσβασή τους σ' αυτά τα κτηµατολογικά αρχεία, να µπορούν έτσι

να υλοποιήσουν όλα τα προγράµµατα ανάπτυξής τους, να έχουν
σχέση πλέον µε όλους τους φορείς στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και τη
Κυβέρνηση και έτσι να µην υπάρχουν οι αδυναµίες, οι αγκυλώσεις,
αν θέλετε, ακόµη και οι γραφειοκρατίες που µέχρι τώρα επώδυνα
βοηθούσαν την καθυστέρηση και δεν ενίσχυαν την ανάπτυξη.
Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι αυτή η Βουλή των Ελληνων έχει και την
τύχη και την περηφάνεια να ψηφίζει αυτό το νοµοσχέδιο, που είναι
ένα νοµοσχέδιο µεταρρύθµιση και τοµή, αλλά συγχρόνως, είναι και
µια κατάκτηση όλων µας.
Η πρόταση-πρόσκληση προς όλους τους συναδέλφους είναι να το
ψηφίσουµε, γιατί είναι το εθνικό µας εργαλείο, που όλοι µαζί µ' αυτό
το εργαλείο, θα µπορέσουµε να υλοποιήσουµε τους στόχους, που
έχουµε θέσει σαν ελληνική κοινωνία, σαν ελληνική Βουλή, σαν
ελληνικό κράτος. Θα µπορέσουµε να υλοποιήσουµε το στόχο να
κερδίσουµε το στοίχηµα µε την ανάπτυξη και το χρόνο, σε µια
εποχή και σε µια κατεύθυνση, που θέλουµε η Ελλάδα να είναι και
ισχυρή και σύγχρονη.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
συνάδελφοι, στο πνεύµα της συνεργασίας µε τη Κυβέρνηση για την
αρτιότερη θεσµική θωράκιση του νοµοσχεδίου αυτού, θα
προσπαθήσω να κάνω εποικοδοµητική κριτική σε µια βασική
αδυναµία που εντόπισα, αλλά δεν µπορώ να µην απαντήσω στον
κύριο Υπουργό για τα στοιχεία και τους πίνακες που κατέθεσε
προηγουµένως κατά την οµιλία του.
'Εδωσε αφ' ενός µεν τα οικονοµικά στοιχεία των απορροφήσεων,
που προβλέπεται στο τέλος του έτους να φθάσουν τα 21,5
δισεκατοµµύρια δραχµές και από την άλλη µεριά αντί να έχει την
κτηµατογραφηθείσα ήδη έκταση και στο βαθµό που
κτηµατογραφήθηκε, έχει την πορεία ένταξης των ΟΤΑ, δηλαδή
πόσους ΟΤΑ βάζουµε στο πρόγραµµα και αυτό είναι όλο. Για το
πόσο προχωρά η κτηµατογράφηση σε κάθε ΟΤΑ ή σε κάθε
περιοχή, τίποτε.
Γι' αυτό είπα και στην πρωτολογία µου ότι µετά από 21,5
δισεκατοµµύρια δραχµές, σύµφωνα µε τα στοιχεία σας, η
Κυβέρνηση δεν είναι σε θέση, τέσσερα-πέντε χρόνια τώρα, να
αναρτήσει ούτε ένα στρέµµα κτηµατογραφηθείσης γης.
Αυτό το αποκαλύπτει και η Κυβέρνηση µε τα στοιχεία που
προσκοµίζει προσπαθώντας να πείσει ότι δήθεν έχει κάνει έργα.
Τίποτα δεν έχει κάνει. Λυπάµαι που σας το λέω. 'Εχει ξοδέψει 21,5
δισεκατοµµύρια και δεν έχει προσφέρει αντίστοιχο έργο.
Αναγνωρίζω µία προσπάθεια στον κ. Λαλιώτη να συνταιριάσει
ετερόκλητα συντεχνιακά συµφέροντα, να προχωρήσει στη σύνταξη
αυτού του νόµου, αλλά από την άλλη µεριά πρέπει να πούµε ότι και
ο τρόπος της θεσµικής ρύθµισης του προβλήµατος ήταν ατελής µε
τα δύο νοµοσχέδια ν. 2308 και συζητούµενο νοµοσχέδιο και πολύ
περισσότερο ότι δεν έχει να επιδείξει αντίστοιχο αποτέλεσµα,
αντίστοιχο έργο, µε τα χρήµατα που έχουν ήδη ξοδευτεί.
Να µην πω ακόµα ότι από τα πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000) δραχµές που ήταν αρχικά στο πρόγραµµα για τις
κτηµατογραφήσεις, πολλά δισ τα έστρεψε η Κυβέρνηση σε άλλες
δράσεις και αυτό δείχνει τα προβλήµατα που υπάρχουν. Να µην
ξεχνάµε ακόµα ότι η συνέπεια και η συνεχής πορεία των
προσπαθειών της Κυβέρνησης για το θέµα του Κτηµατολογίου δεν
ήταν, όπως θα έπρεπε. Πέρσι ο ΟΚΧΕ -ο περί ου ο λόγος σηµέρα
Οργανισµός- είχε τεθεί εκ ποδών και προβλέπετο να καταργηθεί. Γι'
αυτό φέτος στον προϋπολογισµό δεν είχε ούτε µια δραχµή.
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, τον ερασιτεχνισµό µε τον οποίο η
Κυβέρνηση αντιµετώπισε το θέµα.
Ακόµη ανέφερε ο κύριος Υπουργός ότι οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες
ακίνητα και πεντακόσιες χιλιάδες πολίτες έκαναν αυτές τις
ψευτοδηλώσεις µε τα αντίγραφα τίτλου κυριότητος κλπ. ∆εν µας
είπατε πόσο ποσοστό των κατοίκων συµµετείχε
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στην προσπάθεια. Το 30%, το 40%, το 50%; Το λέω αυτό γιατί δεν
κατέθεσε τίτλους το 100% των ιδιοκτητών µέσα στην περιοχή των
οποίων έγινε η πρώτη πιλοτική κτηµατογράφηση. Είναι στο 40% µε
50%.
Αλλά να µην έρθω σε άλλα θέµατα αντιπολίτευσης, τα οποία είναι
πάρα πολλά και δείχνουν ότι ουσιαστικό ενδιαφέρον εκ µέρους της
Κυβέρνησης δεν υπάρχει.
Θέλω να επισηµάνω -και επικαλούµαι την προσοχή του κυρίου
Υπουργού και των στελεχών του Υπουργείου- ότι υπάρχει µια
µεγάλη αντινοµία µεταξύ των δύο νοµοθετηµάτων, του ν. 2308 και
του παρόντος συζητουµένου νοµοσχεδίου. Αν το συζητούµενο
σήµερα νοµοσχέδιο παραµείνει ως έχει, καθίσταται
αντισυνταγµατικό.
Το αναφέρω γιατί, σύµφωνα µε το άρθρο 100 της Βουλής, τώρα επί
της αρχής πρέπει να το αναφέρω και την ευθύνη πλέον την έχει η
Κυβέρνηση, αν θα προχωρήσει. Εγώ ζητάω µε το άρθρο 100 να
γίνει συζήτηση αν είναι αντισυνταγµατικός ή όχι ο νόµος ή από την
άλλη µεριά να έχουµε τη ρητή δέσµευση της Κυβέρνησης ότι θα
κάνει την τροποποίηση στο άρθρο 12 που θα αναιρούσε αυτήν την
αντισυνταγµατικότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε συνάδελφε, το θέµα
που θίγετε αφορά και το Προεδρείο. Κάνετε ένσταση
αντισυνταγµατικότητας, σύµφωνα µε το άρθρο 100;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Εκτός αν αντιληφθεί το πρόβληµα ο Υπουργός και το επιτελείο του
και θελήσουν να το διορθώσουν, εγώ είµαι διατεθειµένος να την
αποσύρω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Επιτρέπετε µία διακοπή;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: ∆εν είπα ακόµα τίποτα, κύριε Υπουργέ.
Τι να απαντήσετε;
Λοιπόν, πάµε στον ν. 2308...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Γι' αυτό είναι η Επιστηµονική
Επιτροπή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ. Αφήστε την
Επιστηµονική Επιτροπή, εδώ είναι Βουλή.
Εγώ δεν δέχοµαι να καπελώνοµαι. Θέλω να εκθέσω αυτήν την
άποψη µου. Μπορεί να διέφυγε. 'Ανθρωποι είµαστε, κάνουµε λάθη.
Προσέξτε. Ο ν. 2308 άρθρο 2, παράγραφος 1, λέει: "Με απόφαση
του ΟΚΧΕ καλούνται όσοι έχουν εµπράγµατα ή άλλο γραπτό στα
κτηµατολογικά βιβλία δικαίωµα σε ακίνητα της υπό
κτηµατογράφηση περιοχής να υποβάλουν δήλωση µε περιοχή του
δικαιώµατος και αναφορά στην αιτία κτήσης του".
Σύµφωνα µε αυτήν τη διατύπωση, περιλαµβάνονται και οι έκτακτες
χρησικτησίες στη δυνατότητα εγγραφής, διότι τίτλος κυριότητας,
σύµφωνα και µε τον κ. ∆ωρή, είναι ο τρόπος που προβλέπει ο
νόµος για την κτήση κυριότητας και όχι το χαρτί -ας πούµε το
συµβόλαιο- ή η πράξη της διοικητικής ή δικαστικής αρχής. Ο
τρόπος που προβλέπει ο νόµος, αποτελεί τίτλο κυριότητας που
αφορά βασικά την περίπτωση της έκτακτης χρησικτησίας. 'Αρα, µε
τον ν.2308 οι έχοντες έκτακτη χρησικτησία χωρίς να τη
αποδεικνύουν πουθενά, έχουν δικαίωµα εγγραφής στο
κτηµατολογικό γραφείο.
Πάµε στο συζητούµενο νοµοσχέδιο. Στο άρθρο 12 αναφέρονται
ρητά οι καταχωριζόµενες σε κτηµατολογικά φύλλα πράξεις.
Προηγουµένως στο άρθρο 11 λέµε τι είναι κτηµατολογικά φύλλα.
Είναι τα φύλλα επί των οποίων γίνονται οι πρώτες εγγραφές στα
κτηµατολογικά γραφεία.
Λογικό θα ήταν στην διατύπωση του άρθρου 12 να
συµπεριλαµβάνεται και η περίπτωση της έκτακτης χρησικτησίας.
Εδώ όµως δεν βλέπουµε να περιλαµβάνεται.
Γίνεται µια αναφορά στο άρθρο 1 περίπτωση στ', που µιλάει µόνο
για τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις οι οποίες αναγνωρίζουν
κυριότητα ή άλλο εµπράγµατο δικαίωµα σε ακίνητο που έχει
αποκτηθεί µε έκτακτη χρησικτησία.
Επειδή όµως όπως προανέφερα τίτλος κυριότητος είναι ο τρόπος
µε τον οποίο επιτελέσθη η κυριότητα, καταλαβαίνετε ότι ο νόµος

είναι ατελής. ∆ηλαδή θα µπορέσει κάποιος να θεµελιώσει νοµική
άποψη πάνω στο θέµα αυτό. Και επειδή εγώ συµβαίνει να είµαι
τεχνικός, προς διευκόλυνση και της Κυβέρνησης, καταθέτω ένα
άρθρο ενός συνεργάτη του κυρίου Υπουργού κατά τη διάρκεια της
συντάξεως των προσχεδίων αυτού του νόµου, που µνηµονεύει
χαρακτηριστικά ότι πρόκειται περί αντισυνταγµατικής διάταξης η
περίπτωση κατά την οποία η έκτακτη χρησικτησία δεν καλύπτεται
απόλυτα στο Εθνικό Κτηµατολόγιο. Το άρθρο τιτλοφορείται: "Εθνικό
Κτηµατολόγιο": "Αµφισβητήσεις δικαιωµάτων" Κώστα Χοροµίδη,
δικηγόρου Θεσσαλονίκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ποιό είναι το άρθρο αυτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Είναι δηµοσιευµένο στο Νοµικό
Περιοδικό ∆ελτίο Επιχειρήσεων και Εταιρειών 8ος-9ος/1997 σελ.
808-816 έτος 3ο. Το καταθέτω στα Πρακτικά, να το πάρετε να το
δείτε.
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Τρυφωνίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν άρθρο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής).
Γεννάται λοιπόν µεγάλο θέµα και αφορά τη συνταγµατικότητα του
νόµου. Υπάρχει µια περίπτωση που αφορά αδέλφια, 'Ελληνες που
έφυγαν στο εξωτερικό µε το δεύτερο παγκόσµιο πόλεµο -διακόσιες
χιλιάδες πήγαν στο ανατολικό µπλοκ- και συγγενείς τους ή άλλοι µε
έκτακτη χρησικτησία πήραν τις περιουσίες τους. Αυτοµάτως
δηµιουργείται και σε αυτούς ένα τεράστιο πρόβληµα το οποίο έχει
και εθνική σηµασία και κοινωνική σηµασία κλπ. Θα γεµίσουν όλα τα
δικαστήρια µε τέτοιες υποθέσεις. ∆ηλαδή όλο το νοµικό σύστηµα
της χώρας θα ασχολείται µε αυτά τα πράγµατα.
Κάνω λοιπόν πρόταση να αντιµετωπισθεί το θέµα µε την
αρµόζουσα σοβαρότητα, γιατί η έκτακτη χρησικτησία κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι δεν αφορά τη σχέση µεταξύ ιδιώτου και
δηµοσίου. Εκεί το δηµόσιο είναι κατοχυρωµένο. ∆εν υπάρχει
χρησικτησία. Μιλάµε για σχέση µεταξύ ιδιωτών.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Εικοσαετής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Ο νόµος 2308 για να είµαστε σαφείς
προβλέπει τη διαδικασία και της έκτακτης χρησικτησίας, να γίνεται
µία δήλωση και να λέει ο άλλος "δεν έχω χαρτιά, αλλά έχω έκτακτη
χρησικτησία". Ο νόµος που συζητάµε απαγορεύει αυτό το δικαίωµα,
αν δεν υπάρχει τελεσίδικη δικαστική απόφαση.
Αυτό λοιπόν το θέµα το οποίο είναι σοβαρό πέρα από οποιαδήποτε
αντιπολιτευτική διάθεση, καλώ την Κυβέρνηση να το αντιµετωπίσει
µε υπευθυνότητα και αν νοµίζει το Προεδρείο ότι χρειάζεται να
διακόψουµε αυτή τη στιγµή τη συζήτηση επί της αρχής και να µην
το ψηφίσουµε, ώστε να υπάρχει η δυνατότητα η ίδια η Βουλή να
αποφασίσει επί της συνταγµατικότητος ή µη του νόµου αυτού, να
συνεχίσουµε στην επόµενη συνεδρίαση. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν έχει αρµοδιότητα το
Προεδρείο, να ακολουθήσει τη διαδικασία µε δική του πρωτοβουλία.
Η διαδικασία της απόφανσης της Βουλής, περί του αν είναι
αντισυνταγµατικό ή όχι ένα σχέδιο νόµου που έρχεται στη Βουλή,
σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής και του
Σύνταγµα εξαρτάται από την βούληση του Βουλευτή, ο οποίος το
προτείνει.
Αν εσείς ζητήσετε να αποφανθεί η Βουλή αναφορικά µε
συγκεκριµένες αντιρρήσεις που προβάλλετε για τη
συνταγµατικότητα σχεδίου ή πρότασης νόµου, το Προεδρείο είναι
υποχρεωµένο να ακολουθήσει τη διαδικασία που ορίζει ο
Κανονισµός της Βουλής. ∆ηλαδή να δώσει το λόγο σε σας ή σε
οποιονδήποτε από την παράταξή σας, για να αναπτύξετε την
ένσταση αντισυνταγµατικότητας, να απαντήσει ένας από τους
αντιλέγοντες Βουλευτές, να λάβει το λόγο στη συνέχεια ο αρµόδιος
Υπουργός -επί πέντε λεπτά όλοι-και στη συνέχεια να αποφανθεί η
Βουλή µε ανάταση ή έγερση, περί της συνταγµατικότητας ή µη των
σχετικών διατάξεων, τις οποίες εσείς προσβάλλετε, ως
αντισυνταγµατικές.
Εποµένως  ερωτάσθε  από  το  Προεδρείο:  Θέλετε  να  αποφανθεί
η  Βουλή  αναφορικά  µε  την  αντισυνταγµατικότητα  των
διατάξεων,  τις  οποίες  προτείνετε  ή  εν  πάση  περιπτώσει
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αναφέρατε τις απόψεις σας, για να τις λάβει υπόψη η Κυβέρνηση
και να ρυθµίσει τις ενέργειές της αναλόγως;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μήπως µπορούµε δηλαδή να το
λύσουµε µε αυτόν τον τρόπο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που µου
δίνετε πάλι το λόγο.
'Οπως προανέφερα, έγκειται στην Κυβέρνηση να τροποποιήσει το
άρθρο 12 εις τρόπον ώστε να εξαλειφθεί η αντισυνταγµατικότητα.
Αν το κάνει αυτό δεν χρειάζεται να κάνουµε καµία ψηφοφορία. Τι
θέλω να πω δηλαδή. Εδώ δεν είναι θέµα αντιπαράθεσης
κυβέρνησης αντιπολίτευσης. Είναι θέµα που αφορά τα συµφέροντα
του ελληνικού λαού και νοµίζω ότι έτσι πρέπει να τα
αντιµετωπίζουµε όλοι. Αν η Κυβέρνηση µε το επιτελείο που έχει
πίσω αυτή τη στιγµή, δεν έχει σαφή νοµική εικόνα του θέµατος, το
οποίο έθιξε και θέλει να διακόψουµε και να επανέλθουµε στην
επόµενη συνεδρίαση, ώστε να το µελετήσουν, έχει καλώς.
Περιµένω, λοιπόν -αν προβλέπεται από τον Κανονισµό αυτό- την
απάντηση του κυρίου Υπουργού, ώστε να δω και εγώ, αν θα θέσω
θέµα αντισυνταγµατικότητος ή όχι. Πάντως δεν είναι θέµα
αντιπαράθεσης κυβέρνησης-αντιπολίτευσης.
Εγώ από τη µεριά µου θα ήθελα και θα πρότεινα, κύριε Υπουργέ,
επειδή τόσα χρόνια περιµέναµε -εκατόν εβδοµήντα χρόνια- να
φτιάξουµε κτηµατολόγιο και επειδή πρέπει να θεµελιώσουµε σε
σωστές βάσεις, να διακοπεί αυτήν τη στιγµή η συνεδρίαση, για να
ψηφίσουµε στην επόµενη συνεδρίαση επί της αρχής, ώστε να
υπάρχει δικαίωµα, αν εσείς δεν το θελήσετε, να αποφασίσει η
Ολοµέλεια της Βουλής, αν είναι αντισυνταγµατική η διάταξη ή όχι.
∆ιότι, όπως σας είπα χθες σήµερα η Νέα ∆ηµοκρατία έχει σύγκλιση
Κοινοβουλευτικής Οµάδας και ως κόµµα αυτήν τη στιγµή δεν
είµαστε απόλυτα σε θέση να καλύψουµε και αυτό το δικαίωµα.
Ευχαριστώ
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εποµένως, κύριε
Τρυφωνίδη, εσείς θέσατε ορισµένα ζητήµατα. Αν θα υποβάλετε ή
όχι ένσταση αντισυνταγµατικότητας θα εξαρτηθεί από την απάντηση
του κυρίου Υπουργού.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, δεν
περίµενα να τεθεί τέτοιο θέµα την τελευταία στιγµή διότι αυτό το
νοµοσχέδιο έχει µπει σε διαδικασίες διαλόγου -πολύµηνων
διαλόγων- µε όλους τους κοινωνικούς και επιστηµονικούς φορείς.
Πρώτον, τέτοιο θέµα δεν έχει τεθεί πουθενά και ποτέ.
∆εύτερον, δεν έχει τεθεί τέτοιο στην επιτροπή που είχε γίνει η
προσυζήτηση για να εισαχθεί το σχέδιο νόµου στη Βουλή.
Τρίτον και σηµαντικότερο δεν κάνει καµία µα καµία, αναφορά περί
αντισυνταγµατικότητας η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.
Εγώ σέβοµαι τη γνώµη του κ. Τρυφωνίδη, αλλά διαφωνούµε. Και
διαφωνούµε και εµείς, ως Υπουργοί αλλά και η επιστηµονική οµάδα
που µε όλη την επιστηµονική της εγκυρότητα έχει συµβάλει τα
µέγιστα στην επεξεργασία του νοµοσχεδίου. Και είναι όλοι
κορυφαίες προσωπικότητες στο χώρο της επιστήµης, είτε ασκούν
ελεύθερο επάγγελµα είτε είναι πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι.
Η αναφορά που κάνει ο κ. Τρυφωνίδης καλύπτεται απο το
νοµοσχέδιο και άλλωστε η έκτακτη χρησικτησία διασφαλίζεται από
τον Αστικό Κώδικα στο άρθρο 1045 και µε βάση αυτή τη
διασφάλιση µπορεί να γίνονται οι εγγραφές στο 2308. Και µε βάση
αυτές τις εγγραφές και προεγγραφές του 2308, µπορεί να γίνονται
οι πρώτες εγγραφές, όπως προβλέπει το σχέδιο νόµου στα
κτηµατολογικά βιβλία. ∆εν υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικότητας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Μεϊµαράκης έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σαφέστατα βάσει του
Κανονισµού, κάθε Βουλευτής έχει το δικαίωµα να προτείνει να
ζητήσει θέµα αντισυνταγµατικότητας ή µη µιας συγκεκριµένης
διάταξης και κατά τη γνώµη του και του συνόλου του νοµοσχεδίου.
Θεωρώ ότι επειδή ο κ. Τρυφωνίδης έχει ζητήσει επί συγκεκριµένου
άρθρου ότι µπορεί να ψηφισθεί επί της αρχής το νοµοσχέδιο και να
συζητηθεί στο άρθρο, µέχρι να ενηµερωθούµε και εµείς, γιατί εγώ

δεν βλέπω αντισυνταγµατικότητα, µέχρι να ενηµερωθώ και εγώ,
διότι ο κ. Τρυφωνίδης σαν Βουλευτής ασκεί το δικαίωµά του επί του
Κανονισµού και έχει κάθε δικαίωµα ο κάθε συνάδελφος -στη Νέα
∆ηµοκρατία δεν είµαστε αγέλη για να είµαστε όλοι µαζί, πιασµένοι
απο το λαιµό- να ζητήσει την ένσταση.
Θα έλεγα, όµως, για να διευκολύνουµε τη συζήτηση να
ολοκληρώσουµε επί της αρχής, εφόσον ο κ. Τρυφωνίδης εµµένει
στην άποψή του...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν µπορεί, κύριε
Μεϊµαράκη, να γίνει, διότι σύµφωνα µε το άρθρο 100 παρ. 1 του
Κανονισµού της Βουλής, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας
προτείνεται στη διάρκεια της κατ' αρχήν συζήτησης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ Κύριε Πρόεδρε, το ξέρω, αλλά τι να
κάνουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Οχι τι να κάνουµε. ∆ίνει
λύση ο Κανονισµός.
Εποµένως, αν ψηφισθεί η αρχή, δεν µπορεί να ξανασυζητάµε για
αντισυνταγµατικότητα.
Κύριε Τρυφωνίδη, µετά την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, ποια
είναι η θέση σας. Με δύο λέξεις, πέστε µας αν προβάλετε ένσταση
αντισυνταγµατικότητας και αν ζητάτε τη λήψη απόφασης εκ µέρους
του Σώµατος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, διείδα ότι πράγµατι ο
Υπουργός έχει διάθεση εάν υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικότητας να
το λύσει στην κατ' άρθρο συζήτηση. Επειδή πιστεύω είναι σοβαρό
το θέµα του Εθνικού Κτηµατολογίου καθώς και το θεµα που έθιξα,
είµαι και εγώ στη διάθεση του Υπουργού για µία καλύτερη
συνεργασία, πως θα διατυπωθεί το άρθρο αυτό, ώστε να µην
υπάρχουν ψήγµατα αντισυνταγµατικότητας τα οποία εγώ σας
εξέθεσα µε το άρθρο διακεκριµένου νοµικού, που ασχολείται µε
εµπράγµατα δικαιώµατα. ∆εν είναι µόνο προσωπική µου θέση, να
λυθεί το θέµα προς το καλό του νοµοσχεδίου και του ελληνικού
λαού, το οποίο καλείται να υπηρετήσει αυτό το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εποµένως, αυτήν τη
στιγµή δεν κάνετε ένσταση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: 'Οχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο
επί της ουσίας. 'Εχει τελειώσει το διαδικαστικό θέµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να µιλήσω
αλλά προκλήθηκα από συναδέλφους.
Ο κ. Μητσοτάκης είπε για το Κ.Κ.Ε. ότι τελικά παίρνει τη θέση αυτή,
επηρεασµένο από την κοσµοθεωρία του.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ζητώντας το τέλειο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Και για το τέλειο και για την κοσµοθεωρία
του έχει δύο διαστάσεις.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας, και ∆ηµοσίων 'Εργων): Για έπαινο το είπε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ∆εν λέω πώς το είπε, κύριε Υπουργέ, θα
πω την άποψή µου για την συγκεκριµένη παρατήρηση την οποία
έκανε. Κατά την άποψή µου δεν κατάλαβε σωστά το τι είπε το
Κ.Κ.Ε.
Θα ήθελα λοιπόν να πω στον κ. Μητσοτάκη ότι η άρνησή µας δεν
έχει καµία σχέση µε το πώς εµείς θεωρούµε το πολιτικό σύστηµα
και τη διακυβέρνηση της χώρας και ποιο είναι αυτό το επιθυµητό και
ο στόχος, αν θέλετε, για µας. Και το λέµε ξεκάθαρα, το
διατυµπανίζουµε σε κάθε ευκαιρία, ότι θέλουµε, επιδιώκουµε και
παλεύουµε να εγκαθιδρυθεί το σοσιαλιστικό σύστηµα στη χώρα
µας. Αυτά είναι ξεκάθαρα.
Αυτό όµως δεν έχει καµία σχέση µε τη συγκεκριµένη θέση και
πρόταση που κάναµε. Η πρότασή µας πατά στο τώρα. Λέµε
παραδείγµατος χάρη ότι θα πρέπει τελικά να αποσυρθεί αυτό το
νοµοσχέδιο και ότι θα πρέπει να έλθει ένα άλλο, το οποίο
πραγµατικά θα είναι ένα πολυδιάστατο, πολυδύναµο εργαλείο για
την ανάπτυξη της χώρας και όχι ένα νοµοτεχνικό, νοµοκεντρικό
νοµοσχέδιο το οποίο θα διασφαλίζει µόνο την ιδιοκτησία του ιδιώτη
και τίποτα παραπάνω.
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'Ετσι, λοιπόν, η ταξική πολιτική σε σχέση µε την κοσµοθεωρία µας
σ' αυτό το νοµοσχέδιο, έχει να κάνει µε τη διαφύλαξη και
κατοχύρωση της δηµόσιας περιουσίας µε τη συγκεκριµένη πρόταση
που κάνουµε και την οποία δεν αποδέχεσθε. ∆εν είναι εποµένως
θέµα κοσµοθεωρίας µόνο. Από εκεί φυσικά, όπως σας είπα,
απορρέει η ταξική µας πολιτική, η υπεράσπιση της περιουσίας του
ελληνικού λαού.
Ερχόµενος τώρα στην άποψη που διατύπωσε ο κ. Σφυρίου ότι δεν
υπάρχει λογική στην πρότασή µας, θα ήθελα να πω ότι δεν υπάρχει
η κοινή λογική και µια κοινή πολιτική βούληση ανάµεσα σε µας και
στην Κυβέρνηση και γι' αυτό δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σ'
αυτό το νοµοσχέδιο.
Οι όλες υποσχέσεις που δίνονται, ότι δήθεν θα κατοχυρώσουν το
νοµοσχέδιο είτε µε τις προγραµµατικές συµβάσεις είτε µε οτιδήποτε
άλλο, τίποτα δεν κατοχυρώνει ότι θα πάµε µπροστά. Και θα σας πω
γιατί. 'Εχουµε τον ν. 248/76. Τι έγινε από κει και πέρα; 'Εγινε τίποτα;
Γιατί δεν προχώρησε; 'Ηταν να γίνει το δασολόγιο, το δασικό
κτηµατολόγιο και όλα αυτά που έχουν σχέση µε την κατοχύρωση
της δηµόσιας περιουσίας, όπως δασικά διαγράµµατα µε απολήξεις
που θα καθόριζαν πραγµατικά τη δασική περιουσία και θα
µπορούσε σίγουρα να καταγραφεί σαν αυτούσια δηµόσια περιουσία
και ας πάει µετά ο ιδιώτης να διεκδικήσει και να αµφισβητήσει, αν
θέλετε, τα δικαιώµατα του δηµοσίου.
Σήµερα, τι γίνεται µ' αυτό το νοµοσχέδιο; Βάζουµε το δηµόσιο να
πάει, να αµφισβητήσει την περιουσία τη δική του, από την
κατοχύρωση που θα κάνει µε την πρώτη εγγραφή ο ιδιώτης. Αυτή
είναι η ουσία, κύριοι συνάδελφοι. Γιατί την αποκρύπτετε και βάζετε
όλες τις σάλτσες ότι θα γίνει έτσι ή αλλιώς; Από πού φαίνεται ότι θα
γίνει έτσι ή αλλιώς;
Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι ύστερα από πίεση στην Επιτροπή
της Βουλής ο Υπουργός δέχεται και φέρνει τα άρθρα 5 και 6 του
Υπουργείου Γεωργίας. Τι λέει αυτό, κύριοι συνάδελφοι; Επαναφέρει
αυτά που έλεγε ο ν. 248 πριν από είκοσι τρία χρόνια. Αυτό λέει.
Ξαναζεσταµένο, λοιπόν, φαγητό θα έχουµε; Αυτές είναι οι
εγγυήσεις, όταν πριν από τέσσερα χρόνια λέγατε ότι θα
κατοχυρώσουµε την προσπάθεια ο 248 να υλοποιηθεί και όλη η
δουλειά που θα γίνει να έλθει τελικά στη Βουλή και να κατοχυρώσει
το δηµόσιο συµφέρον και τη δηµόσια περιουσία είτε αυτή είναι
δασική έκταση είτε οτιδήποτε άλλο;
Και πάµε παρακάτω. Αναφέροµαι στο άρθρο 40, που ήρθε στο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών και απεσύρθη. Τι έλεγε;
'Ελεγε ότι όσοι έχουν αποκτήσει δικαιώµατα επί δηµόσιας
περιουσίας µέχρι το 1945 αποκτούν οριστικά δικαιώµατα και λήγει η
υπόθεση, είτε αυτά είναι δασικά είτε είναι δηµόσια είτε είναι
οτιδήποτε. Ευτυχώς δεν το έφερε και αυτό ο κύριος Υπουργός.
Να πω και άλλο παράδειγµα. Αναφέροµαι στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Γεωργίας που απεσύρθη που έλεγε, ότι µέχρι το 1975
όσοι έχουν αναγνωριστεί ως ιδιοκτήτες κλπ. µε διάφορες
διαδικασίες είναι νόµιµοι ιδιοκτήτες. Και ξέρετε πως γίνονται αυτά,
κύριε Πρόεδρε. Είστε δικηγόρος. Εγώ δεν είµαι. Τα µαθαίνουµε
όµως και ξέρουµε περί τίνος πρόκειται. Πάει κάποιος στο
δικαστήριο µε δύο ψευδοµάρτυρες και λέγει ότι ο Χ κατέχει και
εκµεταλλεύεται ένα κτήµα από τον πατέρα του, από τον παππού
του κλπ. και η απόφαση του δικαστηρίου λέει ότι ναι, έχει δικαίωµα
χρησικτησίας, πάρτο µε γειά σου, µε χαρά σου είναι δικό σου. Και η
απόφαση αυτή αποτελεί τίτλο ιδιοκτησίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Αυτό, όµως, όταν είναι
εναγόµενο το δηµόσιο δεν ισχύει, κύριε συνάδελφε. Υπάρχει το
τεκµήριο κυριότητας υπέρ του δηµοσίου. ∆εν ισχύουν αυτά που
υποστηρίζετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ∆εν ισχύει για το δηµόσιο, αλλά άντε να
αποδείξεις ότι είναι του δηµοσίου, κύριε Πρόεδρε. Εκεί είναι η
διαφορά µας. Ποιος θα το αποδείξει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τεκµήριο κυριότητας υπέρ
του δηµοσίου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Οταν σήµερα, κύριοι συνάδελφοι,
επαφίεται στον πατριωτισµό των προϊσταµένων των δηµοσίων

υπηρεσιών να διεκδικήσουν, µε τη διαδικασία της αµφισβήτησης
που προβλέπει το άρθρο 6 του νοµοσχεδίου, τη δηµόσια υπηρεσία,
αντί ο ιδιώτης να τρέχει και να προσβάλλει, ίσως λανθασµένη θα
πω εγώ ενέργεια των δηµοσίων υπηρεσιών -δεν θα γίνει σκόπιµα
από τις υπηρεσίες του δηµοσίου όταν θα πάνε να κατοχυρώσουν
τις δηµόσιες εκτάσεις και τα δάση- γιατί λοιπόν να µη θέλετε να
παραδεχθείτε ότι µε τη γενικότερη πολιτική και την αντιµετώπιση
που έχουµε για το Κτηµατολόγιο -που είναι προοίµιο του
Κτηµατολογίου οι άλλοι νόµοι- θα γίνει ένα µεγάλο φαγοπότι, κύριοι
συνάδελφοι; Είναι µία πρόκληση σε αυτούς όλους να πάνε να
ξανακάψουν δάση, να κάνουν καταπατήσεις, να κάνουν δηλώσεις
πρώτης εγγραφής κλπ. Και ας τρέξει ο κάθε υπάλληλος -γι' αυτό
είπα ότι αφήνεται το κάθε τι στον πατριωτισµό των δηµοσίων
υπαλλήλων- να κάνει τις δέουσες ενέργειες αν φυσικά το πάρει
είδηση και αν έχει πραγµατικά στη συνείδησή του την έννοια να
προφυλάξει το δηµόσιο και αν ξέρει ότι είναι δηµόσιο. ∆εν πρόκειται
πραγµατικά για ένα µεγάλο φαγοπότι; Μην το αµφισβητείτε. Είναι.
Εµείς λοιπόν κάνουµε συγκεκριµένη πρόταση που πατά στο
σήµερα, στο αστικό καθεστώς, στην αστική δικτατορία, κύριε
Υπουργέ, την οποία διαχειρίζεστε. Πάρτε αυτό το νοµοσχέδιο και
φέρτε ένα άλλο, που θα κατοχυρώνει τη δηµόσια περιουσία, που θα
είναι πραγµατικά πολυδιάστατο, πολυδύναµο, εργαλείο ανάπτυξης,
που δεν θα επαφίεται σε υπουργικές εξουσιοδοτήσεις για να φέρει
από εκεί και πέρα συµπλήρωµα όταν το αποφασίσει το επιτελείο
του Υπουργείου για τις πρόσθετες πληροφορίες των ακινήτων.
∆ιαφυλάξτε τη δηµόσια περιουσία και βάλτε µάλιστα και κυρώσεις
ότι όποιος διεκδικήσει περιουσία του δηµοσίου µε δόλο να έχει και
πολύ αυστηρές ποινές για να έχουµε έτσι και µία ανακοπή.
Κύριε Πρόεδρε, εµείς θεωρούµε ότι έτσι όπως είναι το νοµοσχέδιο
και διατυπώνεται και που δεν λαµβάνετε υπόψη σας να µην
υπάρχει αµάχητο τεκµήριο στη δηµόσια περιουσία και των ΟΤΑ και
των οργανισµών του δηµοσίου, είναι πραγµατικά πρόσκληση για
φαγοπότι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, είναι να
µιλήσει ακόµα ο κ. Βεζδρεβάνης. Θα µιλήσει ο κ. Βεζδρεβάνης και
στη συνέχεια θα κλείσετε εσείς.
Ορίστε, κύριε Βεζδρεβάνη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στην πρωτολογία µου
στο νοµοσχέδιο αφού δήλωσα κατηγορηµατικά ότι συµπλέω µαζί
σας και µε το νοµοσχέδιο και αφού εξήρα την προσπάθεια και αφού
δήλωσα τη συναίνεση όλων µας, έκανα και κάποιες παρατηρήσεις.
Και τις έκανα προς το σκοπό της βελτιώσεως του νοµοσχεδίου.
'Εκανα και κάποια παράπονα, ότι τόσο το πρώτο και δεύτερο
πιλοτικό πρόγραµµα όσο και το κανονικό πρόγραµµα δεν
προχωρούν µε ικανοποιητικούς ρυθµούς. Αναφέρθηκα στα στοιχεία
τα οποία κατέθεσε ο κύριος Υφυπουργός στη ∆ιαρκή
Κοινοβουλευτική Επιτροπή και έκανα την πρόβλεψη ότι µάλλον τα
ίδια θα ξανακαταθέσει στην οµιλία του, όπερ και εγένετο
Τα στοιχεία, λοιπόν, τα οποία κατέθεσε ο κύριος Υπουργός είναι
αυτά στα οποία αναφερόµουν από του Βήµατος της Βουλής. Ο
κύριος Υπουργός µε διέκοψε και εγώ δεν είµαι εναντίον των
διακοπών, διότι ο αείµνηστος Κανελλόπουλος είχε πει στην
Αίθουσα αυτή πως οι διακοπές είναι το αλάτι και το πιπέρι των
συζητήσεων, νοστιµεύουν τις συζητήσεις. Εποµένως δεν
δυσανασχέτησα, αλλά άκουσα να µου λέει ότι όταν θα καταθέσει τα
στοιχεία θα είµαι χαρούµενος.
∆ηλώνω, λοιπόν, σήµερα ότι και µετά την κατάθεση των στοιχείων
δεν είµαι καθόλου χαρούµενος. Η καθυστέρηση είναι µεγάλη. ∆εν
θα πω ολιγωρία. ∆ιότι ξεκινάµε ένα καινούριο θέµα που δεν έχουµε
εµπειρίες και από αυτά τα πιλοτικά προγράµµατα προσπαθούµε να
αποκτήσουµε. Και είπα τις γενικότερες απόψεις.
∆εν  θέλω  να  καταπονήσω  την  Αίθουσα  περισσότερο,  άλλωστε
µείναµε  ελάχιστοι  αυτήν  την  προκεχωρηµένη  ώρα.  Θέλω  όµως
να  παρακαλέσω,  κύριε  Υπουργέ,  και  για  την  δική  µου
ενηµέρωση  και  για  να  είµαι  έτοιµος  να  γνωρίζω  τα
προβλήµατα  που  θα  συναντήσουµε  περαιτέρω,  να  καταθέσετε
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στη Βουλή - δεν το ζητώ σήµερα διότι µπορεί να µην είστε έτοιµος-
αλλά στην πορεία της συζητήσεως θα έχουµε και άλλες τρεις
ηµέρες ακόµη, θα ήθελα να κατατεθεί το κοµµάτι αυτού του
πιλοτικού προγράµµατος που αφορά σε µια περιοχή του Νοµού
Θεσπρωτίας, τι έγινε, πως έγινε, τι εδαπανήθη και ακόµη τι
εµπόδια, τι προβλήµατα συνάντησε, για να έχουµε µία ενηµέρωση
για τα περαιτέρω. Αυτά, κύριε Υπουργέ, επαναλαµβάνω δεν τα
ζητώ αυτήν την ώρα, διότι δεν µπορεί να σας καταλαµβάνουµε εξ
απήνης, αλλά επειδή έχουµε ακόµη τρεις ηµέρες συνεδριάσεως, θα
παρακαλέσω να τα έχουµε στην πρώτη συνεδρίαση που θα γίνει
στην Αίθουσα αυτή.
Αυτά, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υφυπουργός έχει
το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κυρία και κύριοι συνάδελφοι,
εκ των πραγµάτων θα είµαι πολύ σύντοµος. Απλά οφείλω να κάνω
κάποιες επισηµάνσεις κλείνοντας τη συζήτηση επί της αρχής του
σηµαντικού αυτού νοµοσχεδίου. Επίσης, µε συντοµία θα
προσπαθήσω να δώσω κάποιες απαντήσεις σε εύλογες και
εύστοχες παρατηρήσεις συναδέλφων και κυρίως των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.
Με το νόµο του 1995, τον 2308, ουσιαστικά δροµολογήσαµε τη
διαδικασία σύνταξης του Εθνικού Κτηµατολογίου. Το σχέδιο νόµου
που συζητάµε σήµερα εισάγει ουσιαστικά το θεσµό του
Κτηµατολογίου στη χώρα µας και καθορίζει τις κύριες διαδικασίες
για την τήρησή του. Πρόκειται για µια βασική διαρθρωτική αλλαγή
από αυτές που η χώρα µας είχε ανάγκη.
Τόσο η διαδικασία σύνταξης, όσο και η διακασία τήρησης του
Κτηµατολογίου είναι υπόθεση, είναι αρµοδιότητα του ΟΚΧΕ, του
Οργανισµού Κτηµατογραφήσεων και Χαρτογραφήσεων Ελλάδας, ο
οποίος στη συνέχεια για µια σειρά από λόγους αναθέτει τη σύνταξη
του Κτηµατολογίου στην εταιρεία "Κτηµατολόγιο". Με αυτήν την
απόφαση, µε αυτήν την κίνηση, επιτυγχάνουµε µια ευελιξία και
αύξηση των ταχυτήτων στη διαδικασία σύνταξης του Κτηµατολογίου
και ταυτόχρονα, µε τον ΟΚΧΕ, εξασφαλίζουµε το δηµόσιο
χαρακτήρα του Κτηµατολογίου.
Ειπώθηκε πολλές φορές ότι το σχέδιο νόµου ήταν προϊόν,
αποτέλεσµα πολύµηνων συµµετοχικών διαδικασιών, λόγω της
σοβαρότητας που έτσι και αλλιώς δεν αµφισβητείται από κανέναν
µας. Συντάχθηκε το 1996 από νοµοπαρασκευαστική επιτροπή στην
οποία συµµετέχουν εκπρόσωποι όλων των συναρµόδιων
Υπουργείων και των εµπλεκόµενων δηµόσιων, επιστηµονικών,
κοινωνικών φορέων, όπως επίσης και νοµικοί υψηλού κύρους που
έτσι και αλλιώς ήταν απαραίτητοι για τη σύνταξη ενός τέτοιου
σχεδίου νόµου. Και βέβαια ολοκληρώθηκε µετά από ανταλλαγή
απόψεων µε τα συναρµόδια Υπουργεία, τους κοινωνικούς φορείς,
αλλά και σε παρουσιάσεις και διεργασίες που έγιναν σε ηµερίδες και
γενικές συνελεύσεις.
Με το σχέδιο νόµου για το Εθνικό Κτηµατολόγιο συµπληρώνεται η
βασική νοµοθεσία και εκσυγχρονίζεται το υφιστάµενο στη χώρα µας
σύστηµα δηµοσιότητας για τα ακίνητα, δηλαδή, το σύστηµα των
υποθηκοφυλακείων, το οποίο έχει αναγνωριστεί από όλους ότι δεν
εξυπηρετεί ικανοποιητικά τις ανάγκες της χώρας.
Με τον υπό ψήφιση νόµο και τη λειτουργία του Κτηµατολογίου θα
εξασφαλίζεται όχι µόνο η τυπική δηµοσιότητα της εκάστοτε
µεταβολής εµπράγµατου δικαιώµατος σε ακίνητο, όπως το ισχύον
σύστηµα, αλλά η ουσιαστική δηµοσιότητα η οποία εξασφαλίζει την
προστασία του καλόπιστα συναλλασσόµενου που εµπιστεύεται τις
κτηµατολογικές εγγραφές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος αυτός για το Κτηµατολόγιο
έχει µια σειρά πλεονεκτηµάτων. Θεσπίζει σύστηµα τεχνικών,
νοµικών, αλλά και πρόσθετων πληροφοριών.
Οι τεχνικές αφορούν τα στοιχεία που προσδιορίζουν την
πραγµατική κατάσταση του ακινήτου: αριθµός, θέση, έκταση, αστικό
ή αγροτικό κ.λπ.
Οι νοµικές είναι τα στοιχεία που καθορίζουν τη νοµική κατάσταση
του ακινήτου. ∆ηλαδή, τα δικαιώµατα που έχουν σε αυτό τα νοµικά
και φυσικά πρόσωπα, όπως η κυριότητα, η δουλεία, η υποθήκη, η

προσηµείωση, η κατάσχεση, η διεκδίκηση κλπ.
Και οι πρόσθετες πληροφορίες σχετίζονται µε τα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά του ακινήτου: ορεινό, βραχώδες, καλλιεργούµενο,
χέρσο, τη χρήση του, την αξία του κλπ.
Αυτό το νέο σύστηµα πληροφοριών του Εθνικού Κτηµατολογίου
αφορά τα ακίνητα όλης της χώρας. Κατά τρόπο, ανταποκρινόµενο
και στα διεθνή πρότυπα, οργανώνεται σε κτηµατοκεντρική βάση -
λέχθηκε κατά κόρο, τονίσθηκε αυτό- καθώς αντικείµενό του, χωρίς
να καταργεί το αλφαβητικό ευρετήριο των συναλλασσόµενων
ιδιοκτητών, είναι κυρίως το ακίνητο κατά την έννοια του άρθρου 948
του Αστικού Κώδικα. ∆ηλαδή, το νέο σύστηµα έχει ως βάση:
Πρώτον, τα κτηµατολογικά διαγράµµατα για µια µεγάλη
κτηµατογραφηµένη περιοχή.
∆εύτερον, τους κτηµατολογικούς πίνακες, στους οποίους
καταχωρούνται τα στοιχεία των ακινήτων στα κτηµατολογικά
διαγράµµατα.
Τρίτον, το αρχείο ακινήτων µε ή χωρίς κτίσµατα.
Τέταρτον, το κτηµατολογικό βιβλίο, που συντίθεται από τα
κτηµατολογικά φύλλα.
Πέµπτον, το ηµερολόγιο στο οποίο καταχωρούνται κατά τη σειρά
της υποβολής τους στο αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο όλες οι
αιτήσεις εγγραφής στο κτηµατολογικό βιβλίο.
'Εκτον, το αλφαβητικό ευρετήριο των δικαιούχων, δικαιωµάτων που
έχουν ήδη εγγραφεί στο κτηµατολογικό βιβλίο.
'Εβδοµον, τέλος, το αρχείο τίτλων και λοιπών δικαιολογητικών.
Και το σηµαντικότερο όλων αυτών είναι ότι τα στοιχεία αυτά
κρατούνται µέσα σε µια βάση δεδοµένων. ∆ηλαδή, µε έναν
ηλεκτρονικό υπολογιστή εύκολα ανακαλούνται και µπορούν να
χρησιµοποιηθούν.
Τέθηκε από πολλούς συναδέλφους στη διάρκεια της συζήτησης το
θέµα του διαχωρισµού των δύο νόµων. Γιατί πρώτα ο ν. 2308/1995
και στη συνέχεια το σηµερινό σχέδιο νόµου; Πήραµε αυτήν την
απόφαση -και εκ των πραγµάτων, από την πορεία αποδείχθηκε
σοφή ή τουλάχιστον σωστή- γιατί αν δεν το είχαµε κάνει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σήµερα θα είµαστε στο πρώτο βήµα. ∆ηλαδή
σήµερα δεν θα µπορούσαµε να είµαστε ήδη έτοιµοι και µέσα σε ένα
µήνα να έχουµε τις πρώτες αναρτήσεις.
'Αρα, αυτό που δηµιούργησε κάποια ερωτήµατα και κάποιες
αµφιβολίες και αντιρρήσεις αποδεικνύεται µια σωστή κίνηση στο
ξεκίνηµα αυτού του µεγάλου έργου.
Βέβαια όλες οι πτέρυγες της Βουλής συµφώνησαν µε το σχέδιο
νόµου, αλλά ακόµη και πριν από λίγο ο κ. Τρυφωνίδης από το Βήµα
είπε ότι δεν έγινε τίποτα. Είµαι υποχρεωµένος, λοιπόν, µε πολύ
συντοµία να επαναλάβω ότι είναι υπερβολικό και σίγουρα άδικο να
εκφράζονται τέτοιοι ισχυρισµοί για το συγκεκριµένο θέµα.
Συντάχθηκαν ήδη και ψηφίσθηκαν, µαζί µε τον σηµερινό, δύο νόµοι.
Συντάχθηκαν και εγκρίθηκαν τεχνικές προδιαγραφές και τιµολόγια
για την εκτέλεση των κτηµατογραφήσεων.
Ιδρύθηκε η κρατική εταιρεία "Κτηµατολόγιο", η οποία στελεχώθηκε,
οργανώθηκε, στεγάστηκε, εξοπλίστηκε.
Εκτελούνται κτηµατογραφήσεις -πρέπει να το επαναλάβω- σε
τετρακόσιους σαράντα δήµους και κοινότητες και όπως είπα
προηγουµένως στους εξήντα έξι από αυτούς θα γίνει η πρώτη
ανάρτηση τον επόµενο µήνα.
Προετοιµάζεται ακόµη ένα πρόγραµµα κτηµατογραφήσεων το οποίο
περιλαµβάνει ακόµη εκατό δήµους και κοινότητες, που θα
προκηρυχθούν τον επόµενο µήνα και άλλους τρακόσιους πενήντα
οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, που θα προκηρυχθούν τον
επόµενο χρόνο.
Τέλος, οι απορροφήσεις, που στα τρία πρώτα χρόνια ήταν χαµηλές,
προβλέπεται στο τέλος αυτού του χρόνου του 1998, να αγγίξουν τα
είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές.
Από  αυτά,  λοιπόν,  φαίνεται  ότι  είναι  τουλάχιστον  άδικο
γι'αυτούς που δούλεψαν για το Κτηµατολόγιο -και δεν εννοώ
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µόνο το Υπουργείο- να λέγεται ότι δεν έγινε τίποτε.
'Εγιναν πάρα πολλά και ίσως αποµένει να γίνουν περισσότερα.
Επίσης ένα θέµα που συζητήθηκε είναι η διάρκεια, εάν τα
δεκαπέντε χρόνια είναι πολλά. Αντιλαµβανόµαστε όλοι µας ότι για
ένα τέτοιο έργο -και φάνηκε από τη συζήτηση επί της αρχής- µε τις
σηµερινές συνθήκες και τις δυνατότητες της χώρας και της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης τα δεκαπέντε χρόνια είναι ένας ελάχιστος
χρόνος για να ολοκληρωθεί.
Ελέχθη εάν είναι ή όχι αναπτυξιακό. Σ' αυτό νοµίζω ότι δε χρειάζεται
να επιχειρηµατολογήσει κανείς. 'Οταν λέµε ότι δεν είναι αναπτυξιακό
αυτό τουλάχιστον είναι υπερβολή. Από το γεγονός και µόνο ότι θα
πάψουν οι αντιδικίες, οι τριβές, οι προσφυγές και τα έξοδα στα
δικαστήρια των πολιτών, αυτό και µόνο το κάνει αναπτυξιακό. Να
προσθέσουµε δε ότι µε τα στοιχεία που θα διατηρούνται στο
Κτηµατολόγιο, πράξεις που σήµερα απαιτούν πολύ χρόνο και πολύ
χρήµα, θα γίνονται πολύ σύντοµα. Για παράδειγµα η διάνοιξη ενός
δρόµου σε ένα δήµο ή η χάραξη ενός δρόµου έξω στην ύπαιθρο
απαιτεί σήµερα διαδικασίες και πράξεις αναλογισµού
αποζηµιώσεως οι οποίες διαρκούν τουλάχιστον δύο χρόνια. Σήµερα
µέσα σε µερικά λεπτά θα υπάρχουν όλες οι πιθανές λύσεις για ένα
δήµαρχο να διανοίξει ένα δρόµο και θα βγαίνει και το αντίστοιχο
κόστος βάζοντας απλά στη βάση των δεδοµένων του υπολογιστή
τις αντικειµενικές αξίες. Μέσα σε µερικά λεπτά θα ξέρει ποια λύση
για τη διάνοιξη ή την κατασκευή ενός δρόµου είναι η τεχνικά σωστή
αλλά και η οικονοµικά πιο πρόσφορη.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι όλοι µας καταλαβαίνουµε πόσο αναπτυξιακό
είναι αυτό το νοµοσχέδιο µια και ό,τι γίνεται στη χώρα και σε κάθε
χώρα, γίνεται πάνω στο έδαφος και η ιδιοκτησία είναι ένα κύριο
συστατικό αυτής της υπόθεσης.
Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω κάποιες
παρατηρήσεις, να δώσω κάποιες απαντήσεις σε πολύ εύστοχες
παρατηρήσεις συναδέλφων και κυρίως σ' αυτά που είπε και ο κ.
Μεϊµαράκης και άλλοι συνάδελφοι που έχουν να κάνουν µε την
ασφάλεια της πρώτης εγγραφής.
'Ηδη µε τροπολογία που ετοιµάσαµε, την οποία εν συντοµία θα σας
αναγνώσω, προβλέπουµε αυτήν τη συνεργασία των
υποθηκοφυλάκων και του κτηµατολογικού γραφείου ή του ΟΚΧΕ,
µέχρι να γίνει το κτηµατολογικό γραφείο, ούτως ώστε να µην
υπάρξει κενό στην ασφάλεια της πρώτης εγγραφής.
Σας διαβάζω πολύ σύντοµα το άρθρο που θα προσθέσουµε: "Το
αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο και ως τη σύσταση αυτού ο
Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος
(ΟΚΧΕ), έχει δικαίωµα να ζητεί από τον αρµόδιο φύλακα
µεταγραφών και υποθηκών τη χορήγηση πιστοποιητικών ή άλλων
στοιχείων και τις ανταποκρινόµενες εν γένει στο λειτούργηµά του
αναγκαίες υπηρεσίες, για τη διασφάλιση της ορθότητας των
πρώτων κτηµατολογικών εγγραφών και πριν από τον
προβλεπόµενο στο προηγούµενο άρθρο χρόνο, όποτε το κρίνει
αναγκαίο".
Επίσης, όσον αφορά τις αναρτήσεις που ειπώθηκε ότι γίνεται µία
ανάρτηση και ψάχνει ο πολίτης από κει και πέρα να βρει, αυτό δεν
είναι ακριβές γιατί εκτός από τις αναρτήσεις είναι γνωστό ότι
πηγαίνει στον κάθε ιδιοκτήτη ένας φάκελος στο σπίτι του µε όλα τα
στοιχεία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν είπα αυτό. Μου επιτρέπετε µια
διακοπή;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Σας είπα το εξής. 'Οταν κάνετε εσείς
τη δήλωση θα πάτε στο δήµο για να δείτε εάν αυτό που δηλώσατε
περιέχεται στην κατάσταση. 'Οταν όµως εγώ κάνω µία δήλωση του
δικού σας ακινήτου δεν θα ξέρετε και δεν θα δείτε αν την έχω κάνει
σωστά ή όχι. Αυτό σας είπα. 'Εχει µεγάλη διαφορά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Επειδή ειπώθηκε και από

άλλο συνάδελφο, ίσως από τον κ. Γκατζή, ότι θα φθάσουν τρεις ή
τέσσερις δηλώσεις, ο δικηγόρος που θα εξετάσει αυτές τις τέσσερις
δηλώσεις µε τα στοιχεία που έχει θα τεκµηριώσει κατά τη γνώµη του
ποιος είναι ο δικαιούχος. Από κει και πέρα οι υπόλοιποι καλούνται
µε τα στοιχεία που έχουν, µε τις διαδικασίες που προβλέπονται να
αποδείξουν το αληθές ή όχι αυτού του ισχυρισµού.
Επίσης, σ' αυτό που τόνισε ο κ. Αποστόλου, αν δεν κάνω λάθος, ότι
οι δασικοί χάρτες πρέπει να συνταχθούν πριν από την πρώτη
ανάρτηση, θέλω να πω ότι είναι σωστό. Η απάντηση είναι ναι, έτσι
πρέπει να γίνει και έτσι θα γίνει.
Τέλος, τα επτά χρόνια που θεωρήθηκε σαν µικρός χρόνος, σαν
αποσβεστική προθεσµία, θέλω να πω ότι δεν είναι µικρός χρόνος,
γιατί σ'αυτά πρέπει να προσθέσουµε και τα δυόµισι ή τρία χρόνια
που προβλέπονται για τις κτηµατογραφήσεις. Μην ξεχνάµε ότι το
δηµόσιο την τελευταία µέρα του έβδοµου χρόνου µπορεί να εγείρει
αγωγή, που αυτό σηµαίνει ότι επτά συν τρία κάνουν δέκα χρόνια και
µπορεί να γίνουν πολύ περισσότερα.
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Γκατζή, κάποτε πρέπει και το ελληνικό
δηµόσιο να πιεστεί να ξεκαθαρίσει αυτό που λέγεται δηµόσια
περιουσία. ∆εν µπορούµε να ισχυριστούµε ότι τα δέκα ή δεκατρία
χρόνια είναι λίγος χρόνος. Πολύ περισσότερο η διάρκεια των δέκα
και πλέον χρόνων αναφέρεται σε µια συγκεκριµένη περιοχή και όχι
σε ολόκληρη τη χώρα, σε ένα συγκεκριµένο ΟΤΑ του Νοµού
Λαρίσης που καλείται συγκεντρωµένη η δύναµη του δηµοσίου, µε
όποιες αδυναµίες αυτή έχει, να ξεκαθαρίσει αυτό το ζήτηµα. ∆εν
γίνεται αυτό ταυτόχρονα σε ολόκληρη τη χώρα.
Αν δεν γίνει αυτό και µείνει σε εκκρεµότητα, αντιλαµβάνεσθε ότι όλη
η υπόθεση του Κτηµατολογίου είναι µία κινούµενη άµµος. Αν δεν
ξεκαθαρίσουν τα όρια της ιδιοκτησίας του δηµοσίου, δίπλα σ'αυτά
υπάρχουν τα όρια των ιδιοκτητών. 'Αρα, δεν ξεκαθαρίζει και το όριο
του ιδιοκτήτη, του πολίτη και κατ'επέκταση δεν ξεκαθαρίζει τίποτα
απολύτως.
Τέλος, στην αναφορά του κ. Ζαφειρόπουλου και της κ. Μπενάκη, ότι
πρέπει να προβλέπεται συναρµοδιότητα Υπουργού ∆ικαιοσύνης και
Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε, θέλω να πω ότι πράγµατι προβλέπεται και
από το ν. 2308 που ψηφίσαµε και από το σχέδιο νόµου που
συζητάµε και περιγράφεται διεξοδικά το συγκεκριµένο θέµα στην
εισηγητική έκθεση υπό στοιχείο Α19.
Για όλους αυτούς τους λόγους δεν θα ήταν υπερβολή κυρία και
κύριοι συνάδελφοι, να ζητήσω και εγώ ξανά -κλείνοντας τη
συζήτηση επί της αρχής- την υπερψήφιση του σχεδίου νόµου επί
της αρχής από όλες τις παρατάξεις του Εθνικού µας Κοινοβουλίου.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Μεϊµαράκης έχει το
λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Εχουµε βέβαια και δικαίωµα
δευτερολογίας, αλλά ούτως ή άλλως τελειώνουµε, δεν θα
δευτερολογήσω.
Αποδεικνύεται ότι όταν η Κυβέρνηση έχει διάθεση να ακούσει και
την Αντιπολίτευση µπορεί πράγµατι να βγαίνει κάτι θετικό.
Αποδεικνύεται ταυτόχρονα ότι έχετε µια Αντιπολίτευση που σας
κάνει συγκεκριµένες προτάσεις επί της ουσίας. Νοµίζω ότι το
νοµοσχέδιο αυτό είναι το επιστέγασµα µιας τέτοιας διαδικασίας και
συζήτησης µέσα στο Κοινοβούλιο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Μία συµπολιτευόµενη Αντιπολίτευση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Σας απήντησε προηγουµένως ο κ.
Λαλιώτης, τώρα θέλετε και από µένα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα σας παρεξηγήσουν,
κύριε Γκατζή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Το  δεύτερο  που  θέλω  να
επισηµάνω,  κύριε  Πρόεδρε,  είναι  ότι  οι  απαντήσεις  που  έδωσε
ο  κύριος  Υπουργός  δεν  είναι  προς  τα  ερωτήµατά  µας,  διότι  τα
ερωτήµατα,  κύριε  Υπουργέ  παραµένουν  και  αν  δεν  έγιναν
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αντιληπτά, πολύ σύντοµα σας λέω ότι αν δεν υπάρχει επικυρωµένο
συµβόλαιο και πιστοποιητικό µεταγραφής θα χαθείτε. ∆εν είναι µόνο
ότι ένας ιδιοκτήτης µπορεί να δηλώσει δέκα ή είκοσι µέτρα
παραπάνω στο δικό του ακίνητο εις βάρος κάποιου άλλου, είναι
όµως ότι και ένα εντελώς αδήλωτο µπορεί να δηλωθεί από κάποιον
και να είναι περιουσία του δηµοσίου ή και να µην είναι περιουσία
του δηµοσίου.
Αυτά λύνονται, κατά τη γνώµη µας, µόνο µε πιστοποιητικό
µεταγραφής και επικυρωµένο συµβόλαιο. Αδυνατώ επιτέλους να
καταλάβω µετά από τις επερωτήσεις που έχουν γίνει και από τις
συζητήσεις που έχουµε κάνει και από την αποδοχή εκ µέρους σας
µίας τέτοιας άποψης γιατί δεν το λέτε καθαρά, αλλά λέτε "δύναται να
ζητήσει από τον υποθηκοφύλακα". Ο πολίτης πρέπει την ώρα που
το καταθέτει, να καταθέτει και το τελευταίο επικυρωµένο συµβόλαιο
και το πιστοποιητικό µεταγραφής.
Μόνο έτσι θα γλιτώσετε. Τι θα γλιτώσετε; 'Οταν ένα τεχνικό γραφείο
γνωρίζει ποια είναι αδήλωτα, θα πάρει τηλέφωνο κάποιον -µην
έχετε καµία αµφιβολία σ' αυτό- και θα του πει ότι αυτό είναι
αδήλωτο, είτε ανήκει σε ιδιώτη, είτε ανήκει στο δηµόσιο. ∆εν µας
δίνετε ασφαλιστική δικλείδα µη καταπάτησης των δηµοσίων
εκτάσεων, αλλά ούτε καν στους ιδιώτες, που µπορεί να λείπουν, να
µην το έχουν δηλώσει και να γνωρίζει τώρα το τεχνικό γραφείο ότι
το τάδε οικόπεδο συνορευόµενο µε αυτά, µε αυτά είναι αδήλωτο.
∆εν διασφαλίζετε ούτε τον πολίτη, ούτε το δηµόσιο, αυτό σας λέω.
Η µόνη διασφάλιση, κατά τη γνώµη µας, είναι αυτή. ∆εν θέλω τώρα
να αναπτύξουµε το ζήτηµα, θέλω όµως να το επανεξετάσετε, να το
δείτε και στα άρθρα να το κουβεντιάσουµε.
Τέλος, να σας πω ότι εγώ βλέπω µία διάθεση αποδοχής,
συνεννόησης από την Κυβέρνηση. Εν πάση περιπτώσει, εάν αυτό
δεν το αποδέχεστε, να µας δώσετε µία πειστική απάντηση για να
κλείσει το θέµα αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, την
πειστική απάντηση να δώσετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Η µόνη ουσιαστική µας
διαφορά είναι η εξής: Λέτε ότι κάθε ιδιοκτήτης θα προσκοµίζει το
επικυρωµένο αντίγραφο. Εµείς τι λέµε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Και το πιστοποιητικό µεταγραφής.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σύµφωνοι. Επειδή αυτό
απαιτεί και πολύ χρόνο στο υποθηκοφυλακείο και έξοδα από την
πλευρά του ιδιοκτήτη, λέµε ότι για όλα αυτά θα υπάρξει βεβαίωση
του υποθηκοφύλακα που θα είναι ουσιαστικά το ίδιο. Εν πάση
περιπτώσει...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Είπατε "δύναται να ζητήσει το
πιστοποιητικό", δεν είπατε ότι θα υπάρξει.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα το συζητήσουµε και στην
κατ' άρθρον συζήτηση. Πάντως δεν έχουµε σκοπό να αφήσουµε
κάποιο κενό -αυτό θέλω να σας εξηγήσω- απλά να διευκολύνουµε
τις διαδικασίες. Εν πάση περιπτώσει, µας µένει χρόνος στη

συζήτηση των άρθρων για τις όποιες βελτιώσεις, ό,τι κάναµε
άλλωστε µέχρι τώρα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας
να πω κάτι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να µας πει η Κυβέρνηση τα δύο
άρθρα που κατετέθησαν σαν τροπολογία, αλλά και αυτό που είναι
ξεχωριστό, αν θα συζητηθούν στην πρώτη ή στη δεύτερη ενότητα,
αν θα τα συζητήσει σαν τροπολογίες, αν θα τα εντάξει αριθµητικά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Νοµίζω ότι έχουν αριθµό
άρθρων 27 και 28 και εποµένως θα πάνε στην τελευταία ενότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου
νόµου: "Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το σχέδιο νόµου κατ' αρχήν;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς, το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων:
"Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία επί της αρχής.
Κύριοι συνάδελφοι, η ∆ιάσκεψη των Προέδρων για τη συνεδρίαση
της Πέµπτης 29 Οκτωβρίου 1998 πήρε µία απόφαση και ζητάει από
το Σώµα τη συγκατάθεσή του: Να µην γίνει το πρωϊ της Πέµπτης η
συνεδρίαση, αλλά την Πέµπτη το απόγευµα στις 18.00' για τη
διευκόλυνση των συναδέλφων που θα βρίσκονται στις επαρχίες
τους λόγω της Εθνικής Επετείου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τι θα συζητηθεί;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα συζητηθεί πρόταση
νόµου.
Κύριοι συνάδελφοι, συµφωνείτε µε την απόφαση της ∆ιάσκεψης
των Προέδρων η συνεδρίαση της Πέµπτης 29 Οκτωβρίου 1998 να
µεταφερθεί στις 18.00' αντί στις 10.00';
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς, η συνεδρίαση
της Πέµπτης 29 Οκτωβρίου 1998 θα γίνει στις 18.00'.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.24', λύεται η συνεδρίαση
για αύριο ηµέρα Παρασκευή 23 Οκτωβρίου 1998 και ώρα 10.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α)
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επερώτησης
Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας προς τον Υπουργό Γεωργίας
σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης στον τοµέα της γεωργίας.
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